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De Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoedebestrijding be-

handelde de voor haar relevante bepalingen van het ontwerp van decreet hou-

dende de uitgavenbegroting van de Vlaamse Gemeenschap voor 2021 op data van 

10 november, 17 november, 24 november en 1 december 2020. (Deze vergade-

ringen werden als videoconferentie georganiseerd.) 

 

Op de eerstgenoemde datum gaf minister Wouter Beke een toelichting bij de uit-

gavenbegroting voor het beleidsdomein Welzijn. Hij maakte hierbij gebruik van een 

powerpointpresentatie die terug te vinden is op de dossierpagina van dit verslag 

(bijlage 1).  

 

Op 17 en 24 november vonden de eigenlijke besprekingen plaats. Leidraad hier-

voor waren de beleidsvelden uit de beleids- en begrotingstoelichting Welzijn, Volks-

gezondheid, Gezin en Armoedebestrijding – Begrotingsjaar 2021. Op 17 november 

formuleerden alle fracties vooreerst algemene beschouwingen bij de Welzijnsbe-

groting, waarna de beleidsvelden Welzijn en Gezondheidszorg en Woonzorg aan 

bod kwamen. Op 24 november volgden de beleidsvelden Opgroeien, Personen met 

een handicap, Sociale bescherming en Zorginfrastructuur. De gehanteerde werk-

methode bestond erin dat de fracties per zitting vooraf al hun vragen indienden, 

waardoor de minister telkenmale onmiddellijk kon aanvangen met het geven van 

antwoorden. De vragenbundels van de fracties zijn eveneens terug te vinden op 

de dossierpagina van dit verslag (bijlagen 2 en 3).  

 

Op datum van 1 december ten slotte werd overgegaan tot de indicatieve stemming 

over de relevante begrotingsbepalingen en de daarop ingediende amendementen. 

De begroting Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoedebestrijding werd meer-

derheid tegen oppositie aangenomen.  

 

De commissie verwijst voor wat de toewijzing van haar deel van de uitgavenbe-

groting betreft, naar de opsplitsing van de uitgavenbegroting zoals goedgekeurd 

door het Uitgebreid Bureau. 

I. Inleidende uiteenzetting door Wouter Beke, Vlaams 

minister van Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoede-

bestrijding 

Minister Wouter Beke bouwt zijn toelichting op rond drie elementen: een terugblik 

op COVID-19, dat zijn stempel drukt op zowel dit als volgend jaar; een aantal 

strategische beleidslijnen; de overzichten met de beleids- en begrotingstoelichting 

per beleidsveld.  

1. COVID-19 drukt zijn stempel 

De COVID-19-realiteit blijft bepalend en is de eerste prioriteit. De crisis bestrijden, 

betekent: het voorzien in beschermingsmateriaal; een grote focus op het beschik-

baar houden en bijkomend vinden van personeel; bijkomende financiële onder-

steuning op maat; een gerichte crisisondersteuning bij uitbraken; het formuleren 

van duidelijke richtlijnen en richtinggevende aanpak; het permanent en transpa-

rant monitoren en ontsluiten van gegevens en, ten slotte, een belangrijke focus op 

het psychosociaal welzijn.  

 

De COVID-19-ervaring versnelt en versterkt een aantal beleidskeuzes: het vorm-

geven aan zorgzame buurten; het zorglandschap mee in die optiek verder reorga-

niseren, bijvoorbeeld in de eerstelijnszones; het investeren in zorgberoepen en 

zorginnovatie; het werk maken van een toekomstgericht ouderenbeleid; een sterke 

focus op kwetsbare kinderen, jongeren en gezinnen en, ten slotte, het blijvend 

inzetten op mentaal welzijn.  

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=11201
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Op budgettair vlak werden vernieuwde afspraken gemaakt bij de begroting 2021. 

Ten eerste, een centrale provisie ter beheersing van de coronacrisis van 300 mil-

joen euro voor de Vlaamse overheid; ten tweede, een centrale provisie in het re-

lanceplan van de Vlaamse Regering, waarbij 263 miljoen euro werd uitgetrokken 

voor mentaal welzijn, woonzorg en digitalisering; ten derde, de context voor een 

sociaal akkoord, met 525 miljoen euro aan structureel, jaarlijks bijkomend budget, 

met in 2021 een eerste opstap van 286 miljoen euro. Bij het uitbreidingsbeleid 

geteld, groeit het extra budget zo naar 1,1 miljard euro. Inclusief indexeringen en 

eerder aangegane engagementen komt dit neer op 1,7 miljard euro.  

 

Het krediet voor Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoedebeleid waarvan 

sprake bedraagt 13,3 miljard euro. De begroting groeit dit jaar met 431 miljoen 

euro. Dat is een stijging van 3,4 procent. De belangrijkste blikvangers in het 

nieuwe beleid zijn: 45 miljoen euro plus de vooruitschuif in het kader van de re-

lance voor personen met een handicap; 10,5 miljoen euro voor de kinderopvang; 

10,4 miljoen euro voor jeugdhulp; 29 miljoen euro voor de woonzorgcentra; 8 

miljoen euro voor het mentaal welzijn; 5 miljoen euro voor zorgbeleid; 30 miljoen 

euro voor investeringen, te beslissen dossiers voor nieuwbouw in ziekenhuizen via 

strategische forfaits, wat neerkomt op een investeringswaarde van 800 miljoen 

euro. Daarnaast is er nog 286 miljoen euro te verdelen in functie van de sociale 

onderhandelingen die nog lopende zijn.  

2. Strategische beleidslijnen 

Vijf strategische beleidslijnen stutten het beleid: kwaliteit en sociaal ondernemer-

schap; uitbreiding, toegankelijkheid, reorganisatie; innovatie en digitaliseren; ho-

rizontale engagementen en gebundelde krachten; en armoedebestrijding.  

2.1. Kwaliteit en sociaal ondernemerschap 

De eerste beleidslijn, rond kwaliteit en sociaal ondernemerschap, bevat de vol-

gende elementen: het onderzoeken van een nieuw overkoepelend kwaliteitsde-

creet, het bestendigen van de opdrachten van het VIKZ en van VIVEL, een 

doelregelgeving op basis van het Europese kwaliteitskader voor de kinderopvang, 

kwaliteit van bestaan voor personen met een handicap, kwaliteit van de zorg in de 

algemene ziekenhuizen, waar mogelijk een regelluw kader en, ten slotte, flanke-

rend, de Zorginspectie 3.0, met een risicogedreven aanpak.  

2.2. Uitbreiding, toegankelijkheid en reorganisatie 

Vervolgens licht de minister de tweede beleidslijn toe, rond uitbreiding, toeganke-

lijkheid en reorganisatie. Het gaat, ten eerste, over een uitbreiding van de capaci-

teit voor personen met een handicap, de jeugdhulp, de kinderopvang, ggz, 

woonzorg en het consolideren van de VSB. Ten tweede wordt er blijvend ingezet 

op preventie, met een accent op onder meer: de algemene gezondheid, ggz en 

suïcide, bevolkingsonderzoeken, vaccinaties en aspecten inzake milieu. Ten derde 

wordt het persoonsvolgend financieren als participatief instrument versterkt, met 

de evaluatie van de volwassen personen met een handicap, het initiëren van min-

derjarigen en het voorbereiden van de woonzorg, de reva’s en ggz. Ten vierde 

wordt het buurtgericht beleid verstevigd met, onder meer, de eerstelijnszones en 

de zorgraden, lokaal geïntegreerd gezinsbeleid, het geïntegreerd breed onthaal, 

Sterk Sociaal Werk en de zorgzame buurten.  

2.3. Innovatie en digitaliseren 

De minister somt de elementen op van de derde beleidslijn, rond innoveren en 

digitaliseren. Ten eerste zal het datagedreven beleid verder worden uitgewerkt: de 

COVID-19-sprong voorwaarts wordt bestendigd en verbreed. Ten tweede wordt er 
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ingezet op de realisatie van het elektronische dossier en de daarop geënte gege-

vensdeling: Vitalink, e-Youth, digitaal zorg- en ondersteuningsplan. Ook zal 

VASGAZ worden geëvalueerd en de Sociale Kaart vernieuwd. Ten derde wordt de 

onlinehulp uitgebouwd en structureel verankerd als ‘blended care’. Ten vierde zal 

Flanders’ Care als facilitator van zorginnovatie worden gepositioneerd. Ten vijfde 

moet de eigen dienstverlening worden gedigitaliseerd: het groeipakket, de Kind en 

Gezin-Lijn, Mijn VAPH, e-loket Zorg en Gezondheid enzovoort.  

2.4. Horizontale engagementen en gebundelde krachten 

De vierde beleidslijn omvat de horizontale engagementen en de gebundelde krach-

ten. Welzijn, Volksgezondheid, Gezinsbeleid en Armoedebestrijding krijgen vorm 

in een structureel partnerschap met: andere beleidsdomeinen, onder meer Onder-

wijs, Werk en Sociale economie, Omgeving, Wonen; andere beleidsniveaus, zowel 

lokaal, federaal als internationaal; de stakeholders, in de formele fora, maar ook 

permanent dialogerend en draagvlakversterkend; de wetenschappelijke expertise, 

onder meer via een nieuw meerjarenovereenkomst met het Steunpunt voor we-

tenschappelijk onderzoek. Dat geldt bij uitstek voor het realiseren van domein-

overschrijdende beleidsplannen zoals het op stapel staande nieuw Ouderen-

beleidsplan.  

2.5. Armoedebestrijding 

De vijfde beleidslijn ten slotte, betreft armoedebestrijding. Het VAPA, met zijn dy-

namisch en beleidsdomeinoverschrijdend karakter verdient, gelet op het dwin-

gende en dringende van de problematiek, aparte aandacht. Flankerend daaraan is 

er het groeipakket, de focus op kinderarmoede, buurtgericht werken met pro-

jecten, lokale teams en gezinscoaches, een nieuw actieplan dak- en thuisloosheid 

en richting geven aan het beleid met geactualiseerde armoede-indicatoren.  

3. Overzicht per beleidsveld 

3.1. Beleidsveld Welzijn 

Hoe krijgen die vijf grote pijlers vorm per beleidsveld? In het beleidsveld Welzijn 

zijn er een aantal beleidsondersteunende zaken, zoals BelRAI. Daarnaast werden 

de onderhandelingen in het Vlaams intersectoraal akkoord, VIA 6, opgestart. Dat 

akkoord handelt over: één, koopkracht, kwaliteit en uitbreiding; twee, de doelstel-

ling is koopkracht, met het harmoniseren van de barema’s, het versterken van de 

koopkracht van het personeel in de zorg en het stimuleren van de intersectorale 

mobiliteit; drie, middelen voor andere zaken dan koopkracht, zoals vorming, op-

leiding en zijinstroom, werkbaarheid en stressbestrijding, digitalisering en techno-

logie en ook het verbeteren van de balans tussen werk en privé.  

 

Voorts zal het VAPA verder worden uitgevoerd. In verband met de coronarelance 

zal er outreachend worden gewerkt naar kwetsbare groepen. De bijkomende mid-

delen voor het CAW worden structureel verder ingebed, de mogelijke overname 

door de lokale besturen van de onthaalfunctie in de eerste lijn wordt uitgewerkt. 

De digitale- en andere coronalessen worden geïntegreerd in de reguliere werkin-

gen. Ook het beleid rond seksueel misbruik en seksueel grensoverschrijdend ge-

drag wordt verder ondersteund.  

 

Uitgedrukt in cijfers betekent dit dat de begroting van Welzijn zal groeien van 

167.829.000 euro naar 182 miljoen euro. Dat is een stijging van 3,15 procent.  
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3.2. Beleidsveld Gezondheidszorg en Woonzorg 

In het beleidsveld Gezondheids- en Woonzorg wordt er ingezet op preventie. Ten 

eerste is er aandacht voor ‘health and wellbeing in all policies’. De Vlaming moet 

in 2025 gezonder leven. Dat moet gebeuren in samenwerking met andere beleids-

domeinen, overheden en actoren. De topics daarin zijn alcohol, tabak, voe-

ding, beweging en valpreventie. Er moet voldoende aandacht zijn voor de 

implementatie daarvan. Ten tweede is ook het mentaal welbevinden een belangrijk 

element, met een bijzondere aandacht voor de suïcidepreventie. Er wordt versterkt 

ingezet op de geestelijke gezondheidsbevordering. Ten derde wordt er werk ge-

maakt van bevolkingsonderzoeken, met een prioriteringsinstrument voor aange-

boren aandoeningen, het sensibiliseren van de bevolking en een doelgroepaanpak 

daaromtrent. Ten vierde wordt er ingezet op een kwaliteitsvol vaccinatiebeleid: het 

aankopen, uitvoeren en actualiseren van vaccins en het bestrijden van fake news. 

Daarnaast moet de strategie worden bepaald voor het COVID-19-vaccinatie-

programma, waarbij er afstemming moet gebeuren met de andere vaccins. Ten 

vijfde is er aandacht voor het infectiebeleid: infectieziekten moeten worden aan-

gepakt door vroegdetectie en er komt een focus op de implementatie van het in-

fectiebeleid.  

 

Het preventiebeleid wordt onderbouwd met wetenschappelijk onderzoek en goede 

gegevens. De minister verwijst in dat verband naar de website van Gezondheid en 

Wetenschap, dat wordt gefinancierd door de Vlaamse Gemeenschap om evidence-

based te kunnen werken. 

 

Het beleid rond woonzorg is gericht op, ten eerste, thuiszorg. Daarbij is er aandacht 

voor de kwaliteit van zorg via VIKZ: de implementatie van de kwaliteitsindicatoren 

bij de diensten maatschappelijk werk en de gezinszorg. Een ander element is de 

implementatie van de BelRAI-screener, eveneens bij de DMW en de gezinszorg. Er 

is bij gezinszorg een traject rond het afbakenen van poetshulp in het kader van de 

aanvullende thuiszorg en de dienstencheques. Nog rond gezinszorg wordt er ge-

werkt aan het plafond van de flexibele uren. Ten slotte wordt er gewerkt rond de 

digitalisering van de thuiszorg. Het beleid is, ten tweede, gericht op het implemen-

teren van de opdrachten van de woonzorgactoren in het kader van de zorgzame 

buurten, en, ten derde, op het opmaken van een mantelzorgplan.  

 

Woonzorg omvat ook ouderenzorg. De impact van corona in de woonzorgcentra is 

ook voor volgend jaar een issue, zowel wat betreft bezetting, beschermingsmate-

riaal als het mentaal welzijn van de bewoners enzovoort. De personeelsnormen 

worden geactualiseerd en er worden bijkomende erkenningen toegekend. Er wordt 

een belangrijke focus gelegd op dementie. De huidige kwaliteitsindicatoren worden 

geëvalueerd. De inhoudelijke werking van de CRA wordt – zoals ook aanbevolen 

door de ad-hoccommissie Corona – geëvalueerd en bijgestuurd. Het project van 

de innovatieve arbeidsorganisatie wordt verder uitgerold. Sectoroverschrijdende 

projecten krijgen verder vorm.  

 

Op het vlak van digitalisering van de eerste lijn wil minister Beke de architectuur 

van Vitalink scherpstellen met het pilootproject levensdoelen en het digitaal zorg-

plan. Hij wil ook de ondersteuningsstructuren VIVEL en VIKZ duidelijker positione-

ren. Hij wil de zorgraden verduurzamen en de regionale zorgplatformen verder 

uitrollen. De reorganisatie van de palliatieve zorg wordt verder uitgevoerd met een 

actieplan voor vroegtijdige zorgplanning. Dat was een van de aanbevelingen. De 

concretisering van het concept zorgcoördinatie en casemanagement gebeurt in de 

werkgroep. 

 

Geen zorg zonder zorgberoepen. De erkenning van de zorgberoepen gebeurt door 

het vastleggen van afdwingbare subquota voor specialiteiten in de geneeskunde 

samen met de minister van Onderwijs. Via de Zorgambassadeur wordt een 
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actieplan 4.0 uitgewerkt in de zorg samen met minister Crevits en minister Weyts. 

Er komt ook een nieuwe campagne ‘Ik ga ervoor’. Minister Beke wil tevens het VIA-

akkoord verder uitrollen met een opleiding voor zij-instromers. Daarin worden ook 

loonmaatregelen, opleidingsaspecten, organisatie-elementen en personeelsnorme-

ringen opgenomen. 

 

Als gevolg van corona staat mentaal welzijn op de kaart in de hele samenleving, 

met de overgang naar geestelijke gezondheid als transversaal thema ‘health in all 

policies’. Er wordt verder gebouwd aan een preventief beleid op het vlak van gees-

telijke gezondheidsbevordering en suïcidepreventie. Het uitbreidingsbeleid van de 

gespecialiseerde zorg wordt verder uitgerold met een focus op kinderen en jonge-

ren. Het is de bedoeling om de zorg nabij te organiseren en de wachttijden in te 

perken. Het decreet over het geestelijke gezondheidsaanbod wordt gefaseerd uit-

gevoerd. Het integratietraject tussen de CGG’s en de CAR’s worden opgestart. Wat 

de maatschappelijke relance betreft wordt er ook ingezet op herstelgerichte zorg. 

 

Voor de revalidatieziekenhuizen worden kwaliteitsindicatoren ontwikkeld en er 

komt een nieuw toezichtmodel voor ziekenhuizen die niet meer kiezen voor externe 

accreditatie. Er volgt een onderzoek met betrekking tot de herziening van zieken-

huisnormering. Minister Beke wil ook werk maken van de zorgstrategische plan-

ning, investeren in een aantal dringende noden rond zorginfrastructuur en een 

nieuw Vlaams revalidatiebeleid voeren voor fysieke revalidatie, gebaseerd op de 

conceptnota en afgestemd met de federale overheid. 

 

Het budget voor het beleidsveld gezondheid en zorg stijgt van 248,9 miljoen euro 

met 10 miljoen euro naar 259,6 miljoen euro. 

3.3. Beleidsveld Opgroeien 

Minister Beke wil naar evolueren naar één continuüm in de jeugdhulp en investeren 

op alle niveaus van preventie. Daarvoor wil hij de OverKophuizen laagdrempelig 

en preventief uitrollen, alsook ‘één gezin één plan’, de ‘Signs of Safety’ met een 

intensieve thuisbegeleiding als alternatief voor uithuisplaatsing, en ten slotte een 

beveiligend verblijf met een residentiële formule voor kinderen en gezinnen met 

een bijzonder zware rugzak. 

 

Kinderrechten lopen als een rode draad door de jeugdhulp, met een evaluatie van 

het decreet Integrale Jeugdhulp, het versterken van de cliëntparticipatie, het ver-

stevigen van de positie en werking van de jongerenlijn, het implementatietraject 

beveiligend verblijf, de implementatie en evaluatie van het jeugddelinquentierecht. 

Over de rechtspositie van de minderjarige wil de minister een studiedag organise-

ren. 

 

Inzake kindermishandeling wil minister Beke met de VK’s en de OCJ’s bekijken hoe 

men komen tot één gemandateerde voorziening kan komen. Zijn aandacht gaat 

ook uit naar de Vlaamse stuurgroep tienerpooiers en het oprichten en doorstarten 

van een forum kindermishandeling. 

 

Wat het groeipakket en het geïntegreerd gezinsbeleid betreft, wil minister Beke 

een geïntegreerde dienstverlening met de uitrol en de uitvoering van het decreet 

Buitenschoolse Opvang en Activiteiten. Het traject Huizen van het Kind 2.0 start 

met impuls voor een vernieuwend aanbod. Er is een pilootproject ‘doorgaande lijn’ 

kinderopvang-kleuteronderwijs en voor Brussel is er een doorstart van preventieve 

gezinsondersteuning en van de Huizen van het Kind. 

 

Er is een oproep gelanceerd voor de programmatie van kinderopvang. Een traject 

doelregelgeving wordt verder uitgerold en er komt een actieplan Gezinsopvang 2.0. 
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In Brussel zullen de gewest-geco's worden afgestemd op de Vlaamse programma-

tie kinderopvang in Brussel.  

 

Het groeipakket moet verder groeien via een evaluatie en een eventuele bijsturing 

en het fusietraject van de uitbetalingskassen wordt opgestart. Inzake adoptie 

wordt er gewerkt rond het rapport van de expertencommissie. 

 

Het budget voor het beleidsveld Opgroeien groeit van 5,3 miljard euro naar 5,4 

miljard euro. Dat is een stijging met 66 miljoen euro. 

3.4. Beleidsveld Personen met een handicap 

In het beleidsveld personen met een handicap wil minister Beke een evaluatie en 

een bijsturing doen van de PVF meerderjarigen inzake toeleiding, betaalbaarheid, 

doelmatigheid en financiering. Hij wil perspectief bieden en de mogelijkheden on-

derzoeken van BelRAI. Met het RTH-plan wil hij inzetten op nabije zorg. Inzake 

sociaal ondernemerschap wil hij kleinschalige wooninitiatieven ondersteunen en 

mogelijk maken, en ook intersectorale zorg en ondersteuning bieden. De PVF voor 

minderjarigen wordt uitgerold, er wordt werk gemaakt van een onlinehulpkader. 

Rond hulpmiddelen wordt verder werk gemaakt van innovatieve oplossingen. In-

zake ‘all policies’ beoogt hij een samenwerking tussen Onderwijs en Werk, onder 

andere in het kader van doventolken. 

 

De begroting voor dat beleidsveld stijgt van 1,7 miljard euro naar 1,8 miljard euro, 

wat een stijging is met 100 miljoen euro. 

3.5. Beleidsveld Sociale bescherming 

In het beleidsveld Sociale bescherming is er een meerjarenplan met een studie 

steunpunt ‘prognoses zorgnood en model budgetbewaking’ en er komen sociale 

onderhandelingen. Er zijn zorgbudgetten voor ouderen en BOB. Voor de financie-

ring van de woonzorgcentra zijn corona, sociale onderhandelingen en betaalbaar-

heid van belang. Minister Beke wil fase 1 van de decreetswijziging met een 

inkanteling van de sectoren in het overnamedecreet doorvoeren, alsook een de-

creetswijziging PVF met betrekking tot BelRAI. 

 

Het budget voor dat beleidsveld stijgt van 4 miljard euro naar 4,248 miljard euro. 

Dat is een stijging met 177 miljoen euro. 

3.6. Beleidsveld Zorginfrastructuur 

Het beleidsveld zorginfrastructuur gaat over het uitwerken van het model revali-

datieconventies, de ziekenhuizen, onderzoek parameters strategisch forfait, 

nieuwbouwdossiers, geïntegreerde zorg en inzetten op duurzaamheid. 

 

Het budget hiervoor bedraagt 823 miljoen euro. 

II. Bespreking 

1. Algemene beschouwingen van de fracties bij de Welzijnsbegroting voor 

2021 

1.1. Tussenkomst van Tine van der Vloet 

Tine van der Vloet brengt de minister en de commissieleden in herinnering dat 

ongeveer een jaar geleden in de commissie Welzijn gedebatteerd werd over de 

beleidsnota 2019-2024 van de minister. Wie haar toen had gezegd dat het debat 

over de BBT voor 2021 verplicht digitaal gevoerd zou worden omwille van een 
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pandemisch coronavirus, had ze voor gek verklaard. De pandemie die nog steeds 

heerst, heeft Vlaanderen op zijn grondvesten doen daveren. De gezondheidscrisis 

die doorbrak in februari bleek al snel ook mentale, sociale en andere maatschap-

pelijke problemen met zich mee te brengen. Vele signalen werden opgepikt door 

het beleid. Daarom zullen de middelen voor het beleidsdomein Welzijn, Volksge-

zondheid, Gezin en Armoedebestrijding groeien met 1,1 miljard euro recurrente 

middelen.  

 

2020 zal de geschiedenisboeken ingaan als het coronajaar. De spreekster ziet ech-

ter ook licht aan het einde van de tunnel, want in sneltempo werd wetenschappelijk 

onderzoek gedaan naar een vaccin. Op dat vlak kwamen er onlangs positieve eer-

ste resultaten van Pfizer en Moderna. Tine van der Vloet hoopt dan ook dat 2021 

het jaar van de vaccinaties zal worden en de officiële start van het postcoronatijd-

perk. Daarnaast zal 2021 voor het volledige beleidsdomein een kanteljaar worden. 

Meer dan ooit werden de uitdagingen voor de volgende jaren duidelijk: meer han-

den aan het bed, betere werkomstandigheden en betere ondersteuning van het 

zorgpersoneel. Ze hoopt dat de onderhandelingen van minister Beke met vakbon-

den en koepels over een pakket van 525 miljoen euro in alle sereniteit tot een goed 

einde gebracht kunnen worden.  

 

Corona begon als een gezondheidscrisis, maar bracht al snel heel wat andere pro-

blemen met zich mee. Burgers werden door een strenge lockdown geconfronteerd 

met gevoelens van eenzaamheid en angst. De vraag ‘Hoe is ‘t?’ vindt Tine van der 

Vloet dan ook actueler dan ooit. De versterking van de eerstelijns psychologische 

bijstand door de CAW’s met 700.000 euro en de uitbreidingen van de eerstelijns 

psychologische bijstand in de eerstelijnszone met 3,3 miljoen euro in het kader 

van het actieplan ‘Zorgen voor morgen’ kan de N-VA-fractie alleen maar aanmoe-

digen. Ook de structurele inbedding van de OverKophuizen is iets waarvoor haar 

fractie al langer vragende partij is. ‘Minder geld naar de structuren, meer geld naar 

de mensen’ vindt ze een essentiële basisgedachte die het welzijnslandschap in po-

sitieve zin kan veranderen.  

 

Door budgetten te voorzien voor de mensen die zorg nodig hebben en de zorgge-

bruiker autonomie te geven over de zorg die hij inkoopt, wordt het landschap 

vraaggestuurd. Tine van der Vloet is dan ook zeer tevreden in de beleidsnota te 

lezen dat de minister in 2021 effectief verder zal inzetten op deze ambitie uit het 

regeerakkoord, en dat in 2021 eindelijk gestart zal worden met de PVF voor min-

derjarige personen met een handicap. Ook is er meer en meer plaats voor het 

sociaal ondernemen. Kleinschalige privé-initiatieven krijgen kansen. Er wordt ge-

werkt aan een regelluw kwaliteitskader om de planlast zo laag mogelijk te houden, 

zodat de zorg voor de cliënt centraal blijft staan. Er wordt tevens verder gewerkt 

aan de implementatie van de gezinshuizen. De N-VA-fractie blijft kritisch kijken 

naar overbodige structuren en vindt dat er ingegrepen moet worden als het effici-

enter kan. Het efficiënter maken van de toeleidingsprocedure voor persoonsvol-

gende financiering voor mensen met een handicap wordt dus warm onthaald.  

 

De noden binnen de welzijnssector zijn en blijven echter groot. Tine van der Vloet 

is van mening dat enkel de rationalisatie van structuren en een efficiëntere over-

heid geen zoden aan de dijk zullen zetten. Daarom vindt de N-VA-fractie het zeer 

positief dat de minister een aantal belangrijke investeringen doet. Er wordt ver-

sneld geïnvesteerd in het wegwerken van de wachtlijsten voor personen met een 

beperking. Ook de aangroei in de pleegzorg is enorm. Er is de uitbreiding van de 

integrale jeugdhulp met de focus op het Vlaanderendekkend maken van 1Ge-

zin1Plan, het versterken van het aanbod Signs of Safety en de private beveiligde 

opvang.  

 

De Vlaamse lokale besturen krijgen door het regeerakkoord ook een belangrijke 

rol toegewezen en komen, waar mogelijk, in de cockpit te zitten. Zo krijgen ze de 
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regierol op het vlak van de buitenschoolse kinderopvang. De N-VA-fractie hoopt in 

dat verband wel dat ze daarvoor ook de nodige middelen zullen krijgen. Daarnaast 

kunnen lokale besturen de onthaalfunctie van de CAW’s overnemen. Het lid vindt 

het dan ook zeer positief dat hierrond reeds een gemengde werkgroep samenzit 

om dit grondig te bekijken en in 2021 een voorstel voor te leggen aan de Vlaamse 

Regering. Ook in het armoedebeleid krijgen de lokale besturen een regierol, bij-

voorbeeld via de lokale gezinscoaches. De N-VA-fractie gelooft in de meerwaarde 

van die coaches, maar betreurt wel dat die pas operationeel zullen worden in 2023.  

 

2020 stelde de minister voor heel veel onverwachte uitdagingen en heeft binnen 

zijn beleidsdomein heel wat deuren geopend. Zaken waarvoor men vroeger niet 

open stond, worden nu als positief ervaren. De N-VA-fractie is tevreden dat de 

minister al deze nieuwe kennis niet loslaat en er in 2021 verder gevolg aan geeft.  

1.2. Tussenkomst van Immanuel De Reuse 

Immanuel De Reuse stelt dat zijn fractie naar aanleiding van de bespreking van de 

beleids- en begrotingstoelichting voor Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoede 

voor het begrotingsjaar 2021 een lange vragenlijst heeft ingediend, waarin aan de 

minister verduidelijking gevraagd wordt. Er zijn vragen naar een achterliggende 

visie en vragen om keuzes toe te lichten. De Vlaams Belangfractie is dan ook be-

nieuwd naar de antwoorden van de minister. Tijdens de plenaire vergadering over 

de BBT in kwestie zal de Vlaams Belangfractie daaraan haar accenten en voorstel-

len aftoetsen en haar conclusies trekken. Sommige keuzes van de minister zal de 

Vlaams Belangfractie bijtreden, andere keuzes zou ze niet maken en bepaalde pri-

oriteiten zou ze elders leggen.  

 

Vooraleer de bespreking aan te vatten, wil Immanuel De Reuse even achterom 

kijken. De minister startte zijn inleiding met een citaat van de conservatieve Britse 

staatsman en eerste minister Harold MacMillan: “Events, dear boy, events”. Daar-

mee blikt de minister terug op zijn eerste volledig jaar als Vlaams minister van 

Welzijn. In dit ongetwijfeld niet toevallig gekozen citaat leest Immanuel De Reuse 

tussen de regels een verontschuldiging. Geen mea culpa, maar de verontschuldi-

ging dat alles wat gebeurde eigenlijk toeval is en zeker niet de schuld van de mi-

nister, dat hij eigenlijk niet veel kon doen aan wat hem allemaal overkomen is het 

voorbije jaar. De spreker beaamt dat de wereldwijde pandemie niet de schuld is 

van de minister. Maar voor hoe deze pandemie in Vlaanderen aangepakt werd, 

kijkt hij wel naar de minister. Hoe heeft de minister de eerste uitbraak van COVID-

19 aangepakt? Welke maatregelen nam hij en welke niet? Waar nam hij verant-

woordelijkheid en waar schoof hij die door? Wanneer keek hij naar de toekomst en 

wanneer keek hij enkel naar wat recht voor zijn neus lag? Dat zijn vragen die de 

Vlaams Belangfractie in de ad-hoccommissie corona heeft voorgelegd aan betrok-

kenen, aan mensen die de crisis meegemaakt hebben in de eerste lijn. De ant-

woorden op die vragen vond de spreker hallucinant: te weinig beschermings-

materiaal, te weinig testen, te laat en chaotisch opstarten van het contactonder-

zoek, geen actuele plannen voor dergelijke uitbraken, te weinig aandacht voor de 

woonzorgcentra enzovoort.  

 

Amnesty International Vlaanderen legde de vinger op de wonde en stelt: ‘De aan-

pak door de overheid kwam neer op ernstige schendingen van de mensenrechten. 

Basisrechten als het recht op gezondheid en zelfs het recht op leven werden ge-

schonden. De verschillende overheden hebben verzaakt aan hun plicht en aan hun 

verantwoordelijkheden. ‘Iedereen bevoegd, niemand verantwoordelijk.’ Richard 

Horton, hoofdredacteur van The Lancet, verklaarde tijdens een hoorzitting in de 

Kamer van volksvertegenwoordigers dat het politieke systeem tekortgeschoten 

heeft en dat de meeste van de 14.000 doden vermeden hadden kunnen worden. 

Tijdens de eerste golf zei de minister dat hij zichzelf ’s morgens in de spiegel nog 

recht in de ogen kon kijken. Volgens Immanuel De Reuse gleed alles van hem af 
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als water van een eend. Hij vindt het overduidelijk dat een onderzoekscommissie 

met volheid van bevoegdheden het juiste parlementaire antwoord was geweest op 

de aanpak van de minister en niet de ad-hoccommissie die er nu is. Dan kon de 

laatste steen omgekeerd worden en kon ook de schuldige van het wanbeheer aan-

geduid worden. Immanuel De Reuse vindt het duidelijk dat de minister de bescher-

ming genoot van zijn coalitiepartners Open Vld en N-VA. Hij verzekert hem echter 

dat de Vlaming de eindafrekening wel zal maken.  

 

Ondertussen moet het hoofd geboden worden aan de tweede golf. Gelukkig staat 

men ondertussen al heel wat verder in de aanpak van de corona-uitbraak. Door 

scha en schande werden heel wat lessen getrokken uit de eerste dodelijke door-

tocht van COVID-19. 95 aanbevelingen zijn hiervan een eerste weerslag. In eerste 

instantie moet gekeken worden naar de mensen uit het veld. In het Vlaams Parle-

ment kwamen heel wat welzijnsorganisaties en verenigingen aan het woord, woon-

zorgcentra, professoren, ervaringsdeskundigen. Ze kwamen vertellen hoe COVID-

19 alle zekerheden overboord wierp. Ze kwamen ook vertellen hoe ze het hoofd 

boven water hielden, hoe ze creatief oplossingen zochten, hoe ze door hun reserves 

aan te spreken de noden lenigden. Immanuel De Reuse wil de inzet van alle ande-

ren niet onderschatten, maar vindt dat specifiek in de Vlaamse woonzorgcentra het 

onderste uit de kan gehaald werd door verpleegkundigen, zorgkundigen en omka-

derend personeel. Er was veel uitval van collega’s, wat ze veelal zelf oplosten. Er 

was een schrijnend gebrek aan persoonlijk beschermingsmateriaal, wat ze pro-

beerden op te vangen met huis-, tuin- en keukenmiddelen. Met de schrik op het 

lijf bleven ze zich inzetten voor de bewoners. Hun werkomgeving, de thuis van vele 

bewoners, werd beschouwd als een sterfhuis. En toch deden al deze mensen verder 

hun werk met liefde en aandacht voor de bewoners. Er was nood aan een betere 

ondersteuning. Betere ondersteuning begint met het inzetten van meer mensen op 

de werkvloer en ervoor zorgen dat alle hulpmiddelen voorhanden zijn. Een betere 

ondersteuning zorgt voor het verminderen van de hoge werkdruk en voor het cre-

eren van een draagbare werklast.  

 

Immanuel De Reuse benadrukt dat deze eis niet nieuw is maar al lang op tafel ligt. 

Nu is nogmaals bewezen hoe dringend deze werkdrukvermindering nodig is. Hij 

roept de minister op om te zorgen voor extra ondersteuning en extra handen aan 

het bed, want heel wat mensen in de zorg zijn fysiek en psychisch op.  

 

Naast een betere ondersteuning is er natuurlijk ook de vraag naar een correcte 

verloning, die er enkel kan komen met het afsluiten van een goed sociaal akkoord, 

het langverwachte VIA 6. Wat in Vlaanderen zo moeilijk lukt, lukt op federaal ni-

veau blijkbaar wel. Nathalie Muylle, minister in de regering-Wilmès II en partijge-

note van de minister, nam de beslissing om via een historische investering de 

loonvoorwaarden van het federaal zorgpersoneel met ingang van volgend jaar 

structureel te verbeteren. Immanuel De Reuse stelt vast dat minister Beke in dit 

dossier in snelheid genomen werd door minister Muylle. Op federaal niveau nam 

minister Vandenbroucke de beslissing om aan het ziekenhuispersoneel nog dit jaar 

een premie toe te kennen van 985 euro bruto, als compensatie voor de geleverde 

inspanningen in de corona-epidemie. Ook de federale consumptiecheque ter 

waarde van 300 euro mag niet vergeten worden. Zo groeit het verschil in verloning 

tussen het federaal zorgpersoneel en het Vlaams zorgpersoneel uit tot een zeer 

grote, onrechtvaardige kloof, een onaanvaardbare discriminatie. Op die manier 

creëert Vlaanderen zelf de leegloop van het zorgpersoneel uit de Vlaamse zorgin-

stellingen naar federale ziekenhuizen. Er is dus dringend nood aan een structurele 

loonsverhoging voor het Vlaams zorgpersoneel. Immanuel De Reuse dringt er bij 

de minister op aan om te zorgen voor die coronapremie, een belangrijk symbolisch 

bedrag als blijk van waardering voor het zware werk tijdens de voorbije coronape-

riode. Vlaanderen mag het zorgpersoneel niet in de kou laten staan. Hij roept de 

minister op om een ambitieus plan op tafel te leggen en te zorgen voor extra mid-

delen, want met die 525 miljoen euro zal hij er niet komen. Hij is er zeker van dat 
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de minister dat ook wel beseft. Hij hoopt dat het talmen van de minister niet zal 

leiden tot begrijpelijke acties op de werkvloer, want de mensen zijn het beu. 

 

De door de minister aangehaalde Harold MacMillan staat ook bekend om een ander 

citaat: “Het verleden moet men als springplank gebruiken en niet als een sofa”. 

Dat brengt Immanuel De Reuse bij de strategie omtrent sneltesten, de vaccinatie-

strategie en de concrete uitrol van het vaccinatieplan. Een gebrek aan een cohe-

rente strategie zorgt ervoor dat iedereen nu al luid roept om in aanmerking te 

komen. Zopas nog schoof minister Weyts de scholen naar voren. Hij klopt wel op 

tafel voor zijn mensen, in tegenstelling tot minister Beke. De Vlaams Belangfractie 

vraagt de minister om zelf het initiatief te nemen en niet te wachten op het federale 

niveau, om daadkracht en leiderschap te tonen. Ze hoopt dat de vaudeville van de 

contactopsporing niet herhaald wordt, met slechte afspraken en het niet invullen 

van de eigen bevoegdheden. In Engeland is men al van in de zomermaanden bezig 

met het voorbereiden van de uitrol van het vaccin. Er wordt rekening mee gehou-

den dat er verschillende logistieke ketens nodig kunnen zijn, met verschillende 

noden, bijvoorbeeld inzake bewaartemperatuur. Hier wordt nog afgewacht tot 

eerst iemand anders een beslissing neemt.  

 

Afsluitend raadt Immanuel De Reuse minister Beke aan om te leren uit de ervarin-

gen van het afgelopen jaar, zowel de goede als de slechte, en om uit te gaan van 

de eigen sterkte en van de sterkte van een goed Vlaams beleid. Net als het Vlaams 

Belang is de minister een voorstander van het overhevelen van de volledige be-

voegdheid rond Welzijn en Volksgezondheid naar Vlaanderen en zo te komen tot 

een coherent beleid. Hij denkt dat er werk genoeg op de plank ligt. Het wegwerken 

van de wachtlijsten in bijvoorbeeld de gehandicaptenzorg. Zorgen voor voldoende 

geld voor het zorgpersoneel. Zorgen voor voldoende personeel in de Vlaamse zorg-

instellingen. Zorgen voor de aanpak van de stijgende armoede in Vlaanderen. In-

zetten op de modernisering. De verdere beleidsafstemming met de lokale besturen. 

Hij spoort de minister aan om recht te staan uit die sofa en sterke engagementen 

aan te gaan vanuit een duidelijke visie en vanuit eigen kracht. De minister zal 

daarbij in de Vlaming en in het Vlaams Belang een sterke bondgenoot vinden.  

1.3. Tussenkomst van Katrien Schyvers 

Katrien Schryvers vroeg zich tijdens de uiteenzetting van Immanuel De Reuse af 

of ze in de Coronacommissie zat. Ze benadrukt dat het hier vandaag wel degelijk 

gaat over de begroting voor volgend jaar, met zeer veel uitdagingen. Uiteraard 

bracht de coronacrisis heel veel uitdagingen met zich mee. Niemand weet of er nog 

nieuwe opstoten zullen komen en wanneer er gevaccineerd zal kunnen worden. Ze 

vindt het niet evident om te midden van zo’n crisis beleidsplannen op te maken. 

Het afgelopen jaar moesten de beleidsplannen continu bijgesteld worden. Sommige 

zaken moesten aangepast worden, andere zaken werden versneld doorgevoerd en 

er kwamen ook volledig nieuwe initiatieven. Ook volgend jaar zal de beleidsagenda 

nog voor een groot stuk bepaald worden door de coronacrisis. In totaal zal er niet 

minder dan 1,1 miljard euro extra naar de sector gaan, wat een significante en 

blijvende impact op het terrein zal hebben. Katrien Schryvers is heel tevreden dat 

de extra middelen doelgericht ingezet worden, in lijn met de bredere beleidsdoel-

stellingen binnen Welzijn, Volksgezondheid en Gezin. Op die manier kunnen ook 

na de crisis de vruchten geplukt worden van de budgettaire inspanningen die nu 

geleverd worden. 

 

Sinds 26 juni werden er in de Coronacommissie heel veel uren besteed aan de 

evaluatie van de aanpak van de crisis. Tientallen mensen hebben hun verhaal ver-

teld. Op basis daarvan werden meer dan tweehonderd aanbevelingen opgesteld, 

verdeeld over twee resoluties, gericht op de verdere aanpak van de crisis. Veel 

zaken die daarin aangekaart worden, zijn vragen op langere termijn. Katrien 

Schryvers is blij dat veel van die zaken terugkomen in dit beleidsplan.  
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De spreekster wijst daarbij op een aantal pijlers die de CD&V-fractie heel belangrijk 

vindt. De eerste is een verdere ontschotting en samenwerking binnen Zorg en Wel-

zijn, in de evolutie naar een meer geïntegreerde zorg. Via de verdere uitrol en 

versterking van de eerstelijnszones en de regionale zorgraden kunnen de verschil-

lende zorg- en welzijnspartners in de toekomst tot nog meer afstemming komen. 

Ze vindt het belangrijk dat er vooral gekeken wordt naar het sociaal werk. Dankzij 

de stapsgewijze inkanteling van verschillende sectoren binnen Zorg en Welzijn on-

der de Vlaamse sociale bescherming zal de samenwerking tussen sectoren op ter-

mijn nog vlotter verlopen. Het uitgangspunt is dat de burger centraal staat. Ook 

wie complexe zorg- of hulpvragen heeft, moet vlot geholpen kunnen worden en 

mag niet verloren lopen in een complex hulpverleningslandschap.  

 

De afgelopen maanden werd dikwijls gevraagd naar meer regelluwe kaders, met 

kansen voor innovatie en intersectorale samenwerking. Aan die vraag wordt ook 

tegemoet gekomen, dankzij meer regelluwe kaders en meer doelgerichte financie-

ringsmodellen om de zorg- en welzijnssectoren de nodige ruimte en de nodige 

zuurstof te bieden om innovatief aan de slag te gaan en nieuwe samenwerkings-

verbanden aan te gaan. 

 

Meer intersectorale samenwerking moet ook mogelijk gemaakt worden door een 

verder doorgedreven digitalisering. Er wordt gewerkt aan een nieuwe architectuur 

voor gegevensuitwisseling tussen zorgverleners, gebruikers en overheid. De ge-

plande investeringen op het vlak van digitalisering moeten onder meer de uitwis-

seling van elektronische patiëntendossiers vergemakkelijken tussen de actoren in 

de zorg. Ze is ervan overtuigd dat dergelijke ontwikkelingen op termijn de manier 

van samenwerken grondig zullen veranderen en de kwaliteit van de zorg ten goede 

zullen komen. Ze maakt wel de kanttekening dat dit een heel complexe en inge-

wikkelde materie is, die heel veel expertise vereist die allicht nog zal moeten aan-

getrokken worden. 

 

Een tweede belangrijke pijler vindt Katrien Schryvers het vooropstellen van het 

mentale welzijn en de kwaliteit van leven. Ze beschouwt één van de grote verwe-

zenlijkingen in de coronacrisis de toegenomen inzet voor mentaal welzijn. Via ‘Zor-

gen voor morgen’ stroomden al heel wat extra middelen naar partnerorganisaties 

om bijkomende projecten op te zetten ter bevordering van het mentaal welzijn. Er 

komt een grotere focus op de strijd tegen eenzaamheid, wat CD&V zeer positief 

vindt. Het is daarbij belangrijk dat iedereen bereikt kan worden, in het bijzonder 

ouderen, die erg getroffen worden door eenzaamheid. 

 

De coronacrisis biedt ook kansen op dit vlak, zoals de introductie van het beeld-

bellen in de woonzorgcentra. Daarvoor moet in alle woonzorgcentra wel wifi aan-

wezig zijn. Ook voor ouderen die nog thuis wonen moet onderzocht worden op 

welke manier ook zij de vruchten kunnen plukken van de nieuwe digitale commu-

nicatiemogelijkheden. 

 

Ook voor wie professionele hulp nodig heeft, wordt er de komende jaren aan het 

aanbod gewerkt. Er zijn budgettaire inspanningen voor de eerstelijns psychosociale 

bijstand van de CAW’s, voor een versterking van de telefonische en online hulplij-

nen en een capaciteitsuitbreiding van de CGG’s. Ook binnen de ggz wordt verder 

ingezet op digitalisering, een evolutie die door de coronacrisis versneld werd. De 

lessen die daaruit getrokken werden, gaan niet verloren. Er wordt toegewerkt naar 

meer professionalisering op dit vlak. 

 

Ten derde vindt Katrien Schryvers het terecht dat er veel aandacht gaat naar het 

welzijn van wie in een residentiële voorziening verblijft. Dat kunnen ouderen zijn, 

maar ook personen met een beperking of kinderen in een jeugdinstelling, mensen 

die van de voorziening waar ze verblijven hun thuis moeten maken.  

 



16 15 (2020-2021) – Nr. 5–J 

Vlaams Parlement 

Inspraak en overleg loopt als een rode draad doorheen de beleidsplannen. Zo wordt 

in 2021 het Cliëntenforum gestart om de stem van jongeren en ouders binnen de 

jeugdhulp te versterken. Daarmee wordt uitvoering gegeven aan een decreet dat 

in de vorige legislatuur goedgekeurd werd. Zeker in de woonzorgcentra is er nood 

aan inspraak voor bewoners en hun mantelzorgers, die mee moeten kunnen be-

slissen over de zaken die hun dagelijks leven beïnvloeden. Katrien Schryvers hoopt 

dat er maatregelen genomen worden om dit nog meer mogelijk te maken. Specifiek 

voor de bewoners van de woonzorgcentra werden er reeds voor de coronacrisis 

uitdagingen vastgesteld. Mensen worden vandaag niet alleen ouder dan vroeger, 

met toegenomen zorgvragen als gevolg, ze hebben ook andere wensen. Al voor de 

crisis werden proefprojecten opgezet rond kleinschalig zorgwonen, kleinere leef-

groepen, de inbedding van woonzorgcentra in buurten, het inzetten op kwaliteit 

van zorg via de liaison tussen de woonzorgcentra en de ziekenhuizen, meer aan-

dacht voor de planning van het levenseinde. Volgens haar toont de coronacrisis 

aan dat dit allemaal stappen in de goede richting waren, maar dat er ook nog veel 

werk op de plank ligt om echt kwaliteit van zorg te bieden. Een belangrijke stap op 

dat vlak vindt ze de ontwikkeling van nieuwe kwaliteitsindicatoren in afstemming 

met het Vlaams Instituut voor Kwaliteit van Zorg. Gebruikers zullen hun keuze 

voor een voorziening beter geïnformeerd kunnen maken doordat er meer transpa-

rantie komt over de kwaliteitsmetingen. Er wordt een vernieuwing van de Zorgin-

spectie aangekondigd. Daarbij wordt verder gebouwd op de lessen die getrokken 

werden uit de coronacrisis. Die heeft immers aangetoond dat de Zorginspectie 

soms niet genoeg mankracht heeft om haar werk ten volle te kunnen doen.  

 

Een vierde pijler is het realiseren van zorgzame buurten. Dit wordt naar voren 

geschoven als dé kernuitdaging voor de komende jaren. Door op lokaal niveau de 

krachten te bundelen, kan er meer ingezet worden op preventie. Er kunnen meer 

mensen bereikt worden en de zorg kan meer geïntegreerd worden. Daarbij wil het 

lid verwijzen naar het lokaal armoedebeleid, waarop meer doelgericht ingezet 

wordt. Nabijheid en toegankelijkheid vindt ze dan ook sleutelwoorden die in alle 

beleidsdoelstellingen terugkomen. Met betrekking tot het gezinsbeleid kunnen de 

lokale besturen een grotere rol spelen. Inzake hulpverlening is 1Gezin1Plan de lei-

draad voor de komende jaren. Hiervoor moeten de komende jaren ook de nodige 

budgetten vrijgemaakt worden. 

 

Er zijn veel grote uitdagingen. Het systeem voor personen met een handicap werd 

onlangs volledig omgeschakeld. Sinds de invoering van PVF worden meer mensen 

met een handicap geholpen dan ooit tevoren. Maar ondanks die stijging en de 

steeds toenemende budgetten, blijven er vandaag ook veel onbeantwoorde vra-

gen. Een grondige evaluatie, waaraan de nodige gevolgen gekoppeld worden, 

dringt zich dan ook op. Ook de implementatie van PVF voor minderjarigen ligt op 

tafel. Daarvoor is een goed uitgewerkt systeem nodig, dat niet alleen in theorie 

maar ook in de praktijk goed functioneert. Ook de verdere doorzetting van de di-

gitalisering houdt mogelijke valkuilen in, waarop geanticipeerd moet worden. Ook 

de meest kwetsbaren moeten hierin mee zijn. Vandaag wordt vastgesteld dat on-

line communicatie met de burgers te weinig rekening houdt met de enorme diver-

siteit onder de burgers. Verder inzetten op digitalisering moet dan ook hand in 

hand gaan met het inzetten op digitale inclusie. Het gaat om veel meer dan toe-

gang hebben tot internet. Ook de communicatie zelf moet voldoende inclusief zijn. 

Katrien Schryvers denkt dan onder meer aan digitale laaggeletterdheid en de ma-

nier wordt ingezet op het tegengaan daarvan. 

 

De grootste uitdaging ten slotte is het zorgpersoneel en de waardering voor dat 

personeel. Ze hoopt op korte termijn een doorbraak te zien in de lopende onder-

handelingen voor een nieuw sociaal akkoord. Het is belangrijk dat het personeel in 

de Vlaamse zorgsectoren zich even gewaardeerd voelt als het zorgpersoneel in de 

ziekenhuizen. Naast de verloning moet er worden gekeken naar de condities waarin 

zij moeten werken en de toenemende werkdruk. Een versnelde omzetting van rob- 
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naar rvt-bedden met bijkomende erkenningen voor zwaar hulpbehoevende bewo-

ners moet zorgen voor een verlichting van de werkdruk. Dan moeten er evenwel 

extra handen aan het bed worden gevonden en ook dat is een zeer grote uitdaging, 

die niet enkel in Welzijn, maar samen met Onderwijs en Werk moet worden aan-

gegaan. Er is een positieve beeldvorming van de sector nodig, zodat mensen warm 

worden gemaakt voor een job in de zorg.  

1.4. Tussenkomst van Freya Saeys 

Freya Saeys is verheugd dat in de BBT en de begroting een aantal belangrijke 

inzichten zijn opgenomen die werden verworven tijdens de coronacrisis. Ze denkt 

daarbij vooral aan de digitalisering van de voorzieningen en de diensten. Het be-

lang van de teleconsulten en de online dienstverlening is al goed doorgedrongen. 

Ze hoopt dat de overheid geen extra regels zal opleggen over de verhouding tussen 

de online en de face-to-facedienstverlening. Tijdens de hoorzittingen pleitten voor-

zieningen telkens opnieuw voor een regelluw kader. Vooral de uitspraak dat de 

hulpverleners tijdens de coronacrisis wegens het regelluw kader écht tijd hadden 

om bezig te zijn met hun cliënten, mag niet worden genegeerd.  

 

Kleinschalige, private initiatieven voor personen met een handicap en ouderenini-

tiatieven moeten correct worden ondersteund. De regelgeving moet waar nodig in 

die zin worden aangepast. Wat betreft ouderenzorg wordt er in de BBT veel minder 

gesproken over die kleinschalige woonvormen als zijnde de toekomstige woon-

vorm. Toekomstige initiatiefnemers verdienen het dat de overheid hier zo concreet 

mogelijk wordt. 

 

Het is goed dat er bijkomende middelen worden voorzien voor de geestelijke ge-

zondheidszorg, CAW’s, personen met een handicap, ouderenvoorzieningen, de bij-

zondere jeugdzorg. De belangrijkste budgetten moeten echter nog worden 

opgenomen, zoals de middelen voor het VIA 6, om het zorgpersoneel beter te 

verlonen, meer handen aan het bed te krijgen en eventueel het aanbod uit te brei-

den. De bevoegdheid qua geestelijke gezondheidszorg situeert zich zowel bij de 

gemeenschappen als bij de federale overheid. Zowel de Vlaamse Gemeenschap als 

de federale overheid hebben in de coronaperiode ingezet op bijkomende eerste-

lijnspsychologische ondersteuning. Overleg daarover is noodzakelijk, zodat de 

geestelijke gezondheidszorg terechtkomt bij wie het nodig heeft: het zorgperso-

neel, mensen die een geliefde hebben verloren, mensen die al problemen hadden 

en de jongeren.  

 

Het mantelzorgplan loopt ten einde. Het belang van mantelzorgers is immens, niet 

enkel voor ouderen, maar evenzeer voor personen met een handicap. Tijdens de 

coronacrisis hebben mantelzorgers hun familielid met een handicap vaak helemaal 

alleen opgevangen. In het nieuwe mantelzorgplan moet er een systeem worden 

ontwikkeld waardoor zij in zulke situaties toch een beroep kunnen doen op een 

zekere hulpverlening.  

 

Op het vlak van personen met een handicap ziet Open Vld vier belangrijke aan-

dachtspunten. Ten eerste moet er snel werk worden gemaakt van PVF voor min-

derjarigen. De coronacrisis heeft het belang van PVF en van cashfinanciering 

aangetoond. Ten tweede moeten de noden van de mensen in prioriteitengroep drie 

duidelijk zijn en moet er een plan worden opgesteld om die mensen te ondersteu-

nen. Ten derde moet er een middellange- en langetermijnplan worden opgesteld 

voor het wegwerken van de wachtlijsten. Ten vierde moet er oog zijn voor de noden 

van kleinschalige private initiatieven en oudereninitiatieven. Waar de wetgeving 

vanuit historisch perspectief niet is aangepast aan die kleinschaligheid, zijn er cor-

recties nodig.  
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Op het vlak van de ouderenzorg zijn er grote verwachtingen wat betreft het sociaal 

akkoord dat de regering zal afsluiten met de welzijnssector. Freya Saeys pleit er-

voor om heel snel met dat plan te komen, zeker over de nieuwe profielen die kun-

nen worden ingeschakeld in de woonzorgcentra om de zorg en het welzijn van de 

ouderen te verbeteren. Het volstaat niet om budget te voorzien voor extra perso-

neel, die personeelsleden moeten ook worden gevonden. Er moet worden ingezet 

op zijinstroom.  

 

De COVID-19-periode zal ook in 2021 nog voor heel wat uitdagingen zorgen. Ten 

eerste moet de eerste verdedigingslinie opnieuw worden opgebouwd. De testcapa-

citeit gaat naar 100.000 testen per dag. Het is vooral belangrijk om te bepalen wie 

bij symptomatische en wie bij asymptomatische patiënten de test zal afnemen en 

wie vervolgens de positief geteste patiënten zal informeren over de maatregelen 

die hij of zij moet nemen om de verspreiding tegen te gaan. Het centraal contact-

opsporingscentrum en de lokale contactcentra moeten in staat zijn om de hoogri-

sicopatiënten te contacteren. Dat moet gebeuren, enerzijds om de eerstelijnszorg 

te ontlasten, zodat ook de gewone zorg kan doorgaan, maar anderzijds vooral om 

na de lockdown een derde piek te vermijden.  

 

Ten tweede moet de bevolking wellicht nog een hele tijd haar gedrag aanpassen 

en leven met het virus vooraleer er een vaccin zal zijn, hopelijk tegen maart 2021. 

Niet iedereen kan echter onmiddellijk worden gevaccineerd. Een zeer belangrijke 

uitdaging is de burgers blijvend te sensibiliseren en te overtuigen van het belang 

van die preventiemaatregelen, niet alleen in hun eigen belang, maar ook in het 

belang van ouders, grootouders en kinderen.  

 

Ten derde is er de uitdaging van de vaccinatie. Er is een antivaxgolf en de meest 

waanzinnige verhalen doen de ronde. De bevolking moet worden overtuigd van het 

belang van de vaccinatie om uit de gezondheids- en economische crisis te geraken. 

Er moet een zeer goede strategie worden uitgedokterd om mensen te sensibiliseren 

en er moet een beroep worden gedaan op gedragswetenschappers om ervoor te 

zorgen dat de boodschap zo efficiënt mogelijk aankomt. Daarnaast wordt het een 

gigantische logistieke operatie. Een plan moet duidelijk maken wie wanneer zal 

worden ingeënt. Een logistiek plan moet het mogelijk maken om de vaccins in de 

correcte omstandigheden op te slaan en te vervoeren.  

 

Ook in 2021 zullen er ongetwijfeld nog een paar bottlenecks zijn, maar dat is wel-

licht onvermijdelijk in een crisissituatie zoals de coronacrisis.  

1.5. Tussenkomst van Jeremie Vaneeckhout 

Jeremie Vaneeckhout meent dat het gezegde ‘never waste a good crisis’ van toe-

passing is op de coronacrisis. 2021 zou dan ook het momentum moeten zijn van 

minister Beke. 2020 heeft op een zeer pijnlijke, maar zeer duidelijke manier bloot-

gelegd wat het belang van Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoedebestrijding 

is. Na dit eerste coronajaar zal er nooit méér maatschappelijk draagvlak zijn om 

het beleid structureel te versterken. 2021 mag geen oplapjaar worden, maar moet 

een fundamentele shift veroorzaken. De minister moet niet enkel schakelen, maar 

ook gas geven. Groen blijft op zijn honger: het beleid is te weinig en komt te laat 

en dat is onbegrijpelijk en onaanvaardbaar.  

 

De spreker wil ingaan op twee specifieke elementen. In tegenstelling tot Katrien 

Schryvers, wil hij het zeker hebben over het coronabeleid. 2021 wordt immers een 

coronajaar, met grote corona-uitdagingen op de agenda. Hoever staat het met een 

betere aanpak op Vlaams niveau rond de contacttracing? Hoe wordt er omgegaan 

met motivatieproblemen om zich aan de maatregelen en de quarantaine-instruc-

ties te houden? Hoever staat de voorbereiding van de vaccinatiestrategie en de 

sensibilisering daarrond? Hoe kunnen in 2021 gezondheid en welzijn op een betere 
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manier worden gecombineerd? Hoe kunnen de aanbevelingen van de Coronacom-

missie op korte termijn worden waargemaakt?  

 

Dat momentum ligt nu voor de minister. Het is voor Groen van belang dat dat 

wordt waargemaakt wat betreft het coronabeleid, het exitbeleid, maar, minstens 

even belangrijk, ook wat betreft het structureel beleid. De coronacrisis heeft op 

een zeer pijnlijke manier onze kwetsbaarheden blootgelegd. In het huidige beleid 

vindt de spreker te weinig antwoorden. Hij geeft een aantal voorbeelden. Er komt 

eind 2020 een extra tegemoetkoming voor kwetsbare gezinnen in het groeipakket. 

Voor Groen is dit slechts een eerste stap. De minister had een evaluatie van het 

groeipakket aangekondigd voor het voorjaar 2021, maar er ligt nog niets op tafel. 

De meest kwetsbare kinderen en jongeren zijn daarvan het slachtoffer. Groen zal 

op die nagel blijven kloppen. Een tweede voorbeeld betreft de ouderenzorg. De 

coronacrisis heeft nog maar eens duidelijk gemaakt dat de ouderenzorg op een 

andere manier moet worden georganiseerd. Er is daarover maatschappelijke con-

sensus, maar op het terrein gebeurt er te weinig.  

 

De voornemens voor 2021 worden niet echt aangescherpt. Er gebeuren wel extra 

inspanningen, maar Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoedebestrijding zou 

dé absolute prioriteit moeten zijn van deze regering voor het komende jaar, voor 

deze legislatuur, die de geschiedenis zal ingaan als de coronalegislatuur. De minis-

ter zou het moment kunnen aangrijpen om zijn plaats in de geschiedenisboeken te 

verwerven.  

 

Voor Groen staan een aantal punten bovenaan de agenda. Ten eerste, het sociaal 

akkoord werd zeven maanden geleden aangekondigd. Waar blijft het? Hoe zal de 

minister tegemoetkomen aan de vraag naar meer aanbod, meer kwaliteit en betere 

werkvoorwaarden voor álle Vlaamse zorgsectoren, met het beperkte budget dat hij 

heeft voorzien voor 2021? Ten tweede, hoe worden de rechten bewaakt van de 

zorgbehoevenden? Hoe kunnen zij eigenaar blijven van hun eigen leven? Er moet 

een fundamentele switch gebeuren naar het eigenaarschap van mensen over hun 

eigen leven. Naar analogie met de kinderrechtencommissaris pleit Groen dan ook 

voor het aanstellen van een ouderenrechtencommissaris. Ten derde, er is een groot 

maatschappelijk draagvlak om te investeren in geestelijke gezondheidszorg. De 

fundamentele beleidsmatige daden blijven echter uit. Hoe kunnen de onaanvaard-

bare wachtlijsten in de geestelijke gezondheidszorg worden aangepakt? Hoe kan 

men ervoor zorgen dat iedereen die nood heeft aan toegankelijke en professionele 

hulpverlening die ook krijgt?  

 

Dat zijn geen nieuwe thema’s. Zaken als de beperkte aantrekkelijkheid van werken 

in de zorg of de aangroeiende wachtlijsten zijn niet nieuw. Er wordt wel geremedi-

eerd, maar er wordt niets opgelost.  

 

Het ergste is dat een groep van mensen achterblijft. Dat moet volgens Groen, 

naast het samen aanpakken van de crisis, het grootste voornemen zijn in deze 

coronacrisis: niemand mag achterblijven.  

1.6. Tussenkomst van Celia Groothedde 

De coronacrisis heeft het grootste deel van 2020 bepaald. Celia Groothedde vreest 

dat er intussen in grote stilte een armoedecrisis uitbreekt. Er zijn daarover nog 

slechts weinig officiële cijfers voorhanden, maar er zijn wel al aanwijzingen: het 

middenveld trekt aan de alarmbel, de signalen uit de maatschappij verveelvoudi-

gen zich, het recente onderzoek van de Socialistische Mutualiteit liegt er ook niet 

om. 

 

De spreker heeft er begrip voor dat de begroting voor 2021 er wat anders uitziet. 

Het is logisch dat er in een crisis geld moet worden uitgegeven en dat hoge noden 
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moeten worden ingevuld. Minder begrijpelijk is dat in volle gezondheidscrisis de 

eerder aangekondigde besparingen tóch worden doorgevoerd.  

 

Het is goed dat er punctuele noden worden vervuld. Maar deze crisis biedt de kans 

om er tegen 2021 meer voorbereid te staan, met name rond de grote uitbraak van 

armoede en de grote nood aan armoedebestrijding die daardoor zal worden te-

weeggebracht. Op dat vlak schiet de begroting fundamenteel tekort. Er worden 

een aantal mooie doelstellingen aangegeven. Vermaatschappelijking wordt naar 

voren geplaatst in de BBT, maar dat kan ook tekortschieten. Want net een stevig 

zorg-, welzijns- en armoedebeleid kan mensen ondersteunen en net het vermaat-

schappelijken van het armoedebeleid heeft ervoor gezorgd dat heel veel zorg weg-

viel. De minister kondigt ook heel wat nieuw beleid aan, maar geeft niet aan hoe 

hij dat nieuw beleid degelijk zal ondersteunen.  

 

Celia Groothedde vindt niet terug dat er budget of premies worden uitgetrokken 

specifiek en in voldoende grootteorde om de zware armoededreiging die eraan 

komt, op te vangen en ook om de huidige armoededreiging voor te zijn, vooraleer 

die zichtbaar wordt in overheidscijfers. Mensen die momenteel hun hypotheek niet 

kunnen betalen en een uitstel van betaling krijgen, zullen zich binnen zes maanden 

in een heel andere situatie bevinden, met veel dringender noden. Kan de minister 

daarover uitleg geven?  

 

Ook ontbreekt de waardering voor het brede zorg-, welzijns- en armoedebestrij-

dingsveld voor het werk dat ze in 2020 hebben verricht en dat ze in 2021 zullen 

moeten voortzetten, om die kwetsbare mensen te ondersteunen. Kan de minister 

daarover uitleg geven, alsook harde cijfers? De minister blijft namelijk investerin-

gen aankondigen, maar die zijn niet terug te vinden in de cijfers.  

1.7. Tussenkomst van Freya Van den Bossche 

Het is misschien waar dat er nog nooit zoveel geld naar Welzijn is gegaan, maar 

Freya Van den Bossche benadrukt dat er ook nog nooit zoveel behoefte is geweest 

aan zorg- en welzijnsbeleid. Dat heeft niet alleen te maken met de coronacrisis, 

maar ook met noden die allang bestaan en vaak groter en schrijnender worden 

door jarenlange desinvestering. Er wordt in de begroting te weinig geld voorzien: 

de wachtlijsten zullen verder aangroeien, de werkdruk zal niet verlagen, hulplijnen 

zullen niet minder worden overbevraagd en de voedselbanken helaas niet minder 

worden gebruikt. De begroting biedt te weinig antwoord op de noden die er zijn en 

gaat te veel uit van de situatie zoals ze is.  

 

In zijn Septemberverklaring kondigde de minister-president aan dat hij had geluis-

terd naar de bezorgdheden van het personeel en dat hij met 525 miljoen euro een 

antwoord kon bieden op die bezorgdheden. Maar ondertussen zitten de onderhan-

delingen over een nieuw sociaal akkoord helemaal in het slop. Iedereen weet dat 

die 525 miljoen euro ontoereikend zullen zijn, maar de minister heeft dat nog niet 

kunnen of durven zeggen. Hij doet een aantal beloftes die hij niet kan inlossen. Hij 

geeft het bedrag meerdere keren uit: én aan meer personeel voor rusthuizen, én 

aan een betere verloning, én aan het wegwerken van wachtlijsten. De minister zal 

een keuze moeten maken en toegeven dat het budget ontoereikend is.  

 

Het coronavirus heeft lelijk huisgehouden in de woonzorgcentra. De wachtlijsten 

voor opname in woonzorgcentra zijn weggeveegd, enerzijds door het grote verlies 

aan bewoners en anderzijds door de angst die het virus heeft gezaaid en het feit 

dat het personeel blijkbaar niet de middelen krijgt om dat virus ook de baas te 

kunnen. In plaats van dit momentum aan te grijpen om die situatie te keren, bij-

voorbeeld door de personeelsnormen te verhogen, blijft de minister bij een staps-

gewijze opbouw. Dezelfde situatie doet zich voor in de thuiszorg. Als beloning voor 
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de inspanning van het personeel, behoudt de minister de geplande besparing. Sp.a 

is het daar vanzelfsprekend niet mee eens.  

 

Voor de bespreking van het armoedebeleid richt Freya Van den Bossche zich op de 

concrete maatregelen. In de visietekst en het VAPA kon de minister zijn voorne-

mens en idealen immers al naar voren schuiven. Welke stenen zal de minister 

verleggen? De spreker denkt aan de financieel zeer lastige situatie van eenouder-

gezinnen, hoge private huurprijzen, het grotere belang van voedselbedelingen, het 

moeilijk bereiken van mensen in armoede. De coronacrisis heeft structurele pro-

blematieken blootgelegd die veel nijpender naar voren zijn gekomen. De Taskforce 

Kwetsbare Gezinnen heeft suggesties gedaan, zoals het verhogen van de sociale 

toeslagen in het groeipakket, het rechtstreeks contacteren en ondersteunen van 

mensen in armoede, toegang geven tot huurtoelages, het beperken van de ener-

gierekening en het ondersteunen van de lokale voedselbedelingen. De minister 

koos er echter voor om 45 miljoen euro uit te geven via het groeipakket en de 

lokale besturen. Met die 15 miljoen euro voor de tijdelijke COVID-19-toeslagen 

werd de doelgroep echter niet voldoende bereikt. Ook de 30 miljoen euro die via 

de lokale besturen zou worden verdeeld, is nog in volle verwerking. Slechts heel 

weinig centen zijn al tot bij de mensen in armoede geraakt.  

 

Ook voor 2021 ziet de spreker veel voornemens, maar weinig concrete acties. Dat 

de minister meer wil inzetten op armoedetectie en outreaching, is een goede zaak. 

De uitwerking ervan is echter heel vaag. Zo is het niet duidelijk hoeveel gezins-

coaches zullen worden aangeworven en zijn de gegevens rond gezinnen in ar-

moede nog steeds niet beschikbaar voor de OCMW’s.  

 

Sp.a is er zeer over te spreken dat de schooltoeslag nu sneller wordt toegekend en 

dat gezinnen met de hoogste nood eerst zullen worden uitbetaald. Sp.a is blij dat 

de minister het voorstel van Hannes Anaf oppikt en in de praktijk brengt.  

 

Een ander lichtpuntje is dat de minister meer zal investeren in de centra voor 

geestelijke gezondheidszorg, zodat de geestelijke hulpverlening laagdrempeliger 

wordt voor grote groepen mensen. 

 

Sp.a blijft echter op haar honger zitten op andere vlakken van geestelijke gezond-

heidszorg. Tijdens deze gezondheidscrisis is duidelijk geworden dat heel wat men-

sen mentaal decompenseren, dat ze zowel in eerste, tweede als derde lijn andere 

vormen van hulp vragen en soms ook heel acuut nodig hebben. De minister zal 

suïcidepreventie bestendigen, maar er gebeuren geen extra inspanningen. De no-

den zijn echter bijzonder hoog, ook bij specifieke doelgroepen, zoals studenten. Er 

zouden minstens tijdelijk extra mensen kunnen worden ingeschakeld bij diensten 

van de universiteiten of hogescholen om die studenten op te vangen.  

 

Volgens Freya Van den Bossche beloofde de minister om de besparingen in het 

preventieve gezondheidsbeleid terug te draaien, maar dat is niet gebeurd. Er is 

geen extra geld voorzien en de besparingen gaan toch door. In deze crisis zijn de 

gevolgen van een slecht preventiebeleid nochtans duidelijk: men moet zich nu 

wenden tot dure callcenters, consultants en onbezoldigde vrijwilligers. Iedereen 

die in de preventie werkt, wordt uitgeperst als een citroen. Sp.a vindt dat minister 

Beke daarin een andere koers moet varen.  

 

Freya Van den Bossche juicht de extra investeringen in jongerenwelzijn toe. Maar 

waar en hoe worden die middelen ingezet? Volgens sp.a is het budget te klein om 

de verschillende noden te lenigen. Er lopen veel onderzoeken en proefprojecten, 

maar men weet al waar er problemen en extra noden zijn: de wachtlijsten en 

wachttijden in of voor MFC’s, begeleidingstehuizen, pleeggezinnen of onmiddellijke 

psychiatrische hulp. Veel families zitten op hun tandvlees omdat ze voor hun 
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kinderen niet de nodige hulp krijgen, terwijl het personeel in de zorgsector er de 

brui aan geeft omdat het niet de nodige hulp kan bieden.  

 

Het lijkt alsof de minister personen met een beperking heeft opgegeven. Hij voor-

ziet volgens Freya Van den Bossche net genoeg geld voor de automatische toeken-

ningsgroepen, maar niet voor het wegwerken van de wachtlijsten of het verhogen 

van de kwaliteit van de zorg. Er is geen sprake van structurele uitgaven. Volgens 

haar heeft de minister wel de ambitie, maar niet de budgettaire ruimte om hier 

aan te voldoen. Een deel van de besparingen staat al ingeschreven, maar een an-

der deel moet nog worden uitgewerkt. De ambitie van de minister is in feite niet 

groter dan het lenigen van de onmiddellijke noden. 

 

Freya Van den Bossche besluit dat er in deze begroting een aantal positieve aspec-

ten zijn, maar ook heel veel tekorten. Deze begroting voldoet niet voor sp.a. De 

minister verwijst altijd naar zijn actieplan ‘Zorgen voor morgen’, maar op de noden 

van vandaag biedt hij te weinig antwoorden. 

1.8. Tussenkomst van Lise Vandecasteele 

Volgens Lise Vandecasteele voorzag het Vlaamse regeerakkoord niet alleen veel te 

weinig budget voor Zorg en Welzijn, maar kwam het ook nog eens met een pak 

besparingen. Dat zorgde voor veel woede bij het zorgpersoneel, voor wie de werk-

druk al heel hoog was. Verschillende acties volgden en net voor de coronapandemie 

uitbrak, betoogden meer dan 8000 mensen uit de zorg- en welzijnssector. Toen 

was de druk al groot om meer in de gezondheidszorg te investeren. Tijdens de 

coronacrisis heeft iedereen ingezien dat goede investeringen in Zorg en Welzijn 

heel belangrijk zijn. De pandemie heeft de grote hiaten in de zorg duidelijker bloot-

gelegd. Zo was er in de woonzorgcentra te weinig personeel om de nodige zorg te 

voorzien. De minister stond dus onder druk om grotere budgetten te voorzien, 

maar volgens Lise Vandecasteele zijn zijn maatregelen ‘too little too late’.  

 

De minister ging pas begin juli 2020 met de sector, na hun protesten en betogin-

gen, aan de onderhandelingstafel zitten. Het budget van 538 miljoen euro voor 

een duurzame versterking van het welzijnsbeleid is volgens Lise Vandecasteele te 

weinig. Bij de Septemberverklaring, toen het plan Vlaamse Veerkracht werd voor-

gesteld, verklaarde minister Beke nochtans dat er een historische, ongeziene in-

vestering in het beleidsdomein Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en 

Armoedebestrijding zou komen, het personeel zou beter verloond worden, er zou-

den meer handen aan het bed komen en meer mensen geholpen worden. Toch 

stelt Lise Vandecasteele vast dat hiervoor onvoldoende budget wordt vrijgemaakt. 

Alleen al voor de terechte loonsverhogingen van het zorgpersoneel is ruim 500 

miljoen euro nodig. Voor de minimale investeringen in de ouderenzorg is dat meer 

dan 200 miljoen euro. Voor de volgende jaren is dus minstens het dubbele van het 

voorziene budget nodig, maar dat staat in deze begroting niet ingeschreven. Na 

vier maanden van onderhandelingen heeft men nog steeds geen zicht op de loons-

verhogingen of het extra personeel dat zal worden ingezet. 

 

Naast dat recurrente budget voorziet minister Beke ook 263 miljoen euro relance-

middelen. Waarom staan die nog niet ingeschreven? Lise Vandecasteele vraagt 

zich af of de minister deze belofte ook kan waarmaken. De Vlaamse Regering re-

kent voor 3 miljard euro van de 4,3 miljard euro eenmalige relancemiddelen op 

het Europees Herstelfonds, maar wat gebeurt er als zij die niet krijgt? Zal men dan 

minder investeren in Zorg en Welzijn?  

 

Lise Vandecasteele maakt zich ook zorgen over het beloofde extra budget voor het 

versneld wegwerken van de wachtlijsten. Minister Beke wil vanaf 2021 hiervoor 

270 miljoen euro inzetten. In de loop van de volgende jaren gaat het over een 

extra uitgave van 460 miljoen euro. De minister rekent hiervoor op een 
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onderbenutting van 10 procent van het budget dat hij van het Vlaams relanceplan 

zal krijgen. Zal er echter een onderbenutting zijn? Hoe garandeert de minister dat 

hij effectief budget voor het wegwerken van de wachtlijsten zal vrijmaken? Voor 

de wachtlijsten voor personen met een handicap staat in de begroting van 2021 

45 miljoen euro voor nieuw beleid genoteerd, maar er is minstens 200 miljoen 

nodig om de automatische toekenningsgroepen van een budget te voorzien.  

 

Daarnaast stelt Lise Vandecasteele vast dat er nog steeds bespaard zal worden. 

Voor personen met een handicap voert men een besparing van 15 miljoen euro 

door, onder andere door een besparing op de beheerskosten. Daardoor bespaart 

men echter ook op de zorg. Ze vraagt de minister om te stoppen met alle bespa-

ringen en om met een effectief investeringsplan te komen. 

 

De mobiele teams zijn een speerpunt in de begroting van de minister. Is dit wel 

terecht? Na vier maanden zijn slechts acht van de beloofde vijftien teams aan de 

slag. Worden zij ook na de coronacrisis blijvend ingezet? Ziet de minister het be-

lang in van de versterking van het Agentschap Zorg en Gezondheid, en dan zeker 

van de dienst Infectieziekten en vaccinaties, waar er onvoldoende mensen werken?  

 

In 2021 wordt voor gezinszorg 8 miljoen euro voorzien en dat ligt ver onder het 

groeipad van 2,5 procent, toch het absolute minimum, dat noodzakelijk is om het 

hoofd boven water te houden. Na de besparingen in de vorige legislatuur is er 

volgens Lise Vandecasteele zelfs 4 procent of 30 miljoen euro nodig. Gezinszorg is 

essentieel om problemen snel op te volgen en draagt er toe bij dat ouderen zolang 

mogelijk thuis kunnen blijven wonen. Bijkomende investeringen zijn nodig. Naast 

de noodzakelijke investeringen in kleinschaligere en wijkgerichte woonzorgcentra, 

moet de zorg voor thuiswonenden gevrijwaard worden. Het is verontrustend dat 

de minister hier te weinig budget voor voorziet. 

 

Lise Vandecasteele stelt vast dat er bij de CAW’s 5 miljoen euro werd bespaard. 

Tijdens de coronapandemie werd duidelijk dat zij voor het psychosociaal welzijn 

een heel grote meerwaarde hadden. Het extra budget van 3,3 miljoen euro deed 

de besparing van 5 miljoen euro echter niet teniet. Was dit een eenmalige inves-

tering of wordt deze investering recurrent?  

 

De vaccins zijn een belangrijk wapen in de strijd tegen de coronapandemie. België 

heeft een belangrijke achterstand op het vlak van preventiecentra die zo’n vacci-

natiecampagne op zich kunnen nemen. Lise Vandecasteele maakt zich daarom 

grote zorgen over de uitvoering van de vaccinaties. Preventie komt vandaag bij de 

eerstelijnszorg en de al overwerkte huisartsen terecht, die zich vooral op gezond-

heid moeten focussen. Zal de minister extra budget voorzien om deze preventie-

centra op te richten? 

1.9. Repliek van minister Wouter Beke op de algemene beschouwingen 

Vooraleer de eigenlijke vragen te beantwoorden wil minister Wouter Beke eerst 

een meer algemene repliek formuleren. Corona heeft zowel de werkzaamheden 

van de minister als van de commissie, het parlement en de samenleving in 2020 

fundamenteel beïnvloed. Deze commissie en de commissie ad hoc heeft na de eer-

ste golf heel wat verdienstelijk werk geleverd en aanbevelingen gedaan die de 

minister ter harte heeft genomen. Het is onomstotelijk zo dat er in de eerste fase 

een heel groot tekort aan testen en beschermingsmateriaal was, dat er onvol-

doende draaiboeken waren en dat de contactopsporing niet op poten stond. Voor 

de tweede golf heeft men daar heel wat lessen uit getrokken. De testcapaciteit 

gaat intussen van 70.000 of 80.000 naar 100.000, in maart was dat nog 4000 

testen per dag. Elke dag worden duizenden mensen getest, ook in woonzorgcentra 

en gehandicaptenvoorzieningen. Het uitgedeelde beschermingsmateriaal en de 

draaiboeken staan op punt. De mobiele teams zijn nog niet voor 100 procent 
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ingevuld. Volgens de minister heeft de contactopsporing Vlaanderen overeind ge-

houden, maar dat geldt niet voor alle regio’s. In de tweede golf zit men per dag 

per 100.000 inwoners in Vlaanderen op iets meer dan 1000, in Wallonië op bijna 

3000 en in Brussel op 2000 besmettingen. Volgens de minister is het opmerkelijk 

dat in de tweede golf de drie regio’s niet meer op dezelfde manier getroffen worden 

en daarin spelen het beschermingsmateriaal, de 95 aanbevelingen, de contactop-

sporing, die in Vlaanderen massaal werd ingezet, en de aanpak op lokaal niveau 

en in de eerstelijnszones zeker een rol.  

 

De Federale Regering heeft een sociaal akkoord afgesloten dat in juli 2021 ingaat. 

De Vlaamse Regering is voor de zomer van 2020 met onderhandelingen begonnen. 

Er werd een sociale bemiddelaar aangeduid. In september werden de eisencahiers 

van werkgevers en werknemers in ontvangst genomen. De Vlaamse Regering heeft 

de ambitie om een stevig sociaal akkoord te sluiten. Minister Beke stelde eerder in 

de commissie ad hoc dat de verschillen tussen de Vlaamse woonzorgcentra en de 

federale ziekenhuizen onaanvaardbaar zijn. Vlaanderen wil deze verschillen voor 

het zorgpersoneel bijbenen. Men wil niet alleen voor de ouderenzorg, maar ook 

voor de gehandicaptenvoorzieningen en de jeugdhulp een breed sociaal akkoord 

maken. Wallonië voorziet hiervoor 260 miljoen euro, Vlaanderen 525 miljoen euro. 

De minister zet deze 525 miljoen euro tegen het licht van de andere sociale ak-

koorden. VIA 3 ging over 192 miljoen euro, waarvan 75 miljoen euro koopkracht. 

In VIA 4 ging het over 91 miljoen euro koopkracht, in VIA 5 over 97 miljoen euro 

koopkracht. Als men naast koopkracht ook de uitbreiding en kwaliteit in acht 

neemt, dan bedragen de middelen die nu samen met het uitbreidingsbeleid worden 

voorzien meer dan alle voorgaande sociale akkoorden samen. De minister wil geen 

voorafnames doen op de verdeling hiervan om het sociaal overleg alle kansen te 

geven.  

1.10. Aanvullende replieken 

Immanuel De Reuse wil nog even inpikken op de algemene repliek van de minister 

op de beschouwingen vanuit de fracties. Hij wijst er met name op dat de minister 

eerder zei dat het onaanvaardbaar is dat er verschillen zouden zijn tussen het 

federale en Vlaamse zorgpersoneel en dat Vlaanderen op het vlak van loonvoor-

waarden zal bijbenen. Maar geldt dat ook voor de premies? 

 

Minister Wouter Beke wil daar geen grote verklaringen over afleggen maar wijst 

erop dat volgens de werknemersvertegenwoordigers een premie als een tang op 

een varken past. Zij vinden het cynisch om nu met een nettopremie te komen. Dat 

is een federale beslissing. Vlaanderen is in overleg met de werkgevers- en werk-

nemersorganisaties met het oog op een goed sociaal akkoord. 

2. Antwoorden op de vragen van de fracties 

Zoals in de inleiding reeds vermeld opteerde de commissie er qua aanpak van de 

begrotingsbesprekingen voor om alle vragen, dat wil zeggen zowel de beleidsma-

tige als de meer technische vragen, op voorhand schriftelijk en gebundeld in te 

dienen (bijlagen 2 en 3). Dit liet de minister toe om telkenmale onmiddellijk te 

beginnen met antwoorden. Qua stramien werd ervoor gekozen om de indeling per 

beleidsveld van de beleids- en begrotingstoelichting te volgen. De minister heeft 

er dienovereenkomstig voor geopteerd de antwoorden op de vragen vanuit de frac-

ties te bundelen in zeven blokken: (1) algemeen, (2) welzijn, (3) gezondheids- en 

woonzorg, (4) opgroeien, (5) personen met een handicap, (6) sociale bescherming 

en (7) zorginfrastructuur. 
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2.1. Algemene elementen 

Minister Wouter Beke heeft de vragen die moeilijker te plaatsen waren onder een 

van de beleidsvelden, doordat ze zeer specifiek zijn, dan wel doordat ze domein-

overschrijdend zijn, gegroepeerd in een ‘algemeen deel’. 

 

Het binnenmilieubeleid en het ventileren en verluchten verdienen volgens minister 

Wouter Beke extra aandacht. Dat is sinds 2004 verankerd in het binnenmilieube-

sluit. Dit is in de jaarlijkse sensibiliseringscampagnes tijdens de Week van Gezond 

Binnen al meermaals aan bod gekomen. De impact van de verspreiding van COVID-

19 werd net voor de zomer van 2020 in de kijker gezet en deze adviezen werden 

opgenomen in de campagnes warmedagen.be. De intensieve werking hierrond ge-

beurt in samenwerking met het Departement Onderwijs en Vorming. De minister 

kan niet alle initiatieven rond ventileren en verluchten opsommen, maar verwijst 

bijvoorbeeld naar de actie Hou je kot gezond van het Vlaams Instituut Gezond 

Leven. Ventileren en verluchten is dus belangrijk voor de gezonde binnenluchtkwa-

liteit, niet alleen ten aanzien van chemische polluenten in de binnenlucht, maar 

zeker ook ten aanzien van biologische agentia.  

 

Op de vraag van Maurits Vande Reyde over transparantie en betaalbaarheid van 

de zorg antwoordt minister Beke dat alle vergunde zorgaanbieders tegen 1 januari 

2021 de omslag moeten maken naar woonkosten en leefkosten. Die omslag is pas 

mogelijk na betrokkenheid en advies van de gebruikersraad. Er zijn al heel wat 

initiatieven genomen om de betrokkenheid van de gebruikers te vergroten. Zoals 

bijvoorbeeld het webinar van FOVIG en Gezin en handicap. In de individuele dienst-

verleningsovereenkomst moeten ook alle gegevens en afspraken over ondersteu-

ning en kostprijzen worden opgenomen. Dit document moet door beide partijen 

worden ondertekend. Het is de bedoeling dat volgend jaar al die dossiers in mijn-

vaph.be worden opgeladen, wat controle makkelijker maakt en rechtszekerheid 

biedt aan de gebruikers. Intussen controleert het VAPH via steekproeven en bij 

onderzoek ook klachten. In 2021 wordt de regelgeving gewijzigd en worden de 

applicaties aangepast. De betrokkenheid van de gebruikers is bij al deze acties 

gewaarborgd via de deelname van bijstandsorganisaties, gebruikersorganisaties 

en infoloketten aan de werkgroep Transparantie en de Taskforce. 

 

Wat de vraag van Groen betreft, wijst de minister erop dat financiering gekoppeld 

aan resultaat aansluit bij de idee ‘pay for quality’. Het project ‘nieuwe financiering’ 

beoogt het behoud van de kwaliteit dankzij ondersteuning en handhaving. Een van 

de doelstellingen uit de beleidsplannen van de vergunde zorgaanbieders is de fi-

nanciële leefbaarheid. Sociale ondernemers worden gestimuleerd om een even-

wicht te vinden tussen financieel leefbaar en handicapspecifiek ondernemen. 

 

Toezicht gaat om de organisatie, los van individuele informatie. Het beroepsgeheim 

lijkt niet in het gedrang te komen dankzij het ontwikkelen van een kwaliteitsbe-

vorderend systeem. Samen met de sector wordt nagedacht hoe dit te implemen-

teren in een nieuw kwaliteitskader. 

 

Wat de vraag van Lorin Parys over sociaal ondernemerschap betreft, initieert het 

VAPH eind 2020 - begin 2021 meerdere projecten waarin de vernieuwing in de zorg 

en ondersteuning centraal staan, zoals de hervorming van het PVF-systeem om 

opnieuw meer perspectief te bieden aan wie wacht op zorg en ondersteuning, het 

project kwaliteitsgarantie waarin het kwaliteitsbeleid afgestemd wordt op de 

nieuwe context van sociaal ondernemerschap en niet louter gekoppeld moet zijn 

aan het erkennen of vergunnen van zorgaanbieders, het project Intersectorale zorg 

en ondersteuning waar modellen van samenwerking en cofinanciering worden uit-

gewerkt en uitgeprobeerd in proeftuinen. 
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Koen Daniëls en Tine van der Vloet stelden een vraag over het sociaal onderne-

merschap en de pilootprojecten doelgroepregelgeving. De idee is om detailregel-

geving waarbij vastligt wat moet worden gerealiseerd en hoe, te vervangen door 

doelregelgeving. Daarbij staat de outcome centraal maar bepaalt de organisator 

binnen bepaalde vrijheidsgraden zelf hoe. Daartoe moet deze wel beschikken over 

voldoende beleidsvoerend vermogen. De Vlaamse Regering zal eerst een kader 

uitwerken en dan proeftuinen opzetten, minstens in de sectoren kinderopvang en 

personen met een handicap. De organisator zal zich wel moeten verantwoorden 

voor de Zorginspectie, die ook op een andere manier zal moeten inspecteren. 

 

Minister Beke verzekert Tine van der Vloet dat de evaluatie van PVF geen doel op 

zich is, maar opnieuw perspectief moet creëren inzake de garantie op ondersteu-

ning voor personen met een handicap die deze ondersteuning dringend nodig heb-

ben. Hij onderscheidt verschillende deelfacetten aan de evaluatie waarvan er een 

heel aantal lopende zijn en bovendien gekoppeld zijn aan andere lopende en nog 

te starten beleidsvoorbereidende projecten die het VAPH deze regeerperiode uit-

voert: de optimalisatie van processen, procedures en instrumenten. Daarnaast wil 

de administratie, samen met de taskforce, nagaan of en in welke mate de doel-

stellingen van PP2020 bereikt zijn. Tot slot wil de minister de eigen onderzoekers 

en data-analisten van het VAPH aan de slag laten gaan met de gegevens die sys-

tematisch worden verzameld en waarover periodiek wordt gerapporteerd. Het gaat 

dan bijvoorbeeld over bestedingsanalyses en analyses inzake de inzet van midde-

len.  

 

De inzichten uit de eigen analyses en onderzoeken van het VAPH zullen worden 

verrijkt met de inzichten uit extern uitbesteed wetenschappelijk onderzoek en een 

vergelijkende landenstudie. 

 

Wat de operationalisering van de kadernota regiovorming betreft, een vraag van 

Elke Sleurs, wacht de minister op adviezen. Belangrijk is wel dat de eerstelijnszo-

nes die hun meerwaarde al hebben bewezen, zich verder kunnen ontwikkelen. 

 

Wat de vragen van Lorin Parys en Katja Verheyen over één gezin één plan betreft, 

wijst de minister erop dat de matching met eerstelijnszones voor een aantal sa-

menwerkingsverbanden betekent dat het werkingsgebied moet worden aangepast. 

Het agentschap Opgroeien zal alle samenwerkingsverbanden individueel opvolgen. 

2021 zal een overgangsjaar zijn. 

 

De aanpak van de coronacrisis heeft aangetoond dat voor de sector personen met 

een handicap een goede samenwerking binnen en met de eerstelijnszones een 

belangrijke meerwaarde is. In sommige regio’s loopt de samenwerking al goed, in 

andere wordt die opgestart. 

 

Wat het inzetten van de middelen in de samenwerking met SAM betreft, is het 

takenpakket na de besparingen aangepast en staat een nieuw meerjarenplan op 

de sporen. Dit in dialoog met de sectoren en de administraties. 

 

Elke Sleurs stelde een vraag over het ecosysteem van Flanders’ Care en de resul-

taten van een aantal proefprojecten. De minister hoopt het decretale kader van 

Vitalink in het voorjaar 2021 te kunnen voorbereiden zodat het regelgevingsproces 

in het najaar 2021 kan worden aangevat. 

 

Wat de vraag van Groen over de gegevensdeling betreft, worden momenteel naar 

aanleiding van de coronacrisis, de Brusselse contacttracingdata ontsloten in de 

Vlaamse controletoren. Dat is een duidelijke stap in de richting van een meer ge-

teeld databeleid. 
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Sinds de zomer kunnen de gegevens van het medicatieschema en Sumehr worden 

gekoppeld met de andere kluizen van Wallonië en Brussel. Wanneer een arts in 

Wallonië via de Waalse kluis, de RSW, een medicatieschema opvraagt dat enkel in 

Vitalink beschikbaar is, kan via de RSW toch het juiste antwoord uit Vitalink worden 

opgehaald. De RSW garandeert in dat geval ook de juiste controles zoals de con-

trole op de therapeutische relatie. Er is ook een koppeling met de hubs van de 

ziekenhuizen die ook de gegevens van Vitalink ontsluiten. De zorgverstrekkers 

hoeven dus niet te weten waar die informatie zich bevindt om ze te kunnen raad-

plegen. 

 

Wat de vraag van Lorin Parys over de ‘blended care’-oplossing en de onlinehulp-

verlening betreft, zal het departement een inventaris maken van de gangbare 

praktijken. Met een aantal zaken wordt al rekening gehouden: het cliëntenperspec-

tief, het begeleidersperspectief, de beperkte digitalisering in een aantal sectoren, 

de automatische koppeling met bestaande systemen en het feit dat het platform 

managementinformatie moet opleveren. 

 

Elke Sleurs en Katja Verheyen stelden een vraag over Vlaanderen Internationaal 

en de gegevensuitwisseling. Tijdens de eerste en tweede golf zijn voortdurend data 

gedeeld met de lokale besturen en de eerstelijnszones via het platform Zorgatlas. 

Voorbeeld daarvan is de Vlaamse controletoren die sinds vorige week ook door de 

Brusselse lokale besturen kan worden gebruikt om de epidemie per statistische 

sector te kunnen opvolgen. Het zorgplatform wordt niet enkel gebruikt voor visu-

alisatie maar ook om de data veilig te delen met de lokale besturen en universitei-

ten. 

 

Op de vraag van Lorin Parys antwoordt de minister dat in het longitudinaal onder-

zoek is gefocust op drie belangrijke werven; procesevaluatie van de basisset van 

indicatoren, opzetten van het pilootonderzoek Jeugdhulpverlaters, en opzetten van 

longitudinaal onderzoek naar de intensieve jeugdhulptrajecten. Gezien het longi-

tudinaal karakter wordt dit onderzoek de volgende maanden en jaren verdergezet. 

Er wordt gevraagd wat de socio-economische situatie is van jongeren een à twee 

jaar nadat ze op volwassen leeftijd zijn uitgestroomd uit de niet rechtstreeks toe-

gankelijke jeugdhulp en hoe NRTJ-jeugdhulpverlaters het socio-economisch doen 

in vergelijking met andere jongvolwassenen. De concrete resultaten zijn voor 

2021. 

 

Wat de vraag van Katja Verheyen over het VAPA betreft, wijst minister Beke erop 

dat alle ministers en dus ook hijzelf in de jaarlijkse BBT moeten rapporteren over 

hun beleidsacties, ook deze uit het VAPA. Op basis van die BBT’s kan het parlement 

toezien op de uitvoering daarvan. 

 

Wanneer het gaat over de schuldhulpverlening, verwijst de minister naar de sa-

menwerkingsverbanden schuldhulp die bijkomende steun krijgen en naar het pro-

tocol dat hij wil afsluiten met de gerechtsdeurwaarders. Daar wordt volgend jaar 

werk van gemaakt. 

 

Wat strategische doelstelling 1 betreft, een vraag van Maurits Vande Reyde, werkt 

de sector personen met een handicap doorgaans al in kleinere leefgroepen. De 

invoering van ambulante en mobiele ondersteuning zorgde eind jaren 90 al voor 

een grote decentralisatie van de zorg. Dit werd ook aangemoedigd in het uitbrei-

dingsbeleid. Bij de intrede van PVF werd afgestapt van erkende voorzieningen en 

geopteerd voor vergunde initiatieven, wat ook meer ondernemerschap toelaat. 

 

Naast het ruimere project kwaliteitsgarantie onderscheidt het VAPH een specifiek 

project inzake kleinschalige, inclusieve en vernieuwende initiatieven voor dag- en 

woonondersteuning. Binnen dit project wordt onderzocht hoe de overheid vernieu-

wende, op inclusie gerichte initiatieven die kwaliteitsvolle kleinschalige collectieve 
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dag- en of woonondersteuning aanbieden, kan faciliteren en stimuleren. Belang-

rijke aspecten daarbij zijn het versoepelen van de mogelijkheden inzake collectieve 

ondersteuning binnen cashbesteding bij niet vergunde zorgaanbieders; nagaan of 

het wenselijk en mogelijk is om te voorzien in meer infrastructurele ondersteuning 

voor kleinschalige initiatieven door niet vergunde zorgaanbieders; het uitwerken 

van een aangepast – niet te strikt maar wel kwalitatief – organisatorisch en juri-

disch kader voor kleinschalige initiatieven. 

 

Het voornaamste doel is kwaliteitsvolle collectieve zorg en ondersteuning op kleine 

schaal of door kleinschalige initiatiefnemers mogelijk te maken en te stimuleren. 

De inzichten en ervaringen uit dit project worden meegenomen worden in het rui-

mere project kwaliteitsgarantie, zodat het kwaliteitsbeleid en de kwaliteitsregelge-

ving voor dergelijke kleinschalige, inclusieve initiatieven buiten het vergunde 

zorgaanbod een volwaardige plaats krijgen binnen het vernieuwde kwaliteitsbeleid 

voor personen met een handicap. Het project wordt voorbereid en moet dus nog 

opgestart worden.  

 

Er is geen specifieke quarantaine in de jeugdhulp in de context van COVID-19, 

vraag van Freya Saeys, daar zijn de algemene COVID-19-richtlijnen voor. 

 

Maurits Vande Reyde wees eerder op het idee van proeftuinen en regelluwe zones. 

Dat gaat volgens de minister verder dan het creëren van de juiste voorwaarden 

voor kleinschalige initiatieven binnen een bepaalde sector. Die proeftuinen moeten 

in de eerste plaats intersectorale initiatieven faciliteren en de sectorale regels in-

zake kwaliteit, financiering, personeelsbeleid enzovoort overstijgen, en meer lokale 

inbedding realiseren. Proeftuinen moeten toelaten om over beleidsdomeinen en 

sectoren heen uiteenlopende elementen van zorg, wonen, hulpmiddelen, met el-

kaar in interactie te brengen zonder hierbij voortdurend in de grijze zones van de 

sectorale regelgeving te moeten werken. 

 

Wat de vraag van Freya Saeys over de omzettingskalender betreft, plant de minis-

ter een communicatie aan de sector waarin maximaal uitstel wordt gegeven aan 

initiatiefnemers met een goedgekeurde erkennings- en omzettingskalender in de 

periode 2020-2025. Er komt een bevraging bij de sector naar de wil en ambities 

om voorafgaand vergunde capaciteit om te zetten naar andere zorgvormen. Klein-

schalige zorgvormen voor ouderen zijn daarbij niet nieuw, integendeel. Ze komen 

vaak voor, bijvoorbeeld het kleinschalig genormaliseerd wonen voor personen met 

dementie. Het is de bedoeling persoonsgerichte zorg aan te bieden, onder meer 

door kleinschalig werken maar er zijn ook economische en organisatorische gren-

zen aan kleinschaligheid. De organisatie van een zorgvoorziening per 30, 20, 10 of 

5 bewoners is inzake personeelsinzet telkens een totaal ander verhaal. 

 

Maurits Vande Reyde stelde een vraag over de bijsturing van PVF. Samen met de 

stakeholders en door gerichte inzet van wetenschappelijk onderzoek in combinatie 

met eigen analyses en bevragingen werkt het VAPH aan een evaluatie van het 

systeem van PVF en van de mate waarin en de wijze waarop de doelstellingen van 

Perspectiefplan 2020 werden bereikt. Deze evaluatie is geen doel op zich, maar 

moet perspectief geven inzake de garantie op ondersteuning voor personen met 

een handicap die deze ondersteuning dringend nodig hebben. 

 

De minister beoogt dan ook een bijsturing die rekening houdt met de huidige rea-

liteit van onbeantwoorde vragen in verhouding tot beschikbare budgetten, een bij-

sturing die het mogelijk maakt om met de beschikbare en realistisch te voorziene 

bijkomende middelen een reëel perspectief te bieden voor wie vandaag in een van 

de drie prioriteitengroepen wacht en aan potentiële gebruikers van RTH. De pro-

cessen moeten verder worden vereenvoudigd en efficiënter worden gemaakt. 
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De uitdaging bestaat erin de verdiensten van het PVF-systeem te verzoenen met 

de grenzen van de beschikbare middelen in Vlaanderen en binnen deze budgettaire 

marges kwaliteitsvolle zorg op maat te garanderen aan die personen met een han-

dicap die er dringend nood aan hebben. 

 

BelRAI is op dit ogenblik nog niet klaar om te worden gebruikt als financieringsin-

strument, het is in eerste plaats een indicatie- en kwaliteitsinstrument. BelRAI 

moet in eerste instantie worden geïmplementeerd als indicatie-instrument in de 

woonzorg, en pas later – na wetenschappelijk te zijn getest en gevalideerd – wor-

den ingezet als financieringsschaal in de Vlaamse sociale bescherming. Dit bete-

kent onder andere dat er ‘resource utilisation groups’ (RUGs) worden gedefinieerd. 

Dit zijn klinisch homogene doelgroepen van cliëntgroepen met gelijkaardige zorg- 

en ondersteuningsnoden. Pas wanneer deze RUGs wetenschappelijk valide zijn, 

kan daar op termijn ook financiering aan gekoppeld worden. 

 

Via het onderzoek inzake de mogelijkheden van BelRAI moet er meer afstemming 

komen in de vele instrumenten waarmee personen met een handicap of beperking 

in hun leven worden geconfronteerd. Door eenzelfde instrument te gebruiken kan 

er dus eventueel informatie worden gebruikt van afnames die eerder gebeurden of 

later in de levensloop nog zullen moeten gebeuren. Het gebruik van een uniform 

inschalingsinstrument heeft echter niet noodzakelijk ook een impact op de budget-

ten die worden toegewezen of op hoe vaak die moeten worden aangepast. Het 

uniform inschalingsinstrument dient immers in de eerste plaats om een juiste in-

schatting te krijgen van de zorgzwaarte van de personen met een handicap. De 

koppeling met de hoogtes van budgetten is geen intrinsiek onderdeel van het in-

strument, maar een beleidsmatige keuze die gebeurt na het bepalen van de zorg-

zwaarte. 

 

Wat de vraag van Freya Saeys over het groeipakket en de uitbetalingsactoren be-

treft, wijst de minister erop dat de aanwezigheid van uitbetalingsactoren in de 

Huizen van het Kind kwetsbare gezinnen wegwijs moet maken en moet toeleiden 

naar het groeipakket.  

 

De gegevensdeling vanuit het groeipakket is niet evident als gevolg van de privacy, 

maar in het kader van de coronamaatregelen is er regeling waardoor gemeenten 

voor armoedemaatregelen eenmalig een protocol kunnen afsluiten. De gemeenten 

Bree, Gingelom, Kaprijke, Leopoldsburg, Linter, Lokeren, Lubbeek en Maldegem 

hebben dat al gedaan. Daarnaast kunnen lokale besturen eenmalig armoedemaat-

regelen onder de aandacht van de doelgroep brengen via een brief van de uitbe-

talingsactoren van het groeipakket. 

 

De fusie van het Steunpunt Geestelijke Gezondheid en het Vlaams Overlegplatform 

Geestelijke Gezondheid gebeurt tijdens de looptijd van de huidige overeenkomst 

die loopt tot eind 2021. De fusie van CGG en CAR betreft moet nog opgestart 

worden. Een nader tijdskader kan nu dus nog niet gegeven worden.  

 

Wat de vraag van Maurits Vande Reyde over strategische doelstelling 3 betreft, 

legt de minister uit dat het uitwerken van een onlinehulpverleningskader niet be-

tekent dat er een erkende capaciteit aan hulpverlening wordt toekend, dus een 

opdeling tussen face to face en online. Bedoeling is dat zorgaanbieders onlinehulp 

verder kunnen uitwerken. Het kader binnen bijvoorbeeld personen met een handi-

cap moet nog verder worden uitgewerkt. Nu worden deze contacten bijgehouden 

binnen de prestaties van de rechtstreeks toegankelijke hulp. Het kan niet de be-

doeling zijn om ondersteuning via telefoon en skype te beschouwen als onlinehulp. 

Daarom moet werk worden gemaakt van een kader onlinehulp. De good practices 

van bijvoorbeeld de Liga Autisme Vlaanderen kunnen daarbij een leidraad zijn. 
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Wat de Vlaamse innovatieve projecten betreft, vraag van Freya Saeys, heeft Flan-

ders’ Care naast de nauwe samenwerking met FIT ook zelf een breed netwerk in 

het buitenland. Binnen de focus voor de komende jaren zal Flanders’ Care dan ook 

inzetten op de deelname aan EU-projecten, netwerken, evenementen en beurzen. 

 

Freya Saeys stelde ook een vraag over vierde strategische doelstelling. De minister 

bevestigt dat dit niet expliciet vermeld staat maar dat voor iedereen duidelijk is 

dat de bevoegdheidsverdeling rond geestelijke gezondheidszorg complex is. Dat 

bleek ook uit de Coronacommissie. Er is afstemming met de federale overheid en 

de andere deelstaten in de IKW-taskforce ggz die ressorteert onder de IMC Volks-

gezondheid. Wat het operationele niveau betreft, wordt gekeken naar de regionale 

netwerken geestelijke gezondheid en de afstemming met de zorgraden van de eer-

stelijnszones om te evolueren naar een meer laagdrempelige en duidelijke toegang 

tot psychosociale hulpverlening. Er is een traject gestart voor betere afstemming 

met CAW en CGG. 

 

Maurits Vande Reyde stelde een vraag over de keuzes voor een nieuw perspectief-

plan voor personen met een handicap. Er zijn meerdere wetenschappelijke onder-

zoeken: onderzoek dat zal worden uitbesteed en analyses die door het VAPH zelf 

worden uitgevoerd. 

 

De uitbestede wetenschappelijke onderzoeken zijn: ‘Het persoonsvolgend financie-

ringssysteem in de sector voor personen met een handicap. Landenstudie: Neder-

land, Engeland en Duitsland’; ‘Zorg en ondersteuning in de Scandinavische landen 

als referentie voor een geïntegreerde zorg en ondersteuning voor personen met 

een handicap in Vlaanderen’; ‘Inzet van het vrij besteedbaar gedeelte van het per-

soonsvolgend budget voor personen met een handicap’; ‘Evaluatieonderzoek naar 

de implementatie van het basisondersteuningsbudget’; en ‘De besteding van bud-

gethouders in de laagste categorie van het PVB en de mogelijkheden binnen RTH 

in combinatie met reguliere diensten’.  

 

Binnen het longitudinaal onderzoek in de jeugdhulp, vraag van Freya Saeys bij 

strategische doelstelling 5, wordt bekeken of gegevens uit de jeugdhulpsystemen 

via de Kruispuntbank van de Sociale Zekerheid kunnen worden gekoppeld aan an-

dere databanken met als doel in 2021 een beter zicht te krijgen op de sociaal-

economische toestand van de jongeren, op het vlak van werksituatie, inkomen, 

huisvesting enzovoort. De aanvraag daarvoor ligt momenteel bij de Gegevensbe-

schermingsautoriteit. 

 

Wat de vraag van CD&V over de vernieuwde Zorginspectie 3.0 betreft, bevestigt 

de minister dat de evaluatie van PVF geen doel op zich is, maar opnieuw perspectief 

moet creëren voor de garantie op ondersteuning voor personen met een handicap 

die deze ondersteuning dringend nodig hebben. Er zijn verschillende deelfacetten 

aan de evaluatie waarvan er een heel aantal lopende zijn en bovendien gekoppeld 

aan andere lopende en nog te starten beleidsvoorbereidende projecten die het 

VAPH deze regeerperiode wil uitvoeren. 

 

De minister wil samen met de taskforce PVF meerderjarigen bekijken of en in welke 

mate de doelstellingen van PP2020 bereikt zijn en eigen onderzoekers en data-

analisten aan de slag laten gaan met alle mogelijke gegevens daarover.  

 

Wat het ingeburgerd zijn betreft, bieden de maandelijkse statistieken over Vitalink 

een eerste zicht op de digitale gegevensuitwisseling. In september waren er 6,5 

miljoen consultaties door 9105 zorgverstrekkers uit de eerste lijn, 33.000 burgers 

en vanuit alle ziekenhuisnetwerken en/of rechtstreeks door bepaalde ziekenhuizen. 

Er waren in september 1.932.000 updates over alle gegevenstypes heen. Het ging 

over data van meer dan 7 miljoen burgers in Vlaanderen en Brussel voor vaccina-

ties. 
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Het gebruik van Vitalink is nog altijd optioneel. Er is geen wettelijk kader in Vlaan-

deren dat dit verplicht maakt. Vitalink is ook nog altijd in uitbreiding. Enerzijds is 

er de ontwikkeling van het digitaal Zorg- en Ondersteuningsplan en anderzijds de 

realisatie van prioriteiten uit het actieplan eGezondheid. Zo onder andere de defi-

niëring van informatieblokken of CareSets in het kader ‘multidisciplinaire informa-

tie-uitwisseling’. 

 

Wat de gegevensdeling tussen jeugdhulpactoren betreft, werd e-Youth in 2020 

verder uitgebouwd, met als concrete stappen de integratie met het dossiersysteem 

van de crisismeldpunten, en de aanvraagmodule voor cliëntoverleg en bemidde-

ling. Volgende stappen zijn de integratie van Domino en Insisto. Dan zullen alle 

applicaties van de jeugdhulp die binnen Opgroeien beheerd worden, gebruikmaken 

van e-Youth.  

 

In 2021 zullen voorzieningen via e-Youth de gegevens die vanuit Opgroeien worden 

opgevraagd, vanuit hun dossiersysteem kunnen doorsturen naar BINC. Dit zorgt 

voor een administratieve vereenvoudiging voor de voorzieningen en is een eerste 

stap in de integratie van e-Youth in de dossiersystemen van voorzieningen. Dan 

zal de moeilijkste horde achter de rug zijn: een veilig beheer van wie toegang heeft 

en krijgt tot gevoelige gegevens.  

 

Intussen wordt het platform zelf ook verder ontwikkeld. Dit vereist een evenwichts-

oefening tussen twee belangrijke principes: enerzijds het delen van informatie zo-

dat hulpverleners kunnen samenwerken om de beste zorg te realiseren voor een 

kind of jongere, anderzijds voldoende afscherming bieden van gevoelige gegevens 

zodat er niet meer gedeeld wordt dan noodzakelijk is. 

 

In e-Youth wordt de sociale context en de professionele context van een kind of 

jongere in kaart gebracht en opgeslagen. Dat gebeurt in een vraaggesprek tussen 

het gezin en de hulpverlener. Er wordt geen beroep gedaan op authentieke bron-

nen zoals het Rijksregister. Opgroeien heeft geen machtiging om ouders, broers of 

zussen van een kind op te vragen. De sociale context zoals die in e-Youth bewaard 

wordt, kan dan gedeeld worden met alle hulpverleners die een toepassing gebrui-

ken zoals Domino, Insisto, Crisis en andere. 

 

De minister wil e-Youth in de toekomst laten evolueren naar een gedeeld platform 

tussen gezinnen en hulpverlening, waar gezinnen zelf ook kunnen aangeven welke 

contacten ze graag willen betrekken en in welke hulpverlening. Dit past in het gro-

tere geheel van een gedeelde werkruimte voor hulpverleners en gezinnen, dat ver-

der vorm moet krijgen in de herdenking van de jeugdhulp als geheel. 

2.2. Beleidsveld Welzijn  

2.2.1. Beleidsondersteuning 

Wat de ondersteuning betreft van patiëntengroepen van COVID-19-patiënten, 

vraag van Groen, ondersteunt de Vlaamse overheid het Vlaams Patiëntenplatform 

en het Trefpunt Zelfhulp als overkoepelende actor voor individuele patiëntenver-

enigingen of zelfhulpgroepen. Beide organisaties spelen een ondersteunende en 

begeleidende rol ten aanzien van hun leden. Een patiëntenvereniging voor COVID-

19-patiënten kan zich lid maken en op die manier de nodige ondersteuning krijgen. 

 

Digitaal werken was in het welzijnswerk tijdens de coronaperiode geen groot pro-

bleem. Integendeel, de CAW’s zijn zeer snel en vlot kunnen schakelen naar vormen 

van onlinehulp en telefonische hulpverlening, als gevolg van de al opgebouwde 

expertise voor bijvoorbeeld chathulp. Er zijn bijkomende investeringen gedaan in 

de infrastructuur voor Tele-Onthaal met onder andere telefooncentrales en 
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headsets zodat de vrijwilligers ook van thuis uit kunnen werken. Dat valt strikt 

genomen niet onder deze BBT.  

 

De minister wijst de CD&V-fractie erop dat het nieuwe kwaliteitskader vertraging 

heeft door een aantal andere prioriteiten, en dan met name de coronapandemie. 

Er is nog geen timing maar de minister wil de integrale kwaliteitsontwikkeling en 

het sociaal ondernemerschap naast elkaar leggen en bekijken. Bedoeling is om in 

een aantal sectoren niet te wachten op een algemeen generiek kader of decreet, 

maar nu al aan de slag te gaan, in bijvoorbeeld een aantal proeftuinen doelregel-

geving, minstens in de sectoren kinderopvang en personen met een handicap. 

 

Lorin Parys stelde een vraag over eenzaamheid en de resolutie die dit parlement 

daarover heeft aangenomen. Het departement werkt een doelstellingenkader uit 

dat nog dit jaar klaar zal zijn en dat zal worden verspreid onder de agentschappen 

en afdelingen. Dat moet tijdens het eerste kwartaal van 2021 klaar zijn. 

 

Het gaat volgens de minister over een thema met een belangrijke rol en belangrijke 

expertise die ook bij de lokale besturen terug te vinden is. Met de VVSG zal overleg 

worden gepleegd en zal een ontwerpversie worden besproken. Het specifieke voor-

beeld van Freya Saeys leidt de minister wat te ver af van deze bespreking van de 

BBT maar uiteraard doen de agentschappen bij de invulling een beroep op de al 

opgedane good practices. 

 

Wat vraag van Freya Saeys betreft over het versterken van participatie en erva-

ringsdeskundigheid, wijst de minister erop dat deze passage handelt over erva-

ringsdeskundigheid in de verschillende domeinen binnen zijn bevoegdheid en dus 

zowel ruimer gaat dan armoedebestrijding als dat ze ruimer gaat naar de specifieke 

opgeleide ervaringsdeskundigen in de armoede en sociale uitsluiting. 

 

De schrapping door minister Weyts in het betreffende dossier doet niets af aan de 

doelstellingen die minister Beke inzake ervaringsdeskundigheid heeft in zijn be-

leidsdomeinen. Dit gaat ook over ggz, jeugdhulp, patiënten enzovoort. Voor wat 

de schrapping van de opleiding door minister Ben Weyts betreft, verwijst de mi-

nister naar het antwoord dat hij in deze commissie reeds heeft gegeven naar aan-

leiding van een vraag hierover. 

 

Op de vraag van het Vlaams Belang over het coördineren van de inbreng van het 

beleidsdomein WVG bij de opmaak van het actieplan ter preventie gewelddadige 

radicalisering antwoordt de minister dat de CAW’s verantwoordelijk zijn voor de 

disengagementtrajecten aan geradicaliseerde gedetineerden. CAW Limburg is hier 

het referentie-CAW en zet hiervoor 3,5 vte in. Ook in enkele CGG’s loopt een pro-

ject over deradicalisering. 

 

Wat de vraag van Katja Verheyen betreft over de preventie bij geradicaliseerden, 

herhaalt de minister dat CAW Limburg instaat voor de begeleiding van disengage-

menttrajecten van geradicaliseerde gedetineerden. Ook andere CAW’s begeleiden 

geradicaliseerde gedetineerden. Als deze gedetineerden vrijkomen, worden ze op-

gevolgd in de LIVC’s. De CAW’s zijn een van de socio-preventieve actoren die aan 

LIVC’s deelnemen indien het LIVC betrekking heeft op een van hun cliënten. 

 

De minister heeft al een aantal stappen gezet in het decreet betreffende de inte-

grale jeugdhulp, waarover Lorin Parys een vraag heeft gesteld. Een eerste stap 

was een onderzoeksopdracht voor de cliëntorganisaties om enerzijds uit te zoeken 

hoe het cliëntenforum zoveel mogelijk vanuit de noden en op maat van de cliën-

tenorganisaties zelf best vorm kan krijgen en anderzijds op zoek te gaan naar 

partners voor het forum naast de gekende organisaties, met bijzondere aandacht 

voor organisaties van personen met een handicap, om het draagvlak voor het fo-

rum van bij het begin stevig te funderen. 
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Parallel aan deze oefening door de cliëntenorganisaties bereidde het departement 

WVG in samenwerking met het agentschap Opgroeien en in nauw overleg en sa-

menwerking met de cliëntenorganisaties en de gemandateerde Vlaamse en regio-

nale cliëntvertegenwoordigers Jeugdhulp de regelgeving over de erkenning en 

subsidiëring van cliëntenorganisaties voor. 

 

Op 6 november werd de erkenningsprocedure voor de cliëntenorganisaties opge-

zet.  

 

Daarnaast wordt ook verder werk gemaakt van het opstarten van het cliëntenfo-

rum. De opstart werd uitgesteld op vraag van de cliëntenorganisaties zelf. De grote 

uitdaging is het samenwerken voor cliëntenorganisaties aan een gezamenlijk pro-

ject dat volgend jaar door het Agentschap Opgroeien zal worden gefaciliteerd. 

 

Wat het ouderperspectief in de jeugdhulp betreft, een vraag van het Vlaams  

Belang, heeft de Vlaamse Regering op 2 oktober 2020 het BVR-cliëntenforum en 

het BVR-cliëntorganisaties goedgekeurd. Daarmee krijgen ouder- en cliëntpartici-

patie een betere inbedding en een structureel perspectief binnen de jeugdhulp 

vanaf 2021. 

 

Het cliëntenforum wil een netwerk van cliëntenorganisaties uitbouwen die vanuit 

gebruikersperspectief betrokken zijn op jeugdhulp. Het doel van het cliëntenforum 

is om vanuit de verbindende kracht van deze organisaties, de stem van cliënten in 

de jeugdhulpverlening versterkt te laten horen. Vanuit een onafhankelijke positie 

komt het forum op voor de belangen van deze mensen. 

 

Open Vld stelde een vraag over de intersectorale visie en de uitwerking van het 

handelingskader inzake preventie en kwaliteitsvolle toepassing van de vrijheidsbe-

perkende maatregelen. De minister bevestigt dat dat kader voor de ggz nagenoeg 

afgerond is. De volgende maanden krijgt het ook stapsgewijs vorm voor de jeugd-

hulp. 

 

Wat de infrastructurele aanpassingen betreft, heeft het VIPA in 2019 als gevolg 

van een eerste oproep 8,5 miljoen euro toegekend aan voorzieningen in diverse 

sectoren binnen WVG. Een tweede oproep liep af op 30 juni maar heel wat dossiers 

waren onvoldoende uitgewerkt en moeten nog worden aangevuld. De dossierbe-

handeling is dus nog volop bezig. Intussen is een derde oproep gelanceerd met 

deadline op 31 december 2020. 

 

De minister wijst de leden van Open Vld erop dat hij in het kader van de relance-

maatregelen middelen uittrekt om de sociale kaart te updaten door middel van het 

verbeteren van de gebruiksvriendelijkheid en de data te. Er is ook nu geen belem-

mering voor zelfstandige zorgverstrekkers om opgenomen te worden op de sociale 

kaart. Alle gezondheidzorgverstrekkers erkend door de KB78-wetgeving, aange-

vuld met tabakologen en ‘bewegen op verwijzing’-coaches kunnen worden opge-

nomen. Die zijn te vinden op www.socialekaart.be. 

 

Wat de vraag van Open Vld betreft over de versnippering in de diagnostiek, is de 

finaliteit van het beleidstraject rond diagnostiek tweeledig: een afgestemde en in-

tersectorale definitie van diagnostiek als basis voor een intersectorale richtlijn 

enerzijds, en een inventaris van leemten in het aanbod en een stapsgewijze reme-

diëring daaraan anderzijds. 

 

Op de vragen van Elke Sleurs, CD&V en Open Vld over VASGAZ antwoordt de mi-

nister dat de evaluatie van de werking in eerste instantie zal gebeuren binnen de 

raad van bestuur van VASGAZ. De doelstelling was om deze evaluatie uit te voeren 

tegen begin 2021 en de mogelijke pistes voor de toekomst te verkennen. De co-

ronacrisis heeft een impact gehad op de werking van VASGAZ waardoor andere 
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prioriteiten moesten worden gesteld. De evaluatie zal gebeuren zodra de omstan-

digheden dit toelaten. 

 

Afhankelijk van de prioriteiten de volgende jaren betekent dit een actieve betrok-

kenheid en inzet van vertegenwoordigers van zorg- en hulpverleners, burgers/pa-

tiënten/cliënten, de industrie en overheden. De concrete projecten zullen bepalen 

welke actoren bijkomend betrokken worden. De taken van de deelnemers zijn ge-

linkt aan de verantwoordelijkheden van het beheersorgaan. Het gaat vooral over 

de nood om het werkveld te vertegenwoordigen in het nemen van beslissingen en 

die te communiceren en uit te dragen, alsook een actieve rol te hebben om van 

gegevensdeling een succes te maken. 

 

Met betrekking tot de vragen over onlinehulp van Lorin Parys en CD&V verduidelijkt 

de minister dat elk project een budget van 20.000 euro krijgt. Daarnaast wordt er 

overkoepelend een budget van 50.000 euro vrijgemaakt voor begeleiding. Vijf pro-

jecten zijn geselecteerd. 

 

Het eerste is de rustbox, een onlinetool voor stressregulatie bij cliënt en begeleider, 

met als hoofdindiener is MPC Terbank. Het tweede is Samen1Plan waarin wordt 

gewerkt met onlinegezinsplannen en met hoofdindiener vzw Pieter Simenon. Het 

derde is de implementatie van blended hulp in het geïntegreerd breed onthaal 

Scheldekracht met hoofdindiener OCMW Wetteren. Het vierde is de onlinebeslis-

hulp ongeplande zwangerschap met hoofdindiener vzw Fara. Het vijfde is Click on-

line - klik in ’t echt met hoofdindiener De Vijver. 

 

De minister antwoordde eerde al op de vraag van Katja Verheyen over SAM. SAM 

zal werken rond zeven strategische doelstellingen: grondrechten, inclusie, samen-

werken en netwerken, werken in vertrouwen, online werken en digitalisering, po-

litiserend werken en prioritaire terreinen ondersteunen. Deze doelstellingen 

worden geoperationaliseerd binnen de zes kernopdrachten van SAM: kennisop-

bouw en -borging, leren, praktijk- en methodiekontwikkeling, informeren en sen-

sibiliseren, beleidsgericht werken en dienstverlening op maat. 

 

Wat de stand van zaken van het EU Beating Cancer Plan-initiatief betreft, vraag 

van Elke Sleurs, heeft de minister zich in het kader van het nieuwe meerjarenpro-

gramma van de commissie aangesloten bij het initiatief van de minister-president 

voor een taskforce EU-investeringsinstrumenten en dan meer bepaald met betrek-

king tot de relevante financieringsinstrumenten in de context van de coronacrisis. 

De bevindingen en aanbevelingen van de taskforce vormen een leidraad voor een 

optimale benutting van deze Europese middelen en zijn een basis om transversaal 

tussen beleidsdomeinen te werken. 

 

Deze programma’s zijn ook interessant voor het bredere gezondheidsbeleid. Enkele 

voor Zorg en Gezondheid belangrijke programma’s: EU4Health-programme, Euro-

pese Structurele Fondsen, Horizon Europe. Ook de werkzaamheden rond de Euro-

pese ruimte voor gezondheidsgegevens worden van nabij opgevolgd. Wat het 

EU4Health-programma betreft, volgt Zorg en Gezondheid het jaarlijks werkpro-

gramma mee op waarin de prioriteiten worden vastgelegd. Daarin worden nieuwe 

mogelijkheden voor ondersteuning van Vlaamse actoren en samenwerking met hun 

peers in andere landen gestimuleerd. De verwachting is dat het programma defi-

nitief wordt goedgekeurd tegen eind 2020. Het EU4Health-programme wil een sig-

naal zenden om gezondheidssystemen en het gezondheidsbeleid beter op de 

Europese radar te plaatsen. 

 

Daarnaast wordt in samenspraak met het Departement Omgeving bekeken wat 

een bijdrage van Vlaanderen kan zijn in PARC – het Europese initiatief binnen Ho-

rizon Europe van het Partnership for Chemical Risk Assessment. Tevens wordt 
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bekeken om HBM4EU, in Vlaanderen de referentie inzake humane biomonitoring, 

te integreren vanaf 2022. 

 

De heer Parys stelde een vraag over de Groendaalsite. Dat mooie domein wordt 

overgedragen aan Het Facilitair Bedrijf en zal dus onttrokken worden aan WVG. 

2.2.2. Armoedebeleid 

Dan komt minister Beke tot het armoedebeleid, met een vraag van Groen. In het 

structurele beleid worden er voor mensen in armoede zowel acute crisismaatrege-

len als inkomensondersteunende maatregelen genomen, zoals de toeslag in het 

groeipakket voor gezinnen met lage inkomens, die op 13 oktober door de Vlaamse 

Regering goedgekeurd werd. Daarvoor werden budgetten voorzien. Minister Beke 

nodigt het parlement uit om daar de nodige decretale onderbouw aan te geven. 

Eerder waren er al de covidtoeslagen, de consumptiecheques en de bijkomende 

middelen voor de lokale besturen om acute noden op te vangen, naast maatregelen 

op de andere beleidsniveaus. Voor een geactualiseerd overzicht van die maatrege-

len verwijst minister Beke naar het VAPA en het relanceplan. 

 

Door de coronacrisis kregen heel wat gezinnen het financieel moeilijk. Er waren 

signalen dat die gezinnen vaker wegbleven uit de kinderopvang. Daarom besliste 

de Vlaamse Regering dat, naast de bestaande mogelijkheden om een verminderd 

tarief te krijgen, bijvoorbeeld via het OCMW, sommige gezinnen een tijdelijke ver-

mindering kunnen krijgen van het inkomenstarief. Die korting geldt voor gezinnen 

die een daling van het gezinsinkomen hebben van minstens 10 procent én een 

gezamenlijk gezinsinkomen van maximum 44.493 euro. Ze kunnen dan voor zes 

maanden een vermindering krijgen van 25 procent van het inkomenstarief. De 

kostprijs van deze maatregel wordt geraamd op 2,26 miljoen euro. Wat de auto-

matische toekenning betreft, zegt minister Beke werk te willen maken van de kop-

peling van de inkomenstarieven van de kinderopvang aan de inkomensgegevens 

uit het groeipakket.  

 

Een andere vraag van Groen ging over dak- en thuisloosheid bij jongeren. Minister 

Beke wil uiteraard de bestaande groep thuisloze jongeren, zoals sofaslapers, be-

reiken. Er was al zicht op een deel van deze groep via hulpverlening binnen JAC, 

CAW, opbouwwerk, straathoekwerk, jeugdhulp. Anderen zijn gekend bij de 

OCMW’s.  

 

Op de vraag van Groen over de ervaringsdeskundigen zegt minister Beke al geant-

woord te hebben bij de vorige vraag van Freya Saeys.  

 

Het Vlaams Belang stelde vragen over de evaluatie van de tweede golf. Die evalu-

atie gebeurt permanent. Daarom wordt de bereikbaarheid van de hulpverlening in 

deze tweede golf anders aangepakt. Andere maatregelen zullen geëvalueerd wor-

den, zodra er voldoende gegevens beschikbaar zijn. Niemand weet wanneer die 

tweede golf voorbij zal zijn. De evaluatie hangt daarvan af. 

 

Er was ook een vraag over de maatregelen in het kader van het Vlaamse relance-

beleid. In het kader van het Vlaamse relanceplan Vlaanderen Veerkrachtig zijn er 

bijkomende middelen ter beschikking gesteld aan de verschillende ministers. So-

ciale maatregelen maken hier bij verschillende ministers een belangrijk deel van 

uit.  

 

Mevrouw Verheyen stelde een vraag over het versterken van de gegevensdeling. 

Minister Beke herhaalt wat hij antwoordde op een eerdere schriftelijke vraag van 

haar en tijdens de gedachtewisseling bij het VAPA. Hier wordt verder aan gewerkt 

met respect voor de privacy en de regels. Het delen van gegevens in het kader van 

COVID-19 was een eerste belangrijke stap. 
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Op de vraag van mevrouw Verheyen over de armoedetoetsen antwoordt minister 

Beke dat hij er de afgelopen maanden werk van gemaakt heeft om, ondanks de 

coronacrisis, het VAPA tijdig te kunnen voltooien en voor te leggen aan de regering 

en het parlement. Daarover had hij op 28 september verticaal overleg met het 

Netwerk tegen Armoede, waarbij gesproken werd over het voorstel van mogelijke 

armoedetoetsen. Hij wacht op dit ogenblik op hun respons. Dan kan dit formeel 

vastgelegd en ingepland worden.  

 

Daarnaast heeft minister Beke het afgelopen jaar enorm geïnvesteerd in participa-

tie, onder meer via de taskforce kwetsbare gezinnen. Die participatie en ook de 

maatregelen omtrent de crisis gingen zowel bij het Netwerk tegen Armoede als bij 

hem voor op het plannen van de formele armoedetoetsen. 

 

Mevrouw Verheyen stelde ook een vraag over het overleg op 29 september. Minis-

ter Beke zegt dat dit een overleg was met zijn kabinet, de aandachtsambtenaren 

armoede, het Netwerk tegen Armoede en een aantal experten. Hij zal dit minstens 

twee maal per jaar organiseren. De agenda wordt bepaald in overleg met het Net-

werk tegen Armoede. Onder meer het opvolgen van de acties in het VAPA zal daar 

aan bod komen. 

 

Er was ook een vraag over het protocol met de Nationale Kamer van Gerechts-

deurwaarders. Dat staat in het regeerakkoord. De concrete actie zal echter in 2021 

genomen worden. Minister Beke gaat in dialoog met de gerechtsdeurwaarders en 

andere actoren. De doelstelling is om schuldinvordering op een zo menselijk mo-

gelijke manier te laten verlopen met goede afspraken over bijvoorbeeld communi-

catie.  

 

Het nieuwe plan dak- en thuisloosheid komt er normaal gezien nog dit jaar, in 

samenspraak met minister Diependaele. 

 

De armoedetoetsen zitten binnen de reguliere budgetten. Elke minister dient dit 

voor zijn eigen bevoegdheden te bepalen en vast te leggen in dialoog met het 

Netwerk tegen Armoede. Minister Beke heeft op 28 september 2020 dat overleg 

gehad over zijn bevoegdheden.  

 

In verband met de financiële ondersteuning van de samenwerkingsverbanden van 

instellingen voor schuldbemiddeling, kan minister Beke zeggen dat hij daarvoor 

een subsidie van 20.000 euro heeft toegekend aan CAW Centraal-West-Vlaanderen 

voor het project ‘digitale budgetbeurs als wegwijze naar financiële redzaamheid’ 

voor de periode van 1 oktober 2020 tot 31 december 2021. Er wordt een subsidie 

van 12.000 euro toegekend aan CAW Limburg voor het project ‘ondersteuning van 

intermediairs om het ontstaan en escalatie van financiële problemen als gevolg van 

de coronacrisis aan te pakken’ voor de periode van 1 oktober 2020 tot 31 december 

2021. Na afloop van het project zal de impact van deze maatregel op personen in 

schuldbemiddeling geëvalueerd worden, aldus minister Beke. Dat gebeurt op basis 

van het verantwoordingsdossier. 

 

De werking van de elf sociale voedseldistributieplatformen is nog niet structureel 

geëvalueerd. Wel is duidelijk dat het aantal ton voedsel dat zij behandelen en ver-

delen, sterk toeneemt. Er is dus zowel aan de aanbodzijde als aan de vraagzijde 

een grote nood. Het gaat hier om een aanbod naast dat van de voedselbanken. 

Wel is een goede samenwerking nodig en nuttig. Dat gebeurt bijvoorbeeld in Lim-

burg, waar ze dezelfde site delen. 

 

Het Vlaams Belang stelde een vraag over de lokale gezinscoaches. De aanpak moet 

nog worden opgemaakt. De projectoproep zal een aantal vragen beantwoorden. 

Het inzetten van die coaches voor begeleiding zal sterk afhangen van welke lokale 

besturen hiermee aan de slag zullen gaan.  
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De ondersteuning van Verenigingen waar armen het woord nemen zal binnen de 

bestaande budgetten voor Armoedebestrijding vallen. De andere vragen maken 

voorwerp uit van verder onderzoek door het departement. 

 

Er werd gesteld dat er in de BBT niets te lezen staat over armoedebestrijding bij 

ouderen. Het is niet omdat daar geen specifieke maatregelen rond bestaan, dat dit 

geen aandacht krijgt, aldus minister Beke. Uiteraard maken zij deel uit van heel 

wat maatregelen. Ook voor specifieke problemen van ouderen is er aandacht, on-

der meer in heel de VSB, de thuiszorgdiensten, de diensten maatschappelijk werk, 

de lokale armoedeverenigingen, de CAW’s en andere. 

 

Wat de nominale armoede-indicator betreft, werd gezegd dat nog niet geweten is 

wat een eventuele uitrol zou kosten omdat die indicator nog ontwikkeld wordt. 

Minister Beke geeft aan dat het armoederisico en de indicator daarbij die gebruik 

maakt van de armoederisicogrens niet veranderd wordt. Dat is overigens een in-

ternationaal bepaalde standaard die bij Europees onderzoek gehanteerd wordt. Het 

onderzoek naar die nominale armoede-indicator loopt in samenwerking met de 

universiteit Antwerpen. 

 

Voor de projectoproep outreachend werken naar mensen in armoede zijn er in 

totaal 129 aanvragen binnengekomen. Op dit ogenblik loopt de procedure voor de 

toekenning. Zodra dit rond is kan de minister de projecten die steun zullen ont-

vangen hierover informeren en kan hij ook de commissie deze lijst bezorgen. Het 

departement volgt deze projecten op. Daarnaast is hij ook in gesprek met het Kin-

derarmoedefonds omdat zij interesse hebben om enkele specifieke projecten rond 

kinderarmoede uit deze oproep mee te monitoren. Men kon voor een lokaal of een 

bovenlokaal project opteren voor een respectievelijke maximumsteun van 50.000 

en 100.000 euro. Met 129 aanvragen was er groot enthousiasme op het terrein. 

Eens de selectie definitief is, zullen de projecten hierover geïnformeerd worden. Er 

wordt gezorgd voor een goede spreiding over Vlaanderen en Brussel. 

 

De twee keer 15 miljoen euro voor de lokale besturen voor lokaal armoedebeleid 

en de consumptiebudgetten zijn de bevoegdheid van minister Somers en lopen via 

het Agentschap Binnenlands Bestuur. Minister Beke heeft daar geen verdere infor-

matie over.  

 

CD&V stelde vragen over de budgetten voor lokale besturen en de uitwisseling van 

medewerkers. Deze actie komt uit het VAPA en verloopt in samenwerking met 

minister Somers. Minister Beke stelt dat zowel hij als minister Somers hiervoor 

middelen zullen vrijmaken. Op vraag van minister Somers bekijkt minister Beke 

welke middelen hij hiertoe kan bijdragen. De bedoeling is om de komende jaren 

expertise-uitwisseling tussen lokale besturen over armoede te faciliteren. Of er ook 

van de lokale besturen een bijdrage gevraagd zal worden, moet nog blijken in de 

uitwerking. 

 

Mevrouw Verheyen stelde een vraag over het faciliteren van expertise-uitwisseling 

tussen lokale besturen. Minister Beke antwoordt dat men een beroep kan doen op 

Vlaamse expertise via de regionale medewerkers van de afdeling Welzijn en Sa-

menleving van het departement. Daarnaast investeert hij ook mee in het TAO-

project van vzw De Link. Er is ook een convenant tussen WVG en de VVSG voor 

steun aan de lokale besturen. 

 

Mevrouw Verheyen stelde een vraag over de jaarlijkse subsidie aan het Netwerk 

tegen Armoede en de verhouding tegenover die van de vorige legislatuur. Minister 

Beke stelt dat die subsidie dezelfde blijft als die van vorig jaar, los van indexerin-

gen. Hij heeft ervoor gekozen daar niet op te besparen. Voor lokale verenigingen 

waar armen het woord nemen voorziet hij 53.000 euro per vereniging. Het gaat 

om vijftig verengingen. Voor bovenlokale verenigingen waar armen het woord 
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nemenstelt hij een subsidie ter beschikking van 74.000 euro per vereniging. Dat 

gaat om twee verenigingen. Het Netwerk tegen Armoede ontvangt 688.000 euro, 

De Link 558.000 euro, Bind-Kracht 68.000 euro, Armoede-in-zicht 26.000 euro, 

CEDES 48.000 euro, Caritas 308.000 euro, RIMO 1.932.000 euro, RISO Vlaams-

Brabant 1.428.000 euro, Samenlevingsopbouw stad Antwerpen 2.149.000 euro, 

Samenlevingsopbouw provincie Antwerpen 827.000 euro, Samenlevingsopbouw 

Oost-Vlaanderen 1.121.000 euro, Samenlevingsopbouw Gent 961.000 euro, Sa-

menlevingsopbouw West-Vlaanderen 1.171.000 euro en Samenlevingsopbouw 

Brussel 1.320.000 euro.  

2.2.3. Welzijnswerk 

Minister Beke komt dan tot het volgende punt: het welzijnswerk. Het Vlaams  

Belang stelde een vraag over het actieplan Sterk Sociaal Werk. Door de COVID-

19-crisis zijn een aantal acties niet kunnen doorgaan. De tussentijdse evaluatie is 

nog steeds gepland voor de Sociaalwerkconferentie in 2022 en moet volgens mi-

nister Beke inderdaad de stand van zaken tonen. Er werden verschillende acties 

opgestart, zoals onderzoek rond impactevaluatie, de actie politiserend werken, de 

‘hybridisering’ en de actie ‘Sterk Sociaal Werk in de digitale samenleving’. Het 

Vlaams Platform ondersteunt sociaal werkers om beter met diversiteit om te gaan.  

 

Op de vraag van mevrouw Verheyen over het georganiseerd vrijwilligerswerk ant-

woordt minister Beke dat het gaat om autonoom vrijwilligerswerk. De huidige re-

gelgeving ondersteunt organisaties voor autonoom vrijwilligerswerk binnen de 

WVG-sectoren. Een knelpunt is dat er soms betwisting is tussen autonoom vrijwil-

ligerswerk en vrijwilligerswerk dat ingebed is en vasthangt aan een voorziening. 

Daarnaast telt voor deze regelgeving eerder het aantal vrijwilligers dan de hoe-

veelheid vrijwilligerswerk. Bovendien dienen de middelen zo goed mogelijk besteed 

te worden en wil hij daarom zorgen voor een eerlijker kader. Er wordt op dit ogen-

blik gewerkt aan voorstellen om die knelpunten weg te werken. Dat moet uiteraard 

met deze organisaties besproken worden. Naargelang de vorderingen kan dit in 

regelgeving worden gegoten in 2021. 

 

Het Vlaams Belang stelde een vraag over de verdere inzet en het valoriseren van 

de vrijwilligers en de 150 organisaties die hiervoor subsidies ontvangen. Deze sub-

sidies worden toegekend aan autonome organisaties die hiervoor een aanvraag 

indienen. Vrijwilligers die vrijwilligerswerk doen in een bepaalde voorziening die 

reeds erkend en gesubsidieerd wordt binnen WVG zitten daar niet bij, dat betreft 

ingebouwd vrijwilligerswerk en loopt rechtstreeks via de voorzieningen. 

 

Mevrouw Verheyen vroeg of er al een evaluatie was van het geïntegreerd breed 

onthaal. Minister Beke stelt dat hier inderdaad een onderzoek naar gebeurde door 

WVG. Als hierover een schriftelijke vraag gesteld wordt, kan hij hier meer toelich-

ting bij geven.  

 

Het Vlaams Belang vroeg of die 29 samenwerkingsverbanden al subsidies ontvan-

gen. Daarop antwoordt minister Beke dat ze die inderdaad al ontvangen. Dat is 

een incentive, die afhankelijk van de grootte van de samenwerkingsverbanden 

25.000 euro, 50.000 euro of 75.000 euro per jaar bedraagt. In het kader van de 

relance wordt bekeken of ook andere samenwerkingsverbanden ondersteund kun-

nen worden. 

 

Groen stelde een vraag over de verschillende projecten rond geïntegreerd breed 

onthaal. Minister Beke stelt dat de projecten op permanente basis opgevolgd wor-

den binnen de stuurgroep geïntegreerd breed onthaal. In samenwerking met de 

VVSG en SAM vzw, voorziet het departement een ondersteuningsaanbod voor de 

lokale besturen en de andere kernpartners van het samenwerkingsverband geïn-

tegreerd breed onthaal. Er werden al verschillende Vlaamse en lokale initiatieven 
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genomen om de medewerkers van deze kernpartners te informeren, te inspireren 

en bij te sturen in deze opstartfase. Hij blijft hier verder op inzetten. De Vlaamse 

stuurgroep, waarin de kernpartners van het geïntegreerd breed onthaal vertegen-

woordigd zijn, evenals SAM vzw, academici, zijn administratie en zijn kabinet, volgt 

de implementatie van de lokale projecten op, evalueert ze en stuurt ze bij waar 

nodig.  

 

Open Vld had een vraag over de VVSG en SAM inzake het geïntegreerd breed ont-

haal, de ondersteuning en de impact van die ondersteuning. Minister Beke ant-

woordt dat het, zeker in coronatijden, moeilijk is om objectief vast te stellen wat 

de impact van deze ondersteuning is geweest. Enerzijds is er een grote vraag naar 

en interesse voor het aanbod. Anderzijds wordt in de praktijk vastgesteld dat de 

lokale besturen de afgelopen maanden vooral hebben ingezet op het verzekeren 

van de continuïteit van hun dienstverlening. De verdere uitbouw van het geïnte-

greerd breed onthaal kan op de meeste plaatsen niet de nodige aandacht krijgen. 

Dus ook de impact van het aanbod is moeilijk in kaart te brengen. Daarnaast is dit 

aanbod nog in volle ontwikkeling, waarbij rekening gehouden wordt met de vast-

gestelde noden op het terrein en de feedback op het huidige aanbod. Zo is recent 

gestart met het uittesten van een nieuw, intensiever aanbod voor het GBO-

samenwerkingsverband. Het is de bedoeling dat dit extra aanbod in de loop van 

2021 beschikbaar wordt in heel Vlaanderen. 

 

Open Vld stelde ook een vraag over de ondersteuning van de lokale besturen. Mi-

nister Beke geeft aan dat de VVSG inderdaad een theoretisch kader ontwikkeld 

heeft met modellen om de regie vorm te geven inzake het lokaal sociaal beleid. Dit 

gebeurde op basis van wetenschappelijke inzichten op dit vlak, uitgewerkt door 

professor De Rynck. Dit kader en de modellen zijn bruikbaar voor alle thema’s en 

sectoren waarin de lokale besturen een regierol hebben. Dit wordt ook door de 

VVSG op die manier in de markt gezet. Zo organiseerde de VVSG vorig jaar en dit 

jaar een lerend netwerk ‘buitenschoolse opvang in samenwerking met vele part-

ners’, waarbij voor het luik ‘regie en organisatienetwerken’ een toelichting over het 

genoemde theoretisch kader werd gegeven. Deze toelichting is online te bekijken.  

 

Open Vld stelde ook een vraag over de CAW’s en de versterking daarvan. Minister 

Beke verklaart dat de CAW’s inderdaad versterkt zijn. De afspraken binnen de eer-

stelijnszones zijn bijna op alle plaatsen gemaakt. In enkele eerstelijnszones is dat 

nog niet gebeurd maar staat dit wel op de planning. De reden was dat de zorgraad 

dit in deze coronatijden nog niet kon opnemen.  

 

De tussentijdse evaluatie werd gemaakt om snel een zicht te krijgen op de lokale 

afstemming. Dat was immers in het algemeen een aandachtspunt in het regeerak-

koord, dus werd dit binnen deze versterking onmiddellijk opgenomen. Minister 

Beke vindt het vanzelfsprekend dat de invulling van dit ruime pakket aan psycho-

sociale eerstelijnshulp in de loop van de tijd kan verschuiven, afhankelijk van de 

evolutie van de COVID-pandemie.  

 

De federale middelen voor eerstelijnspsychologen zijn wel voorzien maar zijn er 

nog niet op het terrein. Vlaanderen had niet de luxe om daarop te wachten. Daarom 

heeft minister Beke de CAW’s en de CGG’s versterkt. Bovendien is de scoop van 

hun taken ook anders. Dat betekent volgens hem niet dat er geen samenwerking 

en afspraken moeten zijn binnen de GGZ. Hierover is er al dialoog met het federale 

niveau en met de betrokken organisaties. Hij stelt dat de noden op het vlak van 

geestelijk welzijn meer dan ruim genoeg zijn opdat iedereen zinvolle taken kan 

opnemen binnen de eigen specialisaties. De middelen die de CAW’s inzetten, fo-

cussen op een proactief aanbod aan nabestaanden van overleden personen; een 

kortdurende psychosociale begeleiding voor personen met persoonlijke en psychi-

sche problemen; begeleiding voor personen met relationele problemen of in een 

scheidingssituatie, om de bedreigingen ten gevolge van relatieproblemen of 
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scheiding en opvoedingsproblemen te beperken, de welzijnskansen van het gezin 

te maximaliseren en betekenisvolle en betrouwbare relaties tussen ouders en kin-

deren te creëren. Ten slotte wordt er ook ingezet op psychosociale begeleiding van 

slachtoffers en plegers van intrafamiliaal geweld en misbruik om de geweldspiraal 

te doorbreken zodat het geweld stopt en in de toekomst kan worden voorkomen.  

 

Sp.a stelde een vraag over de invulling van de 3,3 miljoen euro uitbreidingsbeleid 

binnen het welzijnswerk. Het betreft een versterking van het eerstelijnswelzijns-

werk, in casu de CAW’s. In 2020 is deze versterking doorgevoerd vanaf juli. Die 

wordt voortgezet en structureel vanaf 2021. Die middelen worden ingezet op vol-

gende modules: proactieve hulp aan nabestaanden van overleden personen, kort-

durende psychosociale begeleiding aan personen met persoonlijke en psychische 

problemen, begeleiding aan personen met relationele problemen of in een schei-

dingssituatie, psychosociale begeleiding naar aanleiding van het intrafamiliaal ge-

weld en misbruik. De concrete inzet werd afgesproken in overleg met de 

eerstelijnszones zodat ze een antwoord kunnen bieden op de lokale specifieke no-

den. De verdeling over de verschillende CAW’s gebeurde op basis van de gewogen 

bevolking in die regio, met een correctie om de historische programmatieverschil-

len geleidelijk weg te werken.  

 

Daarnaast wordt vanaf 2021 met deze middelen ook voorzien in de structurele 

ondersteuning van de begeleiding rond disengagementstrajecten door de CAW’s 

aan geradicaliseerde gedetineerden en het beheer van de WE-dossiers. In totaal 

gaat het over 41,97 vte’s, gespreid over de verschillende CAW’s.  

 

Op de vraag van Open Vld naar Housing First antwoordt de minister dat hij geen 

voorafnames doet op een evaluatie die nog moet gebeuren. Die zal veel verder 

gaan dan alleen Housing First, omdat dat enkel een methodiek is, die zeer waar-

devol wordt bevonden. De specifieke impact van COVID-19 is uiteraard heel anders 

wanneer een dakloze een individuele woning heeft dan wanneer hij in een collec-

tieve opvangvoorziening verblijft.  

 

Open Vld vroeg naar het overnemen van de onthaalfuncties van de CAW’s door de 

lokale besturen. Als het legistiek werk in 2021 afgerond is, kan dit in 2022 worden 

toegepast, indien er lokale besturen zijn die dat wensen en die de procedure en 

aanvraag willen opstarten. De werkzaamheden zijn lopende.  

 

Katja Verheyen en Lorin Parys stelden een vraag over de afspraken van de CAW’s 

binnen de zorgraden om af te bakenen waar de prioritaire doelgroepen en proble-

matieken liggen. Dat is reeds besproken op het gros van de zorgraden. Een aantal 

anderen hebben dit in de planning gezet voor later wegens dringende covidissues. 

De CAW’s hebben hierover gerapporteerd om zo hun inzet van de middelen in het 

kader van ‘Zorgen voor morgen’ te diversifiëren en in te zetten op de lokale noden.  

 

In antwoord op de vraag van Katja Verheyen over de opvangmogelijkheden, ant-

woordt de minister dat die worden gemonitord door zijn administratie, in samen-

werking met de CAW Groep. Er zijn vooralsnog geen tekorten in de capaciteit van 

vluchthuizen. De minister wijst erop dat de opvang in het kader van intrafamiliaal 

geweld overigens op heel verschillende manieren plaatsvindt. Vluchthuizen zijn 

slechts één mogelijkheid. De CAW’s werken een model uit voor de mogelijkheden 

rond bijkomende opvang, om eventuele tekorten te vermijden. Er kan in sommige 

gevallen een beroep gedaan worden op de verschillende vormen van accommoda-

tie. 

 

Minister Beke stelt Lorin Parys gerust wat betreft de expertise bij 1712. Er zijn 

professionele hulpverleners die op regelmatige wijze worden bijgeschoold. Nog in 

2020 zal de minister bijkomend inzetten op de bekendmaking van de verschillende 

hulplijnen. De recente gezondheidsmaatregelen en het eindejaar kunnen 
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problemen zoals geweld, maar ook eenzaamheid, angst en onzekerheid verster-

ken. Het is dan ook van belang dat zoveel mogelijk mensen weten waar ze terecht-

kunnen, ook via telefoon en chat. Hiervoor zal de minister extra middelen 

vrijmaken. Hij heeft daarover op 19 november overleg met de verschillende hulp-

lijnen. De openingsuren zijn verruimd in het kader van COVID-19. De minister 

bekijkt met de hulplijnen wat hierrond de komende jaren mogelijk en wenselijk is.  

 

Zowel Lorin Parys als de Open Vld-fractie hadden vragen bij de preventie van sek-

sueel geweld. In het actieplan tegen seksueel geweld wordt toegelicht hoe minister 

Beke, samen met minister Demir, deze methodiek verder wil uitrollen. In 2019 

werd een proefproject ondersteund. Uit dit proefproject bleek dat de efficiëntie 

binnen het project nog kan worden verhoogd. 

 

Het Vlaams Belang stelde een vraag over de ondersteuning van slachtoffers van 

terreuraanslagen. Het centraal loket heeft een plaats binnen het federaal parket. 

Zij hebben hierin de lead. Het federaal parket heeft nog geen concrete timing rond 

de start van het centraal loket meegedeeld. De activatie van het centraal loket zal 

gebeuren door medewerkers van de nationale slachtoffercel bij het federaal parket. 

Indien het aantal slachtoffers dat vereist, kan het centraal loket worden versterkt 

door diensten van de gemeenschappen.  

 

Het centrale loket wordt geactiveerd in de postcrisisfase na een terroristische aan-

slag of grote ramp, indien dit een meerwaarde heeft gelet op de omstandigheden, 

het aantal slachtoffers en de verspreiding ervan en indien een strafonderzoek naar 

deze feiten werd geopend. De beslissing tot het activeren van het centraal loket 

wordt genomen door de federale procureur, op voorstel van de nationale slachtof-

fercel van het federaal parket of van een gemeenschap, na overleg met het lokaal 

parket en de betrokken gemeenschap.  

 

De federale procureur brengt de coördinatoren voor de psychosociale nazorg van 

de gemeenschappen op de hoogte van zijn beslissing om het centraal loket al dan 

niet te activeren en van de redenen voor deze beslissing. In samenspraak met de 

nationale slachtoffercel en de coördinatoren voor de psychosociale opvolging be-

paalt de federale procureur de datum waarop het centraal loket daadwerkelijk 

wordt geactiveerd. Bij activering van het centraal loket worden er medewerkers 

van de nationale slachtoffercel gemobiliseerd om de werking van het centraal loket 

op zich te nemen.  

 

Indien het aantal slachtoffers dat vereist, kan de federale procureur, op voorstel 

van de nationale slachtoffercel van het federaal parket of een gemeenschap en met 

instemming van de betrokken gemeenschap, beslissen het centraal loket te ver-

sterken. In dat geval worden de diensten van de gemeenschappen gemobiliseerd 

om de permanentie te verzekeren in samenwerking met de nationale slachtoffercel 

van het federaal parket. 

 

De draaiboeken werden aan de leden van de werkgroep bezorgd. Als de inhoud 

van het draaiboek klaar is, is het de bedoeling de werking van het centraal loket 

en de inhoud van het draaiboek volledig op punt te zetten met betrekking tot de 

elementen rond gegevensverwerking. Hiervoor zou de DPO van het Openbaar Mi-

nisterie een overleg organiseren met alle DPO’s van de diensten van de gemeen-

schappen. Het federaal parket heeft nog niet geantwoord op de vraag wanneer dit 

zal gebeuren.  

 

Op de vraag van het Vlaams Belang naar de evaluatie van het project Stop it Now! 

antwoordt de minister dat die zal gebeuren in 2021, aan de hand van de resultaten 

die werden gehaald, en zal worden uitgevoerd door het departement WVG. Het 

budget voor de duurzame inbedding is afhankelijk van de resultaten van de evalu-

atie. 
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Aangezien de media bij de problematiek van geweld en misbruik verwijst naar 1712 

en andere relevante hulplijnen, opperde het Vlaams Belang dat zij ook naar andere 

hulplijnen kunnen verwijzen bij andere problematieken, bijvoorbeeld de druglijn of 

Awel. Dat is reeds het geval, zegt de minister.  

 

Open Vld vroeg om een opsplitsing te geven van de middelen die naar de CAW’s 

en andere actoren gaan. De minister geeft de betreffende cijfers mee voor het 

verslag. 

 

CAW 100 836 000 

VGC 132 000 

VVSG 301 000 

Burgers Aanzet 149 000 

Lokale besturen voor samenwerkingsverbanden GBO 1 025 000 

Sociaal.Net 304 000 

Trefpunt Zelfhulp 273 000 

Vakantiehuis Home Fabiola 437 000 

FARA 298 000 

Lus 278 000 

Moderator 2 100 000 

Payoke 191 000 

SOM 135 000 

Werk- en zorgtrajecten 5 740 000 

Inclusief lokaal ouderenbeleid en beleidsparticipatie 140 000 

Projecten algemeen welzijnsbeleid 130 000 

 

Op vraag van Katja Verheyen geeft de minister een overzicht van de verdeling van 

de VAK-middelen voor het welzijnswerk over de verschillende instanties. 2.944.000 

euro gaat naar Tele-Onthaal en 1.256.000 euro naar de samenwerkingsverbanden 

schuldhulpverlening. De herstelgerichte initiatieven krijgen 149.000 euro en Rond-

punt 257.000 euro.  

 

De PVDA stelde ten slotte een vraag over de versterking van het sociaal werk. Er 

is een jaarlijks werkingsbudget voorzien van 44.000 euro voor activiteiten van de 

regionale platforms en het Vlaams Platform Sterk Sociaal Werk. Daarnaast zijn er 

nog diverse investeringen zoals een studie omtrent impactmeting door de KU Leu-

ven samen met SSW en SAM, die de bijkomende inzet op communicatie omtrent 

Sterk Sociaal Werk ook via sociaal.net versterken. Voor dit traject werd, naast de 

reguliere subsidie, nog 104.000 euro uitgetrokken. 

2.3. Beleidsveld Gezondheidszorg en Woonzorg 

2.3.1. Algemeen gezondheidsbeleid 

Er waren een aantal vragen rond het beleidsveld gezondheids- en woonzorg. Wat 

betreft het algemeen gezondheidsbeleid stelde het Vlaams Belang een vraag over 

de uitrol van een eigen profiel en specifiek takenpakket voor hbo5-verpleegkunde. 

Zonder op het overleg daarover te willen vooruitlopen, is het de bedoeling om na 

te gaan hoe men een profiel kan ontwikkelen dat enerzijds een aantal verpleeg-

kundige handelingen kan stellen bij de zorg voor zorgvragers, maar gecombineerd 

met een grotere aandacht voor agogische en pedagogische aspecten voor zorgvra-

gers in chronische zorgcontexten zoals woonzorgcentra en ook voorzieningen voor 

mensen met een beperking of in chronische settingen voor geestelijke gezond-

heidszorg. In overleg met de minister van Onderwijs wordt een dossier voorbereid 

dat zal worden voorgelegd aan de federale minister van Volksgezondheid die de 

toegang tot de gezondheidszorgberoepen onder zijn bevoegdheid heeft. 
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Hoever staat het met de nieuw erkende zorgberoepen, vroeg het Vlaams Belang 

zich ook af. De eerste aanzet is gegeven in de beleidsbrief. De gesprekken met het 

kabinet Onderwijs zullen van start gaan zodra de coronacrisis terug onder controle 

is.  

 

Elke Sleurs en CD&V hadden een aantal vragen rond het profiel van de HBO5-

verpleegkundigen. Voor het nieuwe profiel op HBO5-niveau wordt nagegaan welke 

concrete mogelijkheden er zich aandienen. Dat gebeurt in overleg met het kabinet 

van minister Weyts. Dat overleg moet nog worden opgestart. Afhankelijk van de 

snelheid en het resultaat van het overleg, zal worden bekeken of de resultaten van 

het onderzoek van het Steunpunt WVG rond de personeelsinzet in de woonzorg-

centra nog mee bepalend kunnen zijn. Wellicht kunnen tussentijdse resultaten ook 

al mee inspirerend zijn voor de ontwikkeling van het profiel.  

 

Contacten hierover met het federale niveau zijn noodzakelijk aangezien de toegang 

tot de gezondheidszorgberoepen een federale materie is. De contacten met de 

raadgever zorgberoepen binnen het kabinet van minister Vandenbroucke zijn ge-

legd. De persoon in kwestie leest zich in en neemt nadien contact op met WVG. 

Het dossier kan dan worden besproken, na overleg met de minister van Onderwijs.  

 

In antwoord op de vragen van Open Vld rond het Actieplan 2.0 ‘Werk maken van 

werk in zorg en welzijn’, zegt de minister dat er al overleg is geweest met het 

federale kabinet van de minister van Volksgezondheid om aan te kaarten dat het 

KB van 12 januari 2006 tot vaststelling van de nadere regels om te worden gere-

gistreerd als zorgkundige moet worden gemoderniseerd. Er wordt werk gemaakt 

van een beleidsadvies ter zake dat aan het betrokken kabinet zal worden overge-

maakt.  

 

Volgens Groen is het actieplan 4.0 van de Vlaamse zorgambassadeur volledig ach-

terhaald. Actieplan 4.0 bevat echter nog steeds een heel aantal actuele thema’s 

waarop blijvend moet worden ingezet. Ondanks covid zijn thema’s zoals zijin-

stroom, de instroom van generatiestudenten, het betrekken van mensen uit de 

multidiverse samenleving, de EVC’s, de innovatieve arbeidsorganisatie enzovoort, 

meer dan actueel. De zorgambassadeur strijdt volop mee tegen het personeelste-

kort tijdens de coronacrisis. Er wordt werk gemaakt van de uitvoering van actieplan 

4.0 en er worden nieuwe projecten opgezet om de instroom in de grootste knel-

puntberoepen te versterken. De minister verwijst naar het project binnen het In-

tersectoraal Fonds voor de Gezondheidsdiensten om werknemers uit andere 

sectoren om te scholen naar verpleegkunde of zorgkunde. Ook acties naar gene-

ratiestudenten en leerlingen in het secundair onderwijs lopen verder. Daarnaast 

wordt er een plan opgesteld in functie van de opvolging van de zorgambassadeur 

begin 2022. 

 

Open Vld stelde vragen over de vereenvoudiging van de administratieve taken bij 

het zorgpersoneel. Het verminderen van de administratielast is een belangrijk aan-

dachtspunt. Het is belangrijk om bij de opmaak van een registratie steeds na te 

denken over de herbruikbaarheid van data. De implementatie van BelRAI is een 

voorbeeld van herbruikbare data.  

 

Op de vraag van Open Vld naar de stand van zaken van het project innovatieve 

arbeidsorganisatie in de woonzorgcentra, geeft de minister mee dat sinds anderhalf 

jaar meer dan honderd woonzorgcentra op initiatief van de Vlaamse overheid aan 

hun interne structuur sleutelen, om het een werkbare plaats te maken. Tegelijk 

werken ze ook aan een betere kwaliteit van leven, wonen en zorg voor hun bewo-

ners. Vanuit Workitects werd, op basis van wetenschappelijke inzichten en getoetst 

aan de praktijk, een organisatiecanvas ontwikkeld, bestaande uit acht bouwstenen 

die met elkaar gelinkt zijn.  
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Binnen het project Innovatieve arbeidsorganisaties in woonzorgcentra wordt een 

programma voor drie verschillende doelgroepen aangeboden: provinciale verken-

nersnetwerken, vijf provinciale lerende netwerken voor begeleiding van telkens 

vier organisaties die effectief aan de slag willen met de innovatieve arbeidsorgani-

saties, en een lerend netwerk voor gevorderden, voorzieningen die al enige erva-

ring hebben, maar nog met specifieke vraagstukken worstelen. Ook worden binnen 

dit project drie thema’s verder onderzocht. De inzichten uit deze onderzoekslijnen 

worden vervolgens ook meegegeven aan de verkennersnetwerken en lerende net-

werken. Binnen het structureel overleg ouderenzorg worden momenteel de koepels 

ouderenzorg bevraagd rond hun ervaring met dit project, om te bekijken in hoe-

verre dit project kan worden geheroriënteerd om zo meer woonzorgcentra te be-

reiken.  

 

Zowel Open Vld als de PVDA hadden vragen rond de mobiele teams die worden 

ingeschakeld voor de bestrijding van infectieziektes. De opdrachten van de mobiele 

teams zijn gericht op de zorgvoorzieningen. In volgorde van prioriteit zijn de taken: 

het geven van opleiding en educatie om de verspreiding van infectieziekten tegen 

te gaan; het ondersteunen van collectiviteiten; het bijstaan van CRA/verant-

woordelijke zorgverleners bij het testen en bij contactonderzoek. Voor de samen-

stelling van de mobiele teams moet worden getracht te werken met flexibele en 

gevarieerde vormen van tewerkstelling. Om hieraan tegemoet te komen, werden 

verschillende pistes geëxploreerd om de teams te kunnen samenstellen. Uiteinde-

lijk bleken aanwervingen met contracten voor bepaalde duur en in mindere mate 

terbeschikkingstellingen uit andere zorgorganisaties, en interne mobiliteit voor ad-

ministratieve medewerkers de enige realiseerbare opties.  

 

Vooropgesteld werd te streven naar vijftien mobiele teams, elk bestaande uit één 

arts, één verpleegkundige en één gezondheidspromotor, die op hun beurt onder-

steund worden door één administratieve kracht per drie mobiele teams en een 

centrale coördinerende cel. De samenstelling van de mobiele teams is ondertussen 

als volgt: er zijn negen artsen, zeventien verpleegkundigen, negen gezondheids-

promotoren, drie administratieve krachten en de coördinator met een administra-

tieve kracht actief. Voor het einde van 2020 zullen nog minstens vier bijkomende 

teamleden – twee artsen en twee verpleegkundigen – starten. Vooral in West-

Vlaanderen en in Limburg blijkt het moeilijker om artsen te werven. Daarom werd 

besloten om de teams te vervolledigen met extra verpleegkundigen, zodat de ca-

paciteit om vormingen te geven alsnog gewaarborgd blijft.  

 

Tegen 1 januari 2021 zal er in samenwerking met de dienst infectiepreventie en 

de ontwikkelaars van PentaPlus een afzonderlijke interactieve module zijn over 

infectiepreventie. Deze module is in ontwikkeling en zal openstaan voor alle werk-

nemers van zorg- en welzijnsvoorzieningen, en kan desgevallend ook worden ge-

bruikt door mantelzorgers.  

 

Tot wel 30 à 35 procent van de gekende besmette personen kampt met langdurige 

klachten, weet Groen. Hoe zal de minister die patiënten ondersteunen? Studies en 

aanpak voor langdurige klachten na COVID-19-infecties is een materie die samen 

met de federale collega’s moet worden bekeken omdat het onze bevoegdheid over-

schrijdt. Het gaat enerzijds om medische behandelingen en anderzijds om arbeids-

ongeschiktheid. Het is ook aan de diverse beroepsgroepenorganisaties om, zoals 

dat voor alle nieuwe kennis en kennisevoluties gaat binnen de geneeskunde, hier-

aan aandacht te besteden in vormingen en bijscholingen. 

 

Groen stelde verder een vraag naar de budgetpost voor de financiering van alle 

contactopsporingkosten. Het centrale contactonderzoek wordt gefinancierd op een 

aparte basisallocatie binnen het begrotingsartikel GE0-1GDF2JA-WT, op een aparte 

corona-basisallocatie GD391. 
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De Vlaamse Regering keurde een besluit goed dat meer middelen voorziet voor de 

zorgraden die, in samenwerking met de lokale besturen, inzetten op de lokale con-

tact- en bronopsporing, ter versterking van de centrale contactopsporing en om 

adequaat te kunnen inspelen op specifieke lokale situaties. Elk van de zorgraden 

kreeg een specifieke toelage van 93.000 euro.  

 

Binnen het Vlaamse centrale contactonderzoek wordt prioriteit gegeven aan het 

opsporen van risicocontacten, om aldus de transmissieketen zo snel mogelijk te 

onderbreken. Daarnaast wordt zowel op metaniveau als op casusniveau ingezet op 

bronopsporing. Op metaniveau gebeurt dit door data-analyse op de gegevens die 

verzameld worden door de centrale contactonderzoekers, bij het navragen van de 

whereabouts van de indexpatiënten. Op casusniveau gebeurt dit enerzijds door de 

medewerkers van het team infectieziektebestrijding, met de hulp van de centrale 

fieldagents en anderzijds door de medewerkers van de lokale COVID-19-cellen van 

de zorgraden. Beide processen worden continu aangepast en verbeterd waar mo-

gelijk en nodig.  

 

Wat betreft de vraag van Open Vld over de personele inzet in woonzorgcentra, 

antwoordt de minister dat de Vlaamse Regering momenteel maatregelen neemt 

om meer flexibiliteit toe te staan in de personeelsinzet tijdens de pandemie. Tevens 

wordt er 250 euro per erkende woongelegenheid per kwartaal aan extra personeel 

gefinancierd tot en met 31 maart 2021. Daarnaast wordt er binnen de VIA 6-on-

derhandelingen gesproken over de vraag hoe men structureel meer flexibiliteit kan 

voorzien. 

 

De minister gaat in op de vraag van Elke Sleurs over het databeheer. Op 1 juni 

2021 start een gedeelde afdeling Beleidsinformatie & Data die het databeleid voor 

het agentschap Zorg en Gezondheid zal opnemen. Hier wordt een blauwdruk ge-

legd voor een data-gedreven beleid en organisatie. De focus van deze nieuwe ge-

deelde afdeling ligt op population health & care management en dit aan de hand 

van een health & care datawarehouse. 

 

Bij het verwerken van de gegevens van de dagelijkse COVID-19-rapportering ter 

ondersteuning van de residentiële voorzieningen wordt volgens de minister geen 

gebruik gemaakt van artificiële intelligentie. De focus ligt op de snelle verwerking 

van de gegevens en het delen met de verschillende actoren, zoals het testbeleid, 

het Outbreak Support Team en Sciensano. Men gebruikt hiervoor wel business in-

telligence technology binnen het Zorgatlas-platform. Deze data gebruikt men ook 

om aan de hand van tijdreeksanalyses de uitval van het personeel op wekelijkse 

basis te voorspellen. Ook voor het verwerken van de gegevens van contact tracing 

gebruikt men business intelligence technology binnen het Zorgatlas-platform. Men 

onderzoekt in welke mate men statistische en datasciencetechnieken kan inzetten 

voor clusterdetectie en bronopsporing. Zo is er een samenwerking opgezet met het 

consortium van de Vlaamse universiteiten die heel wat kennis hebben over de sta-

tistische, wiskundige en geografische analyses en modellering van infectieziektes, 

waaronder tijdruimtelijke datamining.  

 

Open Vld stelde een vraag over dataverwerking. Het Beheerscomité van eHealth 

besliste al in 2015 om een federale campagne te lanceren omdat dit een nationale 

consent betreft. In de Patiënt Health Viewer in Vitalink of de huidige MyHealthVie-

wer kan de patiënt zelf controleren wie toegang heeft tot zijn data. Vlaanderen 

heeft aanvullend op de federale campagne een complementaire campagne gelan-

ceerd waarbij ook de koepels ingeschakeld werden. Aan het eind van het tweede 

kwartaal van 2020 werden al 9.634.054 consents gegeven en zijn er in België reeds 

28.810.394 therapeutische relaties gelegd. In het verleden zijn al inspanningen 

geleverd om de patiënt hierover goed te informeren. Men realiseert ook hoge cijfers 

in het aantal consents. Op dit ogenblik is er nog geen herhalingscampagne gepland.  
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Volgens minister Beke is het digitaal zorg- en ondersteuningsplan een instrument 

dat goede zorg ondersteunt. Dit instrument moet de communicatie tussen zorg-

verleners en patiënten vergemakkelijken en verbeteren. Het behoort tot de kern-

taken van een arts om patiënten goed te informeren over mogelijke behandelingen 

en de gevolgen ervan voor het dagelijks leven. De evolutie naar een effectievere 

patiëntenparticipatie in de gezondheidszorg is al enige tijd ingezet. Dit wil men 

vanuit het beleid ten volle ondersteunen en men zal hierover verder in dialoog gaan 

met de zorgverleners.  

 

In antwoord op de vraag van Elke Sleurs stelt de minister dat de gegevensdeling 

voor Vlaanderen gelinkt wordt aan Vitalink. Het medebeheer van het platform slaat 

op het gezamenlijk beheer van data door zowel de Vlaamse overheid als de sector. 

De verantwoordelijkheid voor het databeheer ligt bij de authentieke bron: de zorg-

verstrekker of burger. 

 

Het Vlaams Belang stelde een vraag over het elektronisch patiëntendossier. Vol-

gens de minister moet men er enerzijds voor zorgen dat alle relevante informatie 

in een EPD terechtkomt en dat er anderzijds een goede toegang is tot de beschik-

bare data. Ideaal is één uniek dossier met alle relevante informatie, maar om tot 

zo’n dossier te komen, zijn nog heel wat inspanningen nodig. Men moet er bijvoor-

beeld voor zorgen dat de informatie van alle zorgverleners en welzijnsactoren kan 

uitgewisseld worden. Vandaag wordt er echter gewerkt met verschillende pakket-

ten waarin de informatie niet altijd op een gestructureerde wijze wordt ingebracht. 

Dit kan men niet zomaar oplossen. Men moet hiervoor processen standaardiseren, 

wat ook een onmiddellijke impact heeft op de dagelijkse werking van zorgverle-

ners. Er bestaan wel al health apps die toegang geven tot gezondheidsdata. Zo is 

MyHealthViewer van de Vlaamse Mutualiteiten mobiel raadpleegbaar en geschikt 

voor smartphones, tablets en pc’s. Ook het CoZo-platform heeft een health app, 

waar naast gegevens uit de netwerken van de ziekenhuizen ook Vitalink kan wor-

den geraadpleegd. 

2.3.2. Preventie 

Generatie Rookvrij is een gezamenlijke actie met heel wat partners zoals Kom op 

tegen Kanker. Deze actie is ook van kracht in andere landen, zoals in Nederland, 

en hiervoor werd 2019 als startjaar gekozen. Het beleid heeft volgens minister 

Beke uiteraard ook oog voor de schadelijke gevolgen van tabak en roken voor 

andere leeftijdsgroepen. 

 

Daarna gaat de minister in op de vraag van Open Vld over de versterking van het 

zorgbeleid. Een gezonde levensstijl met het accent op voldoende beweging, ge-

zonde voeding, niet roken, gezonde slaap en het mentaal welzijn is erg belangrijk 

voor de preventie in het algemeen, maar ook voor corona in het bijzonder. Mensen 

in goede gezondheid zijn minder vatbaar voor COVID-19. Preventie is daarbij be-

langrijk. De precieze verdeling van de 8 miljoen euro over preventie, woonzorg en 

eerstelijnszorg wordt bij de begrotingsaanpassing opgenomen. 

 

Ook de PVDA stelde vragen over meer preventie en de gezonde gemeente. Volgens 

de minister is het niet correct dat er geen middelen meer zijn om settings als 

onderwijs, gemeenten, bedrijven, zorg en welzijn te ondersteunen. Dit is meege-

nomen in de gelanceerde oproep voor de partnerorganisatie ondersteuning set-

tinggericht werken en is bovendien onderdeel van de werking van alle preventie-

actoren. Daarnaast ondersteunt de minister de pilootprojecten van de lokale ge-

zondheidsenquête en van Mijn Gezonde School en acht pilootprojecten rond pro-

portioneel universalisme. 

 

Op de vraag van het Vlaams Belang over hoe men samen met Onderwijs en Sport 

Vlaanderen de groenblauwe netwerken kan ontsluiten voor waterrecreatie, stelt de 
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minister dat het Agentschap Zorg en Gezondheid hierrond een overheidsopdracht 

lanceerde. De bezorgdheid over gezondheid en veiligheid ligt aan de basis van de 

uitbatingsregels in VLAREM. De huidige wetgeving hierrond dateert van begin jaren 

90. Er wordt terecht sterk ingezet op blauwe netwerken als klimaatimpactbuffer, 

zowel binnen als buiten de stadsomgeving. Deze blauwe netwerken nodigen uit om 

op een gezonde en veilige manier in te zetten op sport en beweging. Dit is Health 

in all Policies, aldus de minister, en hiervoor wordt nauw samengewerkt met Sport 

Vlaanderen. In de begeleidende stuurgroep wordt ook het departement Omgeving 

meegenomen. 

 

Op de vraag van de PVDA over de versterking van de dienst Infectieziekten en 

vaccinaties van het Agentschap Zorg en Gezondheid, stelt minister Beke dat men 

aan een nieuw personeelsplan voor de komende jaren werkt. Zo’n plan moet een 

heel goedkeuringstraject via de minister van Ambtenarenzaken en de Vlaamse Re-

gering doorlopen, maar in de eerste draft wordt alvast aandacht besteed aan een 

versterking van de capaciteit in volksgezondheidskundig geschoold personeel. Die 

versterking is nodig als men in de toekomst de meldingen van verplicht te melden 

infecties wil behartigen, beter het hoofd wil bieden aan grotere uitbraken en ook 

beter voorbereid wil zijn in de strijd tegen epidemieën en pandemieën. 

 

Voor wie of wat zal de 8 miljoen euro voor de versterking van het gezondheidsbe-

leid worden gebruikt? De minister verwijst naar Domus Medica, de Logo’s, het 

Vlaams Instituut Gezond Leven, Eetexpert, het Consortium Preventieve Mondzorg 

en het Vlaams expertisecentrum Alcohol en andere Drugs. Naar aanleiding van de 

gelanceerde oproepen in 2019 zijn er enkele wijzigingen in de beheersovereen-

komsten vanaf 2021. De minister zal de parlementsleden een overzicht bezorgen 

wanneer alle beheersovereenkomsten zijn afgesloten. 

 

Koen Daniëls informeerde naar de evaluatie van de pilootfase van Mijn Gezonde 

School. Voor Mijn Gezonde School werd samen met het Vlaams instituut Gezond 

Leven en de projectmedewerker van Logo West-Vlaanderen een evaluatieplan uit-

gewerkt volgens het RE-AIM-model. Dit staat voor reach, effectiviteit, adoptie, im-

plementatie en maintenance. De projectdoelstellingen en het RE-AIM-model 

resulteerden in diverse evaluatiedoelen. Deze worden nog opgevolgd. Op 17 en 18 

november vindt een derde intervisie plaats en daarna wordt voor het einde van 

2020 een eindrapport opgemaakt.  

 

Volgens minister Beke zal de implementatie van Gezond leven? Check het even! 

door de CLB’s gebeuren, en dit met de ondersteuning van de Vlaamse Wetenschap-

pelijke Vereniging voor Jeugdgezondheidszorg. Samen met andere partnerorgani-

saties zoals Sensoa en Eetexpert zijn er specifieke ondersteuningsmiddelen 

gemaakt om de CLB-medewerkers een houvast te geven voor de verschillende 

onderwerpen die in ‘Gezond leven? Check het even!’ aan bod komen. De Vlaamse 

werkgroep Bevolkingsonderzoek heeft in haar advies over deze systematische 

screening een grondige evaluatie aanbevolen. De Vlaamse Wetenschappelijke Ver-

eniging voor Jeugdgezondheidszorg heeft deze opdracht opgenomen in het beleids-

plan van de beheersovereenkomst 2020-2024. 

 

Koen Daniëls stelde daarnaast ook een vraag over Bewegen Op Verwijzing. In 2019 

waren er 2625 nieuwe deelnemers die voor het eerst door een BOV-coach werden 

begeleid, aldus minister Beke. In totaal werden er in 2019 4427 personen door-

verwezen door hun huisarts. Het project bereikt heel goed maatschappelijk kwets-

bare deelnemers. 36 procent van de deelnemers valt onder het systeem van 

verhoogde tegemoetkoming. Momenteel is Bewegen Op Verwijzing uitgerold in 218 

gemeenten. Het aantal gemeenten dat deelneemt stijgt en op korte termijn zullen 

Niel, Boom, Schelle, Torhout en Keerbergen toetreden. Door aanpassingen aan het 

project verwacht men nog een grotere stijging, want ook andere artsen dan 
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huisartsen kunnen vanaf nu deelnemers doorverwijzen. Daarnaast werkt men ook 

aan de bekendheid van dit project.  

 

De uitrol van het gezondheidskompas en de groepssessies Gezonde Voeding Op 

Verwijzing gebeuren op het niveau van de eerstelijnszones. Dit gaat gepaard met 

een lokale sensibiliseringscampagne bij de zorgverleners en het algemene publiek. 

Momenteel zijn er drie regio’s in dit project gestapt: de eerstelijnszone Menen, 

Heist-op-den-Berg en Mechelen. Daarnaast zullen ook de regio’s Pelt, Antwerpen, 

Knokke-Heist en Kempen aansluiten. Door de coronacrisis werden er bij de gelei-

delijke uitrol in de nieuwe regio’s minder trajecten gerealiseerd dan voorzien. In 

2019 werden vijftien reeksen georganiseerd, in 2020 zijn zes reeksen gestart en 

zijn er twee in opstart. Door de coronamaatregelen werden verschillende sessies 

geannuleerd. Tot op heden namen 82 personen deel aan de groepssessies in de 

drie regio’s. Men beoogt een geleidelijke uitrol in Vlaanderen. De Diabetes Liga zal 

oproepen lanceren voor lokale netwerken om een HALT2Diabetes-regio te worden. 

Men promoot dan samen met de Diabetes Liga het gezondheidskompas en facili-

teert de groepssessies Gezonde Voeding en informeert de lokale zorgverstrekkers 

over de screeningsmethodiek en het leefstijlaanbod. Er zijn ook online groepsses-

sies en er wordt gewerkt aan een specifiek aanbod voor allochtonen. 

 

Het Vlaams Belang stelde een vraag over eet- en gewichtsproblemen. Volgens de 

minister toont internationaal onderzoek aan wat de risicofactoren hiervoor zijn en 

deze zijn sterker aanwezig bij topsporters en jongeren. Het noden- en behoeften-

onderzoek concentreert zich in de eerste plaats op deze risicogroepen, in afstem-

ming met de noden in Vlaanderen. 

 

Is de ontwikkeling van een methodiek ter ondersteuning van goede communicatie 

rond voeding en gewicht alleen bestemd voor doelgroepen van vrijetijdsorganisa-

ties? Volgens de minister wordt deze methodiek in Vlaanderen ruimer ingezet en 

meegenomen in de vormingen van zowel CLB-medewerkers als zorgprofessionals, 

en nu ook van ook vrijetijdsorganisaties met een opvoedende en/of begeleidende 

functie bij kinderen. Het gaat om dezelfde basismethodiek die afhankelijk van de 

doelgroep wordt aangepast. Bij de vrijetijdsorganisaties ligt de focus op de school-

gaande jeugd. 

 

Het thema eet- en gewichtsproblemen wordt opgenomen binnen de beheersover-

eenkomst met een partnerorganisatie voor eet- en gewichtsproblemen voor een 

totaal subsidiebedrag van 350.000 euro per jaar. 

 

Het Vlaams Belang vroeg of de minister niet meer kon inzetten op de preventie en 

opvolging van de drugsproblematiek. Volgens de minister werden eind 2019 op-

roepen gelanceerd in het kader van het preventief gezondheidsbeleid. Men wil een 

nieuwe beheersovereenkomst voor een partnerorganisatie alcohol, drugs, gamen, 

gokken en psychoactieve medicatie afsluiten. Het budget hiervoor is 3.309.200 

euro. De subsidie die men hiervoor recurrent voorziet, is binnen het beperkte bud-

get van Algemene Preventie aanzienlijk. De regionale werking rond drugs wordt 

opgenomen door de CGG-preventiewerkers en de lokale preventiewerkers. Ook die 

initiatieven zet men verder. Afhankelijk van de lokale beleidskeuzes wordt door de 

lokale preventiewerkers ingezet op drugs of een ander beleidsthema. Elke ge-

meente die een lokale preventiewerking opstart, wordt voorzien van een subsidie 

van 3000 euro per gemeente, plus 8 cent per inwoner, waarbij mensen met recht 

op een verhoogde tegemoetkoming dubbel tellen. Gemeenten kunnen nog steeds 

toetreden tot dit systeem. 

 

Open Vld stelde een vraag over de geïntegreerde coachingprogramma’s. Voor de 

preventie van diabetes type 2 startte men een paar geleden met de Diabetes Liga 

het proefproject HALT2Diabetes op. Dit project werd gunstig geëvalueerd en in 

samenwerking met de Diabetes Liga en Domus Medica werd het gezondheids-
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kompas opgezet. Op basis van een vragenlijst krijgt men daardoor een gericht 

leefstijl- aanbod. Bij een verhoogd risico krijgt men de raad om de huisarts te 

contacteren. De huisarts kan de patiënt verwijzen naar lokale laagdrempelige ini-

tiatieven of doorverwijzen naar specifieke groepssessies rond gezonde voeding, 

rookstopbegeleiding of Bewegen Op Verwijzing. Bij Bewegen Op Verwijzing advi-

seert de huisarts patiënten die aan de inclusiecriteria voldoen een bewegingscoach 

aan. De subsidiëring van de groepssessies Gezonde Voeding Op Verwijzing komt 

voort uit het pilootproject HALT2Diabetes. 

 

Elke Sleurs vroeg naar een laatste stand van zaken op het vlak van mondhygiëne 

en de erkenning van mondhygiënisten. Volgens de minister werden in de IKW’s tot 

op heden alleen COVID-19-gerelateerde issues besproken en zijn deze thema’s nog 

niet aan bod gekomen.  

 

Daarnaast stelde Elke Sleurs ook een vraag over de preventiebarometer. Voor een 

efficiënt preventief gezondheidsbeleid is betere informatie nodig over de kennis, 

attitude en motivatie bij de Vlaamse bevolking ten aanzien van preventieve 

thema’s, aldus de minister. De preventiebarometer, een nieuw driejaarlijks bevol-

kingsonderzoek, moet die lacune invullen. Op basis van de resultaten beslist men 

dan welke interventies het meest kans van slagen hebben, en waar de grootste 

noden zit. Sciensano krijgt een subsidie voor de ontwikkeling van een bruikbaar 

instrument, in samenspraak met een wetenschappelijk comité van experten en een 

klankbordgroep van preventieorganisaties. In een tweede fase wordt het instru-

ment voor een eerste keer gebruikt op het niveau van de Vlaamse bevolking. De 

resultaten worden verwerkt en ontsloten in rapporten. In de begroting is hiervoor 

611.000 euro voor Sciensano voorzien. 

 

Koen Daniëls stelde een aantal vragen over het project rond de voedselomgeving. 

Dit project zal de voedselomgeving, de economische, sociaal-culturele en politieke 

factoren die de voedingskeuzes van de consumenten beïnvloeden in Vlaanderen op 

gedetailleerde wijze in kaart brengen. Het zal de resultaten valoriseren voor de 

communicatie en bewustwording naar en van het brede publiek en de lokale acto-

ren. Het zal daarnaast voor concrete aanbevelingen voor beleidsacties op Vlaams 

en lokaal niveau zorgen. Tot op heden werd de voedselomgeving in Vlaanderen 

nog niet op een uitgebreide en gedetailleerde wijze in kaart gebracht en dat maakt 

het moeilijk om concrete acties te ontwikkelen op Vlaams en lokaal niveau en om 

het bewustzijn rond dit thema te vergroten.  

 

Factoren die hierbij in rekening worden gebracht, zijn bijvoorbeeld de densiteit van 

gezondere en duurzamere en minder gezonde en minder duurzame verkooppunten 

of bronnen voor voeding in gemeenten, rond scholen en publiek transport, en de 

marketing voor minder gezonde en minder duurzame voedingsmiddelen. De com-

ponenten van de voedselomgeving die duidelijk onder de Europese of federale be-

voegdheid vallen, worden buiten beschouwing gelaten. Het project bestaat uit 

verschillende fases: het in kaart brengen van alle voedingsbronnen in Vlaanderen, 

het evalueren van mogelijke verbanden, het opzetten van workshops met verschil-

lende actoren, het verzamelen van bijkomende data over de voedselomgeving en 

het opzetten van een concreet en duurzaam plan. Met het in kaart brengen van de 

voedselomgeving wil men ook de ongelijkheden in de toegang tot gezonde en duur-

zame voeding verminderen.  

 

De perceptie is dat vooral de kennis rond gezonde en duurzame voeding bij de 

burgers moet worden verbeterd. Dat vindt minister Beke inderdaad belangrijk, 

maar een omgeving die van de duurzame voedingskeuze de evidente keuze maakt, 

is minstens even belangrijk. Het project loopt 36 maanden – van december 2020 

tot december 2023 – en beoogt de factoren die het eetgedrag beïnvloeden, gelinkt 

aan de voedselomgeving, zichtbaar te maken.  
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Dan komt minister Beke bij de vraag van de heer Parys over valpreventie bij ou-

deren. Er is een pilootproject ‘valpreventie in de thuiscontext’. Het proces om de 

valpreventierichtlijnen te implementeren in de thuissetting is opgebouwd rond drie 

doelstellingen: het exploreren hoe een richtlijn voor valpreventie in de thuiszorg 

geïmplementeerd kan worden; het ontwikkelen van een strategie voor de imple-

mentatie van een richtlijn voor valpreventie in de thuiszorg en het evalueren van 

de implementatie van een richtlijn voor valpreventie in de thuiszorg aan de hand 

van een pilootstudie. In 2020 is men gestart met fase 1: de literatuur en context-

analyse. Daarbij werd gekeken naar de sociale context, naar de recente hervor-

mingen van de eerstelijnszorg, hoe zorgverleners samenwerken, ervaringen van 

thuiszorgverleners en beleidsmakers met de implementatie van richtlijnen in de 

thuiszorg en naar wat er nodig is om een richtlijn voor valpreventie in de thuiszorg 

succesvol te implementeren. In 2021 start men met fase 2 en worden op maat 

gemaakte strategieën voor de implementatie van een richtlijn voor valpreventie 

geselecteerd en ontwikkeld. En in 2022 staat fase 3 gepland met een actieve en 

effectieve implementatie. 

 

De actoren die betrokken worden bij het project zijn de Wetenschappelijke Vereni-

ging voor Vlaamse Kinesitherapeuten, het UZ Leuven, zelfstandige zorgverleners, 

de Vlaamse Vereniging van Dienstencentra, de Vlaamse Logo’s, de Vlaamse Oude-

renraad, Wit-Gele Kruis Vlaanderen, het Vlaams Apothekers Netwerk, de KU Leu-

ven, Familiehulp, het Vlaams Instituut Voor de Eerste Lijn, het Vlaams 

Expertisepunt Mantelzorg, het Vlaams Instituut Gezond Leven, de UGent, Domus 

Medica, de CM, Artevelde Hogeschool en het Vlaams Agentschap Zorg en Gezond-

heid.  

 

De heer Piet De Bruyn stelde een vraag over suïcidepreventie. Zoals minister Beke 

op 20 oktober in de commissie zei, moet het verderzetten van het volgende actie-

plan bekeken worden. Daar heeft hij ondertussen nog geen tijd voor gehad.  

 

Een andere vraag ging over nieuwe dynamieken en methoden voor de ondersteu-

ning van data-analisten om de doelstelling van een snelle analyses te kunnen ha-

len. De noodzaak aan data en initiatieven op dat vlak maken onderdeel uit van de 

evaluatie die op dit ogenblik loopt.  

 

Open Vld vroeg of overwogen wordt om serious game ook in te zetten voor andere 

zaken binnen de geestelijke gezondheidszorg. Minister Beke wil eerst de lancering 

afwachten, de ervaringen met serious game opvolgen en hieruit lessen trekken. 

 

Het Vlaams Belang stelde een vraag over de GGZ, ‘checkjezelf’ en de campagne 

‘Hoe is ‘t?’ – of in het West-Vlaams ‘Oe Ist’. De vraag was of initiatieven in de 

pijplijn zitten om elkaar hierover te bevragen. Minister Beke stelt dat dit op dit 

ogenblik niet verwerkt zit in de opdrachten voor een partnerorganisatie geestelijke 

gezondheidsbevordering. Maar dit aspect komt wel aan bod in het concept van 

zorgzame buurten, dat een belangrijk speerpunt zal zijn in zijn beleid, onder an-

dere in het kader van het Vlaamse relancebeleid. 

 

Op de vraag over het nieuwe actieplan van VLESP kan minister Beke antwoorden 

dat VLESP volop bezig is met de evaluatie van het huidige actieplan. Daar kan hij 

op dit ogenblik dus niet op vooruitlopen.  

 

Het Vlaams Belang had een vraag over de campagne ‘Is ’t oké’. Die campagne is 

nog niet verder ontwikkeld maar is gepland voor 2021, zowel de ontwikkeling als 

de lancering. De methodiek zal ontwikkeld worden door Sensoa, de partnerorgani-

satie voor seksuele gezondheid, in samenwerking met de relevante partners. De 

uitrol is nog niet duidelijk, gezien de campagne nog ontwikkeld moet worden. Feit 

is wel dat de campagne een appel zal doen op omstaanders, dus op degenen die 
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getuige zijn van seksueel grensoverschrijdend gedrag en er mogelijkerwijs op kun-

nen reageren. 

 

Op de vraag van het Vlaams Belang over het kleinschalig project waarvan sprake, 

kan minister Beke het volgende antwoorden. In 2018 onderzocht het Centrum voor 

Kankeropsporing, in samenwerking met het VAPH, de deelname aan drie bevol-

kingsonderzoeken naar kanker bij personen met een verstandelijke beperking en 

concludeerde dat zij zich minder vaak laten screenen dan het Vlaamse gemiddelde. 

De omgeving van de persoon met een handicap speelt een belangrijke rol. Zij kun-

nen als vertrouwensfiguren versterkend en beschermend werken. De werkomge-

ving of een maatwerkbedrijf biedt dan ook de mogelijkheid om een initiatief op 

maat aan te bieden aan deze doelgroep. Het Centrum voor Kankeropsporing heeft 

een verkennend gesprek gehad met maatwerkbedrijf Waak, dat instaat voor het 

inpakken van testjes voor dikkedarmkanker. Zij zagen zeker mogelijkheden om 

hun doelgroepmedewerkers te sensibiliseren over de bevolkingsonderzoeken Om 

het niet enkel bij een lokale actie van één maatwerkbedrijf te houden, wordt ook 

de koepelorganisatie Groep Maatwerk, de werkgeversfederatie van alle maatwerk-

bedrijven in Vlaanderen, hierbij betrokken. Momenteel wordt met beide organisa-

ties verder overlegd over de meest geschikte methodiek, waarbij de nadruk ligt op 

een-op-eencontact en visueel materiaal. Dit is heel belangrijk voor deze doelgroep. 

 

Op de vraag van het Vlaams Belang over de griepvaccinaties, antwoordt minister 

Beke dat griepvaccins vaccins zijn waarbij de productie niet zomaar omhoog ge-

bracht kan worden. Dat is een zeer arbeidsintensief proces. Jaarlijks worden een 

aantal vaccins toebedeeld op basis van de afnames van het vorige jaar. Dit jaar 

was er een heel grote vraag, in alle landen. Dit jaar werd er een prioriteitenlijst 

opgesteld waarbij tot 15 november voorrang gegeven werd aan personen beho-

rende tot groep A – mensen ouder dan 65 jaar of met een medische indicatie voor 

griepvaccinatie – en personen ouder dan 50 jaar. Doordat de vraag bij deze laatste 

groep echter enorm groot was, is er een tekort ontstaan voor personen van groep 

A. Daarom werd op de IMC beslist om voorlopig niet meer in vaccins te voorzien 

voor mensen tussen 50 en 65 jaar die niet tot groep A behoren. In de toekomst 

zal er gewerkt moeten worden met een nog specifiekere prioriteitenlijst zodat per-

sonen uit groep A wel de nodige vaccins kunnen bekomen, zolang er onvoldoende 

vaccins beschikbaar zijn in verhouding tot de vraag.  

 

Ook Open Vld had een vraag over de vaccins en de uitrol van de COVID-19-vaccina-

ties. Minister Beke geeft aan dat dit een gedeelde verantwoordelijkheid is tussen 

het federale niveau en de gemeenschappen gezien het om een acute pandemie 

gaat. De IKW Preventie volgt de implementatie op de voet op in opdracht van de 

IMC. Op federaal vlak is er een taskforce voor de operationalisering voorzien, waar-

over op 14 november een interministeriële conferentie plaatsvond. Daar werd niet 

alleen die taskforce boven de doopvont gehouden maar waren er ook een aantal 

operationaliseringen met een werkgroep met onder andere het FAGG dat de aan-

koop, stockage en distributie coördineert. De registratie zal gebeuren door Vaccin-

net. De vaccinatie wordt niet verplicht. Vlaanderen werkt momenteel een 

communicatieplan uit met de bedoeling mensen te informeren en te sensibiliseren. 

De financiering zal besproken worden op de IMC van 18 november. Wat het vacci-

neren van personen betreft, is het zo dat voorlopig volgens het KB enkel artsen en 

verpleegkundigen mogen vaccineren. Andere zorgverleners kunnen de vaccinator 

wel ondersteunen bij het administratieve luik of bijvoorbeeld het aan- en uitkleden 

van de personen. Enkel het toedienen zelf is een medische handeling. De kosten 

die door de Vlaamse overheid opgenomen moeten worden, zullen worden gecom-

penseerd op de coronaprovisie en staan dus nog niet in het krediet preventie. 

 

Mevrouw Sleurs stelde een vraag over de vaccinatietwijfel en andere feiten. Naar 

aanleiding van het artikel in Knack heeft minister Beke inderdaad kennis genomen 

van een reeks artikels en uitspraken uit BioGezond. Er staan inderdaad schandalige 
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fouten in, die niet door de beugel kunnen. Hij zal dan ook een overleg plannen met 

de bevoegde collega-minister om samen te bekijken hoe daarmee omgegaan moet 

worden. 

 

Het Vlaams Belang stelde ook een vraag over het vaccinatiebeleid en fake news. 

Minister Beke herhaalt dat Vlaanderen de site ‘gezondheid en wetenschap’ onder-

steunt, die objectieve informatie aan de bevolking verschaft, onder andere over 

fake news over vaccinaties. Ook naar aanleiding van de uitrol van de vaccinatie-

campagne COVID-19 zal het bestrijden van fake news een belangrijk item zijn. De 

communicatiespecialisten en -bureau’s hebben de opdracht ervoor te zorgen dat 

hun methodieken niet contraproductief werken. Fake news bestrijden is namelijk 

een expertise op zich. 

 

CD&V stelde een vraag over de studie over vaccinatietwijfel. Die studie zal ver-

moedelijk niet voor de zomer van 2021 klaar zijn. De oplevering was voorzien 

tegen oktober dit jaar maar door de lockdown werd heel wat vertraging opgelopen, 

waardoor de oplevering enkele maanden uitgesteld moest worden. Desalniettemin 

zal met de onderzoekers bekeken worden of er al inzichten zijn die gedeeld kunnen 

worden en geïntegreerd kunnen worden in de communicatie over de COVID-19-

vaccinatie.  

 

Open Vld stelde een vraag over het pneumokokkenvaccin in de woonzorgcentra. 

De overheidsopdracht voor het leveren van het 23-valente pneumokokkenvaccin 

bestemd voor bewoners van woonzorgcentra werd ondertussen toegekend. Deze 

vaccins kunnen sinds 15 november besteld worden. Wegens de wereldwijde grote 

toename van de vraag naar dit type vaccins en een probleem met een productielot 

is er een tijdelijk tekort. Hierdoor kan Vlaanderen slechts een vierde van de ge-

vraagde dosissen krijgen. Het andere drie vierde van de gevraagde dosissen zal 

beschikbaar zijn begin 2021, werd verzekerd. Hierover werd een mail gestuurd 

naar alle woonzorgcentra en huisartsen. 

 

Open Vld stelde tevens een vraag over de vaccinatiegraadstudie. Minister Beke 

antwoordt dat die opgevolgd wordt door de Vlaamse werkgroep vaccinatie. Hori-

zonscanning komt daar aan bod, uiteraard gebaseerd op internationale informatie 

van de WHO. Onder andere professor Van Damme van het Centrum Vaccinologie 

van de Universiteit Antwerpen maakt deel uit van deze werkgroep. 

 

CD&V stelde een vraag over de mobiele teams, waarop minister Beke al gedeelte-

lijk antwoordde. Hij voegt eraan toe dat de inzet van de mobiele teams grotendeels 

verdeeld wordt over twee prioritaire opdrachten: het inzetten op opleiding en edu-

catie ter preventie van overdracht van infectieziekten, en COVID-19 in het bijzon-

der, in de voorzieningen en het ondersteunen van de voorzieningen bij uitbraken. 

Er wordt gestreefd naar een verdeling van 70 procent voor opleiding en educatie 

en 30 procent voor ondersteuning bij uitbraken en het helpen bij testing of con-

tactonderzoek.  

 

Die verdeling is nodig om systematisch opleiding en educatie te kunnen aanbieden. 

Het spreekt echter voor zich dat de reële verdeling sterk afhankelijk is van de 

epidemiologische context. In een hoog epidemische periode zal de nood aan on-

dersteuning bij uitbraken sterk toenemen, ten nadele van het systematisch en pre-

ventieve aanbod van opleiding en educatie.  

 

De Vlaamse woonzorgcentra worden systematisch gecontacteerd omtrent het op-

leidingsaanbod. Aangezien voor elke voorziening meerdere opleidingen nodig zijn 

om een groot aantal personeelsleden van de instelling te bereiken, gaat er heel 

wat tijd overheen vooraleer de opleidingen kunnen worden gegeven in alle woon-

zorgcentra. Daarom is er een prioritering ingesteld in functie van de gevoerde co-

rona-inspecties. 
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Op de vraag van Elke Sleurs over de hormoonverstorende stoffen binnen het Na-

tionaal Actieplan Leefmilieu-Gezondheid, kan de minister zeggen dat er op federaal 

niveau, steunend op de resoluties van de Senaat met betrekking tot hormoonver-

stoorders, een Nationaal Actieplan Hormoonverstoorders wordt voorbereid. De 

doelstelling is dat op te nemen binnen de derde versie van het National Environ-

mental Health Action Plan (NEHAP) die er met de installatie van de nieuwe Federale 

Regering zit aan te komen. Sensibilisering is hierin een wezenlijk onderdeel, maar 

niet het enige: werken aan hormoonverstoorders vergt een multidisciplinaire aan-

pak, over de beleidsdomeinen heen, in samenwerking met de bestuursniveaus.  

 

Momenteel is de bevraging van de actoren betrokken in de werking rond hormoon-

verstoorders achter de rug en besproken in het NEHAP. In 2021 zal dit plan zeker 

in detail op tafel komen om tot concrete afspraken te komen. In tussentijd loopt 

het Vlaams Actieplan Hormoonverstoorders gewoon verder, gecoördineerd door 

het Departement Omgeving. Eén sluitstuk hieruit is dat de communicatie van de 

Vlaamse referentie humane biomonitoring in december extra aandacht krijgt rond 

hormoonverstoorders. Dat zal concreet aanleiding geven tot inzichten en materiaal 

te gebruiken in sensibilisering. Daarnaast is er een project waarin men gedurende 

tien maanden vanuit de wetenschappelijke literatuur en vanuit de ervaring in bin-

nen en buitenland, een evaluatie maakt van handelingsperspectieven ten aanzien 

van gezondheidskundige kerncijfers rond hormoonverstoorders. De bedoeling is 

om van hieruit een helder beeld te krijgen van bestaande en succesvolle materialen 

voor preventie, waarbij ook hun effectiviteit in kaart wordt gebracht. Dat zal ver-

dere focus genereren naar de inzet van preventiemethodieken, waaronder sensi-

bilisatie. 

 

Wat betreft de vraag van Open Vld over de Logo’s, antwoordt de minister dat er 

een beheersovereenkomst is met de partnerorganisatie Algemene Ondersteuning 

Logo’s, een consortium van het Vlaams Instituut Gezond Leven en de Logo’s. Die 

ondersteuning heeft een operationeel doel: het optimaliseren van de werking en 

onderlinge afstemming van de vijftien Logo’s om zo de kwaliteit van de preventie-

keten te verbeteren. Voor deze partnerorganisatie werd in 2019 geen nieuwe op-

roep gelanceerd, omdat de wijze waarop die ondersteuning verliep onvoldoende 

efficiënt bleek. De lopende beheersovereenkomst eindigt op 31 december 2020. 

Dat wil echter niet zeggen dat er geen ondersteuning voor de Logo’s meer zal 

worden voorzien. Samen met de Logo’s wordt momenteel onderzocht welke on-

dersteuning nog nodig is en in welke vorm die kan worden gegeven. 

 

Zowel Elke Sleurs als het Vlaams Belang hadden vragen rond het preventief ge-

zondheidsbeleid. De vraag rond de vaccins werd eerder beantwoord. Er wordt sa-

mengewerkt met Sciensano. Zo heeft Vlaanderen Sciensano gevraagd om bij een 

studie over coronatesten en meer specifiek PCR-testen ook de vergelijking met de 

sneltest in de woonzorgcentra op te nemen, zowel naar validiteit als operationali-

sering.  

2.3.3. Woonzorg en eerste lijn 

Vervolgens waren er een aantal vragen over woonzorg en de eerste lijn. Zo vroeg 

Lorin Parys of de flexibele personeelsinzet wordt doorgetrokken na de coronacrisis. 

De berekening van de basistegemoetkoming zorg in 2021 en 2022 zal soepel ge-

beuren om te vermijden dat woonzorgcentra gesanctioneerd worden door een te-

kort aan personeel op een bepaalde norm. Het uitschakelen van het sanctie-

mechanisme is een zorg minder voor directies, gezien de schaarse arbeidsmarkt 

aan verpleeg- en zorgkundigen. Bijkomende flexibiliteit is onder meer voorwerp 

van de VIA 6-besprekingen. De vraag over de onderhandelingen van VIA 6 werd 

reeds beantwoord.  
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In antwoord op de vraag van Open Vld over de rol van CRA-artsen, geeft de mi-

nister mee dat hij samen met de vertegenwoordigers van de sector, de vertegen-

woordigers van de CRA en het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid tot een 

gedragen visie wil komen rond de rol van de CRA in de woonzorgcentra. 

 

Het Vlaams Belang maakte zich zorgen over het negatieve beeld dat is ontstaan 

over de woonzorgcentra. Het Vlaamse beleid is erop gericht om de woonzorgcentra 

te versterken. Dat gebeurt via de inzet van extra personeel, alsook de financiering 

van leegstand gerelateerd aan de COVID-19-pandemie. Er is de uitvoering van het 

nieuwe Woonzorgdecreet waarin de focus ligt op het wonen en leven in de woon-

zorgcentra, alsook de persoonsgerichte zorg. Daarnaast lopen er talrijke innova-

tieve projecten in de woonzorgcentra. De minister bezocht de afgelopen maanden 

heel wat woonzorgcentra en zag dat personeelsleden, directies en vrijwilligers hun 

uiterste best doen voor de bewoners en hun families. Dat is geen eenvoudige op-

dracht tijdens een pandemie. Er zijn uiteraard uitzonderingen, maar over het alge-

meen verricht het personeel in de woonzorgcentra uitstekend werk.  

 

Wat betreft de vraag van het Vlaams Belang over de personeelsnormen, kan de 

minister zeggen dat het onderzoek door het Steunpunt WVG rigoureus wordt voort-

gezet ondanks corona. De nodige aanpassingen in het onderzoekschema werden 

gedaan opdat er geen vertraging zou zijn. De voorziene einddatum van het onder-

zoek is en blijft eind 2021 waarna de conclusies zullen worden besproken en een 

indicatie kunnen zijn voor aanpassingen. Desalniettemin worden in de stuurgroep 

tussentijdse resultaten doorgesproken, evenals de tussentijdse resultaten van het 

onderzoek rond innovatieve arbeidsorganisaties. De sociale partners zijn in beide 

onderzoeken in de stuurgroepen vertegenwoordigd en nemen in hun onderhande-

lingen ook de reeds verkregen input mee bij hun besprekingen rond VIA 6. Beide 

onderzoeken zijn gericht op duurzame resultaten en niet alleen op de huidige acute 

situatie. Die vraagt een andere aanpak, waarvoor al zeer veel maatregelen werden 

genomen.  

 

Groen stelde een vraag over de ZorgAtlas. De finale doelstelling van het ZorgAtlas-

platform is het verzamelen, visualiseren en delen van data met betrekking tot het 

zorgaanbod, de zorgvraag, de zorgconsumptie en de zorgkwaliteit met verschil-

lende actoren waaronder uiteraard ook de burger. De bouwstenen hiervoor zijn al 

aanwezig: er is de Sociale Kaart, de website van het VIKZ en de ZorgAtlas.  

 

Op www.zorgkwaliteit.be biedt het VIKZ zorgvoorzieningen in Vlaanderen een cen-

traal platform aan om hun resultaten op valide, betrouwbare en relevante kwali-

teitsindicatoren op uniforme wijze publiek te rapporteren en te vergelijken. De 

ambitie is om dit platform in de komende jaren verder te laten evolueren naar een 

gebruiksvriendelijke website, waarop een kernset van valide en relevante kernin-

dicatoren wordt gepubliceerd per sector die actief is binnen het VIKZ en die ook 

toelaat om beter geïnformeerde keuzes door burgers te ondersteunen. In 2020 

werd alvast de uitbreiding van het platform voor de sector ggz gerealiseerd. In 

2021 en 2022 zullen, zoals voorzien in het VIKZ meerjarenplan 2019-2023, ook de 

resultaten vanuit de woonzorg en de eerstelijn worden gepubliceerd op www.zorg-

kwaliteit.be. 

 

Vervolgens beantwoordt de minister een vraag van Groen over de lege bedden en 

de compensaties. Op 30 oktober besliste de Vlaamse Regering om de woonzorg-

centra, de centra voor kortverblijf en de dagverzorgingscentra te financieren voor 

de capaciteit die leegstaat wegens de covidpandemie tot en met 31 maart 2021. 

Al bij al blijft de leegstand in de woonzorgcentra een beperkt gegeven. Cijfers van 

het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid leren dat de gemiddelde bijkomende 

coronaleegstand in augustus 2020 over heel de sector van 810 woonzorgcentra 

beperkt bleef tot 1,69 procent in vergelijking met 2018-2019. Van de 810 woon-

zorgcentra zijn er 349 die geen bijkomende leegstand ervaren. Daarenboven wordt 
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met deze continuïteitsborg aangemoedigd dat woonzorgcentra enkele woongele-

genheden bewust laten leegstaan, zodat zij gemakkelijker tot cohortering kunnen 

overgaan indien nodig. Woonzorgcentra die met een zware uitbraak te maken kre-

gen, met mogelijks heel wat overlijdens tot gevolg, hebben het logischerwijze tij-

delijk moeilijker om opnieuw tot een volwaardige bezetting te komen. Met deze 

continuïteitsborg krijgen ze ademruimte, zodat zij zorgvuldig opnieuw bewoners 

kunnen opnemen. Verder gaf de minister reeds aan dat hij met de sectorvertegen-

woordigers in gesprek gaat rond de erkennings- en omzettingskalender die vorige 

legislatuur werd vastgelegd. 

 

Groen wees op het belang van partnerschap van woonzorginstellingen met de fa-

milies en vertegenwoordigers van hun bewoners. De minister bevestigt dat dit een 

belangrijk onderdeel is van persoonsgerichte zorg en deel van de werking van 

woonzorgcentra. Het Woonzorgdecreet voorziet in passages rondom de participatie 

van bewoners via de gebruikers en familieraad.  

 

Zowel Lorin Parys als de PVDA hebben vragen gesteld over de omzetting van de 

vroegere rob-bedden. De minister stelt dat de volgende fase nog niet exact werd 

beslist. Er is overleg met de sector rond de toewijzingsvoorwaarden vanaf 1 juli 

2021. De focus ligt op het bestrijden van het coronavirus in de woonzorgcentra en 

de centra voor kortverblijf. Er werd daarom prioritair gefocust op het bieden van 

continuïteit en het flexibel inzetten van personeel tijdens de pandemie. 

 

Op de vraag van Open Vld antwoordt minister Beke dat er een nieuw dementieplan 

komt voor de begeleiding en zorg van jonge gezinnen met een ouder die lijdt aan 

jongdementie. Dit gebeurt in samenspraak met het Expertisecentrum Dementie 

Vlaanderen. Het plan is echter door de coronacrisis uitgesteld. Het Expertisecen-

trum liet enkele maanden geleden kinderen van een ouder met jongdementie in 

filmpjes aan het woord. Men wil met deze kinderen op regelmatige basis een zelf-

hulpgroep organiseren. In augustus van 2020 zou een vakantiekamp worden ge-

organiseerd voor deze kinderen en hun gezin, maar dat werd uitgesteld tot volgend 

jaar. De buddywerking voor personen met jongdementie wordt verder opgevolgd. 

De verdere invulling en ontwikkeling van dagverzorgingscentra zal nog extra on-

dersteuning bieden.  

 

Het Vlaams Belang stelde een vraag over de 200 woongelegenheden met een bij-

zondere erkenning jongdementie die vergund is aan 23 woonzorgcentra in Vlaan-

deren. De minister stelt dat er na een jaar een evaluatie van de eerste oproep is 

voorzien. Als blijkt dat dit project moet worden uitgebreid, is een tweede oproep 

mogelijk. Dit zou gebeuren met financiële middelen voor bijkomende rvt-bedden. 

Vanwege de coronacrisis is de regelgeving daarrond nog niet grondig onderzocht, 

maar dat zal alsnog gebeuren. Deze wijzigingen worden momenteel al wel onder-

zocht: de doelgroep wordt uitgebreid met personen met een D-profiel; het advies 

van het Expertisecentrum Dementie Vlaanderen wordt bindend; in de eerste op-

roep werd de spreiding van de erkende initiatieven bepaald op basis van 1 woon-

gelegenheid per 15.000 inwoners in de provincie tussen 30 en 64 jaar. Dit criterium 

zal worden verfijnd.  

 

Lorin Parys vroeg naar de visie van de minister op de kleinschalige woonvormen 

voor senioren met zorgnoden. Volgens minister Beke bestaan kleinschalige woon-

vormen nu al binnen de residentiële ouderenzorg. Hij gelooft in de toekomst van 

kleinschaligheid binnen een grootschalig professioneel netwerk. 

 

Het Vlaams Belang vroeg naar de voorbereidingen rond de BelRAI-screener. De 

minister start in juni 2021 met de uitrol van de BelRAI-screener voor het zorgbud-

get voor zwaar zorgbehoevenden, de diensten gezinszorg en de diensten maat-

schappelijk werk. Pas in 2023 zullen de diensten gezinszorg aan de slag gaan met 

de BelRAI Home Care in complexe zorgsituaties en de woonzorgcentra met de 
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BELRAI LTCF. De BelRAI-onderzoeken hebben door de coronapandemie vertraging 

opgelopen. Door het besmettingsrisico is het onmogelijk om met meerdere mensen 

fysiek samen te komen en opleidingen te volgen. De minister vindt het logisch dat 

de aandacht van de zorgaanbieders gericht is op de bescherming van hun bewo-

ners en personeel en minder op wetenschappelijk onderzoek.  

 

In antwoord op de vraag van Open Vld stelt de minister dat gezinszorg tijdens de 

coronapandemie bepaalde contacten met gebruikers via telefoon of beeldbellen 

mag onderhouden. Deze vorm van ondersteuning kan een aanvulling vormen op 

het reguliere aanbod gezinszorg. Men wil deze nieuwe werkvorm onderzoeken en 

de contouren ervan vastleggen. Belangrijk is de uitwerking van een financieel ka-

der en de afbakening van de taken en de verhouding ten opzichte van andere 

sectoren. 

 

Koen Daniëls stelde een vraag over het mantelzorgplan. VIVEL, waar sinds begin 

2020 het Vlaams Expertisepunt Mantelzorg is ingekanteld, coördineert de evaluatie 

van dit plan. Het werkt hiervoor samen met de Academie voor de Eerste Lijn, die 

de evaluatie van het huidige plan en de opmaak van een nieuw plan zal begeleiden. 

Belangrijk hierbij is dat men via cocreatie werkt, waarbij alle stakeholders vanaf 

het begin bij het proces worden betrokken en zij zowel het proces als het resultaat 

ervan kunnen beïnvloeden. Dit garandeert inhoudelijke verdieping en gedragen-

heid. Op die manier zullen de bezorgdheden en tekortkomingen die specifiek voort-

vloeien uit de huidige coronacrisis ingang vinden in het hele traject. De Vlaamse 

overheid volgt het evaluatietraject op en stuurt mee aan, maar ze is niet de trekker 

van de uitvoering ervan.  

 

Het Vlaams Belang vroeg naar de evaluatie van het mantelzorgplan. Omdat het 

huidige mantelzorgplan pas eind 2020 afloopt, is het evaluatietraject voorzien in 

de eerste helft van 2021, aldus de minister. De opmaak van een nieuw plan gebeurt 

in de tweede helft van 2021. Dit gebeurt op basis van deze evaluatie en de resul-

taten van de studie over informele zorg in Vlaanderen. 

 

Heel wat van de acties uit het huidige mantelzorgplan blijven in 2021 verderlopen 

omdat ze geen eindpunt hebben of omdat ze zijn ingebed in de reguliere werking 

van de woonzorgvoorzieningen en verenigingen voor mantelzorgers en gebruikers. 

Dat er een jaar wordt voorzien voor de evaluatie en de opmaak van een nieuw 

plan, betekent overigens niet dat er niets zal gebeuren om mantelzorgers te on-

dersteunen. 

 

Groen vroeg naar de kwaliteit van de vroegtijdige zorgplanning in de woonzorg-

centra. Volgens minister Beke volgen de Vlaamse woonzorgcentra al enige tijd de 

kwaliteit van hun zorgverlening op via indicatoren. Vroegtijdige zorgplanning is een 

van deze indicatoren. De Zorginspectie ondersteunt de woonzorgcentra hierin. Men 

stelt vast dat er in de woonzorgcentra steeds meer bewoners zijn met een vroeg-

tijdige zorgplanning. 

 

Hoe staat het daarnaast met de vroegtijdige zorgplanning in thuissituaties, vroeg 

Groen. Men wil vanaf 2021 werk maken van de hervorming van de palliatieve zorg. 

De vroegtijdige zorgplanning maakt daar deel van uit. Omdat de multidisciplinaire 

begeleidingsequipes voor palliatieve verzorging of MBE worden ingekanteld in de 

Vlaamse sociale bescherming onderzoekt men hoe het multidisciplinair overleg kan 

gekoppeld worden aan de financiering van de MBE. Doelgerichte en geïntegreerde 

zorg staan centraal. De huisarts draagt bij tot deze geïntegreerde zorg, maar is 

zeker niet de enige aanbieder. Ook andere zorg- en welzijnsactoren worden hierin 

betrokken, maar steeds vanuit het principe dat de persoon en zijn omgeving cen-

traal staat. 
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In antwoord op Open Vld zegt de minister dat de collectieve autonome dagopvang 

wordt gecontinueerd. Daarnaast wordt in overleg met de sector onderzocht welke 

alternatieve vormen van collectieve gezinszorg nodig en mogelijk zijn. 

 

Daarnaast had Open Vld een vraag over euthanasie. De minister wijst erop dat de 

euthanasiewetgeving een federale bevoegdheid is. Ziekenhuizen mogen een eigen 

beleid inzake euthanasie in hun instelling hanteren, zolang dit niet strijdig is met 

de wetgeving. Ziekenhuizen kunnen een eigen visie of mening hebben over de 

palliatieve zorg en de levenseindezorg, maar moeten de keuze van de patiënt in-

zake levenseindezorg respecteren. Deze keuze kan geen aanleiding geven tot een 

weigering van een opname of een reden tot ontslag. 

 

Groen informeerde naar de extra middelen voor revalidatievoorzieningen voor de 

opname van COVID-19-patiënten. De revalidatieziekenhuizen zijn aangeduid als 

buffer voor de capaciteitsproblemen. Hiervoor is een extra forfait van 300 euro per 

erkend bed voorzien als tegemoetkoming in de kosten, aldus de minister. In het 

BVR van 29 mei 2020 werden eerder al subsidies voor infrastructurele kosten, ap-

paratuur en uitrusting, beschermings- en testmateriaal voorzien voor alle zieken-

huizen. Aan de revalidatieziekenhuizen wordt hiervoor 200 euro per erkend bed 

toegekend. Als het revalidatieziekenhuis via facturen aantoont dat de reële kosten 

hoger liggen, dan kan het bijkomende middelen vragen tot 600 euro per erkend 

bed. 

 

Open Vld vroeg of de ziekenhuisnormen kunnen worden aangepast. Volgens de 

minister werd een studie over de ziekenhuisnormen recent afgerond. De aanbeve-

lingen moeten nog beoordeeld worden op basis van hun praktische haalbaarheid. 

Welke wijzigingen zijn mogelijk via een aanpassing van de bestaande normen en 

waar zijn er nieuwe normen nodig? Wat is de budgettaire impact van de aanpas-

singen? Welke wijzigingen vergen een akkoord van de federale overheid?  

 

De minister geeft wel al een idee van de pistes die men volgt: de uitbreiding van 

het personeelsbestand van een specifieke dienst of een zorgprogramma. Deze uit-

breiding heeft uiteraard effect op de begroting van de federale overheid en de 

sociale zekerheid. Wat bijvoorbeeld geen impact op de begroting heeft, is de aan-

passing van de normen inzake de ombudsfunctie waarbij het ziekenhuis het jaar-

verslag aan de Vlaamse Ombudsdienst bezorgt in plaats van aan de Federale 

Commissie Rechten van de patiënt.  

 

Elke Sleurs stelde net als het Vlaams Belang vragen over het nieuwe model van 

accreditaties. De Vlaamse ziekenhuizen investeerden de afgelopen jaren fors in 

kwaliteit, stelt de minister. Bijna alle ziekenhuizen lieten zich doorlichten door een 

externe internationale instantie zoals NIAZ of JCI. Dat was een vrijwillige keuze, 

waarvoor de overheid geen subsidies voorziet. Samen met het Vlaams Indicato-

renproject, waarvan de burger de resultaten kan raadplegen op zorgkwaliteit.be, 

bracht de accreditering een nooit geziene dynamiek rond kwaliteit en patiëntvei-

ligheid op gang.  

 

Met de huidige driepijleraanpak beschikt men over een robuust systeem van kwa-

liteitsstimulering en -bewaking, waarbij elk van de drie pijlers – accreditatie, indi-

catoren en overheidstoezicht – in de voorbije jaren zijn meerwaarde heeft 

bewezen. Sommige ziekenhuizen stellen die accreditatie echter in vraag en verwij-

zen vooral naar de afweging van kosten en baten. Om hierop een antwoord te 

bieden, is een grondige evaluatie van het huidige systeem nodig.  

 

De evaluatie van het huidige driepijlermodel verdient de nodige tijd en diepgang 

en een onderbouwd debat. Zorgnet-Icuro richtte aan de KU Leuven een leerstoel 

Future of Hospital Quality op die zich in samenwerking met een hele reeks partners 

de volgende drie jaar intensief en wetenschappelijk over dat complexe vraagstuk 
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zal buigen. Volgens de minister mag men zich bij de evaluatie niet beperken tot 

een pijler van het model. De drie pijlers houden elkaar in evenwicht. Als men aan 

een pijler sleutelt, dan heeft dat gevolgen voor de andere. De minister heeft geen 

gegevens over de aangepaste timing van dit evaluatietraject. 

 

Hij plant zelf een globaal evaluatietraject, dat goed wordt afgestemd op de evalu-

atie binnen de leerstoel. Hij wil hierbij de relevante stakeholders betrekken, maar 

ook artsen, verpleegkundigen en patiënten. Het concrete verloop en de timing van 

dit evaluatietraject is nog niet verder uitgewerkt omdat alle aandacht tot nu toe 

gericht was op het beheersen van de coronapandemie. 

 

Tijdens deze overgangsperiode tot een anders ingevuld driepijlermodel of een 

nieuwe vorm van kwaliteitsbewaking vanuit diverse invalshoeken, denkt men ver-

der na over risicogestuurde kwaliteitsbewaking voor de ziekenhuizen die besloten 

hebben om hun accreditatietraject te stoppen.  

 

De onderzoeksopdracht van Zorgnet-Icuro omvat vier fasen: een wetenschappe-

lijke evaluatie van het huidige kwaliteitsbeleid, het in kaart brengen van de toe-

komstvisie van de stakeholders, een internationale benchmarking en een 

expertenpanel, en een wetenschappelijk beleidsadvies. Die beleidsnota kan Zorg-

net-Icuro nadien bespreken met de verschillende stakeholders op Vlaams, federaal 

en Europees niveau. Door de coronacrisis heeft het onderzoek vertraging opgelo-

pen. De minister heeft op dit moment geen kennis van aanbevelingen van Zorgnet-

Icuro en het Leuvens Instituut voor Gezondheidszorgbeleid over het Vlaamse kwa-

liteitsbeleid. 

 

Op de vragen van Lorin Parys, Open Vld en Groen over een efficiënte en effectieve 

praktijkondersteuning binnen ggz, wijst de minister erop dat een referentiekader 

oplijst wat een patiënt mag verwachten van een kwaliteitsvolle geestelijke gezond-

heidszorg. Een referentiekader krijgt vorm op basis van wetenschappelijke litera-

tuur, best practices, ervaringen van patiënten en familie, en geldende regelgeving. 

Het vormgeven van een referentiekader gebeurt samen met de sector, beroeps-

verenigingen en vertegenwoordigers van patiënten en familie, en dat is al een 

kwaliteitsbevorderend traject op zich. 

 

Het referentiekader moet zo concreet mogelijk worden ingevuld zodat iedereen 

weet waarover het precies gaat en dit ook kan geïnspecteerd worden door Zorgin-

spectie. Deze omschrijving moet duidelijk maken dat dit een kwaliteitsinstrument 

is en dus niets te maken heeft met de vraag naar geestelijke gezondheidszorg of 

met opnames onder een gedwongen statuut. 

 

Om een referentiekader te maken, wordt een werkgroep samengesteld met de 

betrokken actoren. Het gaat niet alleen over het werkveld maar ook over beroeps-

verenigingen en vertegenwoordigers van patiënten en hun familie. Wat de midde-

len daarvoor betreft, wil de minister niet op de zaken vooruitlopen. Het is nog niet 

duidelijk wat er in de nieuwe referentiekaders zal staan. Eerst moet het inhoude-

lijke traject worden afgelegd. 

 

Wat de 3,3 miljoen euro voor ‘Zorgen voor morgen’ betreft waar sp.a en Open Vld 

naar vragen, wijst de minister erop dat dit bedrag recurrent is geworden, wat een 

structurele uitbreiding van de capaciteit voor de CGG’s betekent. De beschikbare 

middelen in 2020 worden gebruikt om al tot eind 2021 in dit aanbod te voorzien. 

Vanaf 2022 worden de middelen toegevoegd aan de enveloppes van de CGG’s. 

 

Daarnaast wordt ook vanuit het uitbreidingsbeleid voor de geestelijke gezond-

heidszorg dat sowieso voorzien was, geïnvesteerd in de CGG’s. Het gaat om een 

totale investering van 4,8 miljoen euro. Dat is een serieuze stap vooruit om de 

bestaande wachttijden in te dijken. Voor de verdeling van dit budget is rekening 
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gehouden met de historische scheeftrekkingen in de sector, en met enkele andere 

wegingsfactoren die gelinkt zijn aan de behoefte aan ggz. 

 

De minister verwacht dat de CGG’s de extra capaciteit gericht inzetten op de groot-

ste behoeftes in de regio, en daarvoor moet elk CGG inderdaad afstemmen met 

andere partners zoals de CAW. De CGG’s moeten ook een proactief aanbod doen 

naar personeel in zorg en welzijn, want dit is een extra kwetsbare groep in deze 

coronacrisis. 

 

Wat de ambulante geestelijke gezondheidszorg betreft en de geografische verde-

ling van de middelen, een vraag van Lorin Parys, wordt het budget van 4,8 miljoen 

onder de CGG’s verdeeld op basis van enkele wegingsfactoren, uitgewerkt door 

met professor Bruffaerts. Het gaat dan over het aantal inwoners per regionale 

zorgzone; de proportie -18 jaar binnen het aantal inwoners; de werkloosheids-

graad; de as-is-situatie van de budgetverdeling CGG. Met dit budget wordt de ba-

siswerking van de CGG’s voor alle leeftijdsgroepen versterkt, met een nadruk op 

kinderen en jongeren. Elk CGG moet minstens 50 procent van de toegekende mid-

delen besteden aan de versterking van hun werking voor kinderen en jongeren. 

Onder voorbehoud van goedkeuring door IF en Vlaamse Regering is al een concrete 

verdeling gemaakt die desgevallend aan het verslag kan worden toegevoegd (bij-

lage 4). 

 

De uitbreiding van het aanbod verslavingscentra, een vraag van Open Vld, is vol-

gens de minister bedoeld om de ambulante verslavingszorg verder uit te bouwen 

in Vlaanderen. Dit ambulant aanbod is momenteel niet overal in Vlaanderen vol-

doende beschikbaar en toegankelijk. Er worden extra antennes gecreëerd bij be-

staande verslavingszorgcentra om tegemoet te komen aan bepaalde leemtes in 

Vlaanderen op dat vlak. 

 

Open Vld stelde ook een vraag over beschut wonen en de minimumbegeleidings-

capaciteit voor 64 zorggebruikers. Dat getal is bepaald in het BVR van 28 januari 

2019 ter uitvoering van het Overnamedecreet. 

 

Wat de vraag van Lorin Parys en Open Vld betreft over de integratie van CGG en 

CAR, verduidelijkt de minister dat dit traject door de coronacrisis dit jaar niet kon 

worden opgestart en dat er nog geen concreet tijdspad is. Er wordt gebruik ge-

maakt van de informatie uit het onderzoeksrapport van het Steunpunt WVG. De 

scope van die studie beperkte zich echter tot de behoeften van kinderen en jonge-

ren met ontwikkelingsstoornissen en een vermoeden van mentale comorbiditeit. 

Generieke aanbevelingen op het vlak van factoren die samenwerking beïnvloeden, 

zijn uiteraard ook relevant in deze scope. 

 

Lorin Parys stelde een vraag over de netwerken geestelijke gezondheid en de werk-

zaamheden van de IMC Volksgezondheid. Nu er een nieuwe federale minister is, 

verzekert de minister dat die opnieuw op tafel worden gelegd op de IKW taskforce 

ggz en op de IMC Volksgezondheid. De IKW werkt nu prioritair aan de aangekon-

digde 1500 extra psychologen. 

 

Wat het fusietraject van het Steunpunt Geestelijke Gezondheid en het Vlaams 

Overlegplatform Geestelijke Gezondheid betreft, vraag van Groen, wijst de minis-

ter erop dat beide organisaties daar zelf mee aan de slag gaan. Ze hebben daar 

ervaring mee. Het traject wordt opgevolgd door Zorg en Gezondheid. 

 

De indicatoren voor de wachttijden voor kinderen en jongeren in de ggz worden in 

samenwerking met de sector bepaald. Wachttijden zijn een complex fenomeen die 

ontstaan onder invloed van heel wat factoren die regionaal verschillen. Het is dus 

niet mogelijk om daar één getal op te plakken. In overleg met alle CGG’s wordt dit 

verder geoperationaliseerd. 
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De historische ongelijkheid waar Groen het over had, wordt in kaart gebracht door 

de verhouding van de enveloppe van elk CGG versus het aantal inwoners in het 

werkingsgebied van elk CGG. Dit is een van de wegingsfactoren, de andere zijn het 

aantal inwoners per regionale zorgzone, de proportie -18 jaar binnen het aantal 

inwoners en de werkloosheidsgraad. Er wordt geïnvesteerd in alle CGG’s maar de 

verdeling van het budget wordt bepaald door de cumulatie van die wegingsfacto-

ren. 

 

Wat tot slot de dringende infrastructurele noden bij de ziekenhuizen betreft waar 

het Vlaams Belang naar vraagt, antwoordt de minister dat nog moet worden ge-

kozen welke projecten op korte termijn middelen voor infrastructuurwerken zullen 

krijgen. 

 

Freya Saeys wijst erop dat er maar een van de vier gevraagde dosissen van het 

pneumokokkenvaccin beschikbaar is en vraagt zich af wie dan prioriteit krijgt. Dit 

moet nog worden bekeken, aldus de minister, maar de andere vaccins komen er 

begin 2021. 

 

Wat de verdeling van de middelen binnen het preventief gezondheidsbeleid betreft 

waar de minister nog niet volledig klaar mee is, vraagt Freya Van den Bossche met 

aandrang om de bedragen die wel al vastliggen alvast door te geven. De minister 

zal die opvragen en bezorgen voor het verslag (bijlage 5). 

2.4. Beleidsveld Opgroeien 

2.4.1. Jeugdhulp 

Minister Wouter Beke antwoordt op de vragen van Groen over 1Gezin1Plan. Met 

de eerste oproep beoogt men per samenwerkingsakkoord om ongeveer tweehon-

derd gezinnen bijkomend te begeleiden en te ondersteunen. Alles samen zijn dit 

drieduizend gezinnen. Die doelstelling zou overal worden gehaald. Met de tweede 

golf zouden ongeveer tweeduizend gezinnen meer worden bereikt. Naast de kwan-

titatieve doelstellingen wil men ook het ‘wachtlijstdenken’ in het rechtstreeks toe-

gankelijke aanbod tegengaan door binnen de maand een traject voor alle gezinnen 

met een hulpvraag te kunnen starten en wil men met een snelle interventie en 

door te werken vanuit de verschillende expertises, escalaties tegengaan waardoor 

vragen naar meer ingrijpende hulpvormen en crisisaanbod kunnen worden omge-

bogen. 

 

Met 1Gezin1Plan beoogt men het lineaire doorverwijs- en wachtlijstenmodel in de 

jeugdzorg te doorbreken door onder meer een appel te doen op de gedeeltelijke 

verantwoordelijkheid van alle actoren en door regionaal vanuit dezelfde visie en 

principes en met het zelfde instrumentarium te kunnen werken. Elke hulpvraag 

moet binnen de maand kunnen worden opgenomen. Men gaat ervan uit dat men 

ongeveer tweeduizend bijkomende gezinnen kan bereiken. Men wil escalaties ver-

mijden. 

 

Men start met zestig modules ‘Signs of safety’ waarmee tot honderdtwintig gezin-

nen per jaar kunnen worden geholpen. Er wordt geïnvesteerd in honderdvijftig 

plaatsen beveiligd verblijf. De eerste dertig zullen in september 2021 open gaan. 

 

Door de stijgende crisisvraag door corona is de crisisbegeleiding in Vlaanderen 

projectmatig versterkt. Met een investering van één miljoen euro op jaarbasis kan 

men per jaar tweehonderdzesenzestig gezinnen bijkomend begeleiden. In 2021 

wordt deze investering verdergezet. 
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Op de vraag van het Vlaams Belang kan minister Beke zeggen dat de resultaten 

van de werklastmeting van de sociale diensten jeugdrechtbank en de OCJ’s voor 

de zomer van 2021 worden verwacht. 

 

De vraag over het algemeen welzijnswerk is vorige week al aan bod gekomen en 

ook in de plenaire vergadering. De CAW’s en de JAC’s spelen zowel fysiek als digi-

taal hun rol. Het eerstelijnswerk wordt versterkt met 3,3 miljoen euro; de hulp 

voor kinderen en jongeren is een van de modules waarvoor deze versterking is 

gegeven. 

 

De verschuiving van 700.000 euro van de jeugdhulp naar de CAW’s dient voor de 

achttien crisismeldpunten. 

 

De sp.a vroeg naar de uitbreiding van de jeugdhulp. De middelen zullen worden 

ingezet in ‘1gezin1plan’. In 2021 gaat het over 5,1 miljoen euro; in 2020 over 3,9 

miljoen euro. Het versterken van de crisismeldpunten gebeurt in 2020 met 700.000 

euro en in 2021 met bijkomend 450.000 euro recurrente middelen. Het proefpro-

ject ‘Signs of Safety’ vergt 1,5 miljoen euro en outreachend werken in het kader 

van versterkend verblijf krijgt 800.000 euro; het beveiligd verblijf 4 miljoen euro. 

De gesloten oriëntaties (uitvoering jeugddelinquentierecht) krijgt 1 miljoen euro. 

De Grubbe werd met vijf plaatsen uitgebreid voor een totaal van 1,95 miljoen euro. 

Voor e-Youth wordt over een periode van twee jaar 1 miljoen euro uitgetrokken. 

 

De gemiddelde duurtijd van een traject contextbegeleiding ‘Signs of Safety’ be-

draagt vier tot acht maanden. Men beoogt om met zestig modules honderdtwintig 

gezinnen per jaar te kunnen ondersteunen. Met ‘1gezin1plan’ zullen ongeveer 

tweeduizend bijkomende gezinnen worden bereikt. In 2021 en 2022 wordt ook de 

capaciteit beveiligd verblijf gefaseerd uitgebouwd tot honderdvijftig plaatsen. Hon-

derdtweeëndertig zijn nieuwe plaatsen; achttien worden er gecreëerd door de om-

bouw van een bestaande proeftuincapaciteit. 

 

Het Vlaams Belang vroeg naar het longitudinaal onderzoek in de jeugdhulp. In het 

onderzoek werd gefocust op drie werven: procesevaluatie van de basisset van in-

dicatoren; het opzetten van het pilootonderzoek jeugdhulpverlaters; het opzetten 

van een longitudinaal onderzoek naar de intensieve jeugdhulptrajecten. Het on-

derzoek wordt in de loop van de maanden en jaren verdergezet. In de loop van 

2021 worden de eerste tussentijdse resultaten verwacht. 

 

Het project van de JO-lijn is opgenomen in het ondernemingsplan 2021 van Op-

groeien. Een evaluatie van de bestaande communicatielijnen is voorzien in 2021. 

Het is de bedoeling om, met de stakeholders, na te gaan hoe de jongerenlijn in de 

toekomst meer laagdrempelig kan worden gemaakt en hoe de rol van bruggen-

bouwer sterker vorm kan krijgen. 

 

In antwoord op een vraag van N-VA en Open Vld zegt minister Beke dat de jonge-

renlijn op dit moment werkt aan een project dat een sterke toegankelijkheid voor 

kinderen en jongeren beoogt. Er wordt gedacht aan een chatkanaal dat enkel wordt 

ingezet in functie van een klachtenonderzoek. 

 

De provinciale coördinatoren van de lerende netwerken jeugdhulp en onderwijs 

zijn gestart op 1 september 2020. Het project duurt twee schooljaren. Per school-

jaar is 270.000 euro voorzien; het gaat over ongeveer zes halftijdse coördinatoren. 

 

Wat de jongerenthuisloosheid betreft, heeft men pilootregio’s opgestart waar er 

voldoende basis van vertrouwen en samenwerking aanwezig is. Deze regio’s situ-

eren zich vaak rond de centrumsteden. In het voorjaar 2022 is een evaluatie voor-

zien, waarna de coalities ook in de andere regio’s kunnen worden geïnstalleerd. 
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Het onderzoek naar kleinschalige woonvormen voor jongvolwassenen is afgerond. 

Het rapport zal binnenkort beschikbaar zijn. 

 

De N-VA-fractie vroeg naar de evaluatie van het decreet Integrale Jeugdhulp en 

de studiedag. De studiedag vond plaats op vrijdag 20 november 2020 en er namen 

tweehonderd mensen uit de brede jeugdhulpsector aan deel.  

 

De conclusie van het onderzoek is dat de doelstellingen die het decreet vooropstelt, 

nog altijd bijzonder actueel zijn. Dit evaluatieonderzoek maakt een analyse van de 

jeugdhulp na vijf jaar werking, en formuleert op basis daarvan een aantal aanbe-

velingen. Ook in het regeerakkoord staan verschillende doelstellingen om de jeugd-

hulp efficiënter en transparanter te maken. Er komt een sterke eerstelijn van 

laagdrempelige basisondersteuning en preventie. Daarnaast investeert men zowel 

in een goed bereikbaar divers aanbod van RTJ als de intensieve meer gespeciali-

seerde jeugdhulp (NRTJ). In de begroting is er ook budget vrijgemaakt voor een 

groeipad. 

 

Om de jeugdhulp te hervormen en te innoveren, zal men bijvoorbeeld inzetten op 

1Gezin1Plan, waardoor laagdrempelige hulp sneller en makkelijker bereikbaar 

wordt voor gezinnen, en door in te zetten op netwerkvorming moet dit ook de 

versnippering van de RTJ tegengaan.  

 

De druk op de residentiële jeugdhulp wordt verlicht door het bestaande aanbod te 

versterken, maar ook door alternatieven voor verblijf te ontwikkelen. Uit het eva-

luatierapport bleek ook dat men de prioriteringsregels voor dit aanbod moet her-

bekijken.  

 

Er wordt een nulmeting geïnstalleerd. Aan de deelnemers werd gevraagd om aan 

te geven welke de kritische succesfactoren zijn om tot verandering te komen, wat 

daar concreet op korte termijn voor dient te gebeuren en welke rol ze daar zelf in 

kunnen opnemen. Het steunpunt zal deze input verwerken. 

 

Minister Beke antwoordt op een vraag van Lorin Parys dat er op dit moment vijf 

OverKophuizen zijn in Mechelen, Oostende, Gent, Genk en Tienen. Er ligt een be-

sluit klaar om een subsidie toe te kennen aan zestien OverKophuizen. De zestien 

werkingsgebieden zullen in lijn liggen met de zestien werkingsgebieden van 1Ge-

zin1Plan zodat de vraaggestuurde jeugdhulp nog sterker kan worden gekoppeld. 

De oproep is voorzien voor december of januari. 

 

Lorin Parys heeft ook een vraag gesteld over ‘back on track’, de social impact bond. 

Een externe evaluator, het Lucas Centrum voor Zorgonderzoek van KU Leuven, zal 

beoordelen of de resultaten behaald werden. De indicatoren die hiervoor gebruikt 

worden zijn: het aantal jongeren dat het BoT-traject beëindigde; het aantal jonge-

ren dat zijn eigen huisvesting financiert op het eind van het traject; het aantal 

jongeren dat een andere bron van wettelijk inkomen heeft dan het leefloon; het 

percentage vermindering van recidive. De overige elementen worden in een stuur-

groep opgevolgd met alle stakeholders: het Agentschap Opgroeien, Oranjehuis als 

uitvoerder van het project, KU Leuven als externe evaluator, BNP Parisbas Fortis 

als structureerder en de verschillende investeerders. De eindconclusies zullen pas 

in 2024 beschikbaar zijn. 

 

Het is de bedoeling om in elke provincie de hulpvorm Signs of Safety te hebben. 

Vlaams-Brabant en Brussel worden samengenomen. In elke regio is een capaciteit 

van twaalf Signs of Safety. Per regio zijn er twee initiatiefnemers geselecteerd op 

basis van een aantal criteria, opgenomen in de omzendbrief. Bij succes plant men 

een verdere uitbreiding. 
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Er zal inderdaad worden gestart met een eerste onderzoek naar de implementatie 

van Signs of Safety in 2021. De vervolgfase zal dan vanaf 2022 starten en de 

afronding staat gepland in 2023. Voor de voorfase is 100.000 euro voorzien. De 

gunningsprocedure is nog bezig. 

 

Lorin Parys vroeg naar de evaluatie van de financiering van de jeugdhulp. Op-

groeien voert momenteel een onderzoek uit naar verschillen in de onderhoudsbij-

dragen in de jeugdhulp. Op korte termijn zal men vooral investeren in de analyse 

en de vergelijking van de financieringssystemen en subsidiebarema’s van Op-

groeien en het VAPH, in het licht van de budgetbetaling voor de PVF van minder-

jarigen. 

 

Het onderzoeksrapport over de rechtspositieregeling van de minderjarigen wordt 

eind dit jaar opgeleverd. Binnen het onderzoek loopt momenteel nog een laatste 

onderzoek naar de forensische kinder- en jeugdpsychiatrie. 

 

Lorin Parys, CD&V en het Vlaams Belang vroegen ook naar de proefprojecten ‘De 

ideale wereld’. Het project bouwt voort op de nieuwe samenwerkingsdynamiek die 

ontstaan is tijdens corona en op de aanbevelingen vanuit het relancecomité om 

werk te maken van een lokale gedeelde verantwoordelijkheid voor casussen die 

zich aandienen. Het zal gekoppeld worden aan een werkingsgebied van 1gezin1 

plan. De bedoeling is om in het voorjaar 2021 via een oproep deze selectie te 

kunnen maken. Het project zal twee tot drie jaar lopen en wordt begeleid door een 

stuurgroep.  

 

In ‘De ideale wereld’ verzamelt een netwerkaanpak de verschillende expertises, 

die flexibel ingezet moeten kunnen worden in trajecten. De netwerkpartners enga-

geren zich om hun aanbod te herdenken vanuit de ontwikkelingsnoden van de kin-

deren en jongeren die ze begeleiden. 

 

Op een vraag van Lorin Parys en Tine van der Vloet antwoordt minister Beke dat 

de implementatie van de PVF voor minderjarigen voorbereid is in nauwe samen-

werking tussen het VAPH en het Agentschap Opgroeien. PVF moet een instrument 

zijn om kinderen en jongeren alle ontwikkelingskansen te bieden in een geïnte-

greerd vraaggestuurd ondersteuningsaanbod. 

 

Het onderzoek van het Federaal Kenniscentrum naar de For-K-diensten zou einde 

dit jaar afgerond zijn. Vlaanderen participeerde aan een focusgroep die de meer 

beleidsmatige implicaties onderzoekt. 

 

Lorin Parys vroeg ook naar het participatiekompas. In 2020 startte UCLL met de 

ontwikkeling van het participatiekompas, een reflectietool participatie. De opdracht 

is velerlei. Er moet een set van participatie-indicatoren worden gedefinieerd die 

relevant zijn voor het vorm geven van een kwaliteitsvolle participatieve werking 

door directies, hulpverleners en cliënten van jeugdhulporganisaties. Er moet een 

handleiding worden ontwikkeld. Er moet een studiemoment worden voorbereid en 

er moeten aanbevelingen worden geformuleerd voor het beleid.  

 

Het is de bedoeling is om de jeugdhulporganisaties aan te moedigen en tools aan 

te reiken om hun participatiebeleid te expliciteren en te ontwikkelen, zowel voor 

gebruikers als voor medewerkers. UCLL ontwikkelt nu een digitale reflectietool voor 

een quick scan waarna een actieplan kan worden opgezet. Men zal ook goede prak-

tijken van participatie delen. De tool zal in de loop van 2021 worden geïmplemen-

teerd. 

 

Lorin Parys vroeg naar de pilootprojecten waarbij zowel ouders als kinderen wor-

den geplaatst. Via het INTENCO-project wordt een nieuwe vorm van opvang geëx-

ploreerd, waarbij inspiratie wordt geput uit het Nederlandse KINGS-model. Het 
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volledige gezin wordt uit de natuurlijke habitat gehaald en opgenomen in een voor-

ziening, om een uithuisplaatsing van het kind te vermijden. Gedurende de plaat-

sing volgen de leden van het gezin intensieve traumatherapie, gecombineerd met 

pedagogische opvoedingsondersteuning. Jeugdhulp en geestelijke gezondheids-

zorg werken daarbij intensief samen. Het project wordt voor een jaar uitgerold in 

twee CIG’s: in CIG Sint-Jan Baptist wordt het opgestart in november 2020, in CIG 

De Shelter in 2021. Elk CIG krijgt jaarlijks 100.000 euro. De toegekende middelen 

worden in essentie gebruikt voor de uitbouw van een netwerk CGG binnen de be-

staande werking van de CIG’s.  

 

Op de vraag van Lorin Parys over de implementatie van de gezinshuizen, antwoordt 

de minister dat er binnen het convenant dat werd afgesloten met SOS Kinderdor-

pen specifieke aandacht is voor het thema gedeeld ouderschap en de rolverdeling 

tussen de natuurlijke ouders en de gezinsouders. Verwacht wordt dat de initiatief-

nemers hun praktijkervaringen objectiveren en als input voor debat binnen de 

stuurgroep aanleveren. Die stuurgroep, die bestaat uit onder meer academici, 

pleegzorg, residenties en verwijzers, zal de input vanuit verschillende perspectie-

ven verrijken.  

 

Ook Open Vld had een vraag over de gezinshuizen, met name over de doelgroep 

ervan. Het project focust zich momenteel op jonge kinderen die het perspectief 

hebben op een terugkeer naar huis. In een volgende fase zal het aanbod, zowel 

naar de doelgroep als naar de finaliteit, worden verbreed. Het verblijf in de gezins-

huizen valt onder de procedures en processen van de integrale jeugdhulp. Het 

wordt gepositioneerd als niet-rechtstreeks toegankelijk. De modaliteiten voor de 

voortgezette hulpverlening zijn van toepassing. Een jongere kan er in principe op 

basis van een onderbouwde indicatiestelling verblijven tot de leeftijd van 25 jaar. 

 

Wat betreft de vraag van Lorin Parys over de pleegzorg voor kinderen met een 

verhoogde kwetsbaarheid, geeft de minister te kennen dat er specifiek voor kin-

deren met een specifieke kwetsbaarheid een aantal initiatieven lopen. Hij verwijst 

naar de ontsluiting van het project Partners in Parenting en de uitbouw van het 

aanbod behandelingspleegzorg, waarbij verschillende therapeutische modules spe-

cifiek op deze doelgroep gericht zijn.  

 

Verder vroeg Lorin Parys naar het uitbreidingsbeleid en specifiek naar de 321.000 

euro om verplaatsingen te vermijden. Die 321.000 euro is voorzien voor de finan-

ciering van specifieke acties, die gericht zijn op het verhogen van de draagkracht 

van de gezinnen en die verschillende vormen kunnen aannemen: een internaats-

factuur, de speelpleinwerking, de gezinshulp en warme schoolmaaltijden. De mi-

nister bezorgde eerder een overzicht van de belangrijke acties in het 

uitbreidingsplan.  

 

Open Vld vroeg naar een toelichting bij het initiatief beveiligd verblijf. De basis is 

het decreet Jeugddelinquentierecht, met gescheiden opvang voor jeugddelinquen-

tie en voor verontrustende opvoedingssituaties. Het gaat om een vernieuwd aan-

bod in de private jeugdhulp voor jongeren in bijzonder verontrustende situaties als 

alternatief voor de plaatsing in de gemeenschapsinstelling. De kernaspecten die 

verankerd worden in een visietekst zijn: de veiligheid die wordt gecreëerd door een 

evenwicht tussen de verschillende domeinen; zorg op maat; samenwerking met 

andere actoren en sectoren; normaliserend, dat wil zeggen maximaal samenwer-

ken met de reguliere sectoren; aandacht voor onderwijs en dagbesteding; een po-

sitief leefklimaat; aandacht voor de zingeving; aandacht voor het traject en, ten 

slotte, het betrekken van de context staat centraal. Het initiatief wordt gespreid 

over heel Vlaanderen, met een gefaseerde opstart in 2021-2022, die momenteel 

in een voorbereidende fase is. 
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Op de vraag van Open Vld naar het ontsluiten van informatie over de jeugdhulp 

via het jeugdwerk, antwoordt de minister dat Opgroeien wil inzetten op een laag-

drempelige en toegankelijke informatie voor cliënten. Opgroeien streeft naar beter 

geïnformeerde burgers die, wanneer ze een ondersteuningsnood ervaren, sneller 

vragen durven stellen en hierbij minder weerstand voelen. WAT WAT heeft zich de 

voorbije periode ontwikkeld tot een kwaliteitsvol initiatief dat een sterke aanslui-

ting vindt bij jongeren wat betreft het normaliseren van hun vragen, uitdagingen 

en nood aan ondersteuning. Opgroeien wil een koppeling maken tussen hun ex-

pertise op dit vlak en informatie waarover men in het agentschap beschikt. Het 

materiaal waarover Opgroeien beschikt, kan word aangewend om de informatie 

met betrekking tot het aanbod verder te ontsluiten. Opgroeien heeft voor ogen om 

zowel het aanbod dat rechtstreeks toegankelijk is voor hun cliënt en de omgeving 

als het meer ingrijpende aanbod te ontsluiten. Met de uitbreiding van de jeugdhulp 

tot de leeftijd van 25 jaar wordt ingespeeld op het gegeven dat volwassen worden 

een vloeiende overgangsfase is. Ook hier zal aandacht worden besteed aan de 

initiatieven speciaal en specifiek gericht naar jongvolwassenen. Vanuit de verschil-

lende cliëntenorganisaties werden initiatieven geformuleerd en gebundeld in een 

document ‘Informeren! Het belang van genoeg op tijd en begrijpelijk’. Die adviezen 

worden meegenomen in de verdere uitwerking van initiatieven rond de ontsluiting 

van het aanbod. 

 

Open Vld had een vraag bij de kwaliteitsvolle diagnostiek. Het werken rond kwali-

teitsvolle diagnostiek past in een breder project dat enerzijds de kwaliteit en de 

toegankelijkheid van de diagnostiek voor kinderen en jongeren in Vlaanderen wil 

verbeteren en anderzijds het belang van deze kwaliteitsvolle diagnostiek bij elk 

verder handelen wil benadrukken. Voor het hele beleidsdomein WVGA werd afge-

sproken om daarrond een aantal krijtlijnen te ontwikkelen en die verder te vertalen 

naar de verschillende deeldomeinen. De aanzet daartoe zal worden gegeven in 

2021. 

 

Wat betreft de internaten met permanente opening en de mpi’s van het GO!, ant-

woordt de minister op een vraag van Open Vld dat hij samen met minister Weyts 

op de regering van 13 november heeft afgesproken dat er tegen februari 2021 een 

gezamenlijke conceptnota komt rond de situatie en de evolutie van de mpi’s van 

het GO en de IPO’s. Hij wil deze conceptnota afwachten, om dan gezamenlijk de 

situatie van de kinderen en jongeren te objectiveren. Vanuit een gezamenlijke visie 

op het welzijn van kinderen en jongeren, ongeacht de setting, zal een verder per-

spectief worden uitgetekend. Dat is ook een aandachtspunt van Koen Daniëls. 

 

Zowel Lorin Parys als het Vlaams Belang had vragen over de jeugdhulp en de uitrol 

van de Kindreflex. De Kindreflex werd initieel opgemaakt voor sectoren die speci-

fiek gericht zijn op de hulpverlening aan volwassenen, met als doel de reflex te 

stimuleren om na te gaan wat de volwassenenproblematiek betekent voor het ou-

derschap. De eerste opmaak en uitrol van de Kindreflex vond plaats in de sector 

geestelijke gezondheidszorg. In een tweede fase werd de uitrol in die sector ver-

diept en verder uitgebreid naar de ziekenhuizen, spoeddiensten en de CAW-sector 

omdat zij eveneens werkzaam zijn met volwassenen.  

 

In het kader van de versterking van het actieplan mentaal welzijn werd een Kindre-

flex voor het jeugdwerk ontwikkeld, eerder gericht op detecteren en gepast door-

verwijzen. Het VECK ontving in 2020 150.000 euro voor de verdere implementatie 

van de Kindreflex in 2020-2021. 

 

Na evaluatie in 2021 zal een duurzaam traject worden ontwikkeld voor verdere 

verdieping en verbreding. Politiediensten zitten vooralsnog niet in de scope, maar 

de suggestie wordt overgemaakt.  
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In antwoord op de vraag van Groen naar een evaluatie van het Vlaams beleid 

inzake kindermishandeling en de oprichting van een Vlaams Forum Kindermishan-

deling, zegt de minister dat een dergelijke globale evaluatie nog niet in de planning 

staat. Wel wordt er een Vlaams Forum Kindermishandeling opgestart, waarin sa-

men met de stakeholders het gevoerde beleid kan worden geëvalueerd, aanbeve-

lingen kunnen worden geformuleerd en acties afgesproken.  

 

Het Platform Kindermishandeling zal snel van start gaan. Eerst moet er afstemming 

plaatsvinden met het kabinet Justitie en Handhaving en de federale partners. Het 

Platform Kindermishandeling wordt getrokken door Opgroeien en zal samengesteld 

zijn uit: een vertegenwoordiging uit Justitie, een vertegenwoordiging uit de hulp-

verlening en een vertegenwoordiging uit de administraties. Er zal worden gewerkt 

met een kernteam, met een afvaardiging uit die drie groepen en verschillende 

werkgroepen die telkens één specifiek thema uitwerken. 

 

Het Vlaams Belang, de N-VA en Open Vld hadden vragen over de ambitie om naar 

één gemandateerde voorziening te gaan. Opgroeien onderzoekt hoe de werking 

van de gemandateerde voorzieningen kan worden geoptimaliseerd en beter op el-

kaar kan worden afgestemd. Daarbij worden verschillende scenario’s onderzocht 

en werd er overleg gepleegd met de vertrouwenscentra kindermishandeling. Er 

wordt vertrokken van de sterkte en expertise van elk van beide voorzieningen, 

namelijk de ondersteuningscentra jeugdhulp en de vertrouwenscentra kindermis-

handeling. Tegelijk wordt er gestreefd naar maximale duidelijkheid voor cliënten 

en andere hulpverleners over de opdracht en het mandaat van die voorzieningen. 

In de loop van 2021 zal er hierover verdere duidelijkheid komen.  

 

Op de vraag van het Vlaams Belang over de projecten rond de slachtoffers van 

tienerpooiers, kan de minister antwoorden dat het laagdrempelige initiatief van 

vzw Klaprozen begin dit jaar grondig inhoudelijk en financieel werd doorgelicht 

door de Zorginspectie. Dat leidde tot bijstellingen in de inhoudelijke werking, in de 

processen en procedures en de samenstelling van de bestuursorganen. Op korte 

termijn komt er een opvolginspectie om de evolutie in de maturiteit en kwaliteit 

van de organisatie in beeld te krijgen. De twee bestaande settings voor beveiligd 

verblijf voor slachtoffers van tienerpooiers worden meegenomen in de uitwerking 

en opvolging van het nieuwe aanbod beveiligd verblijf. 

 

Lorin Parys vroeg of er voor slachtoffers van mensenhandel een Vlaamse tegen-

hanger voor Esperanto komt. Binnen het uitbreidingsbeleid rond beveiligend ver-

blijf is een setting goedgekeurd die een specifiek aanbod zal ontwikkelen voor 

slachtoffers van mensenhandel. Dat aanbod, dat door Minor-Ndako zal worden ge-

organiseerd, zal in 2022 starten.  

 

Bij het thema jeugddelinquentie was er een vraag van Lorin Parys over de publi-

catie van het rapport rond de nulmeting van het decreet Jeugddelinquentierecht. 

Dat rapport was initieel gepland tegen 31 augustus, maar werd wegens corona-

maatregelen verlengd tot 31 december. De onderzoekers leggen momenteel de 

laatste hand aan het verwerken van de gegevens van de bevragingen, de focus-

groepen, de analyse inzake registratienoden enzovoort. Het rapport wordt eind 

2020 verwacht. Het is een nulmeting, begin 2021 zullen er gerichte initiatieven 

worden genomen om een vervolgmonitoring op te zetten op basis van de indicato-

ren en de aanbevelingen van het onderzoek. 

 

Verder had Lorin Parys een vraag rond het recht op onderwijs in de gemeenschaps-

instellingen. Al sinds 2002 is er een substantieel aanbod huisonderwijs voor elke 

jongere in een gemeenschapsinstelling. Zij volgen elke dag les – 26 uren per week 

– zowel in theoretische vakken als in praktijkvakken. De personeelsleden die hier-

voor worden ingezet, behaalden allemaal een pedagogisch diploma dat toegang 

geeft tot de functie van leerkracht. Tegelijk is het inderdaad zo dat de aansluiting 
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bij de externe school en een formeel en erkend schools traject niet altijd lukt en 

daardoor belangrijke ontwikkelingskansen van de jongeren vastlopen. De minister 

onderzoekt hoe hij samen met minister Weyts tot afspraken kan komen om ervoor 

te zorgen dat die kinderen hun schoolloopbaan ook binnen een gesloten of bevei-

ligende setting kunnen voortzetten. Ze kijken daarvoor onder meer naar de for-

mule van het onderwijs type 5.  

 

Op een vraag van Groen antwoordt de minister dat er de laatste tien jaar inderdaad 

een inhaalbeweging is gebeurd voor wat betreft de uitbouw van de capaciteit van 

de gemeenschapsinstellingen, zowel wat het aantal plaatsen als wat de verbetering 

van de infrastructuur betreft. Deze inhaalbeweging is er gekomen naar aanleiding 

van situaties van capaciteitstekort en van signalen en rapporten inzake de nood-

zaak tot verbetering en kwaliteitsverhoging van de infrastructuur. Als voorbeeld 

haalt de minister de nieuwbouw te Everberg aan. Ook tijdens de vorige legislatuur 

werden hiervoor masterplannen uitgewerkt die systematisch worden uitgevoerd. 

Er is ook een uitbreiding van de capaciteit, tot 350 plaatsen in 2022, met de laatste 

fase van de uitbreiding van De Grubbe van 45 naar 80 plaatsen.  

 

De vraag naar plaatsingen bij de jeugdmagistratuur komt nog altijd in conflict met 

de beschikbare capaciteit. Het zijn het Openbaar Ministerie en de jeugdrechters die 

beslissen tot plaatsing.  

 

Die uitbreiding wordt gekoppeld aan inhoudelijke vernieuwingen met het decreet 

Jeugddelinquentierecht. Daarbij zou de eerste keuze steeds een alternatief voor 

gesloten opvang moeten zijn.  

 

Verder wordt de analyse gemaakt om niet enkel op de instroom te focussen, maar 

ook op de door- en uitstroom. Men wil vermijden dat die spanning blijft duren. Tot 

uiterlijk 1 september 2022 verblijven nog altijd jongeren die geen delict gepleegd 

hebben in de gemeenschapsinstellingen. Door deze gemengde samenstellingen is 

het vaak moeilijk om een planmatig beleid te voeren. Zo hebben jongeren met een 

zeer complexe problematiek die nu in de gemeenschapsinstellingen verblijven nood 

aan zorgtrajecten op maat. Eenmaal ze in die gemeenschapsinstellingen verblijven, 

stromen ze vaak heel moeizaam uit. Door het opzetten van 150 plaatsen in klein-

schalige settings in het private aanbod zal hieraan in de nabije toekomst worden 

tegemoetgekomen.  

 

Groen stelde ook een vraag over de investering in begeleiders in gemeenschaps-

instellingen. De inhoudelijke hertekening van de gemeenschapsinstellingen gaat 

naast aangepaste infrastructuur ook naar het versterken van de personeelskaders 

gericht op het waarmaken van de opdracht zoals omschreven in het decreet Jeugd-

delinquentierecht: ook in een gesloten setting werken aan herstel, aan de re-inte-

gratie van de jongere naar zijn thuisomgeving enzovoort. Bij de inwerkingtreding 

en nadien de tweede fase van het decreet Jeugddelinquentierecht in september 

2022 zal ook het personeelsplan worden aangepast aan de nieuwe opdrachten van 

de gemeenschapsinstellingen. Daarin is extra investering in de rechtstreekse hulp-

verlening aan de jongeren en aan de ondersteuning van de hulpverleners via vor-

ming en intervisie meegenomen. 

 

In antwoord op een vraag van Groen licht de minister toe dat KOMPAS+ de voorbije 

jaren een ketenaanpak ontwikkelde, samen met heel wat actoren die lokaal actief 

zijn: de Stad Antwerpen, justitie, politie, jeugdhulpactoren, onderwijs, gespeciali-

seerde geestelijke gezondheidszorg enzovoort. Op dat vlak heeft het een pioniers-

rol in Vlaanderen en kan het inspirerend werken voor andere lokale besturen. Het 

is zeker de bedoeling om ook andere steden te betrekken in een meer lokale, 

buurtgerichte aanpak van jeugddelinquentie. Gelet op de systematische aanpak 

binnen de samenwerking van Kompas+ is het interessant om het proces en de 

meerwaarde ervan te beschrijven. Er komt dan ook een praktijkbeschrijvend 
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project via de academische werkplaats van vzw Emmaüs, in samenwerking met 

het kabinet van minister Demir.  

 

Wat de verhuis van Vlaams detentiecentrum van Tongeren naar Beveren betreft, 

kan de minister het Vlaams Belang vertellen dat de samenwerking in Beveren werd 

vastgelegd in een protocol van samenwerking met flankerend een overeenkomst 

waarin de praktische samenwerking beschreven staat. Die overeenkomst is flexibel 

en wordt bijgesteld wanneer nodig. Wekelijks overleg tussen de plaatselijke direc-

ties zorgt voor een interne opvolging van de samenwerking. Die wordt door beide 

partijen als positief aangevoeld. Regelmatig overleg tussen Opgroeien en het EPI 

Justitie zorgt voor de randvoorwaarden. Werkpunten zijn er vooral rond de digitale 

samenwerking: het afstemmen van de verschillende systemen vraagt tijd en aan-

passing. Jongeren en personeel zijn positief rond de transfer naar Beveren.  

 

De minister gaat verder in op een vraag van Open Vld over de modules oriëntatie 

en begeleiding 3-6-9 maanden in de gemeenschapsinstellingen. De nodige regel-

geving wordt voorbereid om de module oriëntatie in werking te laten treden. Het 

is de bedoeling om de module oriëntatie in het najaar 2021 operationeel te maken 

in de gemeenschapsinstelling De Grubbe. Het moet in eerste instantie de bedoeling 

zijn om de doorstroom in de gemeenschapsinstellingen te verhogen en de moge-

lijkheden van een onderbouwde advisering verder in de praktijk te operationalise-

ren. De module begeleiding 3-6-9 maanden zal, zoals het decreet aangeeft, ten 

laatste op 1 september 2022 operationeel zijn.  

 

Open Vld vroeg ook naar het aangepast personeelsplan voor de gemeenschapsin-

stellingen. Nieuw in de opdracht van de gemeenschapsinstellingen is de forensische 

focus in het begeleidingsaanbod: het uitwerken van een constructieve reactie op 

een delict van minderjarigen, ook tijdens het verblijf in een gesloten setting. Dat 

betekent het inzetten van wetenschappelijk onderbouwde kaders en behandelme-

thoden in functie van recidive-beperking en re-integratie in de maatschappij na het 

plegen van een delict. Daarnaast blijft de welzijnsbevorderende focus aanwezig. 

Het huidige personeelsplan binnen de gemeenschapsinstellingen is momenteel nog 

gefocust op enerzijds een orthopedagogische leefgroepswerking en anderzijds het 

aanbieden van huisonderwijs als dagbesteding voor de geplaatste jongeren. In sa-

menwerking met Onderwijs wordt bekeken welke alternatieven er zijn voor het 

kwaliteitsvol onderwijs, zodat de gemeenschapsinstellingen zich volop kunnen fo-

cussen op het ontwikkelen en uitrollen van de forensische trajecten, gebaseerd op 

risicotaxatie en diagnostiek en bestaande uit methodische interventies op maat 

van elke geplaatste jongere. Bovendien zal het herstelgericht werken en de her-

stelgerichte afhandeling van delicten een centrale plaats krijgen binnen de acties 

die ondernomen worden samen met en ten aanzien van de jongeren en de context.  

 

Wat de geestelijke gezondheidszorg betreft, wordt, in het kader van artikel 39 van 

decreet Jeugddelinquentierecht overlegd met de FOD Volksgezondheid rond de in-

stallatie van forensische psychiatrische opvang voor minderjarigen die delicten ple-

gen en/of ervan verdacht worden. Daarnaast is het van belang om de onderzoeken, 

zowel op federaal als op Vlaams niveau naar de zogenaamde For-K af te wachten. 

De resultaten van de studie van het Steunpunt WVG worden begin 2021 verwacht. 

 

In antwoord op de vraag over de besparingen op personeel en werkingsmiddelen, 

verduidelijkt de minister dat dit generieke besparingen op het overheidsapparaat 

betreft, die aan alle agentschappen worden opgelegd. Ook de koppenbesparing is 

daaraan gekoppeld. Die besparingen worden nergens teruggedraaid, ook niet op 

dit vlak.  

 

Over Jongerenwelzijn vroeg Open Vld welke profielen er worden gezocht voor de 

multidisciplinaire versterking van de leefgroepen in de gemeenschapsinstellingen. 

Het gaat over het aansterken van alle leefgroepen tot een multidisciplinair team: 
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naast de begeleiders is er een vaste trajectcoördinator en contextwerker en een 

substantiële ondersteuning vanuit de paramedici. Op deze manier zijn alle betrok-

ken professionelen verzameld rond het forensische traject van de jongere met als 

doel de recidive te beperken en het welzijn te verhogen. De profielen die hiervoor 

worden geworven, zijn psychologen, orthopedagogen, criminologen, maatschap-

pelijk werkers en bachelors orthopedagogie. 

 

Open Vld vroeg verder wat meer uitleg bij de besparing van 129.000 euro gebouw-

gebonden kosten. Het gaat niet over een besparing, maar over de integrale over-

heveling naar het Fonds Jongerenwelzijn waar het gros van de gebouwgewonden 

infrastructuurkosten staan.  

2.4.2. Geïntegreerd gezinsbeleid 

De minister gaat in op de vragen rond het geïntegreerd gezinsbeleid. Het project 

chatwerking Kind en Gezin zit in een finale fase. De oplevering ervan staat gepland 

op 15 december 2020. Daarna worden de mogelijke uitbreidingen binnen Op-

groeien bekeken. 

 

Er waren een aantal vragen over de tevredenheidsmeting van de dienstverlening 

van Kind en Gezin. Het agentschap Opgroeien zal een voorstel uitwerken en voor-

leggen aan de minister. Het gaat, conform de bepaling in het regeerakkoord, om 

een tevredenheidsmeting over de dienstverlening van Kind en Gezin, enerzijds bij 

de ouders, anderzijds bij de organisatoren die door Kind en Gezin worden erkend, 

vergund, gesubsidieerd en/of ondersteund. Het bevragen van ouders hoe tevreden 

ze zijn over hun kinderopvanglocaties hoort niet tot de scope van dit onderzoek. 

De minister verwijst daarvoor naar de laatste studie over het gebruik van opvang 

waarin aan ouders ook gevraagd werd naar de tevredenheidsaspecten. De op-

dracht zal in de loop van 2021 worden gegeven. Er kan dus nog niet worden gezegd 

wie de opdracht zal krijgen. Het budget voor de studie zal afhangen van de scope 

en het opzet van de bevragingen. Allicht zal dat ook het voorwerp zijn van onder-

handelingen in het kader van de procedure. Het gaat in elk geval om een externe 

tevredenheidsmeting. 

 

Wat de besparing op personeel binnen het VUTG betreft, zegt de minister dat er 

geen mensen zullen afvloeien. De besparing is gebaseerd op natuurlijke uitstroom, 

zoals pensioneringen. Verdergaande automatisering laat toe om dat op te vangen. 

 

Op de vraag over het begrotingsartikel GB0-1GEF2UX-IS, over de opstap in de 

besparingen op de apparaatskredieten met betrekking tot het geïntegreerd gezins-

beleid, antwoordt de minister dat het voor de personeelsuitgaven van Opgroeien 

een besparing van 312.000 euro betreft en voor de werking een besparing van 

132.000 euro. Het gaat hier bijgevolg over de eigen werking van Opgroeien regie 

in dit kader en niet van andere organisaties. 

 

Er waren een aantal vragen rond de preventieve gezinsondersteuning. Het is de 

bedoeling om de definitie van risicozwangerschappen later in de legislatuur op te 

nemen. 

 

Zullen er extra investeringen gebeuren in de kraam- en gezinszorg? Uit een eerste 

informele feedback vanuit de diensten voor gezinszorg blijkt dat pas bevallen ou-

ders minder dan vóór de coronaperiode een beroep doen op kraamhulp in de eerste 

golf. Vaak werd deze ondersteuning geannuleerd op vraag van het gezin vanuit 

hun bekommernis het aantal contacten te beperken. Definitieve cijfers over het 

gebruik van kraamzorg tijdens de eerste golf van de coronacrisis zullen beschik-

baar zijn voor analyses in het eerste trimester van 2021. Het is niet de doelstelling 

om extra middelen te investeren in kraamzorg. Wel wil de minister binnen het 
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bestaande urencontingent nagaan hoe ook kwetsbare gezinnen meer kunnen wor-

den bereikt en ondersteund. 

 

Partners vanuit de klinische opvolging van zwangerschap, vanuit de geestelijke 

gezondheidszorg en vanuit de welzijnszorg sluiten aan op de eerstelijnsnetwerken 

als eerstelijnsactor in de zorgraden of via netwerken in de regionale zorgplatforms. 

Het is belangrijk om daar ook de perinatale zorg expliciet als thema op de agenda 

te brengen. 

 

Via de samenwerkingsverbanden van de Huizen van het Kind vinden partners die 

rond opgroeien en opvoeden werken, elkaar reeds lokaal. De Huizen van het Kind 

zijn een verplichte partner binnen de eerstelijnszones. 

 

Op de vraag van Lorin Parys naar de begeleiding en opvang voor zwangere vrou-

wen in ernstig problematische leefsituaties, antwoordt de minister dat een belang-

rijk aandachtspunt in dit plan is om vroeg in de zwangerschap een kwaliteitsvolle 

psychosociale anamnese te organiseren. Voor kwetsbaarheidsindicatoren verwijst 

de minister naar de vraag over de definitie van risicozwangerschappen. 

 

Elke Sleurs vroeg naar het plan geïntegreerde gezinstrajecten. Dit plan is in voor-

bereiding door de entiteiten Opgroeien, Zorg en Gezondheid en het Departement 

WVG. Het wordt geagendeerd op een volgende beleidsraad. In dit kader verwijst 

de minister naar het rapport van het Kenniscentrum voor de Gezondheidszorg over 

een geïntegreerd prenataal zorgpad. Dat omvat een klinische opvolging, consulta-

ties voor prenataal advies en sessies ter voorbereiding op de geboorte en het ou-

derschap. Afhankelijk van de medische zwangerschapsrisico’s of de psychosociale 

kwetsbaarheid kunnen er andere interventies en/of zorgpaden aan worden toege-

voegd. 

 

Ook meisjes die zwanger worden in een residentiële jeugdhulp, moeten een beroep 

kunnen doen op een geïntegreerde perinatale basiszorg, aangevuld met zorgpaden 

volgens de kwetsbaarheden. Er wordt onderzocht op welke wijze er vanuit de re-

sidentiële jeugdhulp meer verbinding kan zijn met de perinatale klinische, mentale 

en sociale zorg. Dat is een actie binnen het plan rond de eerste duizend dagen. 

 

Het verhogen van de kleuterparticipatie aan het kleuteronderwijs kreeg reeds ge-

ruime tijd aandacht en diverse actoren, waaronder onderwijs, Kind en Gezin en 

lokale voorzieningen leveren op dat vlak grote inspanningen. Er wordt er nauw 

samengewerkt binnen een gemengde ambtelijke werkgroep onderwijs, integratie 

en inburgering, binnenlands bestuur en Opgroeien. Het informeren, sensibiliseren, 

toeleiden en ondersteunen van de transitie naar het kleuteronderwijs maakt in-

houdelijk deel uit van het geïntegreerd gezinstraject dat door Kind en Gezin uni-

verseel wordt aangeboden. Daarnaast wil de minister vanaf 2021 inzetten op 

proefprojecten ‘doorgaande lijn’ kinderopvang en onderwijs voor jonge kinderen 

van 0 tot 6 jaar.  

 

Op de vraag van Elke Sleurs over het afstammingscentrum en de DNA-databank, 

antwoordt de minister dat het afstammingscentrum in principe van start zal gaan 

op 1 december 2020. Op dat moment zal de werking wel nog niet volledig opera-

tioneel zijn. Men voorziet een gefaseerde opstart. Momenteel wordt die voorbereid 

door een kleine stuurgroep, die bestaat uit de opdrachthouder en een aantal men-

sen uit de verschillende doelgroepen. Er worden op dit moment nog heel wat or-

ganisatorische zaken uitgeklaard, bijvoorbeeld de prijsbepaling van het DNA-

onderzoek en hoe de gefaseerde opstart er concreet zal uitzien. Ondertussen zijn 

er een aantal overlegmomenten lopende waarop het VCA expertise over inzage in 

adoptiedossiers en dossiers van metissen overdraagt aan het afstammingscen-

trum. Het ministerieel besluit over de prijsbepaling van het DNA-onderzoek is in 

aanmaak. 
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De minister gaat in op de vraag van CD&V over de ondersteuning van de Huizen 

van het Kind. Er is vanuit Opgroeien 1 miljoen euro voorzien. De idee is om een 

20-tal projecten te selecteren en voor drie jaar te laten experimenteren, waarbij 

de Huizen van het Kind structureel samenwerken met externe partners, ze hokjes 

in regelgeving en tussen sectoren overstijgen en vanuit gezinsperspectief inzetten 

op een meer geïntegreerde dienstverlening. Concreet zouden de Huizen van het 

Kind met relevante actoren projecten kunnen opzetten die doelstellingen combine-

ren van enerzijds preventieve gezinsondersteuning en anderzijds de betrokken be-

leidsdomeinen.  

 

De term ‘vernieuwend aanbod’ komt uit het decreet Preventieve Gezinsondersteu-

ning en geeft aan dat voor deze projecten de nodige regelluwte en/of experimen-

teerzone van toepassing is. Na afloop en bij een positieve evaluatie is het de 

bedoeling deze projecten regulier te verankeren.  

 

Wat is de dekkingsgraad van de Huizen van het Kind? Er is in 294 gemeenten in 

Vlaanderen en in Brussel een Huis van het Kind actief.  

 

De evaluatie van het Huizen van het Kind is voorzien in de loop van 2021. Ver-

schillende partners in de preventieve gezinsondersteuning worden daarbij betrok-

ken. 

 

Ook over de kinderopvang waren er een aantal vragen. Voor de uitbreiding van de 

kinderopvang wordt in 2021 2,7 miljoen euro voorzien, waarmee naar schatting 

249 Trap 2A-plaatsen kunnen worden toegekend. Opgroeien zal begin 2021 on-

middellijk een meerjarenoproep lanceren, zodat er in 2021 al een toekenning kan 

gebeuren voor 2250 Trap 2A-plaatsen. Gelet op het beschikbare budget zullen er 

daarvan in 2021 slechts 249 effectief kunnen starten. De rest krijgt in 2021 een 

toekenning, om in 2022, 2023 of 2024 op te starten. Daarnaast zullen er in een 

latere fase bijkomend 250 Trap 2A-plaatsen worden toegekend op basis van cijfer-

gegevens van de lokale loketten kinderopvang. Er is geen specifiek budget voorzien 

voor de omschakeling van Trap 2B naar Trap 2A. Voor groepsopvang Trap 2B is er 

in juli 2020 een stap gezet. 

 

In antwoord op de vraag van Open Vld naar de uitbreiding van het kinderop-

vangaanbod, stelt de minister dat er deze legislatuur 3,75 miljoen euro wordt voor-

zien voor 4577 plaatsen met de basissubsidie. Het budget is niet onbeperkt en een 

toekenning van de basissubsidie is enkel mogelijk binnen de perken van de be-

schikbare middelen. Op basis van het aantal starters tijdens de afgelopen jaren, 

zou het budget echter voldoende moeten zijn om iedereen die start met opvang-

plaatsen met vrije prijs de basissubsidie te kunnen geven. Opgroeien zal dit uiter-

aard goed monitoren. 

 

Zowel Koen Daniëls als Open Vld had vragen bij de uitbreiding van het kinderop-

vangaanbod. Met het budget van 10,5 miljoen euro dat wordt voorzien voor 2021 

kunnen, naast de verdere realisatie van het subsidiegroeipad, nog volgende plaat-

sen worden gerealiseerd: ongeveer 249 nieuwe plaatsen Trap 2A, 1145 nieuwe 

plaatsen Trap 1 en een omschakeling van 1826 plaatsen Trap 0 naar Trap 1.  

 

Koen Daniëls en CD&V vroegen verder naar de uitbreiding van de flexibele opvang.  

In de tweede helft van de legislatuur voorziet de Vlaamse Regering 5 miljoen euro 

voor flexibele opvang. Het gaat over 4,5 miljoen euro voor ruime openingsmomen-

ten en dringende opvangplaatsen. Voor de resterende 0,5 miljoen euro wordt nog 

bekeken of die wordt besteed aan Trap 3 en/of aan inclusieve opvang. 

 

Ook in het kader van het vernieuwend aanbod preventieve gezinsondersteuning, 

opgehangen aan de Huizen van het Kind, wordt de link gemaakt met flexibele kin-

deropvang. Dat geldt meer bepaald voor de projecten die mee inzetten op werk en 
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opleiding en/of integratie en inburgering. Hiervoor wordt samengewerkt met mi-

nister Somers, die hiervoor budgetten zal voorzien.  

 

In antwoord op de vraag van Open Vld over de omzetting van gezinszorg naar 

groepsopvang, geeft de minister aan dat die in de pijplijn zit. De definitieve goed-

keuring is gepland voor begin 2021.  

 

Hoe kan er worden afgestemd op maat van elke gemeente? Er is een voorafname 

voorzien van de uitbreidingsbudgetten voor Antwerpen, Brussel en Gent van res-

pectievelijk 15, 10 en 5 procent van het totale budget. Voor de andere gemeenten 

in Vlaanderen wordt er gewerkt met een programmatie-oefening om de middelen 

te verdelen over de gemeenten. Hiervoor worden de potentiële noden in kaart ge-

bracht. Om de behoefte per gemeente in te schatten wordt de som gemaakt van: 

het aantal kinderen met werkende/werkzoekende moeders, het aantal kinderen 

met een alleenstaande werkende/werkzoekende ouder en het aantal kinderen in 

kansarmoede. Daarbij wordt rekening gehouden met de geboorteprognoses voor 

2024 per gemeente. Die parameters worden gebruikt omdat uit onderzoek blijkt 

dat dit de meest determinerende parameters zijn inzake de vraag naar opvang.  

 

Omdat er grote verschillen in vraag en aanbod kinderopvang zijn tussen steden en 

gemeenten, is lokaal maatwerk nodig. Het is dan ook de bedoeling om te evolueren 

naar een systeem waarbij lokale besturen vanuit hun lokale regierol aantonen wat 

de exacte nood is aan bijkomende plaatsen. Ze doen dat op basis van gegevens 

van het lokaal loket kinderopvang. Als lokale besturen op basis van betrouwbare 

cijfers van het lokaal loket kunnen aantonen dat er een grotere nood is dan wat 

blijkt uit de programmatie, dan kunnen ze extra plaatsen in die gemeente aanvra-

gen.  

 

Koen Daniëls stelde een vraag rond de krapte op de arbeidsmarkt en de link met 

kinderopvang. Het aantrekken en behouden van competente medewerkers in de 

kinderopvang is een belangrijk aandachtspunt, maar staat niet los op zich. Com-

petente medewerkers gedijen slechts in een competent systeem, waarbij ook wordt 

ingezet op de pedagogische ondersteuning van medewerkers, het versterken van 

het beleidsvoerend vermogen van organisatoren en een betrouwbare overheid. In-

zetten op voldoende, professionele en duurzame workforce zal een belangrijk pro-

ject zijn in het ondernemingsplan van Opgroeien in 2021.  

 

Welke verbetering is er mogelijk voor de loon- en arbeidsvoorwaarden voor de 

kinderbegeleiders? Het onderzoek van Statbel naar de hoogte van het loon van de 

personen werkzaam in de essentiële beroepen, toont inderdaad dat voor nagenoeg 

alle betrokken beroepen het loonniveau onder het nationale gemiddelde zit, en dat 

van deze groepen de kinderopvang nogal onderaan staat. Het eerste streven van 

de Vlaamse Regering is dat kinderbegeleiders een loon kunnen krijgen volgens het 

referentiebarema gelinkt aan Trap 2A. Daartoe werd dit jaar een volgende stap 

gezet in het groeipad van subsidies Trap 2B naar Trap 2A. Bovendien zal de uit-

breiding in de kinderopvang met subsidie voor inkomenstarief vanaf 2021 jaar on-

middellijk gebeuren aan subsidiehoogte Trap 2A. De verdere stappen worden 

besproken in het kader van VIA 6. 

 

Over de versoepeling van de regels met betrekking tot infrastructuur, zegt de mi-

nister dat hij algemeen wil evolueren naar een doelregelgeving. Daarbij wordt dui-

delijk bepaald welke doelstellingen moeten worden behaald en welke outcome er 

wordt verwacht van een organisator. Daarentegen moet de organisator, als sociaal 

ondernemer, voldoende vrijheid en verantwoordelijkheid krijgen om te bepalen hoe 

hij dit in de praktijk wil realiseren. Specifiek voor de infrastructuur voorziet het 

actuele vergunningenbesluit al heel wat mogelijkheden. Er wordt immers niet ver-

plicht een eigen buitenruimte te hebben. De organisator moet zorgen voor vol-

doende, vlot en veilig bereikbare buitenspelmogelijkheden die afgestemd zijn op 



15 (2020-2021) – Nr. 5–J 73 

  Vlaams Parlement 

het aantal vergunde kinderopvangplaatsen en op de leeftijd van de kinderen. Als 

er geen eigen buitenruimte beschikbaar is, moet de organisator ervoor zorgen dat 

hij de mogelijkheid heeft om in de buurt ergens een buitenspelmogelijkheid te 

voorzien.  

 

Wat betreft de automatische toekenning van het verlaagd tarief in de kinderopvang 

verduidelijkt de minister dat de studie van het Centrum voor Sociaal Beleid zowel 

het inkomen als het gezinsbegrip behandelt en ook welke definities er worden ge-

bruikt voor de toekenning van verschillende rechten en voordelen, ruimer dan zijn 

bevoegdheidsdomeinen. Die definities zijn niet uniform. Het onderzoek bekijkt de 

wenselijkheid en haalbaarheid van uniformisering en doet suggesties over de mo-

gelijkheden en aandachtspunten. Zelf gaat de minister binnen zijn bevoegdheid 

aan de slag met de gegevens uit het groeipakket, dé voorloper wat betreft auto-

matische rechtentoekenning op basis van inkomen en de tarieven voor de inko-

mensgerelateerde kinderopvang. De minister wil niet vooruitlopen op de 

resultaten, maar de doelstelling is om door de harmonisering de administratieve 

last voor de gezinnen te verlagen en automatisch het juiste tarief toe te kennen 

waar mogelijk. 

 

Koen Daniëls en Open Vld stelden een vraag rond het lokaal loket kinderopvang. 

De ambitie om lokale loketten Vlaanderen- en Brusselbreed uit te bouwen, net 

zoals bij de Huizen van het Kind, blijft overeind. Het streefdoel is 100 procent te 

bereiken in 2023. 70 procent moet dus worden beschouwd als een tussenstap. 

Gemeenten die nu nog geen aanvraag hebben gedaan, zijn ofwel bezig aan de 

voorbereiding, ofwel is er totaal geen initiatief. Het is de bedoeling om die laatste 

lokale besturen op actieve wijze warm te maken en te overtuigen van de meer-

waarde.  

 

Voor de proefprojecten ‘doorgaande lijn’ opvang en onderwijs zijn er tot nu een 

handvol initiatiefnemers die vandaag experimenteren met een geïntegreerde wer-

king van kinderopvang en kleuteronderwijs. Het gaat om een vijftal projecten. 

Soms start dit project vanuit de kinderopvang, soms vanuit de kleuterschool. De 

opvolging van deze projecten beperkt zich voorlopig tot het informeren van initia-

tiefnemers, het geven van advies via een gemengde expertengroep vanuit onder-

wijs en welzijn, en het inventariseren van knelpunten in de regelgeving. 

 

Het antwoord op de vraag van Koen Daniëls over het inzetten op de ‘doorgaande 

lijn’ kinderopvang en kleuteronderwijs luidt dat Vlaanderen om historische redenen 

een gesplitst systeem kent: eerst kinderopvang en daarna kleuteronderwijs. Dit in 

tegensteling tot andere landen, waar de basisvoorzieningen voor jonge kinderen 

deel uitmaken van één geïntegreerd systeem. De voorbije decennia is er, met het 

oog op die kleuterparticipatie, ingezet op de naadloze overgang tussen kinderop-

vang en kleuteronderwijs. Zo bestaat er een ambtelijke werkgroep en een exper-

tengroep ‘transities’.  

 

In nauw overleg met de minister van Onderwijs is het de bedoeling om nu een 

volgende stap te zetten en, meer bepaald, een aantal proeftuinen ‘doorgaande lijn’ 

opzetten. Bijzondere aandacht gaat naar de taalontwikkeling van het kind en de 

verwerving van de Nederlandse taal. Daarbij kan worden vertrokken van het Eu-

ropees kwaliteitskader voor de opvang en het onderwijs van het jonge kind. Op 

Vlaams niveau is er al een pedagogisch raamwerk voor de kinderopvang. Daar-

naast zijn er de ontwikkelingsdoelen van kleuteronderwijs. Hoe het ene in de prak-

tijk kan aansluiten op het andere is een open vraag. 

 

Het is de bedoeling dat de pilootprojecten en projectbegeleiding lopen voor min-

stens drie jaar. Dat moet toelaten om goede praktijken in kaart te brengen, verder 

te ontwikkelen en uit te breiden, en om, op basis van een grondige evaluatie, te 

komen tot beleidsaanbevelingen.  
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Een volgende vraag van Koen Daniëls was of die impulsen decretaal of financieel 

zullen zijn. De Vlaamse overheid wil een volgende stap zetten en, meer bepaald, 

een aantal proeftuinen ‘doorgaande lijn’, en dus meer geïntegreerde werkingen 

opvang en onderwijs, opzetten. Bijzondere aandacht zal, zoals gezegd, gaan naar 

de taalontwikkeling van het kind en de verwerving van de Nederlandse taal. 

 

De minister beantwoordt vervolgens een vraag van CD&V over de ondersteuning 

en handhaving in de kinderopvang. Kinderopvangvoorzieningen kunnen ondersteu-

ning krijgen inzake beleidsvoerend vermogen, onder andere via de pools gezins-

opvang en Mentes. Een degelijk handhavingsbeleid behelst echter meer dan het 

bieden van informatie en ondersteuning over wat er van vergunde voorzieningen 

wordt verwacht. Daarnaast is het essentieel erover te waken dat de voorzieningen 

ook in de praktijk voldoen aan de hen gestelde voorwaarden. Het toezicht gebeurt 

via bezoeken ter plaatse door medewerkers van de Zorginspectie. Daarbij wordt 

onder andere gebruikgemaakt van MeMoQ, een gestandaardiseerd ijkinstrument 

waarmee de pedagogische kwaliteit in kaart wordt gebracht.  

 

Het bestaande handhavingsbeleid wordt in 2021 verder versterkt en ontwikkeld. 

In de schoot van het voorzieningenbeleid werd een pool van experten bijeenge-

bracht, die zich in het bijzonder zullen toeleggen op de aanpak van die handha-

vingsdossiers. Zij fungeren als klankbord voor collega’s en waken over een 

kwalitatieve aanpak van deze trajecten.  

 

Open Vld vroeg naar de evaluatie van het ondersteuningsnetwerk kinderopvang 

Mentes. De juiste scope ligt nog niet vast. In elk geval zal Opgroeien de organisa-

toren of hun vertegenwoordigers bij de evaluatie betrekken. De coronacrisis zal in 

de evaluatie van Mentes worden meegenomen. 

 

Daarna gaat de minister in op de vragen over de buitenschoolse opvang. Koen 

Daniëls vroeg naar het vervolgbesluit waarin de transitie richting 2027 wordt uit-

gewerkt. Dit wordt in de eerste helft van 2021 verwacht. Hoeveel middelen worden 

er voorzien voor het overgangsplan buitenschoolse kinderopvang in het intersec-

toraal decreet? Er wordt 6,3 miljoen euro vanuit het beleidsdomein WVG voorzien: 

3,3 miljoen euro in 2023 en 3 miljoen euro in 2024. Volgens de principes van het 

decreet worden deze middelen toegekend aan de lokale besturen. Vanuit de andere 

beleidsdomeinen zijn er voorlopig nog geen middelen voorzien.  

 

Hoe zit het met de regierol van de lokale besturen tussen 2021 en 2027? Het 

decreet ambieert een geïntegreerd aanbod van buitenschoolse opvang en activi-

teiten door een samenwerking tussen de relevante actoren. De organisatoren van 

buitenschoolse kinderopvang die vanuit Opgroeien een subsidie krijgen, maken 

hier deel van uit. Het lokale bestuur kan in de transitieperiode de regierol en het 

lokale beleid concreet vormgeven, stelt de minister. Ze kunnen een omgevings-

analyse maken, de noden van kinderen en gezinnen, de toegankelijkheid van het 

aanbod en de ontwikkeling van de lokale visie en ambities in kaart brengen, het 

samenwerkingsverband initiëren en subsidieovereenkomsten maken. Men heeft 

uitdrukkelijk gekozen voor een zorgzame transitie voor de huidige gesubsidieerde 

initiatieven. De samenspraak met de relevante actoren bevordert de vertrouwens-

band tussen het lokaal bestuur en de organisatoren. Men vertrekt vanuit een ge-

dragen visie waarbij het lokaal bestuur een transparante partner is. Dit kan er ook 

voor zorgen dat de organisatoren hun overgangstermijn zullen inkorten. Vanaf 

2027 zullen de organisatoren afhankelijk zijn van de subsidies van de lokale be-

sturen en ze hebben er alle baat bij dat ze een goede verstandhouding en vertrou-

wensrelatie met het lokale bestuur uitbouwen. Daarnaast subsidiëren verschillende 

lokale besturen al zelf de buitenschoolse opvang. Wanneer het bestuur de wijze 

van toekenning in het kader van het nieuwe decreet wil herzien, kan dit een aan-

leiding zijn om ook rond de subsidies die men ontvangt vanuit Opgroeien regie een 
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overeenkomst te bereiken. Opgroeien zal waar nodig toezien op de goede ver-

standhouding tussen het lokaal bestuur en de andere actoren. 

 

Bij interlandelijke adopties worden steeds meer kinderen met beperkingen ge-

plaatst, stelde Lorin Parys vast. Volgens minister Beke is dit niet nieuw. De afge-

lopen jaren werden steeds meer kinderen met bijzondere zorgbehoeften geplaatst 

en hun profielen werden steeds complexer. Het volstaat niet om de kandidaat-

adoptieouder goed voor te bereiden op de gevolgen van de verschillende proble-

matieken bij de kinderen, men moet ook telkens zorgvuldig evalueren of de zorg-

noden van de kinderen die nood hebben aan een plaatsing de draagkracht en de 

mogelijkheden van de kandidaat-adoptanten en de mogelijkheden binnen de ge-

specialiseerde hulpverlening niet overstijgen. Daarom wordt de matchingfase bij-

gesteld. Ouders moeten voldoende geïnformeerd en voorbereid zijn op de gevolgen 

van de verschillende problematieken bij de kinderen om te vermijden dat gezinnen 

hier op termijn door ontwricht raken. Het Vlaams Centrum voor Adoptie ontwikkelt 

samen met de adoptiediensten een gemeenschappelijk kader waarmee de haal-

baarheid van de plaatsing wordt geëvalueerd en elk kindvoorstel wordt getoetst. 

Bij twijfels over de opportuniteit van de plaatsing wordt het dossier voorgelegd aan 

professionals uit de hulpverlening, maar de samenstelling van dit expertencomité 

ligt nog niet vast. Daarnaast voorzien de adoptiediensten ook bijkomende begelei-

ding en opvolging van de adoptiegezinnen, voor, tijdens en na de plaatsing. Op die 

manier kunnen problemen snel ontdekt worden en een antwoord krijgen. Zodra 

het beoordelingskader klaar is en de samenstelling van het expertencomité bekend 

is, zullen ook de herkomstlanden geïnformeerd worden over deze nieuwe manier 

van werken. Zij worden daarnaast op de hoogte gesteld van de extra inspanningen 

op het vlak van nazorg bij deze gezinnen. 

 

Wat is de impact van de coronacrisis op de interlandelijke adoptie, wil Lorin Parys 

weten. Zowat alle herkomstlanden waarmee Vlaanderen samenwerkt, werden hier-

door getroffen. Daardoor werd in verschillende landen de publieke en private 

dienstverlening tijdelijk gesloten of beperkt, en dat resulteerde in een beperkt aan-

tal nieuwe toewijzingen en vertragingen bij lopende adoptieprocedures. Door de 

beperkingen op het internationaal reisverkeer moeten een aantal kandidaat-adop-

tiegezinnen langer wachten of wachten ze nog steeds om af te reizen naar het land 

van herkomst voor de adoptieprocedure. Voor deze extra wachttijd zijn er weinig 

of geen snelle oplossingen voorhanden. Voor individuele dossiers neemt het 

Vlaams Centrum voor Adoptie contact met de diensten van de FOD Buitenlandse 

Zaken om te kijken wat er mogelijk is. Er wordt hierover geregeld informatie uit-

gewisseld met de centrale autoriteiten van andere ontvangende landen. Ook het 

onderzoek naar nieuwe adoptiekanalen loopt vertraging op omdat men niet naar 

het land van herkomst kan afreizen. 

 

CD&V vraagt hoe men kan tegemoetkomen aan de ondersteuningsnoden van ge-

adopteerde kinderen? Volgens minister Beke zijn de adoptiediensten, Steunpunt 

Adoptie en het afstammingscentrum zich ervan bewust dat nazorg een belangrijk 

thema is. Elk jaar zijn er meer jongvolwassenen met specifieke vragen over hun 

afstamming en hun adoptiegeschiedenis. De drie interlandelijke adoptiediensten 

kregen eind 2019 extra subsidies om de begeleiding van kandidaat-adoptanten 

tijdens deze procedure, maar ook de nazorg te versterken. Hiermee werd niet al-

leen extra personeel aangeworven, maar men werkte ook een laagdrempelig na-

zorgprogramma voor geadopteerden en adoptiegezinnen uit. Zo wordt in het kader 

van de jaarlijkse follow-up rapportage in een extra contactmogelijkheid voor elk 

adoptiegezin voorzien en voorziet men op vraag ook in bijkomende nazorgmomen-

ten. Er worden daarnaast extra vormingsmomenten en activiteiten met de geadop-

teerden georganiseerd. 
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Het onderzoeksrapport van het expertenpanel over internationale adopties werd 

tegen begin 2021 verwacht, maar door de coronacrisis werd het onderzoek met 6 

maanden verlengd. 

 

De overeenkomst met het CAW Brussel als dienst voor maatschappelijk onderzoek 

bij adoptie werd stopgezet omdat men met de toegekende subsidie onvoldoende 

screenings kon realiseren. De erkenning liep normaal af op 31 december 2022. Om 

de onzekerheid hierrond voor medewerkers en kandidaat-adoptanten niet te lang 

te laten duren, werd beslist om de erkenning al een jaar eerder te laten stoppen, 

op 31 december 2021. 

 

Het Vlaams Centrum voor Adoptie bereidt een oproep en beslissingskader voor de 

vergunning van een nieuwe DMO. De oproep wordt eind 2020 gelanceerd en er kan 

een nieuwe DMO aangewezen worden in de eerste maanden van 2021. Intussen 

wordt in overleg met de DMO Brussel de transitie naar de nieuwe DMO voorbereid, 

die hopelijk in het najaar van 2021 zal opstarten.  

 

Koen Daniëls gaat nog even in op de buitenschoolse opvang. Hij vindt het goed dat 

de overheid de lokale besturen aanmoedigt om de regie in handen te nemen en 

voor een maximale afstemming te zorgen. Omdat volgens artikel 7 van het BVR 

van 16 oktober de overgangsperiode tot 2027 duurt, kan een van de actoren het 

hele proces blokkeren door niet vrijwillig in het nieuwe masterplan te stappen. Kan 

dit herbekeken worden? Koen Daniëls vreest dat de regierol van de lokale besturen 

hierdoor gefnuikt zal worden.  

 

Celia Groothedde heeft een aantal vragen bij de uiteenzetting van de minister. 

Vertegenwoordigen de Huizen van het Kind als enige partner het perinatale veld 

binnen de eerstelijnszones? Op welke manier biedt dat een antwoord op de ver-

schillende studies over de dramatische overbenutting en onderbenutting van de 

perinatale zorg? Welke partners zullen de Huizen van het Kind evalueren en welk 

budget is hiervoor voorzien? De minister had het over de omzettingen van trap 2B 

naar trap 2A. Celia Groothedde vindt het een goede zaak dat trap 2A wordt uitge-

breid. Door de vele uitbreidingen in trap 2B hebben de organisatoren zelf het ver-

schil jarenlang moeten bijpassen, maar als er dan geen omzetting van trap 2B naar 

trap 2A komt, is dat een harde dobber. Kan de minister deze omzetting nog eens 

verduidelijken? Op welke manier wil hij aan de behoeftes tegemoetkomen? 

Waarom hield de minister een tevredenheidsmeting in de kinderopvang en wat is 

zijn oogmerk daarbij? De minister ging volgens haar nogal snel over de toekenning 

van het verlaagde laagste tarief. Zal hij hiervan een automatische toekenning ma-

ken en op welke termijn wil hij dit doen? 

 

Freya Saeys stelt vast dat wie in de kinderopvang in trap 0 of trap 1 zit, gecon-

fronteerd wordt met nieuwe initiatieven die nu direct naar trap 2 leiden. Ze vreest 

dat men daardoor de bestaande initiatieven passeert en dat er zo plaatsen voor 

trap 0 en trap 1 verloren zullen gaan. Wat wil de minister hieraan doen?  

 

Volgens minister Wouter Beke wordt de omzetting van trap 2B naar trap 2A in 

verschillende fases geactiveerd. De evaluatie van de Huizen van het Kind zal door 

Kind en Gezin gebeuren. Naast de Huizen van het Kind vertegenwoordigen ook 

andere partners het perinatale veld, zoals vroedvrouwen, Kind en Gezin en Gezins-

zorg.  

 

In zijn antwoord op Koen Daniëls stelt de minister dat de overgangsperiode decre-

taal werd goedgekeurd in de vorige legislatuur. Men wil daardoor de huidige orga-

nisatoren zoveel mogelijk zekerheid bieden. 

 

De minister stelt dat de tevredenheidsmeting onderdeel is van de uitvoering van 

het regeerakkoord. 
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2.4.3. Groeipakket 

Minister Beke gaat daarna in op de vele vragen over het groeipakket. De analyse 

van de termijn tussen de aanvraag en toekenning van de zorgtoeslag is gepland in 

2021. Het is belangrijk om de analyse niet te beperken tot het hier en het nu. De 

zorgtoeslag staat niet op zich, want er zijn nog andere ondersteuningsmaatregelen. 

Men moet goed nadenken over hoe men al die maatregelen op een gestroomlijnde 

manier bij de gezinnen krijgt. Toch ziet de minister al enkele belangrijke knelpun-

ten. Alles verloopt nu via papier. Het is belangrijk om in te zetten op digitalisering. 

Daarnaast moeten er ook de nodige resources beschikbaar zijn en moet men vol-

doende evaluerend artsen hebben om het groot aantal dossiers te verwerken.  

 

Volgens de minister is er geen BelRAI voor kinderen als instrument voorhanden. 

Er is alleen een screener beschikbaar. Een volwaardig instrument is een meerja-

renproject dat momenteel nog niet gepland is. 

 

De evaluatie van het groeipakket zal anderhalf jaar na de invoering van de nieuwe 

regelgeving nagaan of de verschillende doelstellingen in de conceptnota, namelijk 

‘Voor elk kind en elk gezin een groeipakket op maat’ bereikt worden. De verschil-

lende toeslagen worden behandeld, dus ook de sociale toeslagen. De evaluatie 

loopt, maar heeft door andere prioriteiten vertraging opgelopen. Men wil deze eind 

2020 finaliseren. Pijnpunten in het huidige groeipakket zullen indien nodig worden 

bijgestuurd, maar hiervoor zijn nog geen budgettaire reserves voorzien. 

 

Een portaalfunctie is belangrijk voor burgers die zelf gegevens willen aanbrengen 

in hun groeipakketdossier. Men ontwikkelt zo’n standaard ongeacht het aantal uit-

betalers, maar men zal de evolutie naar het traject van één uitbetaler in 2021 

opstarten. 

 

Moeten uitbetalingsactoren meer worden geresponsabiliseerd? Het decreet van  

7 juli 2017 tot oprichting van een publiekrechtelijk vormgegeven extern verzelf-

standigd agentschap Vlaams Agentschap voor de Uitbetaling van Toelagen in het 

kader van het Gezinsbeleid, tot vaststelling van vergunningsnormen voor private 

uitbetalingsactoren en tot wijziging van het decreet van 30 april 2004 betreffende 

de oprichting van het intern verzelfstandigd agentschap met rechtspersoonlijkheid 

Kind en Gezin vermeldt expliciet dat een deel van de toelage die aan de uitbeta-

lingsactoren verstrekt wordt, afhankelijk kan worden gemaakt van hun prestatie 

volgens de responsabiliseringscriteria. Het BVR van 5 oktober 2018 legt de grote 

lijnen vast van deze criteria. De raad van bestuur van het VUTG zal deze criteria 

uit het BVR verder verfijnen in indicatoren. Deze worden op verschillende manieren 

gecontroleerd, met een bijzondere functie voor de interne auditdienst van het 

VUTG.  

 

Om de burger beter te informeren, verwijst de minister naar de FONS-

portaalfunctie die in november 2020 werd vernieuwd. Gezinnen hebben nu alle 

mogelijkheden om de betalingen, documenten en eigen wettelijke gegevens na te 

kijken. In 2021 worden hier selfservicefunctionaliteiten aan toegevoegd. Gezinnen 

kunnen via het portaal stavingstukken opladen, die nadien in de betaaltoepassing 

verwerkt worden en ze kunnen stukken officieel elektronisch ondertekenen.  

 

Het team regiowerking van het VUTG organiseert regelmatig fysieke bijeenkom-

sten of webinars met allerlei zorg- en dienstverleners over het groeipakket.  

 

De minister zegt dat er ten opzichte van de begroting van 2020 117.783.000 euro 

werd toegevoegd aan de beleidskredieten van het groeipakket voor de indexering. 

Dit is deels een technische operatie omdat het begrotingsartikel in BA2020 niet de 

volledige index afdekte. In september 2020 is het groeipakket met 2 procent ge-

indexeerd, en dit werd grotendeels gefinancierd vanuit de algemene indexprovisie. 
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Vanaf 2021 wordt het groeipakket uit de algemene indexprovisie gehaald, en wor-

den alle uitgaven van het groeipakket gefinancierd vanuit het betrokken begro-

tingsartikel. De reden hiervoor is dat er een jaarlijkse verhoging met 2 procent 

plaatsvindt ongeacht de reële indexevolutie. Daardoor kan dit beschouwd worden 

als een kostendrijver, net als alle andere kostendrijvers die men terugvindt onder 

‘andere bijstellingen’. Het overhevelen van een stuk van de indexprovisie naar het 

krediet van het groeipakket en het op kruissnelheid komen van de indexering van 

september 2020 zorgt samen voor een toename van het krediet met 99.738.000 

euro. Met die kruissnelheid bedoelt men dat de indexering in 2020 maar een effect 

had op 4 maanden en in 2021 een volledig jaar voelbaar zal zijn. 

 

Open Vld en de N-VA vroegen naar de automatische rechtentoekenning. Volgens 

de minister zet het groeipakket hier volop op in. Zowel de sociale toeslag als de 

schooltoeslag worden automatisch toegekend. Dit resulteerde in een verdubbeling 

van het aantal kinderen dat een sociale toeslag krijgt. Er zijn 45 procent meer 

schooltoeslagen toegekend ten opzichte van het schooljaar 2018-2019. Ook de 

kleutertoeslag en de kinderopvangtoeslag worden automatisch toegekend. Wan-

neer een gezin in Vlaanderen het groeipakket niet aanvraagt, wordt dit opgepikt in 

het kader van de procedure van gemiste groeipakketten en wordt het gezin op die 

manier geïntegreerd in het systeem. Alleen voor de zorgtoeslag specifieke onder-

steuningsbehoeften is een expliciete aanvraag nodig. De aanpassingen zullen dit 

systeem van automatische rechtentoekenning nog verbeteren en verfijnen. Er 

wordt gewerkt aan een methode om gemiste groeipakketten sneller in het systeem 

te integreren. 

 

Er wordt ook gewerkt aan de alarmbelprocedures. Vandaag wordt gewerkt met 

twee jaar oude inkomensgegevens van gezinnen, het laatst beschikbare resultaat 

op basis van de fiscale aangifte. Er bestaat geen automatische gegevensstroom die 

de mogelijkheid geeft om recentere inkomensstijgingen of -dalingen te verwerken 

in het systeem. Voor het Groeipakket wordt gewerkt aan de ontsluiting van bron-

nen die mogelijk wel een zicht kunnen geven op recentere bewegingen. Een aantal 

mogelijke bronnen zijn gedetecteerd, maar er is nog heel wat werk om die ook te 

ontsluiten. Het Agentschap Uitbetaling Groeipakket heeft dit project opgenomen in 

zijn ondernemingsplan, maar het is vandaag niet mogelijk om een precieze timing 

te geven.  

 

Op de vraag met betrekking tot een uniform inkomens- en gezinsbegrip, antwoordt 

minister Beke dat de studie van het Centrum voor Sociaal Beleid niet alleen intern 

gebruik wordt maar ook bezorgd wordt aan de ministers in de Vlaamse Regering. 

Zo kunnen ook zij hiermee aan de slag om, zoals in het regeerakkoord staat, in te 

zetten op meer automatische rechtentoekenning en toekenningen op basis van 

inkomen en niet op basis van statuut. 

 

Er was ook een vraag met betrekking tot gegevensdeling. Minister Beke stelt dat 

Opgroeien deze opdracht opgenomen heeft in zijn ondernemingsplan. Hij rekent 

erop dat tegen eind 2021 de nodige voorstellen inhoudelijk besproken kunnen wor-

den, waarna de juridische uitwerking kan gebeuren.  

 

Op de vraag van de heer Daniëls omtrent de verdere uitbouw van de loketfunctie, 

geeft minister Beke aan dat de loketfunctie van het groeipakket al bestaat en ook 

al uitgebouwd is. Alle uitbetalingsactoren hebben een telefonische dienstverlening. 

De gegevens zijn terug te vinden op hun websites. Alle uitbetalingsactoren hebben 

ook een fysieke dienstverlening, in eigen loketten en in de Huizen van het Kind. 

De volledige uitbetalingssector is in meer dan 80 procent van de Huizen van het 

Kind aanwezig. Er wordt hard ingezet op de verdere digitale dienstverlening. FONS 

nam een vernieuwd portaal in gebruik sinds november dit jaar en voorziet selfser-

vicefunctionaliteit voor de gezinnen in 2021. FONS is aangekoppeld op Mijn 
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Burgerprofiel en nam de eBox voor burgers in gebruik. De overige uitbetalingsac-

toren volgen in 2021. 

 

Met betrekking tot de vraag over de gezinsbijslag voor erkende vluchtelingen, ant-

woordt minister Beke dat als algemene regel geldt dat definitieve beslissingen over 

de erkenning als vluchteling genomen vanaf 4 juni 2020 geen retroactief effect 

meer hebben binnen het Groeipakket. Enkel uitzonderingssituaties te wijten aan 

de administratieve afhandeling zouden nog een beperkt effect kunnen hebben, 

wanneer bijvoorbeeld gegevens uit de authentieke bron nog niet overgemaakt wa-

ren aan de uitbetalingsactoren. Dit gegeven zal sowieso uitdovend zijn. 

 

Er was ook een vraag over de aanpassing van het decreet om dubbele betalingen 

bij niet-begeleide minderjarigen te voorkomen. Minister Beke verklaart dat de doel-

stelling van de aanpassing is om voor alle kinderen die geplaatst zijn ten laste van 

de overheid, de verdeelsleutel van de jeugdhulp toe te passen: een derde/twee 

derde. Momenteel gebeurt dit nog niet voor niet-begeleide minderjarige vreemde-

lingen die verblijven in opvangstructuren van Fedasil. Hij nodigt hierbij het parle-

ment uit om het Groeipakketdecreet zo snel mogelijk aan te passen. 

 

Er werd tevens een vraag gesteld omtrent de aanpassing van de bedragen uit het 

Groeipakket aan de levensstandaard voor kinderen in het buitenland. Hierop repli-

ceert minister Beke dat die analyse complex is en dus heel wat tijd in beslag neemt. 

Het vindt het belangrijk om te komen tot een objectieve parameter zodat dit op 

een juridisch sluitende wijze kan gebeuren. Hij volgt in dit verband de lopende 

inbreukprocedure tegen Oostenrijk op, die hangende is voor het Europees Hof van 

Justitie. De Oostenrijkse maatregel komt er concreet op neer dat werknemers uit 

andere lidstaten van de Europese Unie minder toelagen ontvangen wanneer hun 

kind in een andere lidstaat verblijft. Dit zou in strijd zijn met de Europese regels 

over de coördinatie van de sociale zekerheid. Omdat die analyse nog loopt, is er 

nog geen timing. 

 

Op de vraag over Orint vzw antwoordt minister Beke dat Orint volgens het samen-

werkingsakkoord vijf taken opneemt voor alle deelentiteiten. De evaluatie wees uit 

dat voor vier van die vijf taken geen verdere nood is aan een dergelijke rechtsper-

soon. Alleen de taak om de internationale gezinsbijslagendossiers te verdelen naar 

de bevoegde deelentiteit blijft een relevante opdracht. De overige taken omvatten 

het beheer van systemen die voor Vlaanderen uitdovend zijn, of taken die te maken 

hebben met de opheffing van FAMIFED. Daarom is het voorstel in behandeling om 

uit Orint terug te treden. Er blijft wel nood aan afspraken met de andere deelenti-

teiten over de verdeling van de internationale gezinsbijslagendossiers. Hiervoor 

loopt een behoeftestudie die nagaat in hoeverre het mogelijk is om die verdeling 

verregaand te automatiseren zodat slechts een fractie van de dossiers nog actief 

verdeeld moet worden. Op basis hiervan kunnen er dan opnieuw afspraken met de 

andere deelentiteiten gemaakt worden. 

 

Koen Daniëls dankt minister Beke voor zijn antwoorden op de vragen aangaande 

het Groeipakket. Hij vindt het belangrijk om vaart te zetten achter de evaluatie 

daarvan. Wanneer zal die evaluatie afgerond zijn?  

 

Als er aanpassingen gebeuren aan decreten, moet er volgens Koen Daniëls ook 

gekeken worden naar de effecten daarvan. Kan minister Beke daar wat meer in-

zicht in geven? 

 

Minister Wouter Beke repliceert dat hij zijn administratie de opdracht gegeven 

heeft die evaluatie voor te bereiden en dat hij hoopt die nog dit jaar te krijgen. 

Dan kan daar desgewenst begin 2021 een commissievergadering aan gewijd wor-

den.  



80 15 (2020-2021) – Nr. 5–J 

Vlaams Parlement 

2.5. Beleidsveld Personen met een handicap 

Vervolgens gaat minister Beke in op het beleidsveld Personen met een handicap. 

Sp.a, CD&V en de N-VA vroegen naar het nieuwe kwaliteitskader. Binnen een ver-

anderend zorglandschap PVF werkt men een nieuw beleidskader uit, dat gericht is 

op autonomie en gebaseerd is op de principes van bestaanskwaliteit. De belang-

rijkste pijlers hiervan zijn de kwaliteit van zorg en ondersteuning, van dienstverle-

ning en van bestaan. De minister stelt vast dat het toezicht en de handhaving nog 

onvoldoende geregeld zijn. 

 

De overheid wil sociale ondernemers een goed kader bieden voor een optimaal 

bestuur en dienstverlening, dat past binnen de regie van de PVF. Het project Kwa-

liteitsgarantie is opgedeeld in vijf werkpakketten en loopt over de hele regerings-

periode. De belangrijkste werkpunten voor 2021 zijn de transparantie en 

betaalbaarheid van de zorg en ondersteuning, het creëren van regelluwe kaders 

voor sociaal ondernemerschap en het werken met doelregelgeving, een doelmatige 

besteding van de budgetten én een kwaliteitstoets. Met de stakeholders en sociale 

ondernemers kijkt men naar de noden van de sector om dit kader te verduidelijken. 

 

Minister Beke meent dat een PVB op maat van de individuele ondersteuningsbe-

hoefte en de situatie van de persoon met een handicap een krachtig instrument is 

om een kwaliteitsvol, inclusief en zelfstandig leven te leiden. Daarom zijn in het 

project Kwaliteitsgarantie elementen ingebouwd die een doelmatige besteding van 

de middelen faciliteren en stimuleren. Maurits Vande Reyde vroeg de minister om 

dit laatste te verduidelijken. De doelmatigheid van het PVB is cruciaal, ongeacht of 

het budget cash of via vouchers wordt ingezet, aldus de minister. Daarom ging het 

VAPH al na of het budget werd ingezet waarvoor het werd aangevraagd. Enkel 

uitzonderlijk waren er significante verschillen. In 2021 wordt deze analyse opnieuw 

uitgevoerd en dan zullen er al veel meer personen een PVB volgens de nieuwe 

procedure hebben gekregen. Andere manieren om de doelmatigheid na te gaan 

zijn in ontwikkeling. Het gaat dan over controles op de besteding van het PVB en 

een onderzoek naar de mate waarin het PVB bijdraagt tot de kwaliteit van het leven 

van mensen met een handicap en hun familie.  

 

Volgens de minister wil men geen rigide koppeling maken tussen het ondersteu-

ningsplan en de inzet van PVB’s. Men wil vooral nagaan of de wijze waarop het PVB 

wordt ingezet de persoon met een handicap effectief helpt om zijn oorspronkelijke 

doelstellingen te realiseren. Het enige objectief daarbij is een vergelijking van de 

ondersteuningsfuncties. De minister stelt ook vast dat de ondersteuningsnoden 

doorheen de tijd veranderen. Een kwalitatieve link tussen wat wordt beoogd met 

de inzet van het PVB en wat er uiteindelijk wordt gerealiseerd, is belangrijk.  

 

Daarna gaat minister Beke in op de vraag van Maurits Vande Reyde over de trans-

parantie van de aangerekende prijzen. In afstemming met de taskforce PVF voor 

meerderjarigen legt men met de stakeholders een traject af om te bepalen hoe de 

zorggebonden kosten, naast de woon- en leefkosten, transparant worden bekend-

gemaakt en geregisseerd. Men bekijkt ook welke regelgeving men moet wijzigen 

en welke applicaties men moet aanpassen.  

 

Sp.a en Maurits Vande Reyde vroegen naar de rol van de DOP’s. In het kader van 

de hervorming van de toeleidingsprocedures worden de opdrachten van de ver-

schillende actoren zoals de DOP’s herbekeken, stelt de minister. De DOP’s beschik-

ken over een ruime kennis en ervaring op het vlak van vraagverheldering. In het 

regeerakkoord worden de DOP’s als een unieke, onafhankelijke partner van het 

VAPH en in de begeleiding van personen met een handicap genoemd. Ze zijn ge-

machtigd om vragen inhoudelijk te controleren en te verhelderen. De minister 

meent dat dit zeker de kwaliteit van het proces ten goede zal komen. Dit is een 
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meerwaarde voor personen met een handicap. Men wil ook zeker niet aan de kwa-

liteit van het ondersteuningsplan inboeten. 

 

Sp.a wilde weten hoe het zit met de automatische toekenningsgroepen. Er werden 

hiervoor in het Mozaïek 4-besluit een aantal maatregelen genomen. Zo werd de 

uitzonderingsprocedure 7/7 afgeschaft en de leeftijd om in aanmerking te komen 

voor een PVB na Jeugdhulp MFC blijft 21 jaar en daalt dus niet naar 18 jaar.  

 

Sp.a stelde een vraag over de betaalbaarheid van de zorg en de aanrekening van 

de kosten en bestedingsmogelijkheden. Het is noodzakelijk dat de kosten transpa-

rant worden gemaakt, bevestigt de minister. Als er een handhaving van de aanre-

kening van kosten nodig is, dan moet men eerst onderzoeken of er ook problemen 

zijn met de betaalbaarheid voor de gebruikers en de kostenaanrekening door de 

zorgaanbieders. In september werd daarom een wetenschappelijk onderzoek op-

gestart over de overstap naar woon- en leefkosten, waarvan betaalbaarheid een 

onderdeel vormt. Men gaat zo op zoek naar de juiste vorm van toezicht en hand-

having. De minister wijst er wel op dat het vrij besteedbaar aandeel van het PVB 

dient om zorg en ondersteuning in te kopen en niet om de meerkosten van woon- 

en leefkosten op te vangen. Het PVB moet volstaan om de zorgkosten te betalen, 

de woon- een leefkosten worden met het inkomen betaald. Als de omschakeling 

van het oude systeem met eigen bijdragen naar het nieuwe systeem van woon- en 

leefkosten voor financiële problemen zorgt, dan moet de zorgverlener de betrok-

kene doorverwijzen naar zijn mutualiteit of een andere dienst. Ook bij het OCMW 

kan men een aanvraag indienen voor een tussenkomst in de kosten.  

 

Volgens de minister kregen 19.745 personen die voorheen gebruik maakten van 

een meerderjarigenvoorziening een PVB. Wat leverde dit de gebruikers op? De 

middelen voor zorg en ondersteuning zijn rechtstreeks aan de gebruiker gekoppeld 

en niet langer aan een door het VAPH vergunde zorgaanbieder. De gebruiker kan 

daardoor budget op een andere manier besteden dan vroeger en voert zelf de regie 

over zijn middelen. Het PVB heeft uiteenlopende bestedingsmogelijkheden, waar-

tussen men flexibel kan wisselen. Heeft dit financiële gevolgen voor de gebruiker? 

De omschakeling van de zorg mag volgens de minister geen financiële consequen-

ties hebben. Voor een aantal mensen zullen de woon- en leefkosten wel stijgen, 

voor anderen zullen ze dalen. Er zijn ook vragen over de infosessie rond de beste-

ding van de PVB’s. Die is gebaseerd op de presentatie die het VAPH sinds 2016 aan 

de budgethouders geeft, maar ze wordt jaarlijks geactualiseerd. Ze is beschikbaar 

op de website.  

 

De minister gaat nogmaals in op het project Kwaliteitsgarantie. Het is een omvat-

tend project dat gedurende de hele regeerperiode zal lopen en dat opgedeeld is in 

vijf werkpakketten. In de werkpakketten worden verschillende aspecten uitgewerkt 

en uitgerold: het uitwerken en regelgevend verankeren van een nieuw kwaliteits-

kader; het meer en beter in de hand werken van een doelmatige, gerichte inzet 

van het PVB, waarbij bijzonder aandacht wordt besteed aan de inzet van het PVB 

in kwetsbare situaties; het stimuleren en faciliteren van sociaal ondernemerschap, 

in het bijzonder aan de hand van coachingtrajecten voor vergunde zorgaanbieders 

in functie van het optimaliseren van hun managementmodellen; het uitwerken van 

een adequaat kader voor een gerichte kwaliteitstoets en handhaving en tot slot 

een apart werkpakket dat focust op de veralgemeende omschakeling van het vroe-

gere eigen bijdragesysteem naar het systeem van woon- en leefkosten. 

 

Volgens de minister heeft hij in zijn beleidsnota duidelijk aangegeven welke prio-

riteiten hij inzake kwaliteitsgarantie eerst wil aanpakken: het stimuleren en onder-

steunen van sociaal ondernemerschap, een transparant prijsbeleid bij de 

voorzieningen, de veralgemeende omschakeling naar woon- en leefkosten en de 

eerste stappen naar doelmatigheid. De hoge PVB’s die aan meerderjarige personen 

met een handicap voor een groot deel van hun leven ter beschikking worden 
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gesteld en betaald worden met belastinggeld, worden ingezet waarvoor ze bedoeld 

zijn: een kwaliteitsvol leven met kwaliteitsvolle zorg op maat. 

 

De N-VA vraagt naar de toetsing van de doelmatigheid. Kwaliteit van leven is een 

rode draad doorheen de uitwerking van de beleidsdoelstellingen, stelt minister 

Beke. Het VAPH heeft al eerder de indicatoren uitgewerkt die in de processen van 

de PVF belangrijk zijn. Zo is er de vraagverheldering, de objectivering van de on-

dersteuningsnood en zorgzwaarte, de concrete inzet van het PVB en de doelen die 

men daarbij voor ogen heeft, het orthopedagogisch beleid dat de zorgaanbieders 

voeren en de mate waarin dit gericht is op het bevorderen van de individuele kwa-

liteit van leven van de gebruikers. Kwaliteit van leven vormt hierbij de rode draad, 

maar dit vertalen in meetbare en toetsbare indicatoren is minder vanzelfsprekend. 

De administratie wil in 2021 een nieuwe doorstart maken met het uitwerken van 

een werk- en toetsingskader voor de kwaliteit van bestaan. De concrete resultaten 

worden echter pas later deze regeerperiode verwacht. 

 

Tine van der Vloet wil weten hoe het met de bijsturing van de toeleidingsprocedu-

res staat. In de nieuwe toeleidingsprocedures voor het PVB zou pas een jaar voor-

afgaand aan de feitelijk geplande terbeschikkingstelling van het budget aan de 

cliënt gevraagd worden om zijn ondersteuningsnood te laten objectiveren en een 

vraagverhelderingsproces te doorlopen dat uitmondt in een ondersteuningsplan. 

Zo kan het budget bepaald worden op basis van de actuele situatie. Na het indienen 

van deze documenten volgt dan meteen de terbeschikkingstelling. Op die manier 

worden de vraagverheldering en de terbeschikkingstelling dichter bij elkaar ge-

bracht. Volgens minister Beke is er op dit moment een brede consensus, ook bin-

nen de adviesorganen van het VAPH, over de inhoud en de volgorde van de 

verschillende fases waarin het nieuwe toeleidingsproces moet verlopen. Aan de 

terbeschikkingstelling van het PVB gaan drie fases vooraf: de inclusieve oriëntatie-

fase, de fase van de erkenning van het handicap en de prioritering door de Vlaamse 

toeleidingscommissie en de fase van budgetbepaling op basis van de afname van 

het ZZI en vraagverheldering. 

 

Men moet nog beslissen welke professionele actoren een rol krijgen toebedeeld en 

op welke wijze hun financiering moeten verlopen. Daarna kan men starten met het 

IT-implementatieplan en het legistieke parcours. Legistiek is een aanpassing van 

het PVB-decreet aangewezen. De VTC startte op 17 juli 2020 en is een samen-

smelting van het PEC en RPC. Het dossier wordt daardoor slechts door een com-

missie besproken. 

 

Minister Beke verduidelijkt dat de basisopdracht van de DOP’s nog steeds de on-

dersteuning van de vraagverheldering en netwerkversterking is en dat zij bruggen 

moeten slaan tussen de handicapspecifieke hulp en reguliere hulpverlening. Voor 

hun specifieke opdracht om personen bij te staan die nood hebben aan een inten-

sieve en frequente handicapspecifieke ondersteuning bij het opmaken en indienen 

van hun ondersteuningsplan PVB, wil men in de toekomst met een eenheidsprijs 

per ondersteuningsplan PVB werken. De verhouding van deze aangepaste finan-

ciering van de specifieke deelopdracht tot de financiering van de basisopdracht 

wordt nog nader onderzocht. Deze nieuwe opdracht van de DOP’s om alternatieve 

ondersteuning te bieden aan de vele wachtenden moet nog uitgewerkt, voorgelegd 

en besproken worden in de adviesorganen van het VAPH. 

 

Tine van der Vloet had een vraag over de afbouw van de opdracht van de mentor-

organisatie. De mentororganisatie kreeg in het Perspectiefplan 2020 een rol toe-

bedeeld voor maximaal tien jaar. Deze periode is verstreken. Zowel het VAPH als 

Lus vzw zijn van mening dat de oorspronkelijke opdracht afgerond is en zien geen 

meerwaarde in een verlenging. Indien nodig kan Lus vzw in de toekomst voor an-

dere opdrachten aangesproken worden. Tussen de administratie, Lus vzw en de 
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DOP-directies worden afspraken over de overdracht en het verder uitvoeren en 

opvolgen van de verschillende taken gemaakt. 

 

De kwaliteitsbewaking bij de DOP’s bestaat uit twee facetten: het bewaken van de 

kwaliteit en output van hun werking én het bewaken van de kwaliteit van de door 

hen aangeleverde ondersteuningsplannen PVB. Voor de eerste opdracht stemt men 

zoveel mogelijk af op de wijze waarop de kwaliteitsbewaking voor andere door het 

VAPH gesubsidieerde organisaties verloopt. Voor de tweede opdracht is een speci-

fieke kwaliteitscontrole nodig. Tot nu toe zijn er geen inspecties geweest bij de 

DOP’s in aanwezigheid van cliënten. 

 

Zal de procedure inzake een NAH veranderen? Er is geen beslissing genomen om 

de procedure stop te zetten of aan te passen, stelt de minister. Als men in 2021 

een bedrag van 230 miljoen euro aan uitbreidingsbeleid ter beschikking stelt, dan 

zal hiervan een groot deel besteed worden aan PVB’s voor personen met een vraag 

in prioriteitengroep 1. Dit impliceert dat de grote meerderheid van de 50 actieve 

NAH-dossiers die vandaag nog gefinancierd worden via de directe financiering van 

VZA's een PVB zullen verwerven. Zij staan allemaal te wachten in deze prioritei-

tengroep. Op die manier zal in 2021 het globale budget voor mensen met een NAH 

vrijkomen en ingezet worden voor nieuwe aanvragen in het kader van deze proce-

dure. Dat laat toe om de huidige NAH-procedure nog zeker twee jaar verder te 

zetten. 

 

Hoe zit het met de overstap naar de woon- en leefkosten vanaf 1 januari 2021, 

vraagt Tine van der Vloet. De meeste vergunde zorgaanbieders zullen tijdig de 

overstap maken en de aanrekening van eigen bijdragen vervangen door een aan-

rekening van woon- en leefkosten. 42 procent van de zorgaanbieders is al volledig 

overgestapt, 29 procent gedeeltelijk. De resterende voorzieningen bereiden de 

overstap voor. Uit een bevraging blijkt dat sommige daarbij moeilijkheden ervaren 

en daarom zullen het VAPH en de koepels hen hulp aanbieden. Een ander knelpunt 

is dat er geen tijd is voor collectief overleg, vooral ook omdat echt fysiek samen-

komen door de coronamaatregelen niet mogelijk is en men dus hoofdzakelijk online 

moet vergaderen. Dit is voor heel wat gebruikersraden niet evident, maar de ge-

bruikersverenigingen met een infoloket voor collectieve overlegorganen ondersteu-

nen hen hierin zoveel mogelijk. 

 

In zijn antwoord op de vraag van Tine van der Vloet over cash of vouchers, geeft 

de minister aan dat het VAPH over deze flankerende maatregel herhaaldelijk ge-

communiceerd heeft naar de budgethouders van een PAB of PVB, en dit telkens 

over de 8,5 procent, 17 procenten 25,5 procent verhoging van het jaarbudget. Het 

VAPH communiceerde dit via de website, de mededelingen aan de budgethouders 

PAB en PVB, de nieuwsbrief en het magazine STERK. 

 

Deze maatregel werd ook tijdens de coronaperiode intensief afgetoetst en bespro-

ken met de bijstandsorganisaties. Daarnaast werden de vergunde zorgaanbieders 

hierover grondig geïnformeerd. Er loopt daarnaast een extra communicatiecam-

pagne om budgethouders over hun mogelijkheden te informeren. 

 

Tot slot heeft Tine van der Vloet ook nog een vraag over het project Kwaliteitsga-

rantie. Er wordt een aanpassing van de regelgeving voorbereid zodat vervoerskos-

ten zowel als zorgkost en/of leefkost kunnen worden beschouwd. Heel wat 

vergunde zorgaanbieders werkten op deze basis reeds een oplossing uit en deze 

interpretatie sluit ook het best aan bij de wijze waarop de budgethouders hier in 

de praktijk op vraaggestuurde wijze mee omgaan. Na de goedkeuring van dit be-

sluit zal men inzetten op een evenwichtige visie op vervoer, die gestoeld is op de 

gemeenschappelijke verantwoordelijkheid over de verschillende beleidsdomeinen 

heen en met het oog op een zo inclusief mogelijke oplossing. 
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CD&V stelde een vraag over de Vlaamse Toeleidingscommissie. Minister Beke ant-

woordt dat die toeleidingscommissie is samengesteld uit minstens drie leden, 

waarvan minstens één doctor in de genees-, heel- en verloskunde of master in de 

geneeskunde, minstens één master of bachelor in de gedrags-, sociale, psychoso-

ciale of paramedische wetenschappen en minstens één ervaringsdeskundige. Alle 

leden beschikken over ervaring in de welzijnssector in het algemeen of de gehan-

dicaptensector in het bijzonder. Daarnaast beschikken de leden over een ruim em-

pathisch vermogen ten aanzien van verschillende doelgroepen, leeftijdscategorieën 

en sociale situaties en kunnen ze vanuit een brede maatschappelijke kijk objectief 

reflecteren over de aanvragen die beoordeeld worden. Bij aanvragen voor een per-

soonsvolgend budget beslist de Vlaamse Toeleidingscommissie over de erkenning 

van de handicap, de aanwezigheid van maatschappelijke noodzaak en de priorite-

ring van de vraag. Bij aanvragen voor tegemoetkomingen voor hulpmiddelen en 

aanpassingen beslist de Vlaamse Toeleidingscommissie over de erkenning van de 

handicap. 

 

Er was ook een vraag van CD&V over de begeleiding van budgethouders met het 

oog op een doelmatige besteding. De administraties VAPH werken op dit moment, 

samen met de bijstandsorganisaties, aan een voorstel om vanaf 2021 nieuwe, star-

tende budgethouders een jaar lang gratis lidmaatschap en intensieve bijstand te 

geven. Op die manier kunnen nieuwe budgethouders grondig geïnformeerd worden 

en indien nodig meteen bijgestaan worden in het opstarten en optimaliseren van 

hun persoonsvolgend budget. 

 

Over punt 1.1.3, sociaal ondernemen, stelde de heer Vande Reyde een vraag over 

het regelluw kader voor kleinschalige initiatieven. Minister Beke bevestigt dat het 

inderdaad de bedoeling om zoveel mogelijk drempels weg te werken zonder de 

garantie op kwaliteitsvolle zorg en ondersteuning te lossen. Hij denkt echter niet 

zozeer aan een zuiver regelluw kader maar eerder, idealiter, aan een subsidie van 

individuele hulpmiddelen aan de persoon met een handicap, los van waar hij ge-

huisvest is en van wie hij zorg krijgt. 

 

Minister Beke merkt op dat de geregistreerde ouderinitiatieven nu al een beroep 

kunnen doen op de VIPA-financiering, zowel wanneer ze zelf instaan voor de orga-

nisatie van zorg en ondersteuning als wanneer ze hiervoor een beroep doen op een 

vergunde zorgaanbieder. De ouderinitiatieven hebben qua tegemoetkomingen voor 

hulpmiddelen vanuit het VAPH reeds dezelfde mogelijkheden als de vergunde zorg-

aanbieders. Wat hulpmiddelen betreft, wordt ook nagedacht over de uitbreiding 

van de mogelijkheden, zowel voor vergunde zorgaanbieders als voor ouderinitia-

tieven.  

 

Mevrouw van der Vloet stelde een vraag over het stimuleren van de sociale onder-

nemingen. Minister Beke antwoordt dat het VAPH naast het ruimere project kwali-

teitsgarantie ook een specifiek project kent inzake kleinschalige, inclusieve en 

vernieuwende initiatieven voor dag- en woonondersteuning. Binnen dit specifieke 

project zal onderzocht worden hoe de overheid vernieuwende, op inclusie gerichte 

initiatieven die kwaliteitsvolle kleinschalige dag- en/of woonondersteuning aanbie-

den, kan faciliteren en stimuleren. Zo zal onderzocht worden of het wenselijk en 

mogelijk is om te voorzien in meer infrastructurele ondersteuning voor kleinscha-

lige initiatieven door niet-vergunde zorgaanbieders. Het project wordt nog voorbe-

reid en moet dus nog opgestart worden. De modaliteiten van de uitvoering zijn nog 

niet gekend.  

 

Mevrouw van der Vloet stelde een vraag over de opvolging van de coachingtrajec-

ten voor de vergunde zorgaanbieders. Op dit moment kan minister Beke nog geen 

antwoord geven op deze vraag. De coachingtrajecten zijn nog lopende; de oor-

spronkelijke looptijd werd verlengd omwille van de coronaproblematiek die alle 

aandacht opeist van de vergunde zorgaanbieders. Hij hoopt dat nog eind november 
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hierover een eerste tussentijds overleg tussen het VAPH en de koepels kan plaats-

vinden. 

 

Op de vraag van mevrouw van der Vloet over de stem van de gebruiker antwoordt 

minister Beke dat het VAPH de contactgegevens van de voorzitters van de gebrui-

kersraden verzameld heeft. Daardoor zal rechtstreekse communicatie naar de ge-

bruikersraden mogelijk zijn. Er werden twee gebruikersverenigingen erkend met 

als specifieke opdracht de ondersteuning van de gebruikersraden, met name 

FOVIG en Gezin en Handicap. In het kader van de verdere aanpak van de corona-

crisis binnen de sector van personen met een handicap zal er nog in december een 

webinar worden georganiseerd voor de gebruikersraden zodat ze beter gewapend 

zijn om hun rol op te nemen. In de toekomst wil het VAPH deze kanalen actiever 

blijven benutten in samenspraak met de twee erkende organisaties.  

 

Dan gaat minister Beke over tot het luik ‘Kwaliteit dienstverlening’. De heer Vande 

Reyde stelde een vraag over het gedeeld gebruik van de hulpmiddelen. Het VAPH 

vergoedt momenteel enkel hulpmiddelen voor individueel gebruik. Voor bepaalde 

collectief gebruikte infrastructuur en uitrusting biedt het VIPA wel mogelijkheden, 

ook voor ouderinitiatieven. Dat aspect kan ook bekeken worden.  

 

Groen stelde een vraag over de lange duurtijd van procedures voor gewone IMB-

aanvragen. Minister Beke reageert dat er een termijn van dertig dagen vastgelegd 

is voor het behandelen van gewone IMB-aanvragen door het VAPH. Voor het ad-

viesproces dat aan de aanvraag voorafgaat, heeft een multidisciplinair team zes 

maanden de tijd vanaf het opstarten van de aanvraag bij het VAPH, behoudens 

overmacht. Die termijnen worden ook opgevolgd door het VAPH. 

 

Er was ook een vraag van Groen over IMB-renting bij snel degeneratieve aandoe-

ningen. Volgens minister Beke wordt op dit ogenblik onderzocht in welke mate het 

huidige aanbod binnen de regelgeving voor renting uitgebreid kan worden voor 

patiënten met snel degeneratieve aandoeningen. Via de gewone refertebedragen 

wordt de huur van hulpmiddelen zoals een verzorgingsbed ook al uitbetaald als de 

persoon met een handicap daarvoor kiest.  

 

Op de vraag over de ondersteuning van de gebruikers en de mantelzorgers die 

ermee moeten werken, antwoordt minister Beke het volgende. Wanneer een enigs-

zins complex product voor het eerst aangekocht wordt, gaat daaraan een advies-

proces vooraf waarbij ook aandacht gaat naar het uittesten van het hulpmiddel 

zodat men weet wat het gebruik inhoudt en of men het een oplossing vindt. De 

leverancier zal ook een initiatie in het gebruik van het product geven en kan geacht 

worden ook na de verkoop cliënten nog te ondersteunen wanneer zij specifieke 

problemen ervaren. Het MDT kan daar eventueel ook een rol in spelen. Na de aan-

koop kan er bij bepaalde hulpmiddelen nog een tegemoetkoming zijn voor onder-

houd en/of herstelling. Het VAPH heeft geen weet van een systematische nood aan 

bijkomende ondersteuning na dit proces van advies en aankoop.  

 

Minister Beke gaat verder met punt 1.2, ‘toegankelijkheid’, meer bepaald 1.2.1 

‘uitbreiden van de middelen’. Sp.a stelde een vraag over de oefening waarbij de 

scope van RTH en PVF herbekeken wordt. De minister geeft aan dat, zonder vooruit 

te lopen op het traject dat nog loopt binnen de administratie en de adviesorganen 

van het VAPH, dit inderdaad wordt bekeken om opnieuw een perspectief te kunnen 

bieden aan mensen die vandaag in prioriteitengroep 3 zitten. Dat hangt echter 

nauw samen met de uitwerking van een RTH-beleidsplan en met een mogelijke 

hervorming van RTH om die hulp nog meer vraaggestuurd te maken.  

 

CD&V stelde vragen met betrekking tot de inzet van de uitbreidingsmiddelen voor 

PVF en het herbekijken van de systematiek van PVF. Minister Beke stelt dat met 

’systematiek van PVF’ wordt verwezen naar het geheel van processen, procedures, 
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methodes en instrumenten waarmee vandaag uitvoering wordt gegeven aan het 

decreet Persoonsvolgende Financiering. Met het herbekijken van deze systematiek 

beoogt hij een bijsturing die rekening houdt met de huidige realiteit van onbeant-

woorde vragen in verhouding tot de beschikbare budgetten zodat het opnieuw mo-

gelijk wordt met de beschikbare én realistisch te voorziene bijkomende middelen 

een reëel perspectief te bieden aan wie vandaag in een van de drie prioriteiten-

groepen wacht en aan de potentiële gebruikers van RTH. De bijsturing beoogt ook 

het vereenvoudigen en efficiënter maken van de processen zelf. Hij benadrukt dat 

het niet de bedoeling is het hele concept van PVF te herdenken, maar wel om de 

uitvoering ervan beter af te stemmen op de huidige realiteit. Een zo efficiënt en 

gericht mogelijke inzet van de beschikbare middelen staat daarbij voorop. Daarbij 

worden de mogelijkheden van het tweetrapsysteem zoveel mogelijk benut en 

wordt bijvoorbeeld gezocht naar mogelijkheden om het luik rechtstreeks toegan-

kelijke hulp uit te breiden en meer dan vandaag vraaggestuurd in te zetten. 

 

Op de vraag hoe de RTH versterkt zal worden, antwoordt minister Beke dat hij de 

beschikbare middelen voor de rechtstreeks toegankelijke hulp wil uitbreiden. Hier-

voor zal hij in de eerste plaats gebruik maken van de middelen die vrijkomen door 

het geleidelijk aan laten uitdoven van het BOB/zorgbudget voor personen met een 

handicap. Verder is het ook zijn bedoeling de RTH meer vraaggestuurd, maar niet 

noodzakelijk persoonsvolgend, te maken. De taskforce PVF meerderjarigen buigt 

zich momenteel over dit vraagstuk. 

 

Op de vraag van de N-VA over de timing van het uitbreidingsbeleid, antwoordt 

minister Beke dat de besprekingen inzake de middelen uitbreidingsbeleid voor 

2021 en de daaropvolgende jaren volop aan de gang zijn. Hij hoopt deze bespre-

kingen zo snel mogelijk te kunnen afronden en te vertalen in de benodigde regel-

geving en een omzendbrief. De uitbreidingsmiddelen zullen overwegend naar 

nieuwe persoonsvolgende budgetten voor meerderjarigen gaan. Voor minderjari-

gen met een handicap zullen de middelen deels gebruikt worden voor de opstart 

van PVF minderjarigen en deels voor de toekenning van bijkomende PAB’s. 

 

Er was ook een vraag over de nood aan extra personeel om zorgbehoeften op te 

nemen. Minister Beke geeft aan dat het VAPH middelen ter beschikking stelt aan 

de budgethouders, en bij vouchers aan de voorzieningen. Het zijn enerzijds de 

budgethouders en anderzijds de vergunde zorgaanbieders die met deze middelen 

personeel kunnen aanwerven.  

 

Mevrouw van der Vloet suggereert om meer regionaal te werken voor de inzet van 

RTH. Minister Beke herhaalt dat het VAPH een beleidsplan RTH uitwerkt waarbij 

rekening gehouden werd met conclusies uit studies rond de RTH, maar evenzeer 

met de verzuchtingen en bekommernissen van de verschillende actoren. Dat gaat 

over vraaggestuurd werken, oog voor de regionale noden, intersectoraal werken. 

 

Dan gaat minister Beke over tot 1.2.3, over het evalueren van de vragen in de 

prioriteitengroepen en het hervormen van de toewijzing en de prioritering. De heer 

Vande Reyde vroeg naar de stand van zaken met betrekking tot het onderzoek 

naar de noden van prioriteitengroep 3. De minister deelt mee dat het VAPH eind 

2018 een eerste eigen onderzoek over zorgvragers in prioriteitengroepen afgerond 

heeft. Er werd een uitgebreid bestand gemaakt waarbij heel wat gegevens gekop-

peld werden aan de wachtlijst prioriteitengroep 3 van 31 december 2018. Het gaat 

hierbij voornamelijk om gegevens van het VAPH zelf, aangevuld met gegevens van 

de Vlaamse sociale bescherming over BOB en gegevens over het zorgbudget voor 

zwaar zorgbehoevenden. Rekening houdend met het totale aantal vragen in deze 

prioriteitengroep, het voorziene budget aan uitbreidingsbeleid en de keuzes die de 

voorgaande jaren werden gemaakt inzake de verdeling van de middelen over de 

automatische toekenningsgroepen en over de drie prioriteitengroepen, kon enkel 

geconcludeerd worden dat binnen de huidige context onvoldoende perspectief 
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geboden kan worden aan personen in prioriteitengroep 3. Bovendien zijn de gege-

vens waarover het VAPH kon beschikken ontoereikend om conclusies te trekken 

over wie binnen deze groep meer of minder dringend nood heeft aan de gevraagde 

ondersteuning. De resultaten werden besproken op het raadgevend comité van 

januari 2020. De inzichten worden meegenomen in een ruimer project waarbij een 

voorstel tot communicatie en een plan van aanpak opgesteld zullen worden. 

 

Het Vlaams Belang stelde een vraag over Perspectief 2030. Minister Beke kondigt 

aan dat het VAPH in de eerste helft van 2021 een uitgebreide evaluatie wil afronden 

van de realisatie van het Perspectiefplan 2020 en de invoering van PVF. Dit zal de 

nodige inzichten aanleveren voor het formuleren van een nieuw plan met het per-

spectief voor de komende tien jaar. 

 

CD&V stelde een vergelijkbare vraag. Minister Beke bevestigt dat deze oefening 

gebeurt in samenspraak met de verschillende stakeholders uit de sector van per-

sonen met een handicap. Zowel de reguliere adviesorganen van het VAPH als de 

taskforce PVF meerderjarigen zijn actief betrokken. Een concreet projectplan met 

bijbehorende timing wordt nog uitgewerkt door het VAPH. 

 

In het kader van de vernieuwde toeleidingsprocedure PVB wordt gedacht aan een 

inclusieve oriëntatiefase om de hulpvraag in kaart te brengen. Hierbij wordt aan-

bevolen om in een ruim en intersectoraal kader na te gaan welke ondersteuning 

deze hulpvraag kan beantwoorden. Deze eerste oriëntatiefase is belangrijk, onder 

meer omwille van de preventieve werking. Tijdens deze fase moet de cliënt de 

regie in eigen handen nemen en zich bewust worden van wat hij nodig heeft en 

welke dienstverlening er voorhanden is.  

 

Inclusief leven houdt een horizontaal beleid in. Minister Beke stelt dat dit zich niet 

beperkt tot het domein van personen met een handicap maar ook betrekking heeft 

op ondersteuning die geboden kan worden vanuit andere beleidsdomeinen zoals 

Mobiliteit, Wonen enzovoort. Voor bepaalde personen kan dit proces van vraagver-

heldering vrij beperkt zijn, voor anderen zal dit intensiever zijn. Daarom kan de 

cliënt zich hiervoor laten begeleiden door een ondersteunende dienst, die de klant 

vanuit een breed intersectoraal perspectief moet oriënteren binnen het zorgland-

schap. De minister vindt het daarom uiterst belangrijk dat een beleid gevoerd 

wordt waarbij eerstelijnsdiensten laagdrempelig zijn en intersectoraal werken, zo-

dat de gebruikers goed geïnformeerd zijn over alle mogelijkheden en een optimale 

vraagverheldering kunnen doorlopen. Hij vindt het geïntegreerd breed onthaal in 

dit kader een goed initiatief met de belangrijke rol mensen te informeren, samen-

werking te stimuleren en kort op de bal te spelen. Bovendien kunnen andere part-

ners hieraan toegevoegd worden zodat regionaal een laagdrempelig netwerk wordt 

uitgebouwd. 

 

De heer Vande Reyde stelde een vraag over PVF minderjarigen, de timing en de 

engagementen. Minister Beke meldt dat het VAPH, samen met Opgroeien en in 

nauwe samenwerking met de stakeholders, een testversie van de methodiek voor 

zorgzwaartebepaling heeft opgeleverd voor 6- tot 17-jarigen. Het uittesten van 

deze methodiek loopt momenteel, maar wordt ernstig vertraagd door de impact 

van en de maatregelen ter bestrijding van COVID-19. Een aantal geplande inscha-

lingen kon niet doorgaan. In principe zou de huidige testfase lopen tot en met 

februari 2021, inclusief een maand hertesting. Hij sluit echter niet uit dat deze 

deadline opgeschoven moet worden om de inschalers en informanten meer tijd te 

gunnen om de proefafnames op een veilige manier te kunnen laten doorgaan. Voor 

0- tot 5-jarigen wordt er ook een methodiek voor zorgzwaartebepaling ontwikkeld 

die aangepast is aan de jonge leeftijd van het kind. De methodiek zal geënt zijn op 

de reeds bestaande processen van indicatiestelling bij deze groep. Het VAPH heeft 

hiervoor samen met Opgroeien een concept uitgewerkt dat in samenwerking met 

de stakeholders gefinaliseerd zal worden. 
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De middelen voor zorg en ondersteuning voor minderjarige personen met een han-

dicap zullen in 2021 deels ingezet worden om de opstart van PVF-minderjarigen te 

realiseren. De groepen die door de gefaseerde opstart van PVF-minderjarigen in 

2021 niet meteen aan bod komen, zullen op de reguliere wijze kunnen instromen 

via de MFC’s en PAB’s. Dit houdt in dat in 2021 ook extra middelen voor PAB moe-

ten worden voorzien. 

 

Groen vroeg of de toeleiding via MDT’s niet zou zorgen voor lange wachtlijsten. 

Minister Beke repliceert dat het MDT nodig is voor een goede objectivering en in-

schatting van de zorgzwaarte. Deze stap is cruciaal om een budget toe te kennen 

op basis van de gestelde vraag naar ondersteuning en de geïndiceerde zorg-

zwaarte. Op die manier kan er een financiering komen die aangepast is aan de 

noden en de zorgzwaarte van de minderjarige en zijn gezin. Samen met de werk-

groep die bezig is rond de zorgzwaartebepaling wordt er bekeken hoe deze stap zo 

optimaal en gebruiksvriendelijk mogelijk kan verlopen. 

 

Ook sp.a stelde een vraag over de timing. Minister Beke herhaalt dat de voorbe-

reidingen voor een opstart in 2021 lopende zijn. Op dit moment wordt er gesleuteld 

aan een aangepast concept samen met het agentschap. De timing is afhankelijk 

van deze concepten en hoe deze geoperationaliseerd kunnen worden. 

 

Er was ook een vraag over de relatie tussen de invoering van PVF-minderjarigen 

en de andere evaluatie-oefeningen rond het beheer en de besteding van de PVB’s 

die in 2021 opgestart worden. Minister Beke meldt dat, in de geest van het nastre-

ven van een grotere flexibiliteit voor PAB-budgethouders en een betere afstemming 

op de noden van de persoon met een handicap, de bestedingsmogelijkheden in het 

PAB-besluit uitgebreid worden. Bij alle uitbreidingen betreft het de mogelijkheid 

om het PAB aan te wenden om de ondersteuning te vergoeden. De voorkeur gaat 

daarenboven naar het invoeren van een beperking op het inkopen van verschil-

lende ondersteuning. Door de uitbreiding van de bestedingsmogelijkheden van het 

PAB-besluit wil hij echter geen voorafname doen op de ontwikkeling naar een per-

soonsvolgende financiering voor minderjarigen met een handicap. Het PAB kan dus 

enkel gebruikt worden om ondersteuning die beperkt is in frequentie in te kopen 

en zo niet de discussie te openen over het inkopen van ruimere niet-rechtstreeks 

toegankelijke hulpverlening zoals men met een PVB kan doen. 

 

Minister Beke herhaalt dat er verder gewerkt wordt aan de opstart van persoons-

volgende financiering minderjarigen in 2021. Dit zit momenteel nog in een concep-

tuele fase. De werkgroep die actief is rond zorgzwaartebepaling werkt ondertussen 

verder met de proefinschalingen. Door de coronacrisis is het echter niet altijd mo-

gelijk om deze inschalingen veilig te organiseren, waardoor het tijdschema bijge-

stuurd kan moeten worden. Hij volgt hiervoor dezelfde aanpak als in de vorige fase 

van de COVID-19-crisis: na de versoepeling van de COVID-19-maatregelen zal er 

in overleg met de vertegenwoordigers van de multidisciplinaire teams een nieuwe 

einddatum van de testfase worden bepaald, waarbij ook rekening wordt gehouden 

met de druk op de reguliere werking. Op de kerngroep van 12 november 2020 

werd de tekst verder besproken met een aantal simulaties rond de betrokken doel-

groep. Deze simulaties worden nu verder verfijnd. Een aangepast concreet tijdspad 

kan pas ten gronde uitgewerkt worden nadat er volledige consensus is over het 

concept PVF-minderjarigen. De minister stelt dat zijn kabinet en administraties hier 

zo snel mogelijk aan verder werken binnen de huidige context van de coronacrisis. 

 

Op de vraag van CD&V over de fasering bij de invoering van het PVF voor minder-

jarigen, herhaalt minister Beke dat er in het huidige concept inderdaad sprake is 

van een gefaseerde invoering met voldoende ruimte voor verdere evaluatie voor-

aleer naar een volgende fase over te gaan.  
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Sp.a stelde een vraag over de BelRAI versus de uitrol van het PVF voor minderja-

rigen. Minister Beke benadrukt dat er op dit moment nog geen sprake is van een 

uitrol van de BelRAI voor de sector personen met een handicap. Het BelRAI-project 

dat nu loopt is een verkennende studie. Op basis van deze en vervolgstudies kan 

er uiteindelijk een gemotiveerd besluit opgemaakt worden over de eventuele uitrol 

van de BelRAI in de sector personen met een handicap. Het onderzoek van de 

testfase zorgzwaartebepaling bij minderjarigen zal het VAPH en Opgroeien wijzen 

op elementen die cruciaal zijn om zorgzwaarte te meten bij minderjarigen. Daar-

mee kunnen de agentschappen dan in een volgende fase nog specifieker die ele-

menten van de BelRAi selecteren die nodig zijn voor een zorgzwaartebepaling. 

 

Minister Beke zegt aan het Vlaams belang dat hij nog geen uitspraken kan doen 

over de volledige uitbouw van de loketfuncties omdat dit afhankelijk is van de 

verdere conceptuele uitwerking. 

 

Maurits Vande Reyde had enkele vragen over de PVF voor meerderjarigen. Het zijn 

in het bijzonder de voormalige diensten voor Zelfstandig Wonen die met problemen 

van flexibele personeelsinzet worden geconfronteerd. Er wordt samen met VDAB 

nagegaan hoe er verkorte trajecten kunnen worden voorzien voor deze assistenten 

en om eerder verworven competenties maximaal te honoreren. Verschillende ver-

gunde zorgaanbieders doorlopen momenteel ook een coachingtraject waarbij pro-

blemen in kaart worden gebracht en oplossingen worden gezocht.  

 

De uitdaging bestaat erin om de verdiensten van het PVF-systeem – vraagge-

stuurde zorg en ondersteuning, regie in handen van de persoon met een handicap, 

zorgaanbieders als sociaal ondernemers die ruimte krijgen om flexibel in te spelen 

op de wensen en noden van personen met een handicap – te verzoenen met de 

grenzen van de beschikbare middelen in Vlaanderen. Het is niet de bedoeling om 

het systeem te hervormen, wel om een zo efficiënt en gericht mogelijk inzet van 

de beschikbare middelen te realiseren.  

 

De sp.a vroeg naar het uitdoven van het BOB. Het uitdoven is een gevolg van het 

afstemmen op de verdere plannen met de Vlaamse Sociale Bescherming. Jaarlijks 

stromen tweehonderdnegentig rechthebbenden met een integratietegemoetko-

ming in. De minderuitgave wordt geraamd op 1.044.000 euro. 

 

De N-VA vraagt naar het verdwijnen van de organisatiegebonden kosten. Het VAPH 

werkt aan een nieuwe methodiek van financieren waarbij de besteding steeds in 

cash wordt uitgedrukt en niet in personeelspunten. Dit maakt het voor de budget-

houder transparanter maar de vergunde zorgaanbieders houden wel een aantal 

extra verplichtingen die niet gelden voor de cashbesteder en deze meerkost moet 

wel gevrijwaard blijven. De verdere techniek moet nog worden uitgewerkt. 

 

CD&V stelde een vraag over subsidies aan bijstandorganisaties. Het gaat over een 

vereenvoudiging van het subsidiemechanisme, niet over een wijziging van hun op-

drachten. De concrete modaliteiten worden nog voorbereid, samen met de vijf ver-

gunde bijstandsorganisaties. 

 

Op een vraag van het Vlaams Belang en de N-VA antwoordt de minister dat het 

uitwerken van pistes inzake een leeftijdsonafhankelijk hulpmiddelenbeleid niet de 

eerste prioriteit is en pas later zal worden aangevat. 

 

In het voorjaar van 2020 werd door België een rapport ingediend bij het VN-comité 

inzake de rechten van personen met een handicap. Dit Uitvoeringscomité kampt 

met een enorme achterstand. Er is nog geen concrete datum voor de beoordeling 

van het Belgische rapport in het vooruitzicht gesteld. De vorige rapportering da-

teert van 2014, van voor de invoering van de persoonsvolgende financiering. Dit 
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rapport werd wel al beoordeeld door het Uitvoeringscomité, maar hieruit kunnen 

dus geen conclusies getrokken worden over het PVF-systeem. 

 

De CD&V vroeg naar de prijsbepalingen in het kader van armoedebestrijding. Het 

VAPH voorziet geen regelgeving over prijsbepalingen. Het VAPH laat wel onder-

zoeken of er problemen zijn inzake de aanrekening van kosten en de betaalbaar-

heid ervan waarna het VAPH actie zal ondernemen. 

 

Maurits Vande Reyde had een vraag over de werkingsmiddelen 2020 versus 2021. 

De werkingstoelage wordt opnieuw verhoogd, zodat de beschikbare middelen ef-

fectief dezelfde blijven. 

 

De aanvullende middelen uit het relancebeleid zullen het uitbreidingsbeleid verho-

gen tot 230 miljoen euro. In de begroting van 2020 is reeds 40 miljoen euro be-

schikbaar. Het aantal bijkomende PVB’s dat hiermee zal kunnen worden toegekend 

is nog niet eenduidig te bepalen. De volledige middelen staan nog niet ingeschre-

ven, omdat een gedeelte uit de relanceprovisie zullen worden herverdeeld. Het zijn 

pure uitbreidingsmiddelen. 

 

Sp.a stelde een vraag over het uitbreiding naar doelgroepen. De kost van de au-

tomatische toekenningsgroepen in 2021 wordt geschat op 59 miljoen euro. Een 

deel daarvan kan met middelen door de uitstroom door overlijden of andere rede-

nen van stopzetting betaald worden. Een deel zal worden gefinancierd met midde-

len uit het uitbreidingsbeleid, namelijk 23 miljoen euro. De verdeling 

minderjarigen-meerderjarigen is nog niet definitief beslist door de Vlaamse Rege-

ring. 

 

Hoewel de voorbereidingen van de correctiefases over de loop van enkele jaren 

uitvoerig besproken zijn met de sector, zorgt de uitvoering in de realiteit ervoor 

dat de praktische gevolgen duidelijk worden. Zo hebben de dalingen heel wat meer 

impact dan voorzien.  

 

Sp.a stelde ook een vraag over het vooruitschuiven van het uitbreidingsbeleid. De 

kredieten zullen worden voorzien vanuit het provisioneel krediet voorzien voor het 

plan Vlaamse Veerkracht. 

 

De vraag over de geraamde onderbenuttingshypothese binnen Vlaamse Veerkracht 

ligt niet binnen de bevoegdheid van minister Beke. Er is wel een engagement van 

de regering om de vooruitschuif correct te realiseren. 

 

Op het ogenblik dat de onderbenutte eenmalige en uitzonderlijke investeringskre-

dieten worden omgezet in ter beschikking gestelde budgetten en besteed door de 

personen met een handicap, zullen deze kredieten effectief worden aangerekend 

en een impact hebben op het ESR-resultaat van de Vlaamse begroting. 

 

Hoe het VAPH de budgetten onderbenutting zal toekennen, moet nog worden uit-

geklaard. 

 

Ook de vraag naar de omvang en de inzet van de onderbenutting ligt niet in de 

bevoegdheid van minister Beke. 

 

Het ter beschikking stellen van een PVB of een andere ondersteuningsvorm is 

steeds structureel. Het aanwenden van de onderbenutting op de provisie voor het 

Vlaamse Veerkracht is slechts tijdelijk, en enkel nodig om de budgetten sneller ter 

beschikking te stellen dan voorzien. In de komende jaren waren reeds budgetten 

voorzien om het uitbreidingsbeleid stapsgewijs te ontplooien. 
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Binnen de Vlaamse Regering werden reeds afspraken gemaakt over de ratio tussen 

de onderbenutting en de creatie van nieuwe PVB’s. Met het ter beschikking stellen 

van budgetten zal ook niet gewacht moeten worden tot er duidelijkheid is omtrent 

de onderbenutting bij de Vlaamse Veerkracht.  

 

Het toekennen van budgetten aan de automatische toekenningsgroepen is een 

wettelijke opdracht en hiervoor worden de nodige middelen voorzien. 

 

Wat is de impact van Mozaïek 4? In het kader van het uitbreidingsbeleid 2020 zijn 

reeds budgetten op basis van de nieuwe budgetcategorieën ter beschikking ge-

steld. Er zal geen specifieke monitoring worden uitgevoerd op deze individuele per-

soonsvolgende budgetten. Individuele budgetten worden opgevolgd bij de opstart 

en bij problemen worden budgethouders geadviseerd contact op te nemen met een 

bijstandsorganisatie. Individuele budgetten worden ook opgevolgd met betrekking 

tot een mogelijke onderbenutting. Budgethouders die geen overeenkomsten of 

kosten registreren worden gecontacteerd om na te gaan wat de oorzaak is en wat 

mogelijke knelpunten zijn.  

 

Volgens Groen blijft het zeer onduidelijk hoeveel middelen er vrij komen. 45 mil-

joen euro ervan staat rechtstreeks in de begroting van het VAPH. Het restant is 

afkomstig van de provisie Vlaamse Veerkracht en van het aandeel van Vlaanderen 

in het Europees Herstelplan. Over de verdeling van deze middelen zal de Vlaamse 

Regering op korte termijn een beslissing nemen. Ook het deel dat naar flankerende 

maatregelen zal gaan, zal dan worden beslist. De eerder afgesproken besparingen 

staan los van de inzet van het uitbreidingsbeleid. Door het vooruitschuiven zullen 

er volgend jaar ongetwijfeld veel meer mensen worden geholpen. Het is de bedoe-

ling om een plan uit te werken om perspectief te bieden voor de persoon met een 

handicap die nog geen ondersteuning heeft. Men probeert voldoende middelen vrij 

te maken om aan de meest precair wachtenden op een budget toch enig perspec-

tief te kunnen bieden. Daarom werd beslist om te besparen op niet-zorggebonden 

kosten. Bij de vergunde zorgaanbieders zal dat een vermindering meebrengen van 

de organisatiegebonden kosten. Bij de cashbesteders is er een beperkte besparing 

op de beheerskosten. Noch bij voucherbudgetten, noch bij cashbudgetten wordt er 

aan het basisbudget geraakt. 

 

Groen zegt dat de beheerskosten in de feiten ook kunnen worden aangewend als 

zorgbudget, maar dat gaat ook op voor een aantal vergunde zorgaanbieders. Ook 

daar zal niet bij iedere zorgaanbieder de verhouding zorgbudget/organisatiegebon-

den kosten exact liggen zoals bij de budgettoekenning en de bepaling van de or-

ganisatiegebonden kosten vastgelegd. Dat betekent dat er ook daar effecten 

kunnen zijn op de zorg en ondersteuning, en/of minstens op de woon- en leefkos-

ten.  

 

De Vlaamse Regering vraagt van de personen die reeds een budget hebben een 

kleine inspanning en een beetje solidariteit zodat toch weer vijftig mensen die nu 

geen of een echt ontoereikend budget hebben, uit de nood kunnen worden gehol-

pen. De bijstandsorganisaties, de verenigingen voor personen met een handicap 

en het Raadgevend Comité van het VAPH konden geen besparingsvoorstellen doen 

die budgettair sluitend waren. 

 

Het vouchersysteem en het cashsysteem kunnen moeilijk worden vergeleken. Het 

VAPH streeft naar een bijsturing van het systeem waardoor voor de budgethouder 

het onderscheid bij cashbesteding en besteding in personeelspunten zal vervallen, 

en eventuele compensaties voor de vergunde zorgaanbieders voor de extra ver-

plichtingen op een andere manier geregeld wordt. Het verschil tussen de kost bij 

voucherbesteding en cashbesteding vergroot zeker niet, omdat de verlaging van 

de organisatiegebonden kosten ook wordt voortgezet.  
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Het Vlaams Belang had een vraag over de terugvorderbare voorschotten in het 

kader van het PVB. Het gaat hier om terugvorderingen van werkkapitalen en te-

rugvorderbare voorschotten en niet om terugvorderingen van uitgekeerde budget-

ten. Een werkkapitaal of een terugvorderbaar voorschot wordt uitbetaald als een 

vorm van kasreserve om ervoor te zorgen dat de persoon met een handicap de 

kosten van de ingekochte zorg niet moet voorschieten. Op het einde van de on-

dersteuning – meestal bij overlijden – moet dat werkkapitaal of terugvorderbaar 

voorschot volledig worden terugbetaald. Daarnaast kan er nog steeds een afreke-

ning gebeuren van de reguliere kosten binnen het PAB of PVB. De hoofdoorzaak 

voor recuperatie van stopgezette budgetten is overlijden.  

 

Rechtstreeks toegankelijke hulp kan zowel worden ingezet voor minder- als meer-

derjarigen. Voor jonge kinderen is het nog niet altijd uitgemaakt of het om een 

handicap gaat omdat het diagnostisch proces nog loopt. Daarom staat er in de 

regelgeving ‘een vermoeden van handicap’. De beoordeling van het criterium ge-

beurt door de dienst zelf. De definitie van ‘persoon met een handicap’ staat in het 

oprichtingsdecreet van het VAPH.  

 

In het jaarverslag 2019 van het VAPH staat dat in totaal 27.940 personen werden 

geholpen.  

 

Het Vlaams Belang vroeg ook hoeveel PAB-budgetten en hoeveel PVB-cash er wor-

den beoogd. Met de voorziene 230 miljoen euro extra middelen kan een beter 

perspectief worden gecreëerd voor personen met een handicap die wachten op 

zorg. Men wil de wachttijd inkorten en wegwerken. 

 

De N-VA vraagt of in VIA 6 rekening wordt gehouden met de anciënniteit van zij-

instromers ongeacht de sector. Dit zal het voorwerp uitmaken van onderhandelin-

gen tussen de Vlaamse overheid, werkgevers en werknemers die op 24 november 

in een kaderakkoord zijn gegoten. 

 

Noch in de begroting, noch in de afrekening is er een opsplitsing tussen middelen 

voor RTH voor minderjarigen en middelen RTH voor meerderjarigen. In 2019 was 

ongeveer de helft van de RTH-gebruikers minderjarig. Uit analyses blijkt dat de 

middelen relatief goed gespreid zijn over de regio’s in Vlaanderen. 

 

De besparingen, afgesproken bij de regeringsvorming, blijven onverminderd van 

kracht in alle beleidsdomeinen. 

 

Tine van der Vloet heeft nog een aantal bijkomende vragen. De minister zei dat de 

daling bij correctiefase 2 meer impact heeft dan gedacht. Men heeft altijd gezegd 

dat het een budgetneutrale operatie zou zijn. Is dat nog steeds zo? 

 

Door corona wordt het zorgzwaarte-instrument voor minderjarigen weer op de 

lange baan geschoven. Men is er al vijf jaar mee bezig. Haalt men de timing van  

1 mei 2021? 

 

Men gaat budgetten naar voren schuiven waardoor meer mensen een budget krij-

gen. Is er dan personeel genoeg? Zij-instromers kunnen nu geen anciënniteit mee-

nemen. Kan men dit in de toekomst wel? 

 

Er is een groot verschil tussen beheerskosten en organisatiegebonden kosten. Be-

heerskosten worden vaak wel ingezet in de zorg; als er geen indexatie komt, raakt 

men wel aan de zorg. Mensen die van een PAB naar een PDB gaan, krijgen eigenlijk 

een lager budget. Ze hebben de beheerskosten vaak nodig om hun zorg te kunnen 

betalen. Hoeveel wordt er eigenlijk met de niet-indexatie bespaard? Er wordt 2 

miljoen euro beoogd, maar tot welk bedrag komt men? 
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De minister zegt dat er nog altijd geen zicht is op de prioriteitengroep 3. Wanneer 

zal men er wel zicht op hebben? 

 

Men wil RTH meer vraaggestuurd maken. N-VA is hier al een paar jaar vragende 

partij voor. Is er een timing voor het beleidsplan RTH? 

 

Vervolgens heeft Tine van der Vloet een vraag over de diensten ondersteunings-

plan. Het is een goede zaak dat de vraagstelling dichter bij het budget komt, omdat 

de budgetten op die manier veel correcter kunnen worden verdeeld. Maar hoe ziet 

de minister deze taak dan in het hele proces? Want zij zoeken vaak naar alterna-

tieven terwijl de mensen wachten, zij leiden heel wat mensen naar andere hulp. 

En daarom is het belangrijk om hen van in het begin te betrekken.  

 

Hannes Anaf heeft een vraag bij correctiefase 2. De minister zal ingrijpen bij zelf-

standig wonen. Wil dat zeggen dat hij de neerwaartse bijstellingen zal temperen? 

Zo ja, met hoeveel?  

 

Er was iets dat de spreker opviel bij Mozaïek 4. Hoe komt het dat het benodigd 

budget voor de automatische toekenningsgroepen daar daalt van 45-50 miljoen 

euro in 2020 naar 23 miljoen euro in 2021? Betekent dit dat er meer uitstroom is? 

Is er een nieuwe raming? Wat is de impact van de nieuwe budgetcategorie?  

 

De minister zal niet op alle vragen van Tine van der Vloet kunnen antwoorden, 

omdat hij niet meteen over alle informatie beschikt. Wat correctiefase 2 betreft, 

spelen er een aantal oplopende kosten richting 2024. Diegenen die onder die cor-

rectiefase vallen, hebben het recht om daar via de arbeidsrechtbank protest tegen 

aan te tekenen. Er zijn daarrond nog een aantal procedures lopende.  

 

De minister hoopt dat er binnenkort voortgang kan worden gemaakt wat de min-

derjarigen betreft.  

 

Met het intersectorale akkoord, dat in sectorale akkoorden moet worden omgezet, 

ziet de minister mogelijkheden om de jobs aantrekkelijker te maken.  

 

De anciënniteitsregel is geregeld in de cao’s van het paritair comité 319. Er werd 

ongeveer 400.000 euro voor uitgetrokken.  

 

Wat betreft prioriteitengroep 3 is de vraag niet enkel om daar zicht over te hebben, 

maar ook welke acties er kunnen worden ondernomen. Het gaat bijvoorbeeld over 

de vraag of het PVB nog altijd actueel is.  

 

De minister kan nog niet zeggen wat de impact van de 2 miljoen euro besparingen 

is. Normaal gezien worden die budgetten aangepast aan de evolutie van de index 

in de periode december 2019-december 2020. Wellicht zal pas in januari 2021 

geweten zijn hoeveel meerkosten daarmee worden uitgespaard.  

 

De minister zal de vragen van Hannes Anaf eerst in detail moeten bekijken. Het 

VAPH monitort voortdurend. Op basis van inschattingen gebeuren er aanpassingen 

wat betreft het monitoren van de uitstroom, de automatische toekenningen enzo-

voort. Dat is gebaseerd op een aantal parameters, evoluties, prognoses die gebeu-

ren op basis van de monitoring van het verleden.  

2.6. Beleidsveld Sociale Bescherming 

Dan gaat minister Beke over tot het beleidsveld Sociale Bescherming. Op de vraag 

van Open Vld over het zorgbudget voor ouderen met zorgnoden, antwoordt hij dat 

eerst de budgettaire middelen voorzien moeten worden. Dit is niet voorzien in de 

begroting 2021 en zal dus voor later in deze legislatuur zijn. In 2021 gaat de focus 
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naar het ondersteunen van de woonzorgcentra bij het bestrijden van het corona-

virus.  

 

Minister Beke verklaart dat het decreet VSB in 2021 aangepast wordt ter inkante-

ling van de overgedragen sectoren. Het gaat dan over PVT, beschut wonen, reva-

lidatieconventies, revalidatieziekenhuizen en de multidisciplinaire begeleidings-

equipes voor palliatieve verzorging. In een latere fase wil hij werk maken van een 

tweede decreetwijziging waarin de persoonsvolgende financiering in onder andere 

de residentiële ouderenzorg en de gezinszorg verder wordt uitgewerkt. Het garan-

deren van de betaalbaarheid is daarbij een belangrijk thema. 

 

Er waren een aantal vragen over de mobiliteitshulpmiddelen. Minister Beke verdui-

delijkt dat het de bedoeling is om in 2021 op basis van de data van 2019 en 2020 

een inschatting uit te werken van de efficiëntiewinsten van de verhuur in de thuis-

situatie en van de impact van een nieuw scenario voor verhuur. Op basis van die 

eerste inschatting, uitgevoerd door het agentschap, zal beslist worden of diepgaan-

der onderzoek noodzakelijk is. 

 

Zowel sp.a, het Vlaams Belang als Open Vld stelden vragen over de dagprijscon-

trole in de woonzorgcentra. Minister Beke antwoordt dat er momenteel een BVR 

opgemaakt wordt dat onontbeerlijk is voor de woonzorgcentra tijdens deze pande-

mie. Het biedt economische stabiliteit aan de voorzieningen, waardoor zij de loon-

kost van hun basispersoneel kunnen blijven betalen en tevens bijkomend personeel 

kunnen aanwerven ter versterking van de equipe. In dat besluit zal onder andere 

bepaald worden welke tijdelijke kortingen mogelijk zijn. De uitwerking van dit be-

sluit wordt besproken met de koepelorganisaties ouderenzorg. De minister inves-

teert zeer veel middelen in het tijdelijk versterken van de woonzorgcentra, zodat 

de financiële gevolgen van de crisis zo min mogelijk leiden tot een dagprijsverho-

ging. 

 

De heer Parys en Open Vld hadden vragen over de inkanteling van de VSB. Minister 

Beke meldt dat voor deze pijlers vanaf 1 januari 2019 een intervalfase startte, 

waarbij Zorg en Gezondheid de dienstverlening overnam van het RIZIV en de FOD 

Volksgezondheid. In deze fase bleef het recht op tegemoetkoming nog gekoppeld 

aan de verplichte verzekerbaarheid, een federale bevoegdheid, en werd nog sa-

mengewerkt met de ziekenfondsen in plaats van met de zorgkassen. Voor de pe-

riode vanaf 1 januari 2019 werden afspraken gemaakt tussen de federale overheid 

en de deelstaten, die werden vastgelegd in een afsprakennota, bekrachtigd op de 

IMC van mei 2019. Concreet vraagt hij aan minister Vandenbroucke om de dead-

line die is bepaald in deze afsprakennota te verlengen van 31 december 2021 naar 

31 december 2023. 

 

Op 29 oktober verzond minister Beke een brief aan minister Frank Vandenbroucke 

met de vraag om de lopende afspraken te verlengen inzake de inkanteling in VSB 

van de sectoren PVT, beschut wonen, revalidatieovereenkomsten, revalidatiezie-

kenhuizen en multidisciplinaire begeleidingsequipes voor palliatieve verzorging. Hij 

hoopt op een positief antwoord. 

 

Groen stelde een vraag over de meerjarenplanning sociale bescherming. Minister 

Beke legt uit dat dit naast een legistiek traject ook een grootschalig IT-traject be-

treft. De huidige planning van de data van inproductiestelling is als volgt: januari 

2022 de revaziekenhuizen, juni 2022 een eerste deel van de revaconventies, ja-

nuari 2023 de PVT’s, juni 2023 het tweede deel van de revaconventies, januari 

2024 de mobiele begeleidingsequipes, rolstoeladviesteams, het derde deel van de 

revaconventie en beschut wonen. Indien nodig wordt deze planning bijgestuurd. 

 

Groen stelde eveneens een vraag over de VSB en de lokale besturen. Voor de 

Vlaamse Regering is betaalbare en toegankelijke zorg belangrijk, verklaart minister 
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Beke. Het is niet de bedoeling om de factuur te verschuiven van het Vlaamse naar 

het lokale niveau. De verworven rechten blijven gewaarborgd. Er wordt tevens 

werk gemaakt van een eengemaakt zorgbudget op basis van de BelRAI. 

 

Op de vraag van het Vlaams Belang over de BelRAI, expliciteert minister Beke dat 

de BelRAI bestaat uit verschillende meetinstrumenten, die contextspecifiek zijn. Zo 

is er een onderscheid tussen de BelRAI Home Care en de BelRAI Long Term Care 

Facilities gezien de contextfactoren anders zijn voor iemand thuis dan voor iemand 

in een residentiële voorziening. Wel bestaan de verschillende meetinstrumenten 

uit een set van core items die in iedere setting relevant zijn en op uniforme wijze 

in beeld worden gebracht. Het is administratief onmogelijk om de verschillende 

BelRAI-meetinstrumenten tegelijkertijd in de verschillende betrokken sectoren te 

implementeren. Aan zo’n implementatie gaat een omvangrijk traject vooraf: we-

tenschappelijk onderzoek, digitalisering en opleiding. Het gaat ook over grote sec-

toren met verschillende stakeholders. Daarnaast heeft ook de coronapandemie een 

impact gehad op de timing van dit traject. De minister verzekert dat het wel zijn 

ambitie is om de BelRAI-data toegankelijk te maken voor gebruikers, zorgverle-

ners, zorgkassen en de overheid. Dit kan enkel mits aan privacyvoorwaarden wordt 

voldaan in de verschillende softwaretoepassingen. Hij gelooft dat het gemeen-

schappelijk gebruik van BelRAI tot een belangrijke kwaliteitsverbetering kan leiden 

in de ketenzorg.  

 

Ook CD&V stelde een vraag over de invoering van de BelRAI. Hierop antwoordt 

minister Beke dat de BelRAI-screener vanaf 2021 als verplicht inschalingsinstru-

ment gebruikt zal worden door de diensten voor gezinszorg en de diensten maat-

schappelijk werk van het ziekenfonds. Ook in het kader van het zorgbudget zwaar 

zorgbehoevenden zullen de gemachtigde indicatiestellers enkel nog de BelRAI-

screener hanteren. De rechten op het zorgbudget zwaar zorgbehoevenden kunnen 

geopend worden op basis van een attest dat afgeleverd wordt door een professio-

nele hulpverlener, op voorwaarde dat de BelRAI-screening is afgenomen in het 

kader van federale regelgeving. In concreto betekent dit dat een BelRAI-screening 

die afgenomen is door een thuisverpleegkundige, geldt als de federale regelgeving 

dit als evaluatie-instrument oplegt. Als er geen attest beschikbaar is, dient een 

gemachtigd indicatiesteller de zelfredzaamheid na te gaan.  

 

Zowel Open Vld als sp.a stelde een vraag over PVF in de ouderenzorg. Minister 

Beke bevestigt dat het zijn ambitie is een persoonsvolgende financiering in de 

Vlaamse sociale bescherming in te voeren. Deze legislatuur werkt hij verder aan 

pilootprojecten in de woonzorg. Daarvoor is het resultaat nodig van de lopende 

studie over de indicatiestellingen van de BelRAI LTCF, die door de coronacrisis ver-

traging opliep. Samen met de sector, de wetenschappelijke equipe en het kwali-

teitscentrum diagnostiek wordt gezocht naar oplossingen voor deze vertraging. De 

minister stelt te willen investeren in e-learnings over indicatiestelling en tevens 

meer voorzieningen dan aanvankelijk gepland te willen betrekken. Hij vindt het 

immers cruciaal om tijdig kwalitatieve data uit dit onderzoek te halen, noodzakelijk 

voor het geplande vervolgonderzoek rondom casemixfinanciering op basis van 

BelRAI LTCF. 

 

CD&V stelde een vraag over de beperkte toegang tot de VSB. Minister Beke deelt 

mee dat de Vlaamse Regering op 30 oktober haar goedkeuring gaf aan de wijziging 

van het VSB-decreet, in uitvoering van het regeerakkoord. Daarin staat het vol-

gende: “Er wordt een verblijfsvoorwaarde van 5 jaar ononderbroken, wettig verblijf 

op het grondgebied opgelegd, alsook het voldoen aan de inburgeringsplicht, voor 

wie aanspraak wil maken op de vermindering van de zorgpremie voor de Vlaamse 

Sociale Bescherming.” Voor Europese burgers die binnen Europa sociaal verzekerd 

zijn, geldt dat als ‘wettig verblijf op het grondgebied’.  
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Zowel de heer Parys als het Vlaams Belang stelde vragen over de doorlichting van 

de zorgkassen. Minister Beke meldt dat, zolang de opname- en facturatiegegevens 

van alle woonzorgcentra, centra voor kortverblijf en centra voor dagverzorging niet 

volledig digitaal verwerkt zijn, stabiel zijn en tevens correct zijn opgenomen in de 

boekhouding van de verschillende zorgkassen, wordt gewacht met de doorlichting 

op basis van de jaarrekening. Dat betekent niet dat er geen lessen getrokken wor-

den uit de inkanteling van de residentiële ouderenzorg en de mobiliteitshulpmid-

delen in VSB, integendeel. Er werd al heel wat geleerd uit dit digitaliseringstraject, 

dat nu meegenomen wordt bij die inkanteling.  

 

Op de vraag van de heer Parys over wanneer die doorlichting zal plaatsvinden, 

repliceert minister Beke dat dit niet voor 2021 zal zijn. Hij weet nog niet welke 

organisatie deze overheidsopdracht precies voor zijn rekening zal nemen. 

 

Sp.a stelde een vraag over sectorspecifieke boekhouding in de residentiële oude-

renzorg. Minister Beke verklaart dat dit gebeurt in uitvoering van het regeerak-

koord. Hij vindt het terecht dat heel wat overheidsmiddelen geïnvesteerd worden 

in de residentiële ouderenzorg, met als doel een betaalbare, toegankelijke en kwa-

litatieve zorg. Ondanks het feit dat de drie types beheersinstanties aan dezelfde 

erkenningsvoorwaarden moeten voldoen, blijft er toch een groot verschil tussen de 

commerciële, social profit en publieke sector. Zo worden heel wat publieke woon-

zorgcentra bijkomend financieel ondersteund door de lokale overheid, waardoor zij 

tegen een lagere dagprijs kunnen werken. Bij commerciële woonzorgcentra is het 

patrimonium vaak gescheiden van de zorgexploitatie waardoor de balansstructuur 

er geheel anders uitziet dan een doorsnee vzw-woonzorgcentrum. Ook de boek-

houding van een OCMW ziet er heel anders uit dan die van een private voorziening. 

Om zicht te krijgen op de kost- en opbrengststructuur van woonzorgcentra is het 

belangrijk te werken aan een sectorspecifieke boekhouding die uniform van toe-

passing is op de drie types van beheerinstanties.  

 

Minister Beke kreeg ook heel wat vragen over de personeelsinzet in woonzorgcen-

tra en de reconversie van ROB naar RVT. Hij geeft aan dat de toewijzingsvoorwaar-

den voor de RVT-reconversie in 2021 nog niet exact bepaald zijn. Dit wordt 

besproken met de sector. Hij verklaart dat het gaat over een verhoging van de 

gefinancierde personeelsnorm voor zwaar zorgbehoevende bewoners in een woon-

zorgcentrum met een bijkomende erkenning. Met 29 miljoen euro kunnen zo’n 480 

vte’s gefinancierd worden. Hij vreest dat de moeilijkheid vooral zal zitten in het 

vinden van die medewerkers, gezien de krappe arbeidsmarkt. Daarom wil hij te-

gelijkertijd inzetten op meer flexibiliteit in de personeelsnormering. Daarover werd 

vandaag een sociaal voorakkoord goedgekeurd, dat moet leiden tot een structurele 

koopkrachtverhoging, wat ook de aantrekkelijkheid van het beroep zal versterken.  

 

Er wordt een onderscheid gemaakt tussen de middelen die voorzien worden voor 

het toekennen van een bijkomende erkenning aan een woonzorgcentrum/woonge-

legenheid – de RVT-reconversie – en anderzijds het effect van de stijging van de 

zorgzwaarte van de bewoners op basis van de personeelsnormen. Dit gaat respec-

tievelijk om 29 miljoen euro nieuw beleid en 9 miljoen euro kostendrijver omwille 

van de natuurlijke stijging van de zorgzwaarte. Aan de heer Parys verklaart minis-

ter Beke dat die 9 miljoen euro voor de stijging van de zorgzwaarte los staat van 

de RVT-reconversie. Er wordt een jaarlijks daling vastgesteld van het aantal licht 

zorgbehoevenden op basis van de KATZ-schaal, de zogenaamde O- en A- profielen. 

Dat betekent dat de zorgzwaarte van de bewoners toeneemt en er dus middelen 

moeten worden voorzien voor de financiering van een hogere personeelsnorm. 

 

Open Vld stelde een vraag over het infrastructuurforfait in de ouderenzorg. Minister 

Beke antwoordt dat het zorgbudget voor zwaar zorgbehoevenden reeds een on-

derdeel is van de Vlaamse sociale bescherming en op basis van indicatiestelling 

wordt toegekend aan personen in de thuiszorg en bewoners van onder andere 
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woonzorgcentra. Het infrastructuurforfait wordt als korting op de dagprijs toege-

kend aan bewoners in een vernieuwde woonomgeving. Dat geldt dus niet voor alle 

bewoners en is ook niet afhankelijk van hun zorgzwaarte. Dit wordt ook niet geïn-

tegreerd in het zorgbudget voor zwaar zorgbehoevenden. Gezien de financiering 

van de residentiële ouderenzorg bepaald wordt in de Vlaamse sociale bescherming, 

vindt de minister het logisch om ook het infrastructuurforfait daarin op te nemen. 

 

De heer Parys stelde ook nog een vraag over de maximumfactuur. Er werd met 

het RIZIV op administratief niveau een overeenkomst bereikt maar die moet nog 

politiek worden bekrachtigd, stelt minister Beke. Door de trage federale regerings-

vorming en de coronacrisis is dat nog niet kunnen gebeuren. Het voorstel waarover 

een akkoord is bereikt, bestaat erin dat een gezamenlijke MAF-teller behouden 

blijft, die wordt bijgehouden door de VI’s, en dat iedere bevoegde overheid, fede-

raal of van de gemeenschap, haar deel hierin betaalt volgens een proportionele 

aanrekening op basis van de reële bijdragen. Met andere woorden: het deel voor 

de eigen bijdragen van de patiënt in een algemeen ziekenhuis wordt aangerekend 

aan de federale overheid; uitgaven in een revalidatieziekenhuis dat onder Vlaamse 

bevoegdheid valt, zal worden aangerekend aan Vlaanderen. 

 

Op de vraag van Open Vld over gezinszorg en poetshulp via dienstencheques, ant-

woordt minister Beke dat de aangroei met 38 vte’s logistiek personeel in het kader 

van de omzettingskalender WZC werd goedgekeurd vóór de beleidsintentie van de 

afbakening van de doelgroep voor poetshulp bekend was. De huidige regelgeving 

laat niet toe die omzettingen terug te draaien. Het is voor de diensten wel mogelijk 

om een reconversie van logistiek personeel naar uren gezinszorg te vragen. 

 

Wat de vraag van de PVDA over het groeipad voor de gezinszorg betreft, stelt 

minister Beke dat in 2021 een budgettair groeipad werd voorzien van 1 procent.  

 

Open Vld stelde een vraag over de kosten voor de opvang van coronapatiënten 

door de revalidatieziekenhuizen. Minister Beke antwoordt dat de BBT is ingediend 

voor de beslissing werd genomen om de revalidatiecentra in te zetten als buffer 

voor de capaciteitsproblemen bij de algemene en universitaire ziekenhuizen. Bo-

vendien wordt deze buffer vandaag al gebruikt. De minister heeft bij besluit van 

12 november 2020 de revalidatieziekenhuizen hiertoe aangewezen. Er is voorzien 

in een extra forfait van 300 euro per erkend bed in de revalidatieziekenhuizen om 

de extra kosten in het kader van de bufferfunctie te vergoeden. Dit forfait wordt in 

2020 uitbetaald.  

 

Minister Beke beklemtoont dat patiënten met een revalidatienood sowieso terecht-

kunnen in de revalidatieziekenhuizen. Dit geldt ook indien die revalidatienood het 

gevolg is van een COVID-19-besmetting. Dit luik zit dus al vervat in de reguliere 

werking en financiering van deze ziekenhuizen. Mocht de capaciteit van vandaag 

niet volstaan, dan zal bekeken worden of er alternatieve pistes nodig zijn.  

 

Open Vld stelde een vraag over de daling van inkomsten uit beleggingen. Volgens 

minister Beke komt dit enerzijds doordat de marktrentevoeten historisch laag zijn 

en vervallen obligaties sowieso herbelegd moeten worden aan een lagere rente-

voet. Anderzijds komen bedrijfsobligaties ook op hun eindvervaldag. Deze hebben 

vaak een hogere coupon en deze hogere opbrengsten verdwijnen nu. Ter illustratie 

geeft de minister de couponopbrengsten van Vlaams Staatspapier. Die bedragen 

tussen 0,01 procent op 7 jaar en 1 procent op 30 jaar; tussen 1,5 procent op 24 

jaar en 1,095 procent op 35 jaar.  

 

Open Vld stelde ook een vraag over het zorgbudget voor zwaar zorgbehoevenden. 

Minister Beke geeft aan dat de stijging op dit artikel betrekking heeft op de vol-

gende uitgaven: 13 miljoen euro stijging tegemoetkomingen zorgbudget zorgbe-

hoevenden; 86.000 euro stijging werkingssubsidies zorgkassen; 491.000 euro 
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stijging indicatiestellingen. In totaal geeft dat 13,6 miljoen euro. De stijging voor 

de tegemoetkomingen zorgbudget zorgbehoevenden bedraag 10,8 miljoen euro 

voor de mantel- en thuiszorg en 2,2 miljoen euro voor de residentiële zorg.  

 

CD&V en Open Vld hebben ook vragen gesteld over het budget BOB. Minister Beke 

verklaart dat de stijging een gevolg is van de jaarlijks aangroeiende groep recht-

hebbenden met een integratietegemoetkoming. Het basisondersteuningsbudget 

wordt toegekend aan wie een integratietegemoetkoming ontvangt, aan de criteria 

van zorgbehoevendheid beantwoordt en nog geen 26 jaar is. Het BOB wordt echter 

niet stopgezet als de rechthebbende de leeftijd van 26 jaar bereikt. Op 20 oktober 

werd een ontwerpbesluit goedgekeurd, waarbij het BOB niet langer wordt toege-

kend aan personen met een nieuw attest. Wie al een BOB had op basis van een 

integratietegemoetkoming, blijft het wel behouden. De bedoeling van deze wijzi-

ging is het heroriënteren van deze middelen van het BOB naar rechtstreeks toe-

gankelijke hulp.  

 

Groen stelde een vraag over het uitdoven van het BOB. In het regeerakkoord zijn 

de volgende engagementen opgenomen: “De drie vormen van zorgbudget worden 

hervormd tot één type zorgbudget met één uniek inschalingsinstrument (BelRAI). 

Er wordt daarbij respect opgebracht voor verworven rechten. Met deze hervorming 

verdwijnt het concept van basisondersteuningsbudget (BOB) behalve voor de kin-

deren die recht hebben op dit budget ten gevolge van de zwaarste inschaling in de 

zorgtoeslag uit het groeipakket.” 

 

De Vlaamse Regering wil de transparantie voor personen met een zorgbehoefte 

verhogen door op termijn werk te maken van een eengemaakt zorgbudget op basis 

van de BelRAI. Er lopen momenteel verschillende BelRAI-onderzoeken, die omwille 

van de COVID-19-pandemie vertraagd worden. Het is de doelstelling dat op termijn 

ook personen met een handicap op basis van een BelRAI-indicatiestelling het een-

gemaakt zorgbudget kunnen krijgen. 

 

Open Vld stelde een vraag over de hulpmiddelen in de thuiszorg en de uitleendien-

sten. Op basis van de data van 2019 en 2020 zal een inschatting van de efficiën-

tiewinsten van de verhuur in de thuissituatie worden gemaakt én van de impact 

van een nieuw scenario voor verhuur. De efficiëntiewinst van de maatregel verhuur 

thuiszorg wordt voor het jaar 2019 geraamd op 1,5 miljoen euro. Eens het huur-

systeem op kruissnelheid zal werken, zal de winst echter beduidend lager zijn om-

dat vele huurcontracten in de thuiszorg die in 2019 gestart zijn, nog doorlopen in 

2020 en verder.  

 

De tegemoetkoming woonzorgcentra en centra kortverblijf groeit aan met 84,24 

miljoen euro in vastleggingskredieten. In 2021 komen er 142 woongelegenheden 

via de omzettingskalender voor een bijkomende erkenning en 180 woongelegen-

heden voor de CVK.  

2.7. Beleidsveld Zorginfrastructuur 

Tine van der Vloet had een vraag over zorginfrastructuur en het VIPA. Kennis- en 

competentieontwikkeling is verweven met de dagelijkse werking van VIPA. Het 

VIPA heeft bijvoorbeeld onderzoeksopdrachten over brandveiligheid en duurzaam 

bouwen uitgeschreven.  

 

Open Vld vroeg naar VIPA en brandveiligheid. Er wordt een leidraad voor specifieke 

regelgeving rond brandveiligheid voor zorgvoorzieningen uitgewerkt die de basis 

vormt voor de sectoroverschrijdende toepassing van de specifieke regelgeving. De 

bestaande specifieke regelgeving voor de ouderenvoorzieningen en de kinderop-

vang wordt als referentie genomen.  
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In de huidige situatie komt bij gebrek aan specifieke normen het inschatten en 

motiveren van de noodzaak aan bijzondere veiligheidsmaatregelen toe aan de 

brandweer. Een duidelijk kader waarbinnen de bijzondere maatregelen kunnen 

worden voorzien ontbreekt echter. De nota met uitgewerkte leidraad wordt op 

korte termijn aan de beleidsraad WVG voorgelegd. 

 

De ontwikkeling van het beoordelingskader voor alternatieve brandveiligheids-

maatregelen past in een innovatieve benadering van het thema brandveiligheid. Er 

is een evolutie naar nieuwe infrastructuurconcepten. Het bestaand normenkader 

voor brandveiligheid in zorggebouwen is onvoldoende afgestemd op deze evolutie.  

 

Het Vlaams Belang heeft een vraag over VIPA en de revalidatieconventies. De sec-

tor van de revalidatieconventies is een zeer diverse sector. De tussenkomst voor 

de infrastructuur kwam in het verleden op een niet altijd eenduidige manier tot 

stand, wat het moeilijker maakt om nu tot één coherent kader te komen. Het over-

leg met de sector werd enige tijd geleden opgestart met het opzet om in 2021 tot 

een aangepast betoelagingssysteem vanuit VIPA te komen. 

 

Er was ook nog een vraag over VIPA en de impact van corona. Voorzieningen kun-

nen nu reeds terecht bij VIPA voor een investeringsbetoelaging indien men bijvoor-

beeld verbouwingen wil uitvoeren. Voor de WZC werd de VIPA-betoelaging 

vervangen door het systeem van het infrastructuurforfait, maar er zijn ook betoe-

lagingsmogelijkheden in geval van significante verbouwingen. Voor de ziekenhui-

zen moet men rekening houden met de regionale zorgstrategische plannen en de 

netwerkvorming. 

 

Ook sp.a stelde een gelijkaardige vraag. Men verwacht een versterkte tendens naar 

meer kleinschalige leefgroepen. De bestaande VIPA-regelgeving laat die evolutie 

ook toe. Er werd een onderzoek uitgeschreven waarbij de link wordt gelegd tussen 

COVID-19, de organisatievorm en de schaal van de functionele groep. 

 

Als antwoord op Tine van der Vloet zegt minister Beke dat het inderdaad de be-

doeling is om de infrastructuurbetoelaging naar analogie met de meerderjarigen af 

te stemmen op de persoonsvolgende financiering. VIPA zal de eigen werking dus 

maximaal aligneren op de opstart van de PVF voor minderjarigen.  

 

Open Vld heeft een vraag gesteld over de ziekenhuisnetwerken en bouwprojecten. 

Binnen de precaire dringende dossiers zal men vragen dat de bouwprojecten vol-

doende innovatief en toekomstgericht zijn en passen binnen de samenwerking in 

een netwerk. 

 

Ook CD&V heeft een vraag gesteld over VIPA en corona. Het VIPA herbekijkt de 

normeringen voor de daklozenopvang om ze aan te passen naar meer individuele 

wooneenheden. Dit werd besproken met de CAW’s.  

 

Open Vld vroeg naar Vlabzorginvest. De 2 miljoen euro steun voor prioritair de 

Vlaamse Rand is een constante. De toekenning gebeurt door de provincie Vlaams-

Brabant die de concrete projecten bepaalt. 

 

Minister Beke antwoordt op een vraag van Open Vld over de ziekenhuizen. Door 

de manier van vastleggen van het BFM ontvangen de ziekenhuizen tijdens het 

dienstjaar waarvoor het BFM werd vastgesteld, te veel of te weinig financiële mid-

delen. Achteraf moet er dus nog een afrekening worden opgemaakt. Om de her-

zieningen financieel te verrekenen, gebruikt de wetgever de techniek van de 

inhaalbedragen: het te veel of te weinig ontvangen bedrag wordt afgetrokken van 

of toegevoegd aan het BFM van een later jaar.  
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Voor de investeringen in de ziekenhuizen is er geen daling met 4,13 miljoen euro 

maar een stijging met 4,13 miljoen euro. De stijging is te wijten aan de bijkomende 

te verwachten ingebruiknames van dossiers die in de vorige legislatuur goedge-

keurd zijn binnen het bedrag van 14,167 miljoen euro voorzien voor precaire dos-

siers. Er bestaat geen lijst van precaire dossiers omdat er geen criteria zijn 

gedefinieerd. In het kader van het relanceplan is een bedrag van 30 miljoen euro 

vrijgemaakt voor nieuwe jaarlijkse strategische forfaits voor ziekenhuizen. Binnen-

kort start een nieuwe ronde precaire dossiers.  

 

Lorin Parys stelde een vraag over de eindeloopbaanmaatregelen in de psychiatri-

sche verzorgingstehuizen. Het nodige budget voor het financieren van eindeloop-

baanmaatregelen is een kostendrijver, die afhankelijk is van de actuele situatie en 

het precieze aantal personeelsleden die hierop recht hebben. Een bijsturing in po-

sitieve zin betekent inderdaad dat er meer personeelsleden zijn in 2021 die recht 

hebben op eindeloopbaanmaatregelen in vergelijking met 2020.  

 

Door het uitbreken van de COVID-19-crisis kon het proces van verzelfstandiging 

van de OPZ’s nog niet opgestart worden. Dit zal in 2021 gebeuren.  

 

De PVDA had ten slotte nog een vraag over generieke besparingen. Het gaat over 

generieke besparingen op het overheidsapparaat die aan alle agentschappen wor-

den opgelegd. Ook de koppenbesparing is hieraan gekoppeld. Deze besparingen 

worden nergens teruggedraaid. 

III. Indicatieve stemming over de uitgavenbegroting 

1. Stemming over de amendementen 

Op het tijdstip van de indicatieve stemming lagen drie amendementen voor. Twee 

vanwege de Vlaamse Regering (amendementen nr. 19 en 20 – Parl.St. Vl.Parl. 

2020-21, nr. 15/3) en één van de sp.a-fractie (amendement nr. 22 – Parl.St. 

Vl.Parl. 2020-21, nr. 15/4).  

 

Minister Wouter Beke licht de regeringsamendementen toe. Hij geeft daarbij ter 

informatie vooreerst nog mee dat er ook een bijkomend technisch amendement is 

(amendement nr. 14 – Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 15/3), dat – gezien het de 

algemene coronaprovisie betreft – is toegewezen aan de Commissie voor Algemeen 

Beleid, Financiën, Begroting en Justitie. Hierin wordt bepaald dat er in het kader 

van de coronacrisis wordt voorzien in een bijkomend krediet van 700 miljoen euro 

extra ter financiering van de beslissingen van de Vlaamse Regering om de gezond-

heidscrisis onder controle te krijgen en om de impact van de ermee gepaard 

gaande socio-economische crisis voor de burgers en bedrijven te verzachten. Daar-

bij wordt tegelijkertijd ook het voor het sociaal akkoord binnen de welzijns- en 

gezondheidssector vooropgestelde budget opgetrokken met 291 miljoen euro ten 

behoeve van VIA 6. Het net gerealiseerde sociaal akkoord krijgt op die manier zijn 

uitdrukking in de begroting.  

 

Daarop inpikkend vraagt Jeremie Vaneeckhout of hij hieruit moet begrijpen dat de 

middelen die in het jaar 2021 worden vrijgemaakt voor het sociaal akkoord VIA 6 

uit de algemene provisie voor het relancebudget komen en hic et nunc dus niet 

structureel worden ingeschreven op de begroting. 

 

Minister Wouter Beke antwoordt daarop dat de 286 miljoen euro die oorspronkelijk 

ingeschreven stond voor het sociaal akkoord nu wordt opgetrokken tot het niveau 

van de middelen waarin het sociaal akkoord nu voorziet. Dat is wat er wordt voor-

gelegd in de Commissie voor Algemeen Beleid, Financiën, Begroting en Justitie. 
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Voor wat de algemene relanceprovisie betreft, verwijst hij naar de toelichting die 

zijn collega Matthias Diependaele gegeven heeft.  

 

De minister komt dan tot de twee amendementen die zijn toegewezen aan de 

Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoedebestrijding. De beide 

amendementen situeren zich op het vlak van de infrastructuur en zijn bedoeld om 

een antwoord te bieden op door het Rekenhof geformuleerde opmerkingen. Via 

amendement nr. 19 wordt de ESR-aanrekening van een deel van de negatieve 

inhaalbedragen van het Budget Financiële Middelen (BFM) gewijzigd. Daardoor 

worden deze negatieve inhaalbedragen aangerekend in 2020 in plaats van in 2021. 

Hierdoor wijzigt het bedrag van de investeringsdotatie ziekenhuizen A1/A3 en de 

kredietaflossing BFM A1/A3 voor 2021. Amendement nr. 20 trekt deze aanpassing 

door naar de tabel van het VIPA. 

 

Er worden bij deze amendementen geen opmerkingen geformuleerd.  

 

Hannes Anaf licht daarop amendement nr. 22 (voorgesteld door Hannes Anaf, 

Freya Van den Bossche, Ludwig Vandenhove en Conner Rousseau) toe. Qua ach-

tergrond hiervoor verwijst hij naar het feit dat de Vlaamse Regering enkele weken 

geleden heeft aangegeven dat ze het in het regeerakkoord voor deze legislatuur 

voorziene uitbreidingsbeleid naar voor wilde schuiven, kwestie van een en ander 

reeds integraal ter beschikking te kunnen stellen in 2021. Op die manier zouden 

de wachtlijsten in prioriteitengroep 1 en prioriteitengroep 2 weggewerkt moeten 

kunnen worden. Het gaat daarbij over een bedrag van 230 miljoen euro. In de 

begroting voor 2021 is van dat bedrag echter slechts 45 miljoen gefinancierd. Zo’n 

185 miljoen is dus nog niet gefinancierd. Men gaat ervan uit dat men hiervoor de 

eventuele onderbenutte middelen op Vlaamse Veerkracht zal kunnen inzetten. Dat 

is een eerder problematische piste. Zo stelt het Rekenhof zich vragen bij de haal-

baarheid van deze operatie. Of die onderbenutting er ook effectief zal zijn is im-

mers verre van zeker. Daarenboven is er ook nog een probleem met de chronologie 

van een en ander. De onderbenutting zal namelijk pas op het einde van het jaar 

duidelijk worden, terwijl ondertussen toch al de nodige toekenningen gebeurd zul-

len moeten zijn.  

 

Tijdens zijn toelichting op 24 november laatstleden, gaf de minister daarenboven 

ook al aan dat ingeval van herbestemming richting VAPH van middelen die nu staan 

ingeschreven om in het kader van Vlaamse Veerkracht uitzonderlijke en eenmalige 

investeringen te kunnen doen, ook de ESR-kwalificatie zal wijzigen waardoor ze 

wel degelijk in de begroting zullen moeten worden ingeschreven. De middelen die 

de regering nodig heeft om haar ambities waar te maken, zitten momenteel dus 

nog niet vervat in de begroting. Met het voorliggende amendement wordt hieraan 

geremedieerd. De 185 miljoen euro in kwestie, wordt hierdoor immers op de re-

guliere manier ter beschikking van het VAPH gesteld, waardoor er zekerheid is over 

de geldelijke onderbouw van het voorgenomen uitbreidingsbeleid. Als de – door de 

regering voorziene – onderbenutting van Vlaamse Veerkracht zich ook daadwerke-

lijk in de feiten doorzet, kan deze benut worden voor schuldafbouw of andere een-

malige investeringen. De sp.a en de Vlaamse Regering willen met andere woorden 

hetzelfde doel bereiken, maar sp.a wil daarnaast ook zekerheid over de beschik-

baarheid van de nodige budgetten. Ingeval van onderbenutting is overigens ook 

de budgetneutraliteit verzekerd.  

 

Maurits Vande Reyde verklaart het amendement niet te zullen steunen, maar kan 

desalniettemin wel begrip opbrengen voor de insteek ervan en voor de bezorgdheid 

die eraan ten gronde ligt. De basisdiscussie waar het hier over gaat is de afgelopen 

weken echter al meerdere keren gevoerd. Afgelopen week was de kwestie van de 

onderbenutting zelfs nog aan de orde in de Commissie voor Algemeen Beleid, Fi-

nanciën, Begroting en Justitie. Zelfs in het licht van het volledige bedrag dat in 

2021 zal worden uitgegeven aan het uitbreidingsbeleid voor personen met een 
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handicap, is het mogelijk dat er nog een onderbenutting zal zijn. De historiek over 

de voorbije jaren toont aan dat dezelfde percentages telkenjare terugkomen. Dat 

zal ongetwijfeld ook weer zo zijn met het programma Vlaamse Veerkracht, waarin 

er heel wat grote nieuwe investeringen voorzien zijn. Het spreekt voor zich dat ook 

nu weer niet alles daarvan zal kunnen worden uitgevoerd. Dat ware in wezen ove-

rigens ook niet wenselijk. Een te grote toevloed aan projecten die binnen een korte 

tijdsspanne gerealiseerd moeten worden, zou immers tot een opstoot van heel wat 

prijzen leiden. Spreiding in de tijd is dus zelfs wenselijk.  

 

Dit belet niet dat hij wel degelijk enig begrip kan opbrengen voor de bezorgdheid 

die ten grondslag ligt aan het amendement. Er komen nu immers vanuit heel ver-

schillende stromen projecten. Er is de relanceprovisie, de verhoging daarvan, en 

zo verder. Het is niet evident om dat allemaal te volgen. De spreker weet echter 

pertinent dat de engagementen genomen zijn en dat de budgetten voorzien zijn. 

Nooit eerder is er op één jaar een dergelijke verhoging van de bedragen voor men-

sen met een beperking bijgekomen. De inspanning die nu geleverd wordt is ronduit 

gigantisch. Het debat moet dan ook veel meer gaan over de wijze waarop deze 

middelen besteed zullen worden. Hoe kunnen hiermee nog meer mensen geholpen 

worden dan vandaag al het geval is? Het moet dan gaan over zaken als prioritei-

tengroep 3, de automatische toekenningen en dergelijke meer. Daar moet volgens 

hem de klemtoon van het debat komen te liggen, en dus niet op de onderbenut-

tingskwestie. Dat laatste is een louter begrotingstechnische kwestie.  

 

Hannes Anaf repliceert daarop dat de middelen in kwestie momenteel niet in de 

begroting voorzien zijn en dat zulks toch wel degelijk nodig is om ze daadwerkelijk 

gericht te kunnen uitgeven, namelijk voor het toekennen van extra budgetten bin-

nen het VAPH. De minister heeft de noodzaak hiervan vorige week nog bevestigd 

in deze commissie. Vandaar dat het aangewezen is om die middelen nu al op de 

begroting in te schrijven, dan kan de toekenning ervan in 2021 effectief gebeuren. 

Er is immers ook tijd nodig om de middelen oordeelkundig uit te geven. Dat is zo 

logisch dat men daar toch niet op tegen kan zijn? 

 

Minister Wouter Beke verwijst ook hier opnieuw naar de toelichting die minister 

Diependaele gegeven heeft in de Commissie voor Algemeen Beleid, Financiën, Be-

groting en Justitie over de relanceprovisie. Daarbij heeft deze het ook over de 

buffer gehad, die allicht gebruikt zal kunnen worden om ook de extra middelen 

nodig voor de personen met een handicap op te vangen. 

 

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt amendement nr. 19 aangenomen met 10 

stemmen voor, bij 5 onthoudingen. 

 

Daarna wordt ook amendement nr. 20 aangenomen met 10 stemmen voor, bij 5 

onthoudingen.  

 

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt amendement nr. 22 daarop verworpen met 

6 stemmen voor en 9 stemmen tegen.  
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2. Stemming over het geheel van de aan de commissie toegewezen bepa-

lingen 

De aan de commissie toegewezen artikelen en het gedeelte van de begrotingstabel 

van de algemene uitgavenbegroting van de Vlaamse Gemeenschap voor het be-

grotingsjaar 2021, worden daarop – zoals geamendeerd – in hun geheel indicatief 

aangenomen met 9 stemmen voor en 6 stemmen tegen.  

 

 

Stefaan SINTOBIN, 

voorzitter 

 

Ann DE MARTELAER, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

BBT beleids- en begrotingstoelichting 

BFM Budget Financiële Middelen 

BINC Begeleiding in Cijfers 

BOB basisondersteuningsbudget 

BOV bewegen op verwijzing 

BVR besluit van de Vlaamse Regering 

cao collectieve arbeidsovereenkomst 

CAR centrum voor ambulante revalidatie 

CAW Centrum Algemeen Welzijnswerk 

CGG centrum voor geestelijke gezondheidszorg 

CIG centrum voor integrale gezinszorg 

CLB centrum voor leerlingenbegeleiding 

CM Christelijke Mutualiteit 

CRA coördinerend en raadgevend arts 

CVK centrum voor kortverblijf 

DMO dienst voor maatschappelijk onderzoek 

DMW Dienst Maatschappelijk Welzijn 

DOP dienst ondersteuningsplan 

DPO data protection officer 

EPD elektronisch patiëntendossier 

EPI directoraat-generaal Penitentiaire Inrichtingen 

ESR Europees Systeem van Nationale en Regionale Rekeningen 

EVC elders verworven competentie / eerder verworven competentie / erken-

ning van verworven competenties 

FAGG Federaal Agentschap voor Geneesmiddelen en Gezondheidsproducten 

FAMIFED  Federaal Agentschap voor de Kinderbijslag 

Fedasil Federaal Agentschap voor de Opvang van Asielzoekers 

FIT Flanders Investment & Trade 

FOD Federale Overheidsdienst 

FONS Vlaamse Uitbetaler Groeipakket 

For-K Forensische Kinderpsychiatrische Dienst 

FOVIG Federatie van ouderverenigingen en gebruikersraden in instellingen 

voor personen met een handicap 

GBO geïntegreerd breed onthaal 

geco gesubsidieerde contractueel 

ggz geestelijke gezondheidszorg 

GO! onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap (historische naam = Gemeen-

schapsonderwijs) 

HBM4EU  European Human Biomonitoring Initiative 

hbo5 hoger beroepsonderwijs 5 

IF Inspectie van Financiën 

IKW interkabinettenwerkgroep 

IMB individuele materiële bijstand 

IMC interministeriële conferentie 

IPO internaat met permanente openstelling 

IT integratietoelage 

JAC jongerenadviescentrum 

JCI Joint Commission International 

KB koninklijk besluit 

K-diensten kinderpsychiatrische diensten 

KINGS Kind IN Gezond Systeem 

KU Leuven Katholieke Universiteit Leuven 

LIVC lokale integrale veiligheidscel 

Logo loco-regionaal gezondheidsoverleg en -organisatie (verkorte naam = 

lokaal gezondheidsoverleg) 

LTCF Long-Term Care Facilities 



15 (2020-2021) – Nr. 5–J 105 

  Vlaams Parlement 

MAF maximumfactuur 

MBE multidisciplinaire begeleidingsequipes voor palliatieve verzorging 

MDT multidisciplinair team 

MeMoQ meten en monitoren van de pedagogische kwaliteit (Q) van kinderop-

vang 

MFC multifunctioneel centrum 

MPC medisch pedagogisch centrum 

mpi (historisch) medisch-pedagogisch instituut 

NAH niet-aangeboren hersenletsel 

NEHAP National Environmental and Health Action Plan 

NIAZ Nederlands Instituut voor Accreditatie in de Zorg 

NRTJ niet-rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp 

OCJ ondersteuningscentrum jeugdzorg 

OCMW Openbaar Centrum voor Maatschappelijk Welzijn 

OPZ Openbaar Psychiatrisch Zorgcentrum 

PAB persoonlijkeassistentiebudget 

PCR polymerase chain reaction / polymerasekettingreactie 

PEC provinciale evaluatiecommissie 

PP2020 projectplan Perspectief 2020 

PVB persoonsvolgend budget 

PVF persoonsvolgende financiering 

PVT Psychiatrisch Verzorgingstehuis 

reva revalidatiecentrum 

RISO Regionaal Instituut voor Samenlevingsopbouw 

RIZIV Rijksinstituut voor Ziekte- en Invaliditeitsverzekering 

rob rustoord voor bejaarden 

RPC regionale prioriteitencommissie 

RSW Réseau Santé Wallon 

RTH rechtstreeks toegankelijke hulp 

RTJ rechtstreeks toegankelijke jeugdhulp 

rvt rust- en verzorgingstehuis 

SAM steunpunt Mens en Samenleving 

SSW Vlaams Platform Sterk Sociaal Werk 

Statbel Algemene Directie Statistiek - Statistics Belgium 

Sumehr  Summarized Electronic Health Record 

TAO teams voor advies en ondersteuning (armoede) 

UCLL University Colleges Leuven-Limburg 

UGent Universiteit Gent 

UZ Leuven Universitaire Ziekenhuizen Leuven 

VAK vastleggingskrediet 

VAPA Vlaams Actieplan Armoedebestrijding 

VAPH Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap 

VASGAZ Vlaams Agentschap voor de Samenwerking rond Gegevensdeling tus-

sen de Actoren in de Zorg 

VCA Vlaams Centrum voor Adoptie 

VDAB Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding 

VECK Vlaams Expertisecentrum Kindermishandeling 

VGC Vlaamse Gemeenschapscommissie (van het Brusselse Hoofdstedelijke 

Gewest) 

VIA Vlaams intersectoraal akkoord 

VIKZ Vlaams Instituut voor Kwaliteit van Zorg 

VIPA Vlaams Infrastructuurfonds voor Persoonsgebonden Aangelegenheden 

VIVEL Vlaams Instituut voor de Eerste Lijn 

VK vertrouwenscentrum kindermishandeling 

VLAREM Vlaams reglement betreffende de milieuvergunning 

VLESP Vlaams Expertisecentrum Suïcidepreventie 

VN Verenigde Naties 

VSB Vlaamse sociale bescherming 
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VTC Vlaamse Toeleidingscommissie 

vte voltijdsequivalent/voltijdequivalent 

VUTG Vlaams Agentschap voor de Uitbetaling van Toelagen in het kader 

van het Gezinsbeleid 

VVSG Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 

VZA vergunde zorgaanbieder 

vzw vereniging zonder winstoogmerk 

WE-dossiers elektronisch cliëntendossier gehanteerd door de CAW’s 

WHO World Health Organization 

WVG Welzijn, Volksgezondheid en Gezin (beleidsdomein van de Vlaamse 

overheid) 

ZZI zorgzwaarte-instrument 


